
ΘΕΜΑΤΑ
Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 8ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κηφισιάς, το Γυµνάσιο
Χάνδρα Λασιθίου, το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κάτω Αχαΐας, το
4ο ∆ηµοτικό Σχολείο Μυτιλήνης, το 1ο Γυµνάσιο Καλύµνου
και το Ειδικό Εργαστήριο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης Καλύµνου, σελ. 7728, 7740, 7743, 7774, 7776

2. Ανακοινώνεται ότι ο ανακριτής του 20ου Τακτικού Τµή-
µατος Πληµµελειοδικών Αθηνών, διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών» δικογραφία κατά του πρώην
Υπουργού Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Αριστοτέλη
Παυλίδη, σελ. 7737

3. Ανακοινώνεται ότι πενήντα τέσσερις (54) Βουλευτές του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, κατέθεσαν Πρόταση
σύστασης Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διε-
νέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά το άρθρο 86, παρ. 3
του Συντάγµατος και τα άρθρα 153 και επόµενα του Κανονι-
σµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 «Ποινική
ευθύνη των Υπουργών» για την ενδεχόµενη τέλεση, από τον
πρώην Υπουργό Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής Αριστο-
τέλη Παυλίδη, του αδικήµατος της ηθικής αυτουργίας σε
εκβίαση τελεσθείσα από δράστη (κατηγορούµενος Πανα-
γιώτης Ζαχαρίου του Ζαχαρία) που µεταχειρίστηκε απειλή
βλάβης της επιχείρησης που ασκεί ο εξαναγκαζόµενος (Φ.
Μανούσης), κατ’ επάγγελµα, κατά συνήθεια, και κατ’ εξακο-
λούθηση, κατά παράβαση των άρθρων 1, 13 περίπτωση στ.
14, 16, 17, 18, 26, παράγραφος 1 εδάφιο α 27 παράγραφος
1. 46 παράγραφος 1 εδάφιο α. 94 παράγραφοι 1, 98 και 385
παράγραφος 1 περίπτωση β του Ποινικού Κώδικα, σελ. 7783

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7775, 7776
Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 7711
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

7712, 7720
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 3 Απριλίου 2009, σελ. 7732
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης:
i. σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων της Βιοµηχα-

νικής Περιοχής Ηρακλείου, τις ρυθµίσεις του υπάρχοντος νο-
µικού πλαισίου κ.λπ., σελ. 7721

ii. σχετικά µε τη διακοπή της συνεργασίας της γαλακτο-
βιοµηχανίας ∆ΕΛΤΑ µε τους κτηνοτρόφους της Μακεδονίας
και Θράκης, κ.λπ. σελ. 7726

β) Προς τον Υπουργό Απασχόλησης και Κοινωνικής Προ-
στασίας, σχετικά µε την εγκύκλιο του ΙΚΑ που επιβαρύνει οι-
κονοµικά τους καρκινοπαθείς κ.λπ., σελ. 7722

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. σχετικά µε τη δασοπροστασία και τη µονιµοποίηση των

συµβασιούχων πυροσβεστών κ.λπ., σελ. 7723
ii. σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων των συµβασι-

ούχων πυροσβεστών κ.λπ., σελ. 7723
δ) Προς τον Υπουργό Μακεδονίας-Θράκης, σχετικά µε την

ιδιωτικοποίηση της Εταιρείας ‘Υδρευσης και Αποχέτευσης
Θεσσαλονίκης Α.Ε. κ.λπ., σελ. 7728

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά
µε την απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου για την εξί-
σωση των ορίων συνταξιοδότησης των γυναικών στο δηµόσιο
µε τους άντρες κ.λπ., σελ. 7729

στ) Προς την Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη χρηµα-
τοδότηση από την Ευρωπαϊκή ‘Ενωση της νέας τουρκικής
συνοριοφυλακής, σελ. 7731

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών: «Άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος κατά
τις γενικές βουλευτικές εκλογές από τους Έλληνες εκλογείς
που διαµένουν στο εξωτερικό», σελ. 7733

2. Ψήφιση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείο Ανάπτυξης: «Εταιρείες Ενηµέρω-
σης οφειλετών για ληξιπρόθεσµες απαιτήσεις και άλλες
διατάξεις», σελ. 7749, 7774

3. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 549 και ειδικό 58 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ανάπτυξης, σελ. 7749

4. Επιστολικές ψήφοι επί της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 549 και ειδικό 58 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ανάπτυξης, σελ. 7749, 7769

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Α. Επί της δικογραφίας του Α. Παυλίδη:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε., σελ. 7737, 7738, 7739,

7740
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ. 7738
ΖΩΗΣ Χ., σελ. 7739, 7740
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 7739
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ., σελ. 7739
ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ Α., σελ. 7738
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α., σελ. 7739
Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ. 7775, 7776
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ., σελ. 7775, 7776
Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ., σελ. 7731
ΑΛΑΒΑΝΟΣ Α., σελ. 7725
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε., σελ. 7721
ΒΑΛΗΝΑΚΗΣ Ι., σελ. 7731, 7732
ΒΛΑΧΟΣ Γ., σελ. 7726, 7727
ΖΙΩΓΑΣ Ι., σελ. 7729
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ., σελ. 7728, 7729
ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Γ., σελ. 7722, 7723
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π., σελ. 7730
ΛΕΓΚΑΣ Ν., σελ. 7730
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ., σελ. 7724, 7725, 7726
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι., σελ. 7721, 7722
ΝΤΟΛΙΟΣ Γ., σελ. 7727
ΣΚΟΥΛΑΣ Ι., σελ. 7723
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α., σελ. 7725
∆. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΛΑΒΑΝΟΣ Α., σελ. 7747, 7748
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε., σελ. 7746, 7748
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ. 7776
ΖΩΗΣ Χ., σελ. 7782, 7783
ΘΑΛΑΣΣΙΝΟΣ Θ., σελ. 7743
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ., σελ. 7745
ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ Α., σελ. 7744
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ., σελ. 7741
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ., σελ. 7774
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 7747, 7748
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ., σελ. 7775
ΚΕΛΕΤΣΗΣ Σ., σελ. 7779, 7781
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ., σελ. 7742, 7743
ΜΠΟΥΖΑΛΗ Π., σελ. 7734
ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ Α., σελ. 7735
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 7748
ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ Γ., σελ. 7776
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ. 7780
ΡΑΓΙΟΥ-ΜΕΝΤΖΕΛΟΠΟΥΛΟΥ Ν., σελ. 7778
ΣΑΜΠΑΖΙΩΤΗΣ ∆., σελ. 7736
ΣΙΟΥΦΑΣ ∆., σελ. 7748
ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ Μ., σελ. 7742
ΣΟΛ∆ΑΤΟΣ Θ., σελ. 7740
ΤΖΑΜΤΖΗΣ Ι., σελ. 7734
ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ Ν., σελ. 7777
ΤΣΙΡΩΝΗΣ ∆., σελ. 7733
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν., σελ. 7780, 7781, 7782
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 7748
ΧΥΤΗΡΗΣ Τ., σελ. 7779

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’

Πέµπτη 2 Απριλίου 2009
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ΙΒ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’

Πέµπτη 2 Απριλίου 2009

Αθήνα, σήµερα στις 2 Απριλίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.30’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΣΟΥΡΛΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ελευθέριο Αυγε-
νάκη, Βουλευτή Ηρακλείου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Γυµναστικός Αθλητικός Σύλλογος Μαγνη-
σίας ζητεί υποστήριξη για συµµετοχή του σε Ευρωπαϊκό
Πρωτάθληµα Μπιλιάρδου.

2) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ιδιοκτητών Ταξί Νοµού
Χανίων ζητεί να διενεργηθεί έλεγχος από τις υπηρεσίες του ΙΚΑ
Χανίων για ανασφάλιστη εργασία οδηγών ΤΑΞΙ.

3) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ και Λασι-
θίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο κ. Κάτσουρας Νικόλαος, συνταξιούχος, ζητεί να µάθει γιατί δεν
του παραχωρείται σπίτι στις εργατικές κατοικίες, ενώ είναι πο-
λύτεκνος και ανάπηρος κ.λπ..

4) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η ΠΑΣΚΕ ΕΛΠΕ διαµαρτύρεται για την οι-
κονοµική πολιτική που ασκεί η ∆ιοίκηση της Εταιρείας.

5) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ και Λασι-
θίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο κ. Αθανάσιος Ηλίας ζητεί να βρεθεί λύση στο πρόβληµα που
έχει µε το υποκατάστηµα της Εθνικής Τράπεζας Άργους και το
κατάστηµα της Εθνικής Τράπεζας Πατρών, καθώς δεν τον ενη-
µερώνουν για τους λογαριασµούς του κ.λπ..

6) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Παπαδοπούλης Μιχαήλ ζητεί την επί-
σπευση της συνταξιοδότησής του από το ΤΕΑ∆Υ.

7) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι φοιτητές και απόφοιτοι του Τµήµατος
Ισπανικής Γλώσσας και Πολιτισµού του Ελληνικού Ανοιχτού Πα-

νεπιστηµίου ζητούν να εισαχθεί η ισπανική γλώσσα ως δεύτερη
ξένη γλώσσα επιλογής στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση.

8) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΕΛΛΗΣ - ΘΕΟ∆Ο-
ΣΙΑ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χατζηβασιλείου Πα-
ναγιώτης, Χηµικός του 4ου Λυκείου Μυτιλήνης διαµαρτύρεται
για τις ιδιαίτερες υγειονοµικές απαιτήσεις που τίθεται σαν όρος
εισαγωγής στα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα.

9) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επι-
χειρήσεων Τουρισµού ζητεί την άµεση καταβολή στους δικαιού-
χους Ιδιοκτήτες Τουριστικών λεωφορείων των εγκεκριµένων
επιδοτήσεων κ.λπ..

10) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ και
κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµα-
τείο Εργαζοµένων στις Επιχειρήσεις Παροχής Υπηρεσιών Καθα-
ριότητας και Φύλαξης προς ιδιώτες και φορείς του ∆ηµοσίου και
Ιδιωτικού τοµέα Κεντρικής Μακεδονίας ζητεί την επίλυση των
προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι στην εργολα-
βική εταιρεία καθαρισµού του Ιπποκράτειου Νοσοκοµείου Θεσ-
σαλονίκης «ISS FACILITY SERVICES AE».

11) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ και
κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Ένωση
Εργατοτεχνιτών και Υπαλλήλων Εργοστασίου «ΕΛΛΕΝΙΤ –
TRASTIC» Θεσσαλονίκης ζητεί να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα
της ισότιµης µεταχείρισης, όσον αφορά στη θεµελίωση συντα-
ξιοδοτικού δικαιώµατος κ.λπ..

12) Οι Βουλευτές, Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ
και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο Σύλλογος Γεωπόνων Νοµού Αιτωλοακαρ-
νανίας ζητεί τη µονιµοποίηση γεωπόνων στον ΕΛΓΑ, σύµφωνα µε
το π.δ. 164/04.

13) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Σκάλας Νοµού Λα-
κωνίας ζητεί να πληροφορηθεί για την έκβαση του έργου «Φωτι-
σµός του Σταδίου Σκάλας».

14) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Αλιευτικός Συνεταιρισµός
Στυλίδας «Ο ΜΑΛΙΑΚΟΣ», επισηµαίνει το φαινόµενο της εµφάνι-



σης νεκρών ψαριών στο Μαλιακό Κόλπο και ζητεί να ερευνηθούν
άµεσα τα αίτια δηµιουργίας του φαινοµένου κ.λπ..

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 14345/13-2-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πεταλωτή Γεώργιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/9491/9-5-
2009 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ.
Χρήστο Μαρκογιαννάκη η ακόλουθη απάντηση:

7712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 14347/13-2-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Σκουλά Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ∆5/ΗΛ/Α/Φ6/21/5180/10-

3-2009 έγγραφο από τον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνο Χα-
τζηδάκη η ακόλουθη απάντηση:

7714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 14356/13-2-2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Μερεντίτη Αθανασίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ∆15/Γ/οικ.

5163/10-3-2009 έγγραφο από τον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Κων-
σταντίνο Χατζηδάκη η ακόλουθη απάντηση:
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7716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 14377/13-2-2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠΠΟ/ΓΡ.ΥΠ./

Κ.Ε./853/4-3-2009 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού κ.
Αντώνιο Σαµαρά η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 14384/13-2-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 24109/10-3-2009

έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Γεώργιο Παπαγεωργίου η ακόλουθη απάντηση:

7718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 2 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7719



7720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Αυ-
γενάκη.



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 681/30-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης σχετικά µε την επίλυση των προβληµά-
των της Βιοµηχανικής Περιοχής Ηρακλείου, τις ρυθµίσεις του
υπάρχοντος νοµικού πλαισίου κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Η Βιοµηχανική Περιοχή Ηρακλείου αποτελεί µία βιοµηχανική

περιοχή πανελλαδικής εµβέλειας µε µεγάλες δυνατότητες ανά-
πτυξης, ενώ φιλοξενεί περίπου τριακόσιες επιχειρήσεις και πε-
ρίπου τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους εργαζόµενους.

Στο πλαίσιο αυτό απαραίτητη προϋπόθεση είναι η επίλυση των
σηµαντικών λειτουργικών προβληµάτων και της έλλειψης βασι-
κών υποδοµών που αντιµετωπίζει η ΒΙΠΕ Ηρακλείου. Εξίσου ση-
µαντική είναι και η δηµιουργία φορέα διαχείρισης της ΒΙΠΕ
Ηρακλείου και επίσης πρέπει να τακτοποιηθεί το ζήτηµα της πλή-
ρους µεταβίβασης της κοινόχρηστης περιουσίας στο νέο φορέα
διαχείρισης, να ξεκαθαριστούν οι σχέσεις ∆ήµου-ΒΙΠΕ, καθώς
και να διασφαλιστεί ο τρόπος είσπραξης των κοινοχρήστων.

Απολύτως, σχετικά, αναφέρεται ότι η λειτουργία των Βιοµη-
χανικών Περιοχών της χώρας ρυθµίζεται από τους νόµους
4458/1965, 742/1977 και 2545/1997 βάσει των οποίων υλοποιού-
νται έως και σήµερα οι υποδοµές σε ΒΕΠΕ. Ωστόσο, οι σύγχρο-
νες αναπτυξιακές προκλήσεις και οι προκύπτουσες ανάγκες
καθιστούν αναγκαίο τον εκσυγχρονισµό του υπάρχοντος νοµι-
κού πλαισίου. Στο πλαίσιο αυτό ο Σύνδεσµος Επιχειρήσεων της
Βιοµηχανικής Περιοχής Ηρακλείου έχει καταθέσει συγκεκριµέ-
νες προτάσεις για τη λήψη συγκεκριµένων νοµοθετικών ρυθµί-
σεων.

Κατόπιν των ανωτέρω ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
1. Με ποια συγκεκριµένα µέτρα πρόκειται να αντιµετωπιστούν

τα προβλήµατα της Βιοµηχανικής Περιοχής του Νοµού Ηρα-
κλείου και ποιος είναι ο κεντρικός σχεδιασµός για τη δηµιουργία
ενιαίου φορέα διαχείρισης της ΒΙΠΕ Ηρακλείου;

2. Προβλέπεται η λήψη νοµοθετικών πρωτοβουλιών για τη ρύθ-
µιση της λειτουργίας των Βιοµηχανικών Περιοχών της χώρας και
µε ποιο χρονοδιάγραµµα;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αυγενάκη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης κ. Μπούγας.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. Κύριε συνάδελφε, ξέρετε ότι από τις βασικές αι-
τίες άναρχης ανάπτυξης της βιοµηχανίας µεταπολεµικά ήταν και
η έλλειψη χωροταξικού σχεδιασµού, η οποία αντιµετωπίστηκε,
όπως πολύ καλά γνωρίζετε, πρόσφατα, τόσο µε το γενικό όσο
και µε το ειδικό χωροταξικό σχέδιο το οποίο αφορά στον τοµέα
της βιοµηχανίας. Και βέβαια έγιναν, όπως σας είπα πρόσφατα,
από την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να πω δύο λόγια πριν πάω
στην απάντηση της ερωτήσεως. Αυτή η έλλειψη σχεδιασµού
στον τοµέα της βιοµηχανίας δηµιούργησε µία αδυναµία ανάπτυ-
ξης σοβαρών υποδοµών, οι οποίες οδήγησαν µε την σειρά τους
σε µία σειρά προβληµάτων, τα σηµαντικότερα από τα οποία
έχουν να κάνουν µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις σε κάποιες
περιοχές και την υπερσυγκέντρωση επιχειρήσεων, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται και από άποψη οικονοµική, αλλά και κοινωνική για
τις περιοχές αυτές, όπου υπήρξε χωρίς σχεδιασµό επαρκή η
υπερσυγκέντρωση επιχειρήσεων.

Ο θεσµός τώρα των βιοµηχανικών περιοχών στις οποίες ανα-
φέρεστε και αφορά και στην ΒΙΠΕ Ηρακλείου ξεκίνησε το 1965
και αποτελεί το µέσον για την επιτάχυνση του ρυθµού της βιο-
µηχανικής ανάπτυξης, καθώς δηµιουργεί τις απαραίτητες υπο-
δοµές, προκειµένου οργανωµένα να λειτουργήσουν οι
βιοµηχανίες και εξασφαλίζεται, τουλάχιστον µε βάση τη φιλοσο-
φία της σχετικής νοµοθεσίας που ισχύει σήµερα, η µικρότερη δυ-
νατή επιβάρυνση για το περιβάλλον.

Την ανάπτυξη δε των βιοµηχανικών περιοχών το Υπουργείο
Ανάπτυξης την ενίσχυσε µέσω των δράσεων του ΕΠΑΝ 1 στο
πλαίσιο του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης. Σε θεσµικό επίπεδο
τώρα ήδη βρισκόµαστε, όπως γνωρίζετε, στην τελική διαβού-
λευση ενός νέου νοµοσχεδίου. Τις σηµαντικότερες από τις δια-
τάξεις του θα σας αναφέρω κατά την δευτερολογία µου.

Σε ό,τι αφορά τώρα στην ΒΙΠΕ Ηρακλείου στην οποία αναφέ-
ρεστε. Φορέας διαχείρισης µέχρι τώρα είναι η «ΕΤΒΑ» ΒΙΠΕ. Μο-
λονότι έχει ήδη πωληθεί το 99% των ιδιοκτησιών, δεν έχει µέχρι
σήµερα υπάρξει φορέας διαχείρισης. Βάσει του νοµικού καθε-
στώτος που ισχύει σήµερα, όταν µεταβιβαστεί ποσοστό γης µε-
γαλύτερο του 80%, οι επιχειρήσεις οι οποίες έχουν στην
ιδιοκτησία τους τη γη της ΒΙΠΕ οφείλουν να προχωρήσουν στην
σύσταση φορέα διαχείρισης. Και αυτό είναι υποχρεωτικό. Μέχρι
σήµερα οι επιχειρήσεις που λειτουργούν στην ΒΙΠΕ Ηρακλείου
δεν έχουν αναλάβει πρωτοβουλία για την σύσταση αυτού του
φορέα. Βεβαίως, τα επιµέρους προβλήµατα αντιµετωπίζονται
από την «ΕΤΒΑ» ΒΙΠΕ, χωρίς όµως αυτό να είναι στις άµεσες
υποχρεώσεις της.

Το Υπουργείο Ανάπτυξης πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε,
µπορεί να βοηθήσει προς την κατεύθυνση εξεύρεσης λύσεως,
πλην όµως δεν έχει νοµικά την δυνατότητα να επιβάλει τη λύση
αυτή που απαιτείται, δηλαδή να συσταθεί φορέας διαχείρισης.

Έχει περιέλθει σε γνώση µας ότι ο ∆ήµος Αλικαρνασσού προ-
τίθεται να αναλάβει την διαχείριση της ΒΙΠΕ, αλλά και σ’ αυτήν
την περίπτωση ο κυρίαρχος λόγος ανήκει στις επιχειρήσεις που
είναι εγκατεστηµένες εκεί, αν θεωρήσουν ότι µια τέτοια λύση
εξυπηρετεί τις ανάγκες τους και την προοπτική που δίνεται. Στο
νέο σχέδιο, που επαναλαµβάνω βρίσκεται στην τελική φάση δια-
βούλευσης, ο φορέας διαχείρισης των επιχειρήσεων ενισχύεται
σηµαντικά. Επιτρέψτε µου να πω γενικά ότι και για τέτοιες περι-
πτώσεις όπως είναι η ΒΙΠΕ για την οποία ρωτάτε, δίνεται µία
λύση εφόσον δεν υπάρχει συµφωνία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Υπουργέ, τελειώ-
νετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Τελειώνο-
ντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ευχαριστήσω τον συνάδελφο για
την συµµετοχή του στον διάλογο που αφορά στο νέο σχέδιο
νόµου για τις ΒΙΠΕ και να τον ευχαριστήσω για τις προτάσεις που
υπέβαλε στο Υπουργείο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο ερωτών συνάδελφος
κ. Αυγενάκης έχει το λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ για την πληροφόρηση

που µου παρείχατε, αλλά και την άριστη συνεργασία που έχουµε
αναπτύξει για το εν λόγω θέµα, θέµα που για πολλά χρόνια έµενε
στα συρτάρια, ενώ εσείς τολµάτε να δώσετε γι’ αυτό λύσεις.

Κύριε Υπουργέ, έχω µελετήσει προσεκτικά το σχετικό σχέδιο
νόµου που προωθείται από το Υπουργείο µε τίτλο, «Ανάπτυξη
των επιχειρηµατικών πάρκων», το οποίο µάλιστα βρίσκεται σε
διαδικασία δηµόσιας διαβούλευσης, όπως είπατε λίγο πριν. Από
την προσωπική προσεκτική µελέτη του νοµοσχεδίου συµπεραίνω
ότι αποτελεί µία σηµαντική προσπάθεια ρύθµισης και λειτουρ-
γίας των βιοµηχανικών περιοχών της χώρας.

Σηµειώνω λοιπόν από µέρους µου ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου
στην παρούσα του µορφή περιέχει τέσσερα κεφάλαια και είκοσι
επτά άρθρα µε τα οποία ρυθµίζονται βασικά διαδικαστικά θέµατα
ίδρυσης και λειτουργίας επιχειρηµατικών πάρκων, η λειτουργία
των περιοχών άτυπων βιοµηχανικών συγκεντρώσεων, ενώ θε-
σπίζεται µεταξύ άλλων και εποπτεία λειτουργίας των επιχειρη-
µατικών πάρκων, θέµατα δηλαδή που από χρόνια θα έπρεπε να
έχουν τακτοποιηθεί νοµοθετικά, έτσι ώστε να κάνουµε όσο µπο-
ρούµε τη ζωή των εργαζοµένων και των εργοδοτών σε επιχειρή-
σεις εγκατεστηµένες σε βιοµηχανικές περιοχές ευκολότερη και
πολύ πιο ασφαλή.

Ωστόσο, ορισµένα σηµαντικά θέµατα µένει να ρυθµιστούν ιδι-
αιτέρως για τη βιοµηχανική περιοχή Ηρακλείου.

Επιτρέψτε µου να τονίσω ότι όλο αυτό το διάστηµα συνεργα-
ζόµαστε στενά µε το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του Συνδέσµου εγκα-
τεστηµένων επιχειρήσεων της ΒΙΠΕ Ηρακλείου. Εξίσου στενή
εργασία έχουµε µε το Σύνδεσµο Επιχειρήσεων Βιοµηχανικού
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Πάρκου Φοινικιάς – Μαλάδων, αλλά και τη ∆ηµοτική Αρχή της
Νέας Αλικαρνασσού.

Προϊόν της πολύ καλής συνεργασίας µε αυτούς τους φορείς
είναι και οι συγκεκριµένες προτάσεις που κρατώ στα χέρια µου
και που βεβαίως θα σας καταθέσω ευθύς αµέσως µετά την ολο-
κλήρωση της ερωτήσεως. Περιέχουν πολύ σηµαντικές επιση-
µάνσεις, κατά τη γνώµη µου, για το νοµοσχέδιο και πιστεύω πως
πρέπει να ληφθούν πολύ σοβαρά, κύριε Υπουργέ.

Στο σηµείο αυτό θέλω να αναφέρω µόνο, µιας και δεν έχω
πολύ χρόνο, ότι όσον αφορά το νοµοσχέδιο υπάρχει και η ανά-
γκη διαφορετικής αντιµετώπισης ειδικών περιπτώσεων, όπως και
η ΒΙΠΕ Ηρακλείου, που οργανώθηκε σύµφωνα µε το ν.4458/1965.

Σχετικά µε τις προτάσεις του Συνδέσµου Εγκατεστηµένων Επι-
χειρήσεων στη ΒΙΠΕ Ηρακλείου σηµειώνω ότι απαιτείται ταυτό-
χρονα –όπως κι εσείς πολύ καλά είπατε και διαπιστώσατε- η
δηµιουργία ενιαίου φορέα διαχείρισης της ΒΙΠΕ Ηρακλείου, ενώ
πρέπει να ρυθµιστεί και να υπάρξει πλήρης µεταβίβαση της κοι-
νόχρηστης περιουσίας στο νέο φορέα διαχείρισης, αλλά και να
αποσαφηνιστούν οι σχέσεις ∆ήµου και ΒΙΠΕ, κάτι που ορθώς ζη-
τάει και ο ∆ήµος Νέας Αλικαρνασσού.

Επιπροσθέτως, θεωρώ δεδοµένο ότι οι όποιες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες προχωρήσουν για τη βιοµηχανική περιοχή Ηρα-
κλείου, πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν σας οι προτάσεις της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης, αλλά και να µη µειωθούν τα τέλη προς τους
οικείους ∆ήµους.

Όλα τα παραπάνω, αλλά και αρκετά άλλα επιπλέον, που ανα-
φέρονται στα έγγραφα και στις προτάσεις των ενδιαφεροµένων
και εµπλεκοµένων φορέων, πρέπει να επιληφθούν µε τις διατά-
ξεις του νέου νοµοσχεδίου για τα επιχειρηµατικά πάρκα.

Ελπίζω κάτι να έχετε να µου πείτε γι’ αυτά, κύριε Υπουργέ, µιας
και µας παρακολουθούν αρκετοί Ηρακλιώτες αυτή την ώρα, ερ-
γοδότες και εργαζόµενοι, οι οποίοι επιθυµούν νοικοκυρεµένη και
ασφαλή εργασία, αλλά και θεσµοθετηµένη συνεργασία µε τους
τοπικούς φορείς.

Σε αυτή τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία είναι χρέος µας να
διευκολύνουµε και όχι να επιβαρύνουµε και άλλο τη λειτουργία
επιχειρήσεων κάθε µορφής που λειτουργούν νόµιµα κάτω από
δύσκολες συνθήκες, προσφέροντας εργασία σε χιλιάδες εργα-
ζόµενους µε σηµαντικότατη συνεισφορά στην τοπική, αλλά και
στην εθνική οικονοµία. Αυτό που κάνουµε είναι το αυτονόητο.
∆υστυχώς, για τα αυτονόητα έπρεπε να περάσουν χρόνια και να
αναλάβετε εσείς να δώσετε λύση. Και σας ευχαριστώ γι’ αυτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Όπως είπα
και στην πρωτολογία µου, εντός των εποµένων ηµερών θα κατα-
τεθεί στη Βουλή το νέο σχέδιο νόµου για τις βιοµηχανικές πε-
ριοχές.

Πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι µε αυτό το σχέδιο
νόµου προβλέπεται η δηµιουργία και η λειτουργία κοινών υπο-
δοµών προστασίας και συστηµάτων διαχείρισης του περιβάλλο-
ντος στις περιοχές αυτές. Προβλέπεται, επίσης, η εξυγίανση των
διαµορφωµένων άτυπων βιοµηχανικών συγκεντρώσεων.

Επίσης, µε την καθιέρωση µηχανισµών διαχείρισης των επι-
χειρηµατικών πάρκων προβλέπεται η βελτίωση του πλαισίου που
διέπει αυτές τις περιοχές, καθώς επίσης και των χώρων οι οποίοι
λειτουργούν και βοηθούν σε αυτήν καθ’ εαυτή λειτουργία των
επιχειρήσεων.

Πρέπει, επίσης, να σας πω ότι µε το σχέδιο νόµου, το οποίο
είχε τεθεί προς διαβούλευση –και ολοκληρώνεται η διαβούλευση
εντός των ηµερών- η δηµιουργία ενός επιχειρηµατικού πάρκου
πρόκειται να έχει το χαρακτήρα ενός επενδυτικού σχεδίου. Και
αυτό, σε συνδυασµό µε την απλοποίηση των διαδικασιών ίδρυ-
σης, καθιστά ελκυστικό το εγχείρηµα δηµιουργίας του τόσο από
επενδυτικούς φορείς, όσο και από φορείς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, στους οποίους αναφερθήκατε, κ.ο.κ..

Στόχος, όµως, του Υπουργείου δεν είναι µόνο να δηµιουργή-
σει ένα σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο µε αυτό το νοµοσχέδιο, για
το οποίο έγινε λόγος. Στόχος µας είναι να ενισχύσουµε και τη
µετεγκατάσταση επιχειρήσεων µέσα σε αυτές τις οργανωµένες
περιοχές, αλλά και να δώσουµε κίνητρα για την ανάπτυξή τους.

Γι’ αυτό το λόγο και µέσα σε αυτό το πλαίσιο, στις δράσεις του
ΕΠΑΝ 2, έχει προβλεφθεί χρηµατοδότηση για τη διευκόλυνση
µετεγκατάστασης επιχειρήσεων –µε το νέο σχέδιο νόµου θα δί-
δεται η δυνατότητα µετεγκατάστασης και επιχειρήσεων του τρι-
τογενούς τοµέα στις ΒΙΠΕ- έτσι ώστε να µπορέσουµε να έχουµε
τις καλύτερες, τις βέλτιστες λύσεις για τα προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζουν οι βιοµηχανικές περιοχές σήµερα και για να µπο-
ρέσουν αυτές να αναβαθµιστούν.

Πρέπει δε να σας πω ότι µε το σχέδιο νόµου το οποίο θα κα-
τατεθεί, αλλά και µε τις δράσεις του ΕΠΑΝ 2 από το Υπουργείο
Ανάπτυξης -µέχρι τέλος Μαΐου θα είµαστε έτοιµοι να τις ανακοι-
νώσουµε- υπάρχει δυνατότητα χρηµατοδότησης της ΒΙΠΕ Ηρα-
κλείου, προκειµένου να υπάρξει αναβάθµισή της, επαναλαµβάνω,
από το ΕΠΑΝ 2.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
∆εύτερη είναι η µε αριθµό 682/30.3.2009 επίκαιρη ερώτηση

του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιω-
άννη Σκουλά προς την Υπουργό Απασχόλησης και Κοινωνικής
Προστασίας, σχετικά µε την εγκύκλιο του ΙΚΑ, που επιβαρύνει οι-
κονοµικά τους καρκινοπαθείς κ.λπ..

Αναλυτικότερα ο κ. Σκουλάς αναφέρει στην επίκαιρη ερώτησή
του:

«Πέρα από το γεγονός ότι οι καρκινοπαθείς στο Ηράκλειο
έχουν να αντιµετωπίσουν την ασθένειά τους, έχουν πλέον και ένα
σοβαρό επιπρόσθετο πρόβληµα και εµπόδιο στη θεραπεία που
ακολουθούν. Αυτό το επιπρόσθετο πρόβληµα έχει σχέση µε την
εγκύκλιο του ΙΚΑ, σύµφωνα µε την οποία πρέπει να καταβάλλουν
στο νοσηλευτικό ίδρυµα 308 ευρώ για τρεις απαραίτητες ιατρι-
κές πράξεις, (εξοµοίωση, σχεδιασµός θεραπείας και εντοπιστικά
φιλµ επιβεβαίωσης πεδίων) που προηγούνται των ακτινοθερα-
πειών και στη συνέχεια να τους αποδοθεί η δαπάνη µε τη διαδι-
κασία της έκτακτης περίθαλψης µε υποβολή δικαιολογητικών και
αποδείξεων από το ΙΚΑ.

Είναι προφανές ότι µια τέτοια διαδικασία πέραν του ηθικού ζη-
τήµατος προκαλεί τεράστιο οικονοµικό βάρος και δηµιουργεί και
γραφειοκρατικά προβλήµατα.

Μετά τα παραπάνω ερωτάται η αρµόδια Υπουργός:
1. Τι εναλλακτικές επιλογές υπάρχουν για τους «µη έχοντες»

ασθενείς που αδυνατούν να καταβάλουν το ποσό των 308 ευρώ;
2. Μέχρι την εξεύρεση οριστικής λύσης θα προχωρήσετε στην

απόσυρση της εγκυκλίου του ΙΚΑ που επιβαρύνει οικονοµικά
τους καρκινοπαθείς;».

Στην ερώτηση του κ. Σκουλά θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας κ. Κοντογιάννης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Απασχόλησης

και Κοινωνικής Προστασίας): Κύριε συνάδελφε, το θέµα που
θέτετε µε τη συγκεκριµένη ερώτηση είναι πράγµατι πολύ σο-
βαρό. Το Υπουργείο Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας
είναι ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένο σε ζητήµατα που αφορούν συ-
νανθρώπους µας που ασθενούν και γενικότερα σε πολίτες που
έχουν ανάγκη. Στόχος µας είναι µε τη λήψη όλων των κατάλλη-
λων µέτρων να µπορέσουµε να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα
αυτών των ατόµων µέσω της άµεσης και ποιοτικής παροχής υπη-
ρεσιών.

Οι πράξεις εξοµοίωσης θεραπείας, ο σχεδιασµός θεραπείας
και τα εντοπιστικά φιλµ επιβεβαίωσης τοπίου προηγούνται.
Προηγούνται της ακτινοθεραπείας και όχι της χηµειοθεραπείας.
Πρόκειται για ιατρικές πράξεις που χρεώνονται από τα κρατικά
νοσοκοµεία τα τελευταία χρόνια στους ασθενείς που πρόκειται
να υποβληθούν σε ακτινοθεραπείες, αλλά δεν έχουν κοστολο-
γηθεί µέχρι σήµερα από το αρµόδιο Υπουργείο Υγείας και εδώ
έγκειται το πρόβληµα.

Το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ όπως και οι λοιποί ασφαλιστικοί οργανισµοί συµ-
βάλλουν µόνο για εξετάσεις και ιατρικές πράξεις που είναι κο-
στολογηµένες σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης
νοµοθεσίας και κατά συνέπεια η συγκεκριµένη αγωγή στην οποία
υποβάλλονται οι ασφαλισµένοι στο δηµόσιο νοσοκοµείο, αφού
δεν έχει κοστολογηθεί, δεν µπορεί να αποτελέσει αντικείµενο
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σύµβασης.
Ωστόσο, στους ασφαλισµένους του ιδρύµατος που υποβάλ-

λονται στις συγκεκριµένες ιατρικές πράξεις, οι οποίες έχουν
ενταχθεί στην παρεχόµενη από το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ περίθαλψη, δεδο-
µένου ότι θεωρούνται απαραίτητες για την ποιοτική και σωστή
εκτέλεση της ακτινοθεραπείας, αποδίδεται εκ των υστέρων η
σχετική δαπάνη, όπως έχει καθοριστεί βάσει των σχετικών εγκυ-
κλίων της ∆ιοίκησης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Η συγκεκριµένη διαδικασία
ακολουθείται για τους ασφαλισµένους όλης της Ελλάδος και όχι
βέβαια µόνο για τους ασφαλισµένους του Ηρακλείου.

Οριστική λύση για το θέµα αυτό µπορεί να δοθεί µόνο, εφόσον
οι ανωτέρω πράξεις κοστολογηθούν, ώστε να καταστεί δυνατή
στη συνέχεια η σύναψη συµβάσεων από τους ασφαλιστικούς φο-
ρείς µε τα κρατικά νοσοκοµεία. Με τον τρόπο αυτό οι ασφαλι-
σµένοι θα εξυπηρετούνται χωρίς να καταβάλουν την
απαιτούµενη δαπάνη στα νοσοκοµεία.

Έπειτα από συνεννόηση που είχα µε τον αρµόδιο Υφυπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Γιώργο Παπαγεωργίου,
είµαι σε θέση να σας διαβεβαιώσω ότι η αρµόδια υπηρεσία έχει
ήδη ζητήσει από το ΚΕΣΥ, το Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας, την κο-
στολόγηση των ανωτέρω ιατρικών πράξεων και αναµένεται σχε-
τική εισήγηση, προκειµένου να προχωρήσει η έκδοση του
αναγκαίου προεδρικού διατάγµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο συνάδελφος κ. Σκου-

λάς έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, οι ασθενείς µε καρκίνο

αντιµετωπίζουν προβλήµατα που σχετίζονται όχι µόνο µε τη
νόσο, αλλά και µε προβλήµατα που δηµιουργεί το ίδιο το κρά-
τος και ειδικά η γραφειοκρατία του. Αναγκάζονται να περιµένουν
σε λίστες αναµονής για ακτινοθεραπεία, για χηµειοθεραπεία ή
για χειρουργικές επεµβάσεις.

Στο Ογκολογικό Νοσοκοµείο «Άγιος Σάββας» για παράδειγµα,
βρίσκονται αυτή τη στιγµή σε λίστα αναµονής τετρακόσιοι καρ-
κινοπαθείς λόγω έλλειψης προσωπικού στο νοσοκοµείο, νοση-
λευτικών κλινών και ιατρικών µηχανηµάτων. Στο «Μεταξά» η
κατάσταση είναι παρόµοια, δηλαδή, τρεις µήνες αναµονή, ενώ
σε όλη τη χώρα τα µηχανήµατα ακτινοθεραπείας είναι λίγα, µε
αποτέλεσµα οι ασθενείς να αναγκάζονται να καταφεύγουν στον
ιδιωτικό τοµέα, όπου το ελάχιστο κόστος µίας κλασσικής ακτι-
νοθεραπείας σε ένα κλασσικό σχήµα κοστίζει 10.000 ευρώ. Τα
ίδια συµβαίνουν και στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ηρακλείου
και το έχω επισηµάνει σε ερωτήσεις προς τον Υπουργό Υγείας.

Οι ασθενείς λοιπόν, εκτός αυτών των προβληµάτων που αντι-
µετωπίζουν τώρα, καλούνται να καταβάλουν στο Νοσοκοµείο του
Ηρακλείου, αλλά και σε όλα τα νοσοκοµεία της χώρας, όπως εί-
πατε, το ελάχιστο κόστος των 308 ευρώ έως 3.000 ευρώ, όπως
καταγγέλλει ο Σύλλογος «ΕΥ ΖΩ µε τον καρκίνο», στο Ηράκλειο,
για τις τρεις απαραίτητες ιατρικές πράξεις, που είναι η εξοµοί-
ωση, ο σχεδιασµός θεραπείας και τα εντοπιστικά φιλµ επιβεβαί-
ωσης πεδίων, που προηγούνται των ακτινοθεραπειών και στη
συνέχεια να τους αποδοθεί αυτή η δαπάνη µε τη διαδικασία της
έκτακτης περίθαλψης, δηλαδή την υποβολή δικαιολογητικών και
απόδειξης από το ΙΚΑ, που σηµαίνει ότι περιµένουµε στην ουρά,
ότι έχουµε γραφειοκρατικά προβλήµατα.

Υπάρχει έγγραφο αίτηµα της διοίκησης του πανεπιστηµιακού
Νοσοκοµείου Ηρακλείου προς τη διοίκηση του ΙΚΑ να περιλη-
φθούν αυτές οι παραπάνω ιατρικές πράξεις στη σύµβαση των
δύο µερών, δηλαδή πανεπιστηµιακού νοσοκοµείου και ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ, ώστε το νοσοκοµείο να αποζηµιώνεται απευθείας από τον
ασφαλιστικό φορέα και οι ασφαλισµένοι να µην επιβαρύνονται
οικονοµικά και να µην ταλαιπωρούνται στις ουρές. Η απάντηση
του ΙΚΑ ήταν αρνητική µε το επιχείρηµα το δικό σας, ότι οι εν
λόγω ιατρικές πράξεις δεν είναι κοστολογηµένες.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, είναι δύο. Γιατί οι συγκεκριµένες ια-
τρικές πράξεις δεν έχουν συµπεριληφθεί µέχρι τώρα στο προε-
δρικό διάταγµα ώστε να αποζηµιώνονται αυτόµατα; Τελικά είναι
δυνατόν να κάνει κάποιος ακτινοθεραπεία χωρίς την ανάλογη ια-
τρική προετοιµασία; Μήπως η ολιγωρία αυτή αφήνει περιθώριο
να αµφισβητηθεί η δωρεάν περίθαλψη των καρκινοπαθών; Και
κάποιος που τελικά δεν έχει τα 308 ευρώ ή τα 1.000 ευρώ δεν

θα κάνει ακτινοθεραπεία; Γιατί έχουµε και το παράδειγµα µιας
σηµαντικής κυτταρολογικής εξέτασης, της Κ-19, για τον εντοπι-
σµό κυκλοφορούντων καρκινικών κυττάρων µετά από θεραπεία
στους καρκινοπαθείς, που αυτή τη στιγµή το ΙΚΑ δεν την πλη-
ρώνει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Με µισό λεπτό πάµε στα

τέσσερα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΣ: Εάν είναι τόσο δύσκολο να συµπεριλη-

φθούν στο προεδρικό διάταγµα, κύριε Υπουργέ, γιατί το ΙΚΑ δεν
κάνει αυτό που είχε κάνει ο ΟΓΑ µε τα νοσοκοµεία, δηλαδή να
κάνει εσωτερική απόφαση και να λυθεί το πρόβληµα; Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε και εµείς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Απασχόλησης

και Κοινωνικής Προστασίας): Θέσατε πολλά ζητήµατα και όπως
καταλαβαίνετε µπορώ να απαντήσω µόνο σε εκείνα που αφορούν
το Υπουργείο Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Απαντήστε σε όλα, αλλά
σε δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Απασχόλησης
και Κοινωνικής Προστασίας): Σε πολύ λιγότερο.

Ένας από τους βασικούς στόχους, κύριε συνάδελφε, του
Υπουργείου Απασχόλησης είναι η µείωση της ταλαιπωρίας που
υφίστανται οι ασφαλισµένοι, πόσω µάλλον, όταν πρόκειται για
άτοµα που ασθενούν. Τέτοια ζητήµατα αντιµετωπίζονται µε ιδι-
αίτερη ευαισθησία. ∆εν θέλουµε και εµείς συνάνθρωποί µας, οι
οποίοι βιώνουν δύσκολες καταστάσεις, να επιβαρύνονται από
άσκοπες γραφειοκρατικές διαδικασίες και εργαζόµαστε σκληρά,
προκειµένου να εξαλείψουµε τέτοια φαινόµενα.

Ως ηγεσία του Υπουργείου Απασχόλησης παρακολουθούµε
στενά το εν λόγω θέµα, το οποίο θίγετε µε περισσή κοινωνική ευ-
αισθησία στην ερώτησή σας και σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Υγείας προβαίνουµε σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες, ώστε
σύντοµα να δοθεί λύση στην ταλαιπωρία που υφίστανται οι συ-
γκεκριµένοι συνάνθρωποί µας. Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Οι επίκαιρες ερωτήσεις
του κ. Σκυλλάκου και του κ. Αλαβάνου έχουν το ίδιο σχεδόν πε-
ριεχόµενο και θα παρακαλέσω να δεχθείτε να συζητηθούν ταυ-
τόχρονα, χωρίς να αφαιρείται το δικαίωµα του χρόνου που
προβλέπει ο Κανονισµός.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το Σώµα συµφώνησε.
Θα συζητηθούν λοιπόν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις:
Η τρίτη µε αριθµό 692/30-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλ-
λάκου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη δασοπροστασία και τη
µονιµοποίηση των συµβασιούχων πυροσβεστών κ.λπ. και

Η τέταρτη µε αριθµό 685/30-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Αλαβάνου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων
των συµβασιούχων πυροσβεστών κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Σκυλλάκου έχει ως εξής:
«Οι καταστροφικές πυρκαγιές που κάθε τόσο αφανίζουν χι-

λιάδες στρέµµατα έχουν φέρει ξανά στην επικαιρότητα το πρό-
βληµα των τραγικών ελλείψεων σε ανθρώπινο δυναµικό και µέσα
στους τοµείς της γενικότερης προστασίας και ανάπτυξης του δά-
σους, όπως επίσης και στους τοµείς της πρόληψης και κατα-
στολής των δασικών πυρκαγιών.

Εξάλλου, για συνεχή χρονιά, η χρηµατοδότηση στα δασαρχεία
για τη συντήρηση στοιχειωδών υποδοµών αντιπυρικής προστα-
σίας, είναι ελλιπέστατη.

Η κατάσταση και κατά τη φετινή αντιπυρική περίοδο δεν έχει
αλλάξει καθόλου και αυτό εγκυµονεί νέους κινδύνους αφανισµού
δασικών και άλλων εκτάσεων. Έργα υποδοµής για την προστα-
σία και ανάπτυξη των δασών ουσιαστικά δεν γίνονται. Οι αρµό-
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διες υπηρεσίες έχουν τεράστια κενά σε προσωπικό. Ταυτόχρονα
η Κυβέρνηση αρνείται πεισµατικά να απαντήσει θετικά στο αί-
τηµα των Συµβασιούχων πυροσβεστών του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος για µονιµοποίηση τους, για σταµάτηµα της σηµερινής
απαράδεκτης κατάστασης µε τις συµβάσεις περιορισµένου χρό-
νου. Οι συµβασιούχοι πυροσβέστες µπορούν να απορροφηθούν
παραγωγικά µε µονιµοποίηση στους αντίστοιχους τοµείς πρό-
ληψης και καταστολής των δασικών πυρκαγιών.

Η δηµιουργία ενιαίου φορέα πρόληψης και δασοπροστασίας
επαρκώς εξοπλισµένου και στελεχωµένου µε µόνιµο προσωπικό,
µε αντικείµενο την προστασία των δασών σε όλες τις φάσεις
(πρόληψη, καταστολή κ.α.) προβάλλει επιτακτικά.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
Αν η Κυβέρνηση θα απαντήσει θετικά στο δίκαιο αίτηµα των

συµβασιούχων πυροσβεστών για µονιµοποίησή τους χωρίς
όρους και αποκλεισµούς;

Αν θα ενισχύσει και θα καλύψει τα κενά σε προσωπικό και µέσα
στη ∆ασική Υπηρεσία και στο Πυροσβεστικό Σώµα».

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλαβάνος αναφέρει στην επίκαιρη ερώτησή του τα εξής:

«Οι συµβασιούχοι πυροσβέστες εδώ και χρόνια αντιµετωπίζο-
νται από τις εκάστοτε κυβερνήσεις µε τρόπο που προσβάλλει τα
εργασιακά και ασφαλιστικά τους δικαιώµατα, το δικαίωµα σε µό-
νιµη και αξιοπρεπή εργασία, αλλά και το δικαίωµα σε ασφαλή ερ-
γασία, αφού οι συµβασιούχοι πυροσβέστες έχουν δεκάδες
θύµατα τα τελευταία χρόνια κατά την εκτέλεση της εργασίας
τους.

Η Κυβέρνηση, ενώ τους είχε επανειληµµένα διαβεβαιώσει ότι
θα επιλύσει τα προβλήµατά τους και ιδίως ότι θα καλύψει άµεσα
τα τεράστια κενά σε θέσεις εργασίας του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος µε συµβασιούχους πυροσβέστες, ο αρµόδιος Υπουργός
επικαλούµενος στα µέσα Μαρτίου την οικονοµική κρίση υπανα-
χώρησε πλήρως από τις δεσµεύσεις του.

Οι δίκαιες κινητοποιήσεις της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Συµ-
βασιούχων Πυρόσβεσης ∆ιάσωσης (ΠΟΣ∆ΥΠ) στις 26/3/2009
αντιµετωπίστηκαν µε εξαιρετικά βίαιο τρόπο από την Κυβέρνηση.

Κατόπιν των ανωτέρω και του γεγονότος ότι σε σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα ξεκινά η αντιπυρική περίοδος, ερωτάται ο κύριος
Υπουργός:

Τι πρόκειται να πράξει, προκειµένου να δώσει λύσεις στα µε-
γάλα προβλήµατα των συµβασιούχων πυροσβεστών και κυρίως
για να προωθήσει τα αιτήµατα που αφορούν την εργασιακή απο-
κατάστασή τους;».

Στις επίκαιρες ερωτήσεις του κ. Σκυλλάκου και του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλαβάνου θα απα-
ντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαρκογιαννά-
κης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κανείς πραγµατικά δεν µπορεί να αµφι-

σβητήσει την προσφορά των εποχικών πυροσβεστών τα τελευ-
ταία χρόνια, όπως και την εµπειρία την οποία έχουν αποκτήσει
πάνω στο αντικείµενο της εργασίας τους. Θα ήθελα δε να πω ότι
µε τέτοια αυταπάρνηση κάνουν τη δουλειά τους, που τα τελευ-
ταία χρόνια είχαµε σε πυρκαγιές και θύµατα, ενώ είµαι βέβαιος
ότι και κατά τη φετινή περίοδο, η οποία προβλέπεται εξαιρετικά
δύσκολη λόγω των καιρικών συνθηκών που επιτρέπουν την ανά-
πτυξη της ποώδους βλαστήσεως, η οποία στη συνέχεια ξηραί-
νεται, θα προσφέρουν το ίδιο ευσυνείδητα το καθήκον τους.

Ουδείς, επίσης, µπορεί να παραγνωρίσει το γεγονός ότι η µα-
κροχρόνια παροχή εργασίας στο δηµόσιο, µε τη µορφή εποχι-
κού εργαζοµένου ή συµβασιούχου, καθιστά τον εργαζόµενο
«οιονεί» όµηρο του δηµοσίου. Περίπου πεντέµισι χιλιάδες άν-
θρωποι επί σειρά ετών, κάποιοι πάνω από είκοσι ή είκοσι πέντε
χρόνια, προσφέρουν αυτήν την εποχική εργασία. Είναι ένα ανα-
πόσπαστο κοµµάτι της προσπάθειας που γίνεται για τη σωστή
αντιµετώπιση των πυρκαγιών, ιδιαίτερα τους θερινούς µήνες.

Το 2002 µε προεδρικό διάταγµα προεβλέφθη πενταετής πα-
ροχή εποχικής υπηρεσίας για ένα πεντάµηνο κάθε καλοκαίρι και
το 2007 αυτό το πεντάµηνο του θέρους έγινε οκτάµηνο.

Σήµερα τίθεται το θέµα της µονιµοποίησής τους. Είµαι από
εκείνους, κύριοι συνάδελφοι, που το πρόβληµα το παρακολουθώ
αρκετά χρόνια. Είχε τεθεί και την περίοδο 2004-2006, που ήµουν
Υφυπουργός στο Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης, µου ετέθη και προ-
σωπικά µόλις ανέλαβα τα νέα µου καθήκοντα στο Υπουργείο
Εσωτερικών.

Ως προς τη µονιµοποίηση, ξέρετε καλύτερα από εµένα ότι για
νόµο ή για οποιαδήποτε απόφαση ή προεδρικό διάταγµα δεν
µπορεί να γίνει λόγος, διότι ρητά απαγορεύεται από το άρθρο
108 του Συντάγµατος. Βεβαίως, µε µία διαδικασία οποιασδήποτε
µορφής διαγωνισµού και µοριοδότησης των µηνών ή ετών πα-
ροχής υπηρεσίας, ασφαλώς µπορούν να ενταχθούν αυτοί οι άν-
θρωποι, οι οποίοι –επαναλαµβάνω για άλλη µία φορά- έχουν
σηµαντική συνεισφορά στην προσπάθεια που γίνεται κατά το
θέρος και θα µπορούσαν να έχουν είτε µονιµοποίηση είτε µία ερ-
γασία αορίστου διαρκείας.

Προς αυτήν την κατεύθυνση είχαν αρχίσει διαδικασίες το πα-
ρελθόν έτος. Είχαν γίνει συζητήσεις µεταξύ της πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Εσωτερικών και των εργαζοµένων και
µπορώ να πω ότι είχε προχωρήσει σε σηµαντικό βαθµό η διαδι-
κασία εξεύρεσης µιας κοινά αποδεκτής λύσης.

Και σας λέω ότι αυτή η προοπτική ούτε έχει εκλείψει, ούτε
εγκαταλείπεται, γιατί όλοι µας αναγνωρίζουµε αυτό που είπα
στην αρχή, δηλαδή και την προσφορά και την «οιονεί» οµηρία
στο δηµόσιο. Συνθήκες έκτακτες, οικονοµικές, δυστυχώς έχουν
φρενάρει -να µου επιτρέψετε να πω αυτή τη λέξη- αυτή τη δια-
δικασία και µε πολύ λύπη λέω αυτή τη στιγµή, γιατί θέλω να είµαι
ειλικρινής, ότι για το 2009 οι προοπτικές δεν είναι ευοίωνες, λόγω
και δεσµεύσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ήδη, από ό,τι πληροφορήθηκα, έγινε συνάντηση και µε τον κ.
Παπαθανασίου, τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, έγινε
συνάντηση και µε την κ. Πετραλιά και προτάθηκε και δεν απε-
κρούσθη για το τετράµηνο, το οποίο θα υπάρχει από τον ∆εκέµ-
βριο µέχρι του χρόνου τον Απρίλιο, να ενταχθούν και οι πεντέµισι
χιλιάδες σε πρόγραµµα επιδοτούµενης εργασίας, κάτι το οποίο
είναι ασφαλώς κάτι διαφορετικό από το να χορηγείται το επίδοµα
ανεργίας και ως προς τις αποδοχές, αλλά και ως προς την ερ-
γασιακή κατάσταση και από του χρόνου βλέπουµε, ελπίζοντας
και εκτιµώντας ότι οι οικονοµικές συνθήκες θα το επιτρέψουν να
έχουµε µία καλύτερη εξέλιξη.

Εγώ είµαι βέβαιος ότι και φέτος οι δασοπυροσβέστες θα κά-
νουν τη δουλειά τους και θα κατανοήσουν και την καλή πρόθεση
η οποία υπάρχει και την αγωνία τη δική µας, που πράγµατι συ-
µπαρατασσόµεθα στην αγωνία των πεντέµισι χιλιάδων δασοπυ-
ροσβεστών και την καλή πρόθεση επαναλαµβάνω να βρεθεί µία
λύση προς τη σωστή κατεύθυνση.

Τώρα έρχοµαι στα άλλα ζητήµατα. Ουδείς αµφισβητεί ότι
υπάρχουν κενά στην Πυροσβεστική. Περίπου δεκατρείς χιλιάδες
είναι οι οργανικές θέσεις, τα κενά είναι περίπου τρεισήµισι χι-
λιάδες. Αυτό βέβαια δεν έχει δηµιουργηθεί, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, από τη µια µέρα στην άλλη. Εξαιτίας του ότι δεν έχει
θεσµοθετηθεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο η κατ’ έτος αντικατάσταση
µε διαγωνισµό όσων συνταξιοδοτούντο, υπήρξαν περίοδοι πέντε
ή έξι ετών που δεν έχει γίνει καµµία πρόσληψη. Ήδη, όµως,
έχουν γίνει δύο διαδοχικοί διαγωνισµοί προσλήψεων και έχει
κάπως αµβλυνθεί το πρόβληµα και εκτιµάται ότι και µε τη συνει-
σφορά των εποχικών δασοπυροσβεστών δεν θα υπάρχει πρό-
βληµα, όσον αφορά το έµψυχο υλικό και κατά τη φετινή
αντιπυρική περίοδο.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής: Για την υλικο-
τεχνική υποδοµή, όσον αφορά τα επίγεια µέσα, δεν υπάρχει το
οποιοδήποτε πρόβληµα. Κατά την τελευταία τετραετία έχουν
αγοραστεί περίπου πεντακόσια εξήντα οχήµατα. Ήδη δε είναι σε
διαδικασία η αγορά µεγάλου αριθµού οχηµάτων, µέσω προ-
γραµµάτων, όπως το Γ’ ΚΠΣ, το internet και άλλα. Είναι δε ση-
µαντική η συνεισφορά και ιδιωτών µε τη µορφή δωρεών και
νιώθω την ανάγκη να τους ευχαριστήσω όλους, διότι κατά και-
ρούς έχουν δώσει, ως δωρεά, µεγάλο αριθµό οχηµάτων και
άλλων µέσων στην Πυροσβεστική Υπηρεσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

7724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Έχετε και δευτερολο-

γία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): Εν πάση περιπτώσει, θέλω να τους ευχαριστήσω
όλους αυτούς, δεν θέλω να τους αναφέρω ονοµαστικά, αλλά
είναι και αυτή συνεισφορά σηµαντική.

Για τα εναέρια µέσα θα σας πω στη συνέχεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο ερωτών συνάδελφος

κ. Σκυλλάκος έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Το πρόβληµα δεν αφορά µόνο τους

έκτακτους δασοπυροσβέστες, αφορά τα δάση. ∆εν βλέπουµε
καµµία προσπάθεια επιπλέον, σε σύγκριση µε προηγούµενες
χρονιές, ώστε να καλυφθούν τα κενά και σε προσωπικό. Αυτό
αφορά και την Πυροσβεστική Υπηρεσία και τη ∆ασική Υπηρεσία,
αλλά και έργα υποδοµής -και δεν µιλάω για τα επίγεια που λέτε
µεταφορικά µέσα, αλλά για έργα υποδοµής που χρειάζονται να
γίνουν στα δάση και που κοστίζουν για να γίνουν τέτοια έργα στα
δάση- που δεν έχουν γίνει, ή έχουν γίνει ελάχιστα.

Το πρόβληµα λοιπόν είναι τι κάνουµε µε τα δάση και στα πλαί-
σια αυτά κάνουµε την ερώτηση, διότι αυτοί οι πεντέµισι χιλιάδες,
όπως είπατε και εσείς, είναι έµπειροι και µπορούν να προσφέ-
ρουν. Και τους τέσσερις χειµερινούς µήνες µπορούν να προ-
σφέρουν και από άποψη πρόληψης, αν θέλετε και από άποψη
ανάπτυξης των δασών. Θα µπορούσαν να απορροφηθούν και
από την Πυροσβεστική. Αν δεν µπορούσε η Πυροσβεστική να
τους απορροφήσει όλους, θα µπορούσε το Υπουργείο Γεωργίας,
ώστε να έχουν δωδεκάµηνη εργασία.

Υπάρχουν υποσχέσεις δικές σας και του ΠΑΣΟΚ, αλλά έγιναν
σε προεκλογική περίοδο. Μία βδοµάδα πριν από τις εκλογές, το
ΠΑΣΟΚ βγήκε και µίλησε για µονιµοποίηση των πεντέµισι χιλιά-
δων συµβασιούχων. Τρεις µέρες πριν από τις εκλογές του 2007,
ο κ. Πολύδωρας, που εκπροσωπούσε το Υπουργείο ∆ηµόσιας
Τάξης, είπε ότι θα εξασφαλίσει χρόνο δουλειάς για όλους και για
τους δώδεκα µήνες.

Πέρασε ενάµισης χρόνος από τότε. Κοντεύουµε τα δύο χρόνια
και πάλι βλέπω αναβολή της αντιµετώπισης του θέµατος, στο
όνοµα της αντιµετώπισης της κρίσης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση λέει
βεβαίως ότι πρέπει να ακολουθήσουµε περιοριστική πολιτική –
ξέρω για το Πρόγραµµα Σταθερότητας- αλλά το τι επιλογές θα
γίνουν, πού θα κόψει κανείς και πού θα δώσει, αυτή η επιλογή
ανήκει στην Κυβέρνηση.

Τώρα το παραπέµπετε στο µέλλον και µάλιστα όχι µε την προ-
οπτική της µονιµοποίησης ή έστω του αορίστου χρόνου, αλλά να
ενταχθούν σε ένα πρόγραµµα για να παίρνουν τους τέσσερις
µήνες κάτι παραπάνω από το επίδοµα εργασίας.

∆εν ζητούν αυτό οι εργαζόµενοι και έχουν απόλυτο δίκιο. Μπο-
ρεί να βρεθεί τρόπος. Μην επικαλούµαστε το Σύνταγµα. Αν επι-
καλούµασταν το Σύνταγµα, κανένας συµβασιούχος δεν θα είχε
τακτοποιηθεί µε το προεδρικό διάταγµα της Κυβέρνησης, που
έναν αριθµό συµβασιούχων τον τακτοποίησε.

Υπάρχει λύση. Πρέπει να υπάρξει πολιτική βούληση. Αυτό ζη-
τάµε και για χάρη των οικογενειών των πεντέµισι χιλιάδων αν-
θρώπων, αλλά κυρίως για να προστατέψουµε όπως πρέπει τα
δάση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκυλλάκο.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ ο κ.
Αλαβάνος έχει το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς):
Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγες µέρες ήµουν στην κινητοποίηση,
που ξέρετε ότι έκαναν. Ήταν χιλιάδες κόσµος από όλη την Ελ-
λάδα από έναν κλάδο που έχει δώσει ένα πολύ βαρύ τίµηµα και
ο οποίος έχει µια πολύ σηµαντική ευθύνη για όλη την πατρίδα
µας, δηλαδή και για τη διαφύλαξη του δασικού πλούτου, αλλά
και όλων όσων ζουν µέσα και γύρω από τα δάση. Υπάρχουν δε-
κάδες νεκροί από ανθρώπους, που χωρίς καν να έχουν τον ανα-
γκαίο εξοπλισµό, δίνουν αυτή τη µάχη.

Ποια είναι η αντιµετώπιση από τη Νέα ∆ηµοκρατία; Κοροϊδία,
κύριε Υπουργέ και φοβάµαι ότι στο σήριαλ αυτό της κοροϊδίας

συµµετέχετε και εσείς σήµερα.
Αναφέρω ενδεικτικά:
Βύρων Πολύδωρας, 10/9/2007: «Με τη νέα εντολή του λαού η

Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας θα ολοκληρώσει τη ρύθµιση
της εργασιακής σχέσης των συµβασιούχων πυροσβεστών, θα
τους ανατεθούν πυροσβεστικά καθήκοντα και για το υπόλοιπο
τετράµηνο».

Προκόπης Παυλόπουλος, ο σηµερινός Υπουργός, 23/8/2008:
«Έχουµε δροµολογήσει τις προϋποθέσεις, ώστε οι άνθρωποι
αυτοί να ενταχθούν σταδιακά µε το ίδιο καθεστώς στο Πυρο-
σβεστικό Σώµα». Πριν από λίγο καιρό πάλι ο κ. Παυλόπουλος στο
Προεδρείο της Οµοσπονδίας: «Από 1/4/2009 –δεν ξέρω αν επέ-
λεξε την πρωταπριλιά σκόπιµα, δεν το πιστεύω- θα πιάσουν δου-
λειά ως µόνιµοι».

Τώρα ακούµε ότι το 2009 δεν θα γίνει τίποτα και ενδεχοµένως,
αντί για επίδοµα ανεργίας να παίρνουν ένα επίδοµα κατάρτισης
ή δεν ξέρω από ποιο άλλο πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Είναι λάθος αυτό που λέτε ότι το κάνετε για λόγους οικονο-
µίας. Είναι µεγάλο λάθος, διότι –αν δεν κάνω λάθος- η Κυβέρ-
νηση ανακοίνωσε ότι θα προσλάβει δύο χιλιάδες αστυνοµικούς,
δύο χιλιάδες αγροφύλακες και εξακόσιους καινούργιους µόνι-
µους πυροσβέστες.

Όµως, µε τα χρήµατα που θα δοθούν, εφόσον δοθούν για εξα-
κόσιους µόνιµους πυροσβέστες θα µπορούσαν να γίνουν δύο χι-
λιάδες µόνιµοι πυροσβέστες από τους δασοπυροσβέστες,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι ήδη καλύπτονται µε τις αµοιβές τους
αυτό το οκτάµηνο και µε το επίδοµα ανεργίας, τα οποία δίδονται
ήδη και δεν θα είναι πρόσθετα κονδύλια.

Γιατί εποµένως εξακόσιους καινούργιους πυροσβέστες; Γιατί
πελατειακή πολιτική; Γιατί σ’ ένα Σώµα εργαζοµένων που έχουν
και ειδίκευση και γνώση και αγάπη για το χώρο κι έχουν χύσει
αίµα δεν παίρνουµε δύο χιλιάδες ως ένα πρώτο βήµα;

Πριν τελειώσω, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι δεν γίνεται
µόνον αυτό. Εγώ θέλω να καταγγείλω στη Βουλή το γεγονός ότι
µετά την «HELLENIC STEEL», µια ιδιωτική εταιρεία, η οποία πη-
γαίνει στον Οργανισµό Μεσολάβησης και ∆ιαιτησίας ενάντια στη
συλλογική σύµβαση, γίνεται το πρωτοφανές, δηλαδή δηµόσιος
φορέας, η Πυροσβεστική Υπηρεσία, να καταγγέλλει στις 23 Μαρ-
τίου του 2009 µε παρέµβαση του Αρχηγού κ. Κοντοκώστα τη συλ-
λογική σύµβαση εργασίας, η οποία συνεχίζει να ισχύει.
Υπογράφηκε το Μάρτη του 2008 και συνεχίζει να ισχύει για τους
πυροσβέστες. Αν θέλετε, για πρώτη φορά βλέπουµε στο ∆ηµό-
σιο φορέα του ∆ηµοσίου να στρέφεται κι ενάντια στο ν.1876 και
στον ν.1264 που αποβλέπουν στην αυτονοµία και τη δράση των
οµοσπονδιών. Και ενώ λέτε αυτά, σε µία εποχή που πρέπει να
αναβαθµίσετε το προσωπικό, το οποίο έχει σχέση µε την ασφά-
λεια της χώρας µας, έρχεται και γίνεται καταγγελία για να αλλά-
ξουν οι όροι σχετικά µε την άδεια άνευ αποδοχών, µε τις
µεταθέσεις, µε τα δελτία ταυτότητας, µε το ωράριο εργασίας.

Αυτό το έγγραφο το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρος Αλα-
βάνος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρό-
νου οµιλίας του κ. Αλαβάνου)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε, κύριε Πρόεδρε.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε. Κάναµε και µία οικονοµία, νοµίζω, µ’
αυτόν τον τρόπο. Είναι σηµαντικό το θέµα. Τι να κάνουµε;

Θέλω µία απάντηση σ’ όλα αυτά και στο αν τα καλύπτει το
Υπουργείο.

Τέλος, περιµένω µία απάντηση, κύριε Υπουργέ, στο ερώτηµα
που καίει τους πυροσβέστες: Πόσοι πυροσβέστες, πότε, πού; Θα
πάνε στην Πυροσβεστική Υπηρεσία; Αλλιώς φοβάµαι ότι η δια-
κωµώδηση συνεχίζεται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
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το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): Κύριε συνάδελφε, όσον αφορά το τελευταίο σας
ερώτηµα για το πότε, πού, πόσοι και πώς, ασφαλώς και δεν
µπορώ να σας δώσω εγώ αυτή τη στιγµή την απάντηση. ∆ιότι αν
µπορούσα να σας δώσω απάντηση για το 2010, παραδείγµατος
χάριν, θα έπρεπε να είµαι µάντης. Θα ήµουν ευτυχής αν µπο-
ρούσα να σας δώσω απάντηση «τώρα», ότι θα γίνει τώρα,
πράγµα το οποίο δεν µπορώ να κάνω, γιατί σας είπα τους λό-
γους προηγουµένως.

Κύριε Σκυλλάκο, είπατε ότι δεν γίνεται το οτιδήποτε στο δάσος
προκειµένου να προστατευθεί το δάσος, από άποψη δρόµων,
από άποψη γενικά υποδοµών. Σας λέω λοιπόν ότι δεν είναι έτσι
που τα λέτε. ∆ιότι εκείνο το οποίο γίνεται κάθε χρόνο γίνεται και
φέτος και µάλιστα µε αυξηµένα κονδύλια τα οποία χορηγούνται
στους δήµους, στους ΟΤΑ, οι οποίοι από εκεί και πέρα µεριµνούν
για τον καθαρισµό των δασικών δρόµων, για τη διάνοιξη δρόµων.
Και αυτήν τη στιγµή σας πληροφορώ ότι γίνονται πράγµατα τα
οποία δεν είχαν γίνει ποτέ στο παρελθόν, όπως δεξαµενές οι
οποίες τοποθετούνται σε διάφορα σηµεία όπου δεν µπορεί να
γίνει προσέγγιση οχηµάτων, για να µπορούν τα ελικόπτερα να
παίρνουν νερό απ’ αυτές και να µην πηγαίνουν σε µεγάλες απο-
στάσεις να φέρνουν νερό για την πυρόσβεση και άλλα πολλά
πράγµατα. Τώρα, όσο για το ότι έχουµε την τάση αυτή να µηδε-
νίζουµε και να λέµε ότι δεν γίνεται τίποτα, εγώ δεν είµαι αυτής
της τακτικής και δεν µπορώ να το καταλάβω.

Όσον αφορά τους εποχικούς δασοπυροσβέστες εγώ θα επα-
ναλάβω για άλλη µία φορά ότι κι εγώ δεν είµαι ευχαριστηµένος
µ’ αυτό το οποίο συµβαίνει και πολλοί είναι οι συµµέτοχοι, αν θέ-
λετε, σ’ αυτήν την επί δεκαετίες συνεχιζόµενη «οµηρεία». Πλην
όµως οφείλω να πω και να επισηµάνω ότι επί Κυβερνήσεως Νέας
∆ηµοκρατίας έγιναν κάποια πράγµατα, όπως, παραδείγµατος
χάριν: η επέκταση της πεντάµηνης κατ’ έτος εργασίας, στο οκτά-
µηνο, το ότι στους διαγωνισµούς οι οποίοι γίνονται υπάρχει µία
συµµετοχή των δασοπυροσβεστών της τάξεως του 30% επί του
συνόλου, το ότι το όριο ηλικίας αυξήθηκε από τα τριάντα τρία
στα τριάντα τέσσερα, προκειµένου να υπάρχει δυνατότητα συµ-
µετοχής. Θα µου πείτε: Λύνεται το πρόβληµα; Όχι. Καταδει-
κνύεται όµως ο τρόπος µε τον οποίο αντιµετωπίζουµε αυτούς
τους ανθρώπους και η πρόθεσή µας να κάνουµε οτιδήποτε προ-
κειµένου να αµβλύνουµε ένα πράγµατι οξύ πρόβληµα, το οποίο
εγώ το αντιµετωπίζω προσωπικά τόσα χρόνια και η Κυβέρνηση το
αντιµετωπίζει κι όλοι µας το αντιµετωπίζουµε σε τελευταία ανά-
λυση. ∆ιότι θα επαναλάβω για άλλη µία φορά ότι είναι έµπειροι
άνθρωποι, έχουν µεγάλη προσφορά, θύµατα έχουν προσφέρει
στην προσπάθεια την οποία καταβάλλουν τόσα χρόνια, αλλά δεν
µπορεί να πει κανείς ότι υπάρχει και µία παντελής αδιαφορία στα
αιτήµατα τα οποία θέτουν και ότι εν πάση περιπτώσει δεν κατα-
βάλλεται καµµία προσπάθεια να βρεθεί µία λύση.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Για
την καταγγελία της συλλογικής σύµβασης;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών): Για την καταγγελία της συλλογικής σύµβασης το
πληροφορήθηκα κι εγώ –δεν το έχετε στην ερώτησή σας- και θα
δω τι συµβαίνει.

Εν πάση περιπτώσει, ξέρετε κάτι; Μία νέα σύµβαση µπορεί να
έχει καλύτερους όρους και από την ώρα που θα επιληφθώ προ-
σωπικώς ως πολιτικά προϊστάµενος θα δούµε τι µπορεί καλύτερο
να γίνει.

Κύριε συνάδελφε, θα έλθω τώρα σε κάποια άλλα ζητήµατα, τα
οποία θέσατε. Ποιος σας είπε για πρόσληψη αγροφυλάκων; Εί-
πατε, «θα προσλάβετε δύο χιλιάδες αγροφύλακες»; Πού το εί-
δατε αυτό το πράγµα;

Αν θέλετε να κάνετε από την Αίθουσα της Βουλής την οποια-
δήποτε µορφής προπαγάνδα ή πολιτική η οποία δεν στηρίζεται
στην πραγµατικότητα, είναι πρόβληµά σας, αλλά δεν εξεδηλώθη
πρόθεσις προς το παρόν πρόσληψης στην Αγροφυλακή για τους
ίδιους λόγους που ανέφερα προηγουµένως, που ισχύουν και για
τους εποχικούς δασοπυροσβέστες.

Όµως, εν πάση περιπτώσει, επειδή δηµοσιεύθηκε το προε-

δρικό διάταγµα, το οποίο προβλέπεται από το νόµο ότι θα πρέ-
πει κάποια στιγµή να εκδοθεί για τις διαδικασίες και προϋποθέ-
σεις πρόσληψης στην Αγροφυλακή, σηµαίνει πως έχει εγκριθεί
και οποιαδήποτε πρόσληψη; Ασφαλώς όχι και οφείλω να το το-
νίσω, διότι και σε κάποιες εφηµερίδες γράφτηκε αυτό το πράγµα,
µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται εσφαλµένες εντυπώσεις.

Ασφαλώς είναι ενδεχόµενο να υπάρχει φέτος µεγαλύτερη ει-
σαγωγή στη Σχολή των Αστυνοµικών από κάθε άλλη χρονιά, διότι
έχουµε πολλούς συνταξιούχους, µε αποτέλεσµα να υπάρχει κι
εκεί κενό. Είναι ενδεχόµενο λόγω των ιδιαιτεροτήτων, οι οποίες
υπάρχουν τούτη την ώρα, όσον αφορά την εγκληµατικότητα, να
έχουµε σύντοµα πρόσληψη και άλλων ειδικών φρουρών.

Αυτά είναι ενδεχόµενα και εξετάζονται, διότι δεν έχουµε µόνο
τη δασοπυρόσβεση, απ’ ό,τι ξέρετε. Έχουµε και το οξυµένο πρό-
βληµα, το οποίο αντιµετωπίζουµε καθηµερινά και έχει να κάνει
µε την ασφάλεια των πολιτών.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν λέει κανείς ότι τα πράγµατα γίνονται
τέλεια. ∆εν λέει κανείς ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα. Εκείνο
όµως το οποίο θέλω να πιστεύω είναι ότι και πρόθεση υπάρχει
και προσπάθεια καταβάλλεται να αντιµετωπισθούν αυτά τα προ-
βλήµατα κατά τον καλύτερο τρόπο. Τώρα αν στο τέλος τα κατα-
φέρουµε ή όχι, θα µας κρίνει ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Η µε αριθµό 687/30.3.2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την επίθεση σε στελέχη της Φοιτητικής Οργάνωσης Συναγερµού
στο Πανεπιστήµιο Πειραιά κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του κυρίου Βουλευτή και συνεπώς διαγράφεται.

Επίκαιρες Ερωτήσεις ∆εύτερου Κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 683/30.3.2009 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γεώρ-
γιου Ντόλιου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε τη δια-
κοπή συνεργασίας της γαλακτοβιοµηχανίας ∆ΕΛΤΑ µε τους
κτηνοτρόφους της Μακεδονίας και Θράκης κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Ντόλιου έχει ως εξής:
«Η γαλακτοβιοµηχανία ∆ΕΛΤΑ ενηµέρωσε µε επιστολή της

τους κτηνοτρόφους συνεργάτες της ότι από 1ης Μαΐου δεν θα
παραλαµβάνει το γάλα τους.

Η εταιρεία συνεργάζεται εδώ και χρόνια βάσει προφορικής
συµφωνίας µε τους κτηνοτρόφους, στη βάση της οποίας οι κτη-
νοτρόφοι έκαναν επενδύσεις σε υποδοµές, ζωικό κεφάλαιο και
εξοπλισµό.

Σας είναι γνωστό ότι υπάρχουν αθρόες και ανέλεγκτες εισα-
γωγές συµπυκνωµένου γάλακτος. Το εισαγόµενο αυτό γάλα χρη-
σιµοποιείται για την παραγωγή γαλακτοκοµικών προϊόντων,
χωρίς αυτό να αναγράφεται στη συσκευασία τους.

Εκτιµούµε ότι η γαλακτοβιοµηχανία «∆ΕΛΤΑ» διέκοψε τη συ-
νεργασία της µε τους κτηνοτρόφους, µε κριτήρια την απόσταση
από τις εγκαταστάσεις της εταιρείας και το µέγεθος των κτηνο-
τροφικών µονάδων. Είναι γνωστό ότι και η εταιρεία και το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης, µέσω των προγραµµάτων του,
προώθησε και προωθεί τη δηµιουργία µικρών και µεσαίων µονά-
δων.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Εάν το Υπουργείο θεωρεί τη διακοπή της συνεργασίας µεταξύ

της συγκεκριµένης εταιρείας και των κτηνοτρόφων συνεργατών
της ότι κινείται µέσα στα όρια της νοµιµότητας;

Εάν έχει αντιληφθεί η Κυβέρνηση ότι µε τις διαγραφόµενες
εξελίξεις πλήττεται καίρια η µικρή κτηνοτροφία, ακυρώνεται µία
επί χρόνια ακολουθούµενη πολιτική για την ανάπτυξή της, ενώ
το σύνολο της ελληνικής υπαίθρου εν µέσω οικονοµικής κρίσης,
αποστερείται µία από τις πλέον σοβαρές παραγωγικές δραστη-
ριότητες;»

Στην ερώτηση του κ. Ντόλιου θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Ανάπτυξης κ. Βλάχος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Σας ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαντώ στην ερώτηση του συ-
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ναδέλφου για ένα πολύ σηµαντικό θέµα, όπως είναι η παραλαβή
και διακίνηση από τους κτηνοτρόφους του φρέσκου ελληνικού
γάλακτος.

Θα πρέπει να πω ότι από τις αρχές της δεκαετίας του ’90,
όπως είναι γνωστό, σχεδόν το σύνολο των αγαθών, των προϊό-
ντων, των τροφίµων και των ποτών διακινούνται στη χώρα µας
ελεύθερα µε βάση την προσφορά και τη ζήτηση και τους κανό-
νες του υγιούς εµπορίου.

Το ίδιο ισχύει και για τις συµφωνίες βεβαίως, για τα συµβόλαια
γάλακτος µεταξύ παραγωγών και µεταποιητών.

Ειδικότερα, για το γάλα και σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Ανά-
πτυξης για την προστασία του καταναλωτικού κοινού από αθέ-
µιτες πρακτικές του εµπορίου ως προς την προέλευση του
προϊόντος, ισχύουν µία σειρά αγορανοµικές διατάξεις που απο-
σκοπούν στο να ταυτοποιούν το προϊόν και να προστατεύουν το
ελληνικό γάλα.

Επιπλέον όµως η Επιτροπή Ανταγωνισµού, στο πλαίσιο των αρ-
µοδιοτήτων της για την προστασία και την ανάπτυξη του ελεύ-
θερου ανταγωνισµού στην αγορά, παρακολουθεί τους κλάδους
και τοµείς της ελληνικής οικονοµίας και εξετάζει την ενδεχόµενη
ύπαρξη και δηµιουργία ολιγοπωλιακών και µονοπωλιακών φαι-
νοµένων.

Βέβαια, είναι γνωστές οι αποφάσεις της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού, που είναι και πρόσφατες, µε υψηλά πρόστιµα, το µεγαλύ-
τερο µέρος των οποίων έχει εισπραχθεί, αλλά δεν είναι αυτό το
κύριο θέµα της σηµερινής ερώτησης.

Ως προς το ζήτηµα εδώ που θέτει η ερώτηση και που σηµειώ-
νεται στο σχετικό έγγραφο ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ. Ζη-
σιµόπουλος, είναι αµφίβολο αν η εµπορική στρατηγική
οιασδήποτε εταιρείας µπορεί να εµπίπτει στις διατάξεις του ν.
703/77 περί ελεύθερου ανταγωνισµού, ώστε να επιληφθεί η επι-
τροπή.

Σε κάθε περίπτωση είµαστε αποφασισµένοι να αντιµετωπί-
σουµε όλες αυτές τις συνεννοήσεις µεταξύ των εταιρειών, αυτό
που λέµε –υπεραπλουστευµένα, αν θέλετε, κατά τη γνώµη µου
καρτέλ- και κάθε αθέµιτη πρακτική που αντιβαίνει τη νοµιµότητα.
Η βούλησή µας είναι ξεκάθαρη και το έχουµε αποδείξει άλλωστε
και µε τη στήριξη της Επιτροπής Ανταγωνισµού, µε πρόσφατη
ανακοίνωση, σχέδιο διαβούλευσης προκειµένου να φέρουµε σχέ-
διο νόµου για την αναβάθµιση της επιτροπής, την ενεργοποίηση
του ελεγκτικού µηχανισµού, αλλά και αλλαγές γενικότερα στο
θεσµικό πλαίσιο.

Από τη µεριά του τώρα το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων καταβάλλει κάθε προσπάθεια για τη στήριξη των
παραγωγών του γάλακτος, αλλά και αντιµετωπίζει γενικότερα
προβλήµατα διάθεσης των κτηνοτροφικών προϊόντων. Θα έλεγα
ότι σε συνεργασία των δύο Υπουργείων και µε αφορµή το περι-
στατικό που έγινε πρόσφατα στη Θράκη από την εταιρεία
«∆ΕΛΤΑ» για τη συγκοµιδή του γάλακτος, είµαστε διατεθειµένοι
πραγµατικά να ανοίξουµε αυτό το σηµαντικό θέµα.

Πρέπει να καταλάβουµε όλοι, από τους κτηνοτρόφους µέχρι
τους λιανοπωλητές γάλακτος ότι πρέπει να προστατεύσουµε την
ελληνική παραγωγή. Βεβαίως, οι δυνατότητες, µε το υφιστάµενο
θεσµικό πλαίσιο, δεν είναι απεριόριστες, θα έλεγα ότι είναι πολύ
προσδιορισµένες. Μέσα όµως σε αυτό το πλαίσιο εγώ έχω µιλή-
σει µε αρκετούς αυτό το διάστηµα και τους καλώ όλους να ανα-
λάβουν το µερίδιο ευθύνης τους και µε υπεύθυνη πρόταση
πραγµατικά –ίσως και για πρώτη φορά- να θωρακίσουµε το συ-
γκεκριµένο προϊόν.

Η πρώτη εκτίµηση, την οποία µεταφέρω στην ελληνική Βουλή,
είναι ότι και από τους κτηνοτρόφους που είδα και από την ΠΑ-
ΣΕΓΕΣ που είµαι σε συνεννόηση και θα τους συναντήσω τις επό-
µενες ηµέρες και από εταιρείες που ήδη έχω κάνει τις πρώτες
συναντήσεις βλέπω ότι υπάρχουν υπεύθυνες προσεγγίσεις και
υπεύθυνες συµπεριφορές.

Θέλω να κρατώ µία συγκρατηµένη αισιοδοξία ότι στο τέλος
αυτής της κουβέντας θα έχουµε λύσει ένα σηµαντικό θέµα προ-
στατεύοντας ένα ελληνικό προϊόν, όπως είναι το φρέσκο γάλα,
που διακινείται στην ελληνική αγορά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο ερωτών συνάδελφος
έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Πρόκειται περί κολοσσιαίου θέµατος,
κύριε Υπουργέ, το οποίο αφορά την οικονοµία της χώρας,
αφορά ένα προϊόν στο οποίο είµαστε ελλειµµατικοί, αφορά την
επιδείνωση του ισοζυγίου εξωτερικών συναλλαγών και πιστεύω
ότι είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρωταρχικά απασχολεί τη χώρα και
την Κυβέρνηση. Αυτό που αντιλήφθηκα από την απάντησή σας
είναι ότι ήσασταν πολύ προσεκτικός. ∆εν δεσµευθήκατε και δεν
είπατε ότι θα κάνετε συγκεκριµένα πράγµατα.

Κατ’ αρχάς, θέλω να θέσω το εξής ζήτηµα: Η συγκεκριµένη
εταιρεία είναι µια µεγάλη εταιρεία γνωστής φήµης και ταυτότη-
τας. Εδώ και αρκετά χρόνια συνεργάζεται µε τους κτηνοτρό-
φους. Στη βάση αυτής της προφορικής συµφωνίας, µέσω της
οποίας γίνεται η συνεργασία, οι κτηνοτρόφοι έκαναν επενδύσεις
σε υποδοµές, σε εξοπλισµό, σε ζωϊκό κεφάλαιο. Μάλιστα, η κα-
τεύθυνση ήταν η στήριξη των µικρών κτηνοτροφικών µονάδων.

Το ερώτηµα που θέτω είναι εάν η αιφνίδια διακοπή αυτής της
συνεργασίας είναι σύννοµη. Εάν σε µια οργανωµένη χώρα δεν
έχει καµµία νοµική ισχύ ένα εθιµικό δίκαιο.

Το δεύτερο θέµα που θέλω να θέσω είναι ότι υπάρχουν
αθρόες και ανέλεγκτες εισαγωγές συµπυκνωµένου γάλακτος
λόγω των αδυναµιών ελέγχου. Υπάρχει σύγχυση, εµπλέκονται
δύο Υπουργεία, ο ΕΦΕΤ, οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις κ.λπ..
Θέλω να ρωτήσω, επίσης, εάν προτίθεται η Κυβέρνηση να κάνει
ελέγχους πλέον στις εισαγωγές, κυρίως, συµπυκνωµένου γάλα-
κτος. Ίσως το πιο σοβαρό που θέλω να θέσω, είναι η αναγραφή
στα γαλακτοκοµικά προϊόντα της προέλευσης της πρώτης ύλης
και της χώρας και της περιοχής ει δυνατόν και κτηνοτροφικής
µονάδας.

Σας είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ –υποθέτω- ότι οι Έλληνες
εµπιστεύονται πρωτίστως το ελληνικό γάλα. Θα προτιµήσουν τα
γαλακτοκοµικά προϊόντα που παράγονται από αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να θέσω ένα ζήτηµα που είναι πολύ σοβαρό και αφορά
όλη την βόρειο Ελλάδα κυρίως και ίσως όχι µόνο. Η συγκεκρι-
µένη βιοµηχανία και όχι µόνο αυτή, αλλά και το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στήριξε εδώ και χρόνια και όχι
µόνο κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, τις µικρές κτηνοτροφικές µονάδες.

Η επιστολή µε την οποία διακόπτεται η συνεργασία της συ-
γκεκριµένης εταιρείας µε τους κτηνοτρόφους δείχνει ότι έγινε
µε βάση κάποια κριτήρια. Το ένα κριτήριο είναι το κριτήριο της
απόστασης. Όσο ποιο µακριά είναι µια περιοχή από τη γαλακτο-
βιοµηχανία, τόσο περισσότερο αυξάνονται τα έξοδα και γίνεται
η διακοπή. Γι’ αυτό και στον Έβρο υπάρχει διακοπή συνεργασίας
µε πενήντα τρεις κτηνοτρόφους. ∆έκα επτά τόνοι γάλακτος την
ηµέρα θα πετιούνται πλέον από 1ης Μαΐου. Το ίδιο έγινε και στην
Κοµοτηνή.

Υπάρχει και άλλο κριτήριο, όµως. Στην Ξάνθη διακόπτεται η
συνεργασία µε σαράντα κτηνοτρόφους, τους µικρούς, ενώ δια-
τηρείται µε άλλους τόσους, τους µεγαλύτερους. Εάν αυτό συµ-
βαίνει –που συµβαίνει- και θα το δούµε και σε άλλους νοµούς της
βόρειας Ελλάδας…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…τότε ακυρώνεται µια πολιτική που επί χρόνια προωθείται στη

χώρα για την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας. Τότε θα βρεθεί σε
αδιέξοδο όλος ο κλάδος, τότε θα πληγεί η ελληνική οικονοµία, θα
πληγεί η ύπαιθρος και θέλω να ρωτήσω την Κυβέρνηση εάν σε
εποχή κρίσης, σε εποχή που λαµβάνονται κάποια µέτρα υπάρχει
πρόνοια να σώσουµε κυριολεκτικά τις χρυσές δραστηριότητές
που υπάρχουν στην ελληνική ύπαιθρο. Και η κτηνοτροφία είναι
µια χρυσή δραστηριότητα. ∆εν το έχουµε αντιληφθεί, είναι κο-
λοσσιαίο θέµα. Ασχολούµαστε –και καλώς ασχολούµαστε- κάθε
φορά εδώ στο Σύνταγµα µε τους εργαζόµενους κάποιας µονά-
δας αλλά το µέγεθος του προβλήµατος που θα προκύψει για την
κτηνοτροφία είναι απίστευτα µεγαλύτερο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε συνά-
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δελφε, σωστά παρατηρήσατε ότι ήµουν πολύ προσεκτικός και
θέλω να επισηµάνω ότι και η δική σας προσέγγιση ήταν πολύ
προσεκτική και υπεύθυνη γιατί όντως το θέµα είναι κολοσσιαίο.
Εγώ θα δεχθώ τον χαρακτηρισµό. Το είπα κι εγώ µ’ έναν άλλο
χαρακτηρισµό. Και επειδή έχουµε την πρόθεση και την πολιτική
βούληση να δώσουµε λύση σ’ ένα πρόβληµα που χρονίζει, πραγ-
µατικά πάµε µε πολύ προσεκτικά βήµατα.

∆εν µπορώ και εγώ, αλλά και κανένα µέλος της Κυβέρνησης –
θέλω να πω κανένας συνάδελφος από κανένα Υπουργείο- να
έρθει πολύ περισσότερο στη Βουλή, αλλά και δηµόσια και να λέει
µεγάλες κουβέντες και µεγάλες υποσχέσεις. Είναι σοβαρό θέµα.
Είπα ότι οι πρώτες προσεγγίσεις γίνονται µε µεγάλη υπευθυνό-
τητα από όλες τις µεριές και οφείλω να το καταγράψω.

Είπατε και εσείς ότι υπήρχαν προφορικές συµφωνίες. Οι προ-
φορικές συµφωνίες έχουν τη δική τους αξία και την ανάλογη δέ-
σµευση. Με βάση αυτές τις προφορικές συµφωνίες οι
κτηνοτρόφοι έκαναν κάποιες επενδύσεις. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Εµείς κοιτάζουµε, πώς αυτές οι συµφωνίες θα τηρη-
θούν και θα έλεγα πως στο µέλλον µπορεί να αναβαθµιστούν για
να µπορεί και ο κάθε κτηνοτρόφος να βελτιώσει τις εγκαταστά-
σεις του, να βελτιώσει τη µονάδα του, να συµπιέσει το κοστολό-
γιό του γιατί οι µικρές µονάδες και οι ιδιαίτερα αποµακρυσµένες
που είπατε, καταλαβαίνετε ότι έχουν και αυξηµένο κοστολόγιο.
Ξέρετε ότι πρέπει να βρούµε τη χρυσή τοµή, το σηµείο ισορρο-
πίας µεταξύ παραγωγής και κατανάλωσης, ούτως ώστε τα προϊ-
όντα αυτά που παράγονται στην Ελλάδα να φτάνουν και στον
Έλληνα καταναλωτή σε προσιτές τιµές.

Γι’ αυτό, λοιπόν, είµαστε πολύ προσεκτικοί και έχουµε αρχίσει
και µια άτυπη διαβούλευση προκειµένου να καταγράφουµε όλες
τις προτάσεις.

Υπάρχουν στρεβλώσεις. Το είπατε και εσείς. ∆εν είναι στρέ-
βλωση η εισαγωγή συµπυκνωµένου γάλακτος. Αυτό έτσι κι αλ-
λιώς επιτρέπεται. Και είναι γνωστό ότι σε πολλά προϊόντα
χρησιµοποιείται µόνο τέτοιο γάλα.

Εµείς θέλουµε να παραµείνει στο µυαλό του Έλληνα κατανα-
λωτή, αλλά και στον τρόπο ζωής του, το φρέσκο γάλα σαν το ελ-
ληνικό φρέσκο παστεριωµένο γάλα. Αυτό πρέπει να συνεχιστεί.
Βλέπουµε και εµείς ότι η αναγραφή της χώρας προέλευσης έχει
αξία για τον Έλληνα καταναλωτή. Είναι ένα από τα θέµατα τα
οποία συζητάµε.

Μας είναι ευχάριστο για την περιοχή σας ότι το εργοστάσιο
της Ροδόπης αναβαθµίστηκε και ξεκίνησε να µπαίνει όλο και πε-
ρισσότερο σε µία σηµαντική παραγωγή. Σε λίγο, γάλα από το ερ-
γοστάσιο της Ροδόπης θα φθάνει στην Αθήνα και µάλιστα και σε
καλή τιµή.

Γίνεται, λοιπόν, µία αναβάθµιση των εγκαταστάσεων της πε-
ριοχής. Και θα έλεγα ότι δεν µπορούµε εµείς να επιβάλουµε στην
οποιαδήποτε εταιρεία να τηρήσει την όποια συµφωνία έχει κάνει
µε τον κάθε κτηνοτρόφο. Πρέπει ο κτηνοτρόφος να είναι προσε-
κτικός σ’ αυτό που συµφωνεί. Πρέπει να είναι σε συνεννόηση και
µε την ΠΑΣΕΓΕΣ και µε τον ΕΛΟΓΑΚ γι’ αυτό που προτείνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και βεβαίως, το Υπουργείο Ανάπτυξης, για το κοµµάτι που µας
αφορά, όπως και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για το δικό
του κοµµάτι, είµαστε στη διάθεση όλων των συνδέσµων και των
ενώσεων των κτηνοτρόφων, προκειµένου να συµφωνήσουµε σε
κάτι που θα ισχύει µακροπρόθεσµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σ’ αυτήν την προσέγγιση είµαστε και θέλω να πιστεύω ότι τις
επόµενες ηµέρες ή εβδοµάδες θα είµαστε περισσότερο αναλυ-
τικοί. Θέλω, επίσης, να κρατήσω µία αισιοδοξία από την όλη κου-
βέντα µας ότι θα µπορέσουµε στο τέλος αυτής της συζήτησης,
όπως είπα, να έχουµε πολύ συγκεκριµένα θετικά αποτελέσµατα,
τα οποία εµείς θα κατοχυρώσουµε µε όποιες διατάξεις επιβάλλει
ο νόµος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του
Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα τέσσερις µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί-δάσκαλοι από το 8ο ∆ηµοτικό Σχο-
λείο Κηφισιάς.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 691/30-
3-2009 επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα προς τους Υπουργούς Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και Μακεδονίας-Θράκης, σχετικά µε
την ιδιωτικοποίηση της Εταιρείας Ύδρευσης και Αποχέτευσης
Θεσσαλονίκης ΑΕ κ.λπ..

Αναλυτικότερα, ο κ. Ζιώγας αναφέρει στην επίκαιρη ερώτησή
του τα εξής:

«Στην τελική ευθεία για την ιδιωτικοποίηση βρίσκεται η Εται-
ρεία Υδρεύσεως Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης µετά τις τελευταίες
ενέργειες της Κυβέρνησης. Το πολιτικό-οικονοµικό έγκληµα που
ξεκίνησε από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε την µετατροπή σε
ανώνυµη εταιρεία και εισαγωγή της Εταιρείας Ύδρευσης Απο-
χέτευσης Θεσσαλονίκης στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών, ολο-
κληρώνεται από την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας που
αποφάσισε την εκχώρηση της εταιρείας σε επιχειρηµατικό όµιλο
ως στρατηγικό επενδυτή. Αυτό το σκοπό εξυπηρετούσε άλλω-
στε η εκχώρηση του 5% στη γαλλική πολυεθνική SUEZ.

Αποδεικνύεται ότι οι κυβερνήσεις Νέας ∆ηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ
καθώς και τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου στα πλαίσια των
αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενίσχυση της
«ανταγωνιστικότητας» και της «επιχειρηµατικότητας», δηλαδή
την αύξηση της κερδοφορίας, των επιχειρηµατικών οµίλων, των
πολυεθνικών, παραχωρούν ως εµπόρευµα φυσικά κοινωνικά
αγαθά, όπως το νερό και τη διαχείρισή του σ’ αυτές.

Η κατεύθυνση αυτή συνδυάζεται µε το παράλληλο χτύπηµα
των εργασιακών σχέσεων, των δηµοκρατικών δικαιωµάτων των
εργαζοµένων (εργολαβικό καθεστώς σε πολλούς τοµείς, µηνύ-
σεις συνδικαλιστών κ.α.) και έχει άµεσες συνέπειες στο λαό της
περιοχής (αύξηση των τιµών του νερού, αποχέτευση κ.ο.κ.).

Το νερό όµως ως κοινωνικό αγαθό πρέπει να είναι αποκλει-
στικά κάτω από το δηµόσιο έλεγχο και να παρέχεται φθηνά και
µε όρους υγιεινής και ασφάλειας σε όλο το λαό, στο πλαίσιο ενός
ενιαίου δηµόσιου οργανισµού διαχείρισης των υδάτινων πόρων
της χώρας µας.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί αν θα σταµατήσει κάθε ενέρ-
γεια ιδιωτικοποίησης της Εταιρείας Ύδρευσης Αποχέτευσης
Θεσσαλονίκης και αν θα επανέλθει στο δηµόσιο έλεγχο το 100%
της εταιρείας;».

Στην ερώτηση του κ. Ζιώγα θα απαντήσει ο Υπουργός Μακε-
δονίας-Θράκης κ. Καλαφάτης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική πολιτική απο-
κρατικοποιήσεων στοχεύει στη µείωση της συµµετοχής του κρά-
τους στην οικονοµική δραστηριότητα, στο άνοιγµα των αγορών
και, βεβαίως, στην καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των περιουσια-
κών στοιχείων του έµψυχου δυναµικού της υπάρχουσας τεχνο-
γνωσίας σε κάθε οργανισµό.

Με αυτό το σκεπτικό προχωρά σε µια σειρά αποκρατικοποιή-
σεων µέσα σε απόλυτη διαφάνεια και σύµφωνα µε κριτήρια που
υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον. Πρόσφατα, η διυπουργική επι-
τροπή αποκρατικοποιήσεων αποφάσισε τη διερεύνηση της δυ-
νατότητας εξεύρεσης στρατηγικού συνεργάτη για την Εταιρεία
Ύδρευσης Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης ΑΕ, στο πλαίσιο, ακρι-
βώς, του εκπεφρασµένου στόχου της Κυβέρνησης για να µπο-
ρέσει να αναζητήσει και να βρει έναν διεθνή εταίρο, ώστε να
µπορέσει περαιτέρω να αξιοποιήσει την ενδεχόµενη τεχνογνω-
σία, την επιπρόσθετη τεχνογνωσία του στρατηγικού συνεργάτη,
για να µπορέσει να επιτύχει τους αναπτυξιακούς της στόχους σ’
ένα περιβάλλον το οποίο είναι διεθνώς συνεχώς µεταβαλλόµενο
και ολοένα πιο ανταγωνιστικό.

Βέβαια, ο στόχος της εταιρείας δεν είναι να επεκταθεί και να
αναπτύξει τις δραστηριότητές της µονάχα στο πλαίσιο της Θεσ-

7728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σαλονίκης και της εγγύτερης περιοχής, όχι, δηλαδή, µονάχα στη
βόρεια Ελλάδα, αλλά ακόµα παραπέρα στη Νοτιανατολική Ευ-
ρώπη.

Ας είναι ξεκάθαρο, ωστόσο, ότι πρώτον, η πλειοψηφική συµ-
µετοχή στην ΕΥΑΘ παραµένει στο δηµόσιο. Το 51% παραµένει
στο δηµόσιο, όπως είχε και µέχρι σήµερα το δηµόσιο την πλειο-
ψηφία. Παραµένει ο βασικός µέτοχος, λοιπόν, το δηµόσιο. ∆εύ-
τερον, θα διασφαλίσει τα ζωτικά και οικονοµικά συµφέροντα του
δηµοσίου στα πλαίσια που γίνεται και µέχρι σήµερα. Τρίτον, δεν
θίγονται σε καµµία περίπτωση τα εργασιακά κεκτηµένα των
υπαλλήλων της ΕΥΑΘ.

Ο στρατηγικός συνεργάτης µέσα από τη συµµετοχή του στη
διοίκηση, αναµένεται να προσφέρει την τεχνογνωσία του, όπως
σας είπα προηγουµένως, να προσφέρει στο διοικητικό εκσυγ-
χρονισµό, στην αξιοποίηση των ανθρωπίνων πόρων, στη δια-
σφάλιση των συµφερόντων του κοινωνικού συνόλου και βεβαίως,
να βοηθήσει στην επέκταση της ΕΥΑΘ ΑΕ στις διεθνείς αγορές.
Είναι απαραίτητο σε ένα τέτοιο περιβάλλον, ιδιαίτερα ανταγωνι-
στικό, να θωρακίζεται και η ΕΥΑΘ ΑΕ και άλλες εταιρείες για να
µπορέσουν να ανταποκριθούν στις περιστάσεις των καιρών.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα πρέπει να είναι γνωστό και ας
γίνει καθαρό εδώ πέρα ότι οι κινήσεις που γίνονται από την
πλευρά της ελληνικής Κυβέρνησης έχουν αποκλειστικό στόχο να
διασφαλίσουν το δηµόσιο συµφέρον, να µη θίξουν τα συµφέρο-
ντα των εργαζοµένων και να µπορέσουν να είναι ανταγωνιστικοί
στο περιβάλλον το οποίο διαµορφώνεται.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σηµειώσω ότι η κίνηση αυτή δεν έχει
εισπρακτικό χαρακτήρα. Έχει καθαρά αναπτυξιακό χαρακτήρα
µέσα στο πλαίσιο το οποίο σας περιέγραψα προηγουµένως. Και
τέλος, να επισηµάνω ότι κινούµενοι µέσα στο πλαίσιο, αν θέλετε,
όπως καθορίζεται από τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, όπως κι-
νείται τα τελευταία χρόνια η ΕΥΑΘ ΑΕ, κατάφερε και να εκσυγ-
χρονίσει τη λειτουργία της, αλλά, βεβαίως, και να λειτουργήσει
προς όφελος των καταναλωτών, αφού µόλις πρόσφατα ανακοί-
νωσε -και αυτό ισχύει- ότι το τιµολόγιο για τους οικιακούς κατα-
ναλωτές παραµένει αµετάβλητο και, βεβαίως, υπάρχει και
µείωση 20% για τις πολύτεκνες οικογένειες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο ερωτών συνάδελφος,

ο κ. Ζιώγας, έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βεβαίως, αλλιώς εννοείτε εσείς την εξυπηρέ-

τηση του δηµοσίου συµφέροντος, αλλιώς την εννοούµε εµείς.
Για µας, η ιδιωτικοποίηση της ΕΥΑΘ αποτελεί εκχώρηση δηµό-
σιας περιουσίας και η παράδοσή της στο στρατηγικό εταίρο ή
στρατηγικό επενδυτή ή στο µονοπώλιο της SUEZ είναι ένας
ακόµα κρίκος στην αλυσίδα των καπιταλιστικών αναδιαρθρώ-
σεων, οι οποίες, βέβαια, πορεύονται στην κατεύθυνση που επι-
βάλλει η στρατηγική της Λισαβόνας, που τόσο εσείς όσο και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, οι σοσιαλδηµοκρατικές, ακολου-
θείτε ιδιαίτερα πιστά.

Βεβαίως και ολοκληρώνεται τώρα αυτό το πολιτικό, οικονο-
µικό, κοινωνικό έγκληµα, όπως το χαρακτηρίζουµε εµείς, αφού
µετέτρεψαν πρώτα και αφού προηγήθηκαν µέσα στις πολιτικές
των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ η µετατροπή των ∆ΕΚΟ σε ανώ-
νυµες εταιρείες, όπως είναι η ∆ΕΗ, ο ΟΤΕ, η Ολυµπιακή.

Όσον αφορά τους εργαζόµενους, έχουµε αρνητική εµπειρία
και από τις άλλες ∆ΕΚΟ, όπως είναι ο ΟΤΕ και η Ολυµπιακή. Οι
εργαζόµενοι είναι γνωστό στη Θεσσαλονίκη ότι διώκονται, απει-
λούνται, εκβιάζονται, ακόµα οδηγούνται και στα δικαστήρια,
ώστε να αρνηθούν τα συλλογικά εργασιακά τους δικαιώµατα και
να υπογράψουν ατοµικές συµβάσεις.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καλεί τους εργαζόµενους,
όχι µόνο της ΕΥΑΘ, αλλά όλης της πόλης, τους λαϊκούς φορείς,
τις δηµοτικές κινήσεις, να ξεσηκωθούν συντονισµένα, ώστε να
µην περάσει αυτή η δηµόσια περιουσία στα χέρια του ιδιώτη,
γιατί διαφορετικά το φυσικό αυτό αγαθό θα µετατραπεί σ’ ένα
πανάκριβο και κακής ποιότητας εµπόρευµα, αφού για το µόνο
που ενδιαφέρονται είναι το κέρδος.

Παλεύουµε, ούτως ώστε το νερό να αποτελεί κοινωνικό αγαθό,
κύριε Υπουργέ και η ΕΥΑΘ λαϊκή περιουσία, στα πλαίσια ενός

δηµόσιου, ενός ενιαίου οργανισµού, φορέα διαχείρισης γενικά
των υδάτινων πόρων της χώρας µας. Για µια λαϊκή οικονοµία και
εξουσία µάχεται το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κύριος Υπουργός έχει

το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):

Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να επισηµάνω ακόµη µια φορά, όσον
αφορά ιδιαίτερα το νοµικό καθεστώς, βάσει του οποίου λει-
τουργεί µέχρι σήµερα η ΕΥΑΘ ΑΕ και βάσει του οποίου κανένα
από τα εργασιακά δικαιώµατα δεν έχει θιγεί, ότι οι καταναλωτές
έχουν δει θετική επίπτωση, όπως προανέφερα, µε το πάγωµα του
τιµολογίου του 2009 και µε το εκσυγχρονισµό της ΕΥΑΘ ΑΕ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Τον τελευταίο χρόνο, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):

Ακριβώς το 2009.
Αυτό δείχνει ότι οι κινήσεις περαιτέρω εκσυγχρονισµού και εν-

δυνάµωσης της εταιρείας µπορούν να βοηθήσουν έτι περαιτέρω
και τους ίδιους τους εργαζόµενους, αλλά βεβαίως και τους κα-
ταναλωτές.

Απλώς κωδικοποιηµένα και τηλεγραφικά θέτω τα τέσσερα ζη-
τήµατα:

Πρώτον, το δηµόσιο θα διατηρήσει την πλειοψηφία των µετο-
χών της εταιρίας κατέχοντας, τουλάχιστον, το 51%, όπως είναι
και σήµερα. Για αυτό και δεν απαιτείται καµµιά νοµοθετική ρύθ-
µιση και δεν αλλάζει το νοµοθετικό πλαίσιο.

∆εύτερον, το δηµόσιο θα µεταβιβάσει ποσοστό 23% σε στρα-
τηγικό συνεργάτη, κατόπιν διενέργειας διεθνούς ανοικτού δια-
γωνισµού, διαδικασία που εξασφαλίζει απολύτως τη διαφάνεια
και αποφέρει, βεβαίως, και τα µέγιστα οικονοµικά αποτελέσµατα.
Επιπλέον, είναι η µόνη µέθοδος αξιοποίησης που ενδείκνυται υπό
τις συνθήκες που επικρατούν στις διεθνείς αγορές.

Τρίτον, τα τιµολόγια της ΕΥΑΘ θα συνεχίζουν να ορίζονται µε
υπουργικές αποφάσεις, θα τελούν δηλαδή υπό την έγκριση του
δηµοσίου.

Τέταρτον, δεν θα υπάρξει καµµιά αλλαγή στα εργασιακά κε-
κτηµένα των υπαλλήλων της εταιρίας.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, θεωρούµε ότι αυτές οι κινήσεις, κι-
νήσεις αποκρατικοποιήσεων, διαφάνειας και διασφάλισης του
δηµοσίου συµφέροντος, είναι επιβεβληµένες και θα είναι προς
όφελος της εθνικής οικονοµίας, των πολιτών και, βεβαίως, των
εργαζοµένων της ΕΥΑΘ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 684/30-3-2009 επίκαιρη ερώτηση

του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πα-
ναγιώτη Λαφαζάνη προς τους Υπουργούς Απασχόλησης και Κοι-
νωνικής Προστασίας και Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά µε
την απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου για την εξίσωση των
ορίων συνταξιοδότησης των γυναικών στο δηµόσιο µε τους
άντρες κ.λπ..

Αναλυτικότερα ο κ. Λαφαζάνης αναφέρει στην ερώτησή του:
«Η Κυβέρνηση µε την αλλοπρόσαλλη πολιτική της και την αδια-

φορία της φέρει πελώριες ευθύνες για την απαράδεκτη πρό-
σφατη απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου µε την οποία
ζητείται η εξίσωση των ορίων συνταξιοδότησης των γυναικών
που εργάζονται στο δηµόσιο µ’ εκείνα των ανδρών.

Η απόφαση αυτή, εφόσον εφαρµοστεί, θα αποτελέσει κατά-
φορη αδικία για τις εργαζόµενες γυναίκες, αφού θα ενισχύσει
την ανισότιµη θέση τους, ενώ θα προκαλέσει τεράστια προβλή-
µατα στα ασφαλιστικά ταµεία του δηµοσίου από τον κίνδυνο µα-
ζικής εξόδου των γυναικών στη συνταξιοδότηση.

Κατόπιν τούτων ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
Τι πρόκειται να πράξουν, ώστε να αποτρέψουν την εφαρµογή

αυτής της απαράδεκτης απόφασης του Ευρωπαϊκού ∆ικαστη-
ρίου και να διατηρηθούν τα σηµερινά συνταξιοδοτικά δικαιώµατα
των εργαζόµενων γυναικών στο δηµόσιο;»

Στην ερώτηση του κ. Λαφαζάνη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Λέγκας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, οµολογουµένως η ερώτησή σας αφορά ένα
σηµαντικό και επίκαιρο θέµα, µετά την πρόσφατη απόφαση του
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου.

Θα ήθελα να αντιπαρέλθω τους χαρακτηρισµούς σας περί αλ-
λοπρόσαλλης πολιτικής, περί αδιαφορίας της Κυβέρνησης, περί
έλλειψης συντονισµού. Ωστόσο ακριβώς αυτή η κρισιµότητα του
θέµατος µε υποχρεώνει να τους αντικρούσω.

Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε ότι κανένας
σ’ αυτήν την Αίθουσα, όπως και κανένας Έλληνας δεν είναι ευ-
τυχής για την εξέλιξη αυτή της υποθέσεως. Ταυτόχρονα, όµως
κανένας δεν µπορεί να εµφανίζεται ως ο µοναδικός ή µοναχικός
υποστηρικτής των συµφερόντων των Ελληνίδων. Είναι ένα ζή-
τηµα που από την πρώτη στιγµή που εµφανίστηκε το αντιµετω-
πίσαµε µε συγκεκριµένες δράσεις, οι οποίες κρίθηκαν ως οι
πλέον κατάλληλες. Αυτές οι δράσεις ήταν αποτέλεσµα της κοι-
νωνικής συναίνεσης που επετεύχθη, αλλά και της συνεργασίας
του κράτους µε τους κοινωνικούς φορείς.

Σε όλα τα στάδια της υπόθεσης, τόσο προδικαστικά όσο και
κατά τη διάρκεια της δίκης, χρησιµοποιήσαµε όλη την απαραί-
τητη ελληνική και κοινοτική επιχειρηµατολογία και όλα τα µέσα
αντίκρουσης.

∆εν είναι τυχαίο ότι στο Υπουργείο Απασχόλησης και Κοινωνι-
κής Προστασίας συγκροτήσαµε ειδική επιτροπή εµπειρογνωµό-
νων υπό την προεδρία του Γενικού Γραµµατέα Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, για τη νοµική τεκµηρίωση και διαµόρφωση της υπο-
στηρικτικής γραµµής. Στην επιτροπή µετείχαν εκπρόσωποι των
συναρµόδιων Υπουργείων, αλλά –και το τονίζω αυτό- και εκπρό-
σωποι των κοινωνικών εταίρων, της ΓΣΕΕ και της Α∆Ε∆Υ.

Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής το σχετικό έγγραφο
συγκρότησης της επιτροπής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών
κ. Νικόλαος Λέγκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Στη βάση, λοιπόν, των υποδείξεων αυτής της επιτροπής, συ-
ντάχθηκαν από την ειδική νοµική υπηρεσία του Υπουργείου Εξω-
τερικών και απεστάλησαν στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο τα σχετικά
υποµνήµατα για την υποστήριξη των ελληνικών θέσεων.

Η κύρια γραµµή αυτών των θέσεων –κάτι που νοµίζω ότι έχει
γίνει γνωστό- ήταν ότι το σύστηµα συνταξιοδότησης των δηµο-
σίων υπαλλήλων δεν είναι επαγγελµατικό, όπως υποστηρίζει η
επιτροπή, αλλά εκ του νόµου σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης, το
οποίο δεν εµπίπτει στα όρια του άρθρου 141 της Συνθήκης περί
Ισότητας Αµοιβών ανδρών και Γυναικών.

Όµως, η όποια επιχειρηµατολογία της ελληνικής πλευράς προ-
σέκρουσε στην ήδη πια διαµορφωµένη νοµολογία του Ευρωπαϊ-
κού ∆ικαστηρίου σε παρόµοιες υποθέσεις. Θυµίζω ότι παρόµοια
προβλήµατα αντιµετώπισαν πριν από εµάς η Ολλανδία, η Φιν-
λανδία, η Γαλλία και πρόσφατα η Ιταλία. Καταλαβαίνετε, λοιπόν,
ότι αυτό το θέµα δεν είναι εγχώριο, αλλά έχει ευρύτερες προε-
κτάσεις και σε άλλα κοινοτικά κράτη. Αυτά ως µία σύντοµη ανα-
δροµή για την πληρέστερη ενηµέρωσή σας.

Τώρα σε ό,τι αφορά την επόµενη µέρα, θα πρέπει να ξεκαθα-
ρίσουµε ότι στα όρια της νοµιµότητας που προσδιορίζει η από-
φαση αυτή, θα αναζητήσουµε την ορθότερη λύση, λύση που
κύριο γνώµονα θα έχει τις κοινωνικές προεκτάσεις του θέµατος
και, βεβαίως, το συµφέρον των Ελληνίδων που εργάζονται στο
δηµόσιο τοµέα.

Σίγουρα, πάντως, αγαπητέ συνάδελφε, το συµφέρον τους δεν
υπηρετεί η δηµιουργία πανικού και κυρίως η αλόγιστη φυγή από
την υπηρεσία τους µε παράλληλα απώλεια ώριµων συνταξιοδο-
τικών δικαιωµάτων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το λόγο έχει ο ερωτών
συνάδελφος κ. Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα σ’
αυτήν την Αίθουσα δεν κάνουµε καλλιστεία ούτε έχουµε κανένα
ειδικό βαρόµετρο το οποίο να µετράει την ευαισθησία του κα-
θένα από εµάς απέναντι στους πολίτες και ιδιαίτερα στις γυναί-

κες. Όµως, δικαιούµεθα όλοι να κάνουµε κρίσεις επί πράξεων
και επί πολιτικών. Και οι πολιτικές οι οποίες έχουν ακολουθηθεί
γενικά στο ασφαλιστικό θέµα και ειδικά για τις γυναίκες και πιο
συγκεκριµένα για τις γυναίκες στο δηµόσιο τοµέα από την Κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και από την προηγούµενη
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ήταν πολιτικές αθλιότητας, πολιτικές οι
οποίες οδηγούσαν στην κατακρεούργηση των συνταξιοδοτικών
και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των γυναικών.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το τελευταίο νοµοσχέ-
διο του Υπουργείο Απασχόλησης, το οποίο ήταν µια «λαιµητό-
µος» για τα ασφαλιστικά δικαιώµατα των γυναικών στον ιδιωτικό
τοµέα. Τώρα πάνε να «σφαγιαστούν» αυτά τα δικαιώµατα και στο
δηµόσιο τοµέα.

Μου είπατε ότι υπερασπίσατε την υπόθεση αυτή. ∆εν την υπε-
ρασπίσατε καθόλου, κύριε Υπουργέ. Στην ουσία η Ελλάδα ερη-
µοδίκησε, διότι η θέση σας και η άποψή σας είναι ότι αυτά τα
οποία έχουν κατακτήσει οι γυναίκες όσον αφορά τα ασφαλιστικά
και συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα στο δηµόσιο είναι προνόµια
και δεν είναι δικαιώµατα τα οποία πρέπει να κατοχυρώνονται και
να αναπτύσσονται, αν είναι δυνατόν.

Αλλά εγώ δεν πάω στο παρελθόν. ∆εν άκουσα όµως τι θα κά-
νετε σήµερα. ∆εν µας είπατε τίποτα για το σήµερα. Σήµερα
έχουµε µια απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου. Θα την
εφαρµόσετε αυτήν την απόφαση; Θα πάτε να την εφαρµόσετε;
Θα την αµφισβητήσετε αυτήν την απόφαση; Και πώς θα την αµ-
φισβητήσετε; Σε κάθε περίπτωση θα προασπίσετε τα δικαιώµατα
των γυναικών στο δηµόσιο τοµέα; Αυτά είναι ερωτήµατα.
Ύστερα είπατε για τον πανικό, ότι δεν θέλετε να δηµιουργήσετε
πανικό. Μα αν δεν θέλετε να δηµιουργήσετε πανικό, τουλάχιστον,
έπρεπε να βγείτε και να πείτε απ’ αυτό το Βήµα ότι σε κάθε πε-
ρίπτωση, ό,τι και να γίνει, η Κυβέρνηση εγγυάται τα ώριµα δικαι-
ώµατα, τα οποία έχουν οι γυναίκες εργαζόµενες στο δηµόσιο.
Ότι τα εγγυάται και δεν πρόκειται να έχουµε οπισθοχώρηση,
όσον αφορά αυτά τα δικαιώµατα µε βάση την απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού ∆ικαστηρίου. Αλλιώς, τα πράγµατα εξελίσσονται σε
φαλκονέρα.

Ήδη έχουµε τη χρεοκοπία του Ταµείου Πρόνοιας των ∆ηµο-
σίων Υπαλλήλων, έχουµε την απόφαση -και δεν ξέρω αν είσαστε
κι εσείς από πίσω που καθοδηγήσατε αυτήν την απόφαση- να
δώσουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι µισό µισθό για να στηριχθεί αυτό
το ταµείο, µε την αφαίµαξη που κάνετε. Και αν δεν δέχεστε αυτήν
την απόφαση -σας προκάλεσα και στην Ολοµέλεια- πείτε το και
σήµερα, ότι «εµείς διαφωνούµε µε την απόφαση του Ταµείου
Πρόνοιας των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων, δεν αποδεχόµαστε αυτές
τις λογικές, δεν θα τις εφαρµόσουµε». Σε κάθε περίπτωση όµως
πρέπει να στηρίξετε το ταµείο. Πώς θα στηρίξετε όµως το ταµείο
όταν µε την αδιαφορία σας ή την ολιγωρία σας έχουµε απόφαση
του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου που χαρακτηρίζει τα ασφαλιστικά
ταµεία στο δηµόσιο τοµέα ως επαγγελµατικά, πράγµα που δηµι-
ουργεί ένα µείζονα κίνδυνο να µη µπορούν να στηριχθούν οι συ-
ντάξεις αύριο, διότι θα θεωρούνται ότι είναι ιδιωτικού δικαίου και
όχι κοινωνικής ασφάλισης;

Σε αυτά τα ερωτήµατα θέλουµε συγκεκριµένη απάντηση, κύριε
Υπουργέ. Όχι εµείς. Το ζητάει ο κόσµος και ιδιαίτερα οι εργαζό-
µενες στο δηµόσιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Κύριε Πρόεδρε, ήµουνα σαφής στην πρωτολογία µου.
Θα επισηµάνω όµως για ακόµα µια φορά ότι αυτήν την κρίσιµη
στιγµή που συζητείται αυτό το θέµα αντενδείκνυται η καλλιέρ-
γεια φόβου και η δηµιουργία του όποιου πανικού. Περισσότερο
όµως αντενδείκνυται η πολιτική εκµετάλλευση του συγκεκριµέ-
νου θέµατος. Άλλωστε, αγαπητέ συνάδελφε, το θέµα αυτό δεν
απασχολεί µόνο την Ελλάδα. Και αυτό θα πρέπει να το αναγνω-
ρίσετε. Ούτε είναι ζήτηµα που απασχόλησε µόνο την Κυβέρ-
νησή µας.

Τόνισα επίσης, κύριε Πρόεδρε, ότι από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης θα γίνει ό,τι είναι αναγκαίο, προκειµένου να βρεθεί η
πλέον συµφέρουσα λύση για τις Ελληνίδες εργαζόµενες στο δη-
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µόσιο τοµέα. Σε αυτήν την κατεύθυνση θα πρέπει να συστρα-
τευθούν όλες οι δυνάµεις –πολιτικές και κοινωνικοί εταίροι- για
να µπορέσει να βρεθεί η ορθότερη λύση. Βασικό ρόλο, βεβαίως,
θα έχει και η επιτροπή που ανέφερα στην πρωτολογία µου και η
οποία λειτουργεί στο Υπουργείο Απασχόλησης. Ταυτόχρονα,
µέσω της µόνιµης Εθνικής Αντιπροσωπείας των Βρυξελλών θα
έχουµε σύντοµα ενηµέρωση για το σηµείο, στο οποίο βρίσκονται
οι συνεννοήσεις Ιταλίας –Επιτροπής. Ως γνωστό, αντιµετωπίζει
και η Ιταλία αντίστοιχο πρόβληµα.

Στη βάση αυτής της πληροφόρησης και µε τη συνδροµή του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και του Ελεγκτικού Συνεδρίου
και σε συνεργασία µε τους κοινωνικούς εταίρους, κυρίως µε την
Α∆Ε∆Υ, θα διαµορφώσουµε τη βέλτιστη δυνατή λύση. Λύση συµ-
βατή, βεβαίως, µε το κοινοτικό δίκαιο, αλλά και δίκαιη, κυρίως,
ως προς τη διασφάλιση των κεκτηµένων δικαιωµάτων των γυ-
ναικών που εργάζονται στο δηµόσιο. Μόνο ύστερα απ’ αυτήν τη
διεργασία, η οποία θα ολοκληρωθεί άµεσα, θα ξεκινήσουν και οι
όποιες διαβουλεύσεις µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Με τα δεδοµένα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο
ότι δεν θα υπάρχει αιφνιδιασµός για τις ενδιαφερόµενες γυναί-
κες. Πρέπει όλοι να καταλάβουµε ότι η αρχή της ισότητας αν-
δρών και γυναικών στο πλαίσιο της Κοινότητας δεν µπορεί να
εφαρµόζεται µε επιλεκτικό τρόπο. Σε κάθε περίπτωση σήµερα
θα ήταν ιδιαίτερα πρώιµο και ανεύθυνο, θα έλεγα, να προχωρή-
σουµε σ’ εξαγγελίες πριν το κείµενο της απόφασης αυτής µελε-
τηθεί και πριν οι συνέπειές της αξιολογηθούν σε βάθος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 688/30-3-

2009 επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου ΑΪβαλιώτη προς την Υπουργό Εξω-
τερικών, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση της νέας τουρκικής συνοριοφυλακής κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αϊβαλιώτη έχει ως εξής:
«Σύµφωνα µε αποκλειστικό ρεπορτάζ του δηµοσιογράφου κ.

Θάνου Κόκκαλη το οποίο προβλήθηκε στον τηλεοπτικό σταθµό
«ΤΗΛΕΑΣΤΥ» στις 11-3-2009, η Τουρκία ετοιµάζει «συνοριοφυ-
λακή» και το νέο αυτό Σώµα ασφαλείας δηµιουργείται µε συγ-
χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το όλο εγχείρηµα φαίνεται ότι θα κοστίσει 3,7 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ και θα καλυφθεί κατά 70% από τα κονδύλια της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, άρα και από την Ελλάδα. Μέχρι στιγµής η
Τουρκία φαίνεται να έχει εκταµιεύσει 685.000.000 ευρώ.

Κατόπιν τούτου ερωτάστε, κύριε Υπουργέ:
1.Συναίνεσε η Ελλάδα στην συγχρηµατοδότηση από την Ευ-

ρωπαϊκή Ένωση αυτού του σώµατος;
2. Πήρε η Ελλάδα ανάλογα ποσά από την Ευρωπαϊκή Ένωση

για τα δικά της Σώµατα ασφαλείας που παλεύουν να ελέγξουν
την προερχόµενη από την Τουρκία λαθροµετανάστευση καθώς
και τη διακίνηση ναρκωτικών;»

Στην ερώτηση του κ. Αϊβαλιώτη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Εξωτερικών ο κ. Βαληνάκης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΛΗΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

συνάδελφε, το ζήτηµα της παράνοµης µετανάστευσης είναι ιδι-
αίτερα κρίσιµο και ειδικά µάλιστα τα τελευταία χρόνια που πα-
ρατηρείται µια συνεχής αύξηση των λαθροµεταναστευτικών
ροών προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ελλάδα, βέβαια, που
όπως γνωρίζετε το µεγαλύτερο µέρος των συνόρων της είναι
ταυτόχρονα και εξωτερικά ευρωπαϊκά σύνορα, δέχεται µεγάλο
µέρος των παράνοµων αυτών µεταναστευτικών πιέσεων.

Το Υπουργείο Εξωτερικών προωθεί µεθοδικά και συστηµατικά
τις θέσεις µας σε διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο και οι προσπά-
θειες αυτές αφορούν, τόσο στην εναρµόνιση των γειτονικών µας
χωρών, συγκεκριµένα µάλιστα της Τουρκίας, µε τις επιταγές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και το κοινοτικό κεκτηµένο, όσο και βε-
βαίως συνεπικουρώντας, όπου αυτό είναι χρήσιµο, τα συναρµό-
δια Υπουργεία στην ενίσχυση των δικών µας δυνατοτήτων.

Ως προς την Τουρκία, η καλύτερη εκ µέρους της αστυνό-
µευση, των εκτεταµένων όπως γνωρίζετε συνόρων της και µάλι-

στα, στην Ασία, καθώς και η πάταξη των κυκλωµάτων διαφθοράς
των διακινητών, θα συντελούσαν σηµαντικά στην αντιµετώπιση
της παράνοµης µετανάστευσης και προς τη χώρα µας. Όχι δη-
λαδή µόνο προς τη γείτονα, αλλά και προς τη δική µας χώρα και,
βεβαίως, στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Πιέζουµε, λοιπόν, σταθερά την Τουρκία να συνεργαστεί καλύ-
τερα για την αντιµετώπιση του ζητήµατος, τόσο διµερώς όσο και
εν όψει της ευρωπαϊκής της προοπτικής. Την ίδια ανάγκη απο-
τελεσµατικής αντιµετώπισης προβάλλουµε και στα αρµόδια όρ-
γανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στο πλαίσιο των υποχρεώσεων της Τουρκίας για τη σταδιακή
εναρµόνισή της µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, το εθνικό πρό-
γραµµα της Τουρκίας για το 2008 στο πλαίσιο του µέσου προε-
νταξιακής βοήθειας, το IPA όπως λέµε της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που έχει εγκριθεί από το Σεπτέµβρη του 2008, περιλαµβάνεται
µεταξύ άλλων και ένα πρόγραµµα υπό τον τίτλο Training of
boarding police, εκπαίδευση της συνοριακής αστυνοµίας.

Το εν λόγω πρόγραµµα είναι ύψους 1,1 εκατοµµυρίου ευρώ
και αφορά βοήθεια για την εναρµόνιση της αστυνόµευσης και
διαχείρισης των εξωτερικών συνόρων της Τουρκίας µε το αντί-
στοιχο κοινοτικό κεκτηµένο και τις κοινοτικές πρακτικές.

Είναι γνωστό ότι η Τουρκία είναι χώρα διέλευσης παράνοµων
µεταναστών, που µε προέλευση τα ασιατικά της σύνορα κυρίως,
προσπαθούν διασχίζοντας το τουρκικό έδαφος να φτάσουν στα
ελληνικά σύνορα.

Η αποτελεσµατική, λοιπόν, αστυνόµευση των συνόρων αυτών,
βάσει της κοινοτικής νοµοθεσίας και πρακτικής είναι και προς το
συµφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ελλάδας, όταν στο-
χεύει σε µια πιο δραστική αντιµετώπιση των παράνοµων µετανα-
στευτικών ροών. Βέβαια αυτό δεν µας εµποδίζει να θέτουµε
συστηµατικά στα ευρωπαϊκά όργανα τα προβλήµατα συνεργα-
σίας που έχουµε µε την Τουρκία στον τοµέα της παράνοµης µε-
τανάστευσης.

Ως προς το σκέλος –γιατί αυτά, βεβαίως, αφορούν την Τουρ-
κία- των δικών µας δυνατοτήτων υπάρχει και εδώ σταθερή βελ-
τίωση των δικών µας δυνατοτήτων, τόσο µε εθνικούς όσο και µε
κοινοτικούς πόρους. Και χαρακτηριστικά αναφέρω απο τους πό-
ρους αυτούς τους κοινοτικούς το Ταµείο Εξωτερικών Συνόρων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο πλαίσιο του οποίου οι υπηρεσίες
της χώρας µας προβλέπεται να χρηµατοδοτηθούν από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε το ποσό των 147,8 εκατοµµυρίων ευρώ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο συνάδελφος, κ. Αϊβα-

λιώτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και τον κ. Υφυπουργό για την απάντησή του.
Τον περασµένο Σεπτέµβριο έγινε µια µεγάλη διάσκεψη στο ευ-

ρωκοινοβούλιο που παρουσίασα στους έκπληκτους Βουλευτές
και Ευρωβουλευτές, διπλωµάτες και στελέχη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης αυτές τις δύο φωτογραφίες. Είναι από την εφηµερίδα
«ΕΘΝΟΣ» και έχουν αναδηµοσιευθεί παντού. Βλέπετε, λοιπόν,
εδώ σκάφη του τουρκικού λιµενικού σώµατος να αποβιβάζουν
λαθροµετανάστες επισήµως. Το τουρκικό κράτος, λοιπόν, λει-
τουργεί επισήµως ως δουλέµπορος.

Αυτές οι φωτογραφίες τις οποίες µοίρασα στους Ευρωβου-
λευτές στις Βρυξέλλες, τους εντυπωσίασαν, δεν τις είχαν ξανα-
δεί. Ρωτούσαν και ξαναρωτούσαν πότε πάρθηκαν. Τους είπα ότι
πάρθηκαν µε κάµερα νυκτός. Ρωτούσαν πότε έγινε αυτό. Υπάρ-
χει πάνω στις φωτογραφίες και η ηµεροµηνία.

Αυτό δεν θα έπρεπε να έχει αναδειχθεί από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Εξωτερικών; Θα έπρεπε να πάει ένας Βουλευτής,
µέλος της αντιπροσωπείας της Βουλής, στις Βρυξέλλες για να
δείξει φωτογραφίες ώστε να µάθουν οι Ευρωβουλευτές ότι οι
εθνικιστές της Τουρκίας, αυτοί οι ακραίοι µε τους οποίους συν-
διαλέγεσθε, είναι επισήµως δουλέµποροι και ακουµπάνε λαθρο-
µετανάστες στις ελληνικές βραχονησίδες και αφήνουν
λαθροµετανάστες στα ελληνικά χωρικά ύδατα; ∆εν θα έπρεπε να
έχετε στριµώξει την Τουρκία; ∆εν θα έπρεπε να έχετε αναδείξει
αυτό το θέµα; Εδώ έχει βουλιάξει η Ελλάδα από τους λαθροµε-
τανάστες.

Και δεν το λέει αυτό ο Αϊβαλιώτης ή ο Βελόπουλος, τα λέει ο
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«πράσινος» Νοµάρχης Αθηνών ο κ. Σγουρός. Ο κ. Σγουρός µά-
λιστα έκανε και τη δήλωση στην ανοιχτή επιστολή που έστειλε
στον κ. Καραµανλή «οι λαθροµετανάστες έκαναν Σόχο την
Αθήνα». Φυσικά ο κ. Σγουρός δεν µιλάει για τη δικιά του ανε-
πάρκεια και τις ευθύνες που έχει για το ότι έγινε Σόχο η Αθήνα.
Ένας ανεπαρκής νοµάρχης είναι ο οποίος ασκεί κριτική απλώς
για τα χάλια της Αθήνας, για τα οποία και ο ίδιος φέρει καθορι-
στική ευθύνη.

Όµως εδώ δεν υπάρχει µόνο η αποτυχία του κ. Σγουρού,
υπάρχουν, βέβαια, και οι τετριµµένες φυσικά διαπιστώσεις του κ.
Σγουρού, εδώ υπάρχει το Ευρωπαϊκό Ταµείο Προσφύγων.

Αυτόν τον πίνακα έδωσε ο κ. Παυλόπουλος στις Βρυξέλλες.
Φαίνεται απ’ αυτόν τον πίνακα ότι µέχρι το 2013 ούτε 0,80 ευρώ
ανά λαθροµετανάστη δεν θα παίρνει η Ελλάδα από το Ευρω-
παϊκό Ταµείο Προσφύγων. Παίρνει το µυθώδες ποσό του
1.498.000 ευρώ, ούτε 1 ευρώ ανά λαθροµετανάστη το χρόνο.
Αυτόν τον πίνακα έδωσε ο κ. Παυλόπουλος στο Συµβούλιο
Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Τουρκία όµως φαίνεται ότι δεχόµαστε και συναινούµε στο
να παίρνει χρήµατα. Και δεν είναι µόνο το ρεπορτάζ του κ. Κόκ-
καλη. Σας θυµίζω ότι είναι και η έγκυρη ιστοσελίδα defence net,
η οποία έκανε και τη σχετική ανάλυση. Μας έδωσε σχεδόν ποτέ
2,5 δισεκατοµµύρια η Ευρωπαϊκή Ένωση, για συνοριοφυλακή
όπως κάνει στους Τούρκους; Μας έφτιαξε την Ευρωπαϊκή Ακτο-
φυλακή ώστε να ελέγχονται τα σύνορά µας; Γιατί λέµε ότι η
Τουρκία κάνει προσπάθεια να περιορίσει τη λαθροµετανά-
στευση; Εδώ επισήµως είναι δουλέµποροι οι Τούρκοι. Το τουρ-
κικό λιµενικό τα κάνει όλα αυτά.

Μήπως η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µας έδωσε ποτέ τίποτα -θα
µας δώσει είπατε 147.000.000 ευρώ- και διά της αδιαφορίας της
ενθάρρυνε αυτές τις πρακτικές τις οποίες άλλωστε τις δείχνουν
οι εικόνες; Έχουν γίνει επισήµως δουλέµποροι και κατά τα άλλα
κάνουν ότι προσπαθούν να αντιµετωπίσουν τη λαθροµετανά-
στευση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κύριος Υπουργός έχει

το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΛΗΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

συνάδελφε, οι αγώνες µας για την αντιµετώπιση της λαθροµε-
τανάστευσης τόσο σε εθνικό όσο και σε διεθνές επίπεδο είναι
και συνεχείς και συστηµατικοί. Γνωρίζω πολύ καλά ως Βουλευτής
∆ωδεκανήσου το συνεχές αυτό πρόβληµα γύρω από τα σύνορά
µας και γνωρίζετε πολύ καλά τις επιτυχίες της ελληνικής πλευ-
ράς στη βοήθεια την οποία παίρνουµε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ως προς τις εξωτερικές συνεχείς περιπολίες κατά µήκος
των εξωτερικών µας συνόρων.

Σας παρέθεσα και στην πρώτη µου τοποθέτηση στοιχεία που
πιστεύω ότι είναι σαφή και δεν αφήνουν περιθώρια παρερµη-
νειών. Να επαναλάβω προς αποφυγήν παρεξηγήσεων, ότι το
τουρκικό πρόγραµµα των 3,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, στο οποίο
αναφερθήκατε, είναι ένα εθνικό πρόγραµµα της γειτονικής
χώρας και όχι, βέβαια, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αφορά στο
συνολικό τρόπο διαχείρισης και αστυνόµευσης των εξωτερικών
συνόρων της Τουρκίας και χρηµατοδοτείται σε πολύ µεγάλο πο-
σοστό από τουρκικούς πόρους.

Η υποστήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνίσταται –και ση-
µειώνω ότι οι σχετικές αποφάσεις της παίρνονται µε ειδική πλει-
οψηφία- σε προγράµµατα για την προσαρµογή της νοµοθεσίας
της στο κοινοτικό κεκτηµένο σε όλους τους τοµείς, όπως παρα-
δείγµατος χάρη στον εκσυγχρονισµό των τελωνείων, στην υπο-
δοχή και απέλαση προσφύγων, στην καταπολέµηση του
οργανωµένου εγκλήµατος και τόσους άλλους τοµείς.

Υποστήριξη, λοιπόν, µπορεί να υπάρξει µόνο µε αποκλειστικό
στόχο την ανάπτυξη και ενίσχυση της νοµικής, θεσµικής και τε-
χνικής ικανότητας της Τουρκίας να ευθυγραµµιστεί µε τα κοινο-
τικά πρότυπα. Στόχος είναι η καταπολέµηση της παράνοµης
µετανάστευσης, του λαθρεµπορίου, του οργανωµένου εγκλήµα-
τος, της τροµοκρατίας.

Στόχος µας είναι η ευθυγράµµιση της Τουρκίας µε το κοινοτικό
κεκτηµένο. Αυτό ελέγχουµε, αυτό αξιολογούµε.

Γιατί η απαράδεκτη κατάσταση µε την αυξανόµενη είσοδο πα-
ράνοµων µεταναστών από τις τουρκικές ακτές πρέπει να σταµα-
τήσει. Όσα, λοιπόν, ισχυρίζεστε δεν έχουν βάση.

Όσο δε για τη χώρα µας επαναλαµβάνω, ότι από το Ταµείο
Εξωτερικών Συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης χρηµατοδοτού-
νται δράσεις που αποσκοπούν στην αποτελεσµατικότερη επο-
πτεία των εξωτερικών συνόρων από πλευράς ελέγχου αλλά και
επιτήρησης. Στο πλαίσιο αυτό η χώρα µας θα λάβει 147,8 εκα-
τοµµύρια ευρώ, τα οποία προστίθενται βεβαίως στους εθνικούς
πόρους και τις γενικότερες προσπάθειες που καταβάλουµε τόσο
σε εθνικό όσο και σε διεθνές επίπεδο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 3 Απριλίου 2009.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130, πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής):

1. Η µε αριθµό 694/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Έλενας Ράπτη προς τον Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε την απουσία τηλεοπτι-
κού σήµατος σε περιοχές του ∆ήµου Αγίου Παύλου Θεσσαλονί-
κης κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 695/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Μαρίας ∆αµα-
νάκη προς τον Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε τη µαταίωση
προγραµµατισµένων συναυλιών της Ορχήστρας των Χρωµάτων
κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 701/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Κόµµατος Ελλάδος κ. Ιωάννη
Γκιόκα προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά
µε την κατασκευή σταθµού διοδίων στον κόµβο του Αγίου Στε-
φάνου κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 704/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρου ∆ρί-
τσα προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε τον κίνδυνο κατάρρευσης της Ψυχιατρικής
Μεταρρύθµισης, τη διακοπή της χρηµατοδότησής της από την
Ευρωπαϊκή Ένωση κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 707/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος – Άδωνι Γε-
ωργιάδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τον εξοπλι-
σµό της Ελληνικής Αστυνοµίας, τις κακουργηµατικές πράξεις και
το Πανεπιστηµιακό Άσυλο κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής):

1. Η µε αριθµό 696/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Νικόλαου Σηφου-
νάκη προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά
µε την επικείµενη εκποίηση των Ταχυµεταφορών ΕΛΤΑ κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 700/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κωνσταντίνου Αλυ-
σανδράκη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Περιβάλλο-
ντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων, σχετικά µε την
αποζηµίωση των πληγέντων από τις κατολισθήσεις στην περιοχή
του ∆ηµοτικού ∆ιαµερίσµατος Ανατολικής του ∆ήµου Παµβώτι-
δας Ιωαννίνων κ.λπ.

3. Η µε αριθµό 693/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αναστασίου Κου-
ράκη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την καθαίρεση του ∆ηµοτικού Συµβουλίου του Πα-
νελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου από τον Υπουργό Υγείας κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 708/31-3-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη στελέχωση της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας µε µετανάστες κ.λπ..

7732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος κατά τις γενικές βουλευτι-
κές εκλογές από τους Έλληνες εκλογείς που διαµένουν στο εξω-
τερικό».

Ο κ. ∆ηµήτριος Τσιρώνης έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ των Εσωτερικών, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου για
την ψήφο των αποδήµων για την άσκηση του εκλογικού τους δι-
καιώµατος στις χώρες που διαµένουν στο εξωτερικό, είναι από
τα πλέον σοβαρά, από τα πιο σηµαντικά νοµοθετήµατα που ψη-
φίζει η Βουλή των Ελλήνων. Γι’ αυτό και ο συνταγµατικός νοµο-
θέτης στην αναθεώρηση του 2001 ήθελε όπως αυτό το
νοµοθέτηµα να ψηφίζεται µε ιδιαίτερα αυξηµένη πλειοψηφία της
Βουλής των Ελλήνων, των 2/3, δηλαδή διακοσίων Βουλευτών,
έτσι ώστε να έχει αυξηµένη ισχύ και συνεπώς να απαιτείται και
µία ευρύτερη συναίνεση όλων των πτερύγων και όλων των πολι-
τικών κοµµάτων της Βουλής.

Ο στόχος ενός τέτοιου νοµοθετήµατος θα λέγαµε ότι είναι διτ-
τός. Πρώτα απ’ όλα να σταµατήσει αυτή η ταλαιπωρία που υφί-
στανται τόσα χρόνια οι Έλληνες του εξωτερικού, οι οµογενείς
µας, οι οποίοι έρχονται στις γενικές βουλευτικές εκλογές στην
Ελλάδα για να ψηφίσουν, αλλά και δεύτερον, να δοθεί η δυνα-
τότητα στους οµογενείς µας, στον απόδηµο ελληνισµό, να εκ-
προσωπηθεί µε δικούς τους εκπροσώπους, µε δικούς τους
αντιπροσώπους, µε δικούς τους Βουλευτές στη Βουλή των Ελ-
λήνων. Αυτή είναι όλη η φιλοσοφία ενός τέτοιου νοµοθετήµατος.

Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο ο µεν πρώτος στόχος ικανο-
ποιείται, δηλαδή, να ψηφίζουν οι απόδηµοι, ο δε δεύτερος να
εκλέγουν τους δικούς τους Βουλευτές δεν ικανοποιείται και συ-
νεπώς δεν είναι ολοκληρωµένο. Είναι ένα µισό βήµα, ένα βήµα
µετέωρο που πρέπει κάποια στιγµή να ολοκληρωθεί.

Εµείς θα ήµασταν οι τελευταίοι που θα λέγαµε «όχι» στην
ψήφο των αποδήµων. Εµείς είµαστε οι τελευταίοι που θα λέγαµε
«όχι» στο να δοθεί η ψήφος στους αποδήµους. Άλλωστε, εµείς
ήµασταν αυτοί που πρώτοι κατά τη συνταγµατική αναθεώρηση
του 2001 περιλάβαµε διάταξη στο Σύνταγµα της χώρας για τη
νοµοθέτηση και για την πρόβλεψη να υπάρχει ρύθµιση, έτσι ώστε
µε νόµο που θα φέρει η Βουλή µε αυτήν την αυξηµένη πλειοψη-
φία των διακοσίων εδρών να µπορεί να ψηφιστεί ένας τέτοιος
νόµος .

Εµείς είµαστε αυτοί που πάλι και αύριο, ως Κυβέρνηση, θα φέ-
ρουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο στη Βουλή, ώστε να πετύχουµε
αυτήν τη συναίνεση που χρειάζεται όλων των πτερύγων και όλων
των κοµµάτων της Βουλής, για να το νοµοθετήσουµε.

Τελικά, τι είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που θέλουν
και ζητούν σήµερα οι απόδηµοι; Αυτό που ζητούν σήµερα οι από-
δηµοι είναι πάρα πολύ απλό. Θέλουν πρώτα απ’ όλα να ψηφίζουν
στον τόπο που διαµένουν και να επιλέγουν και τους δικούς τους
αντιπροσώπους. Και εµείς δεν θα λέγαµε «όχι» στο νοµοσχέδιό
σας, εφόσον υπήρχαν ορισµένες προϋποθέσεις.

Πρώτα απ’ όλα, αν το νοµοσχέδιο δηµιουργούσε εκλογικές πε-
ριφέρειες αποδήµων. ∆εύτερον, αν οι απόδηµοι µέσα απ’ αυτές
τις εκλογικές περιφέρειες εξέλεγαν τους δικούς τους Βουλευ-
τές. Τρίτον, αν γινόταν απογραφή, αυτή η καταγραφή που ζη-
τούσε και το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, έτσι ώστε ποιοι
Έλληνες του εξωτερικού θα έχουν δικαίωµα ψήφου στον τόπο
διαµονής τους. Τέταρτον, αν εκτός από την κάλπη όπου θα ψη-
φίζουν να επέτρεπε και να θέσπιζε ταυτόχρονα την επιστολική
ψήφο, έτσι ώστε να µην ψηφίζει µόνο το 1/3 των αποδήµων, αλλά
να ψηφίζει η πλειοψηφία τους. Γι’ αυτό γίνεται. Πέµπτον –θα
έλεγα- να ήταν αυτό το νοµοσχέδιο συνταγµατικό. Για λόγους
οικονοµίας χρόνου δεν θα αναφερθώ. Ο εκπρόσωπος και ο ει-
σηγητής µας αναφέρθηκε χθες διεξοδικά στην αντισυνταγµατι-
κότητα αυτού του νοµοσχεδίου.

Αυτά τα τελευταία τρία χρόνια αυτά είναι που ζητά το Συµ-

βούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, αυτά που σας ανέφερα πριν και
δεν τα ικανοποιεί αυτό το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης, που αντί
να πετύχει τη σύγκλιση των κοµµάτων στην επιτροπή και να φέρει
το νοµοσχέδιο µε συναίνεση, έφτιαξε ένα δικό της σχέδιο νόµου,
ένα κοµµατικά κοµµένο και ραµµένο σχέδιο νόµου και το έφερε
στη Βουλή, για να ψηφίσουµε. Για ποιο λόγο;

Πρώτον, για να συκοφαντήσει τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
και κυρίως το ΠΑΣΟΚ, αλλά και δεύτερον, για να βγάλει από
πάνω της την υποχρέωση και να πει στους αποδήµους «εµείς νο-
µοθετούµε, αφού φέραµε την ψήφο των αποδήµων». Μα, αυτή
είναι η λειτουργία;

Εγώ δεν µπορώ να το κατανοήσω. Γιατί δεν ακούτε, κύριε
Υπουργέ, τις απόψεις όλων των πτερύγων της Βουλής -και του
ΠΑΣΟΚ τις θετικές προτάσεις και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
και του ΣΥΡΙΖΑ- ώστε να πετύχετε µια σύγκλιση; Έχετε, δηλαδή,
πετύχει µια σύγκλιση εκατόν εξήντα-εκατόν εξήντα δύο Βουλευ-
τών, αλλά αυτό δεν επαρκεί, για να περάσει το νοµοσχέδιο και
είναι βέβαιο ότι θα απορριφθεί και η δική σας δουλειά ήταν να πε-
τύχετε αυτήν τη σύγκλιση και όχι να φέρετε ένα τέτοιο νοµο-
σχέδιο. Πραγµατικά, πιστεύω ότι δεν επιδιώξατε αυτήν τη
σύγκλιση, ίσως γιατί δεν την επιθυµούσατε. Γιατί, αν την επιδιώ-
κατε, να είστε βέβαιος ότι θα µπορούσαµε να τη βρούµε στην
αρµόδια επιτροπή.

Αδυνατώ να το κατανοήσω και η µόνη λογική εξήγηση που
µπορώ να δώσω είναι ότι τα τελευταία δηµοσκοπικά ευρήµατα
που σας φέρουν στη δεύτερη θέση και µε µεγάλη διαφορά από
το ΠΑΣΟΚ είναι αυτά που, ενδεχοµένως, σας οδήγησαν να φέ-
ρετε αυτό το νοµοσχέδιο. Γιατί δεν το φέρνατε και εσείς στα
πέντε τελευταία χρόνια, όταν ήσασταν µπροστά στις δηµοσκο-
πήσεις; Μήπως είναι προσχηµατικοί και καιροσκοπικοί οι λόγοι;

Η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί
να δώσει λύση σε αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό που θέλουν οι από-
δηµοι είναι όχι γενικά να ψηφίζουν, αλλά να ψηφίζουν τους δι-
κούς τους αντιπροσώπους.

Εγώ θα σας πω ότι βρέθηκα το προηγούµενο τριήµερο -20 έως
23 Μαρτίου- στη Γερµανία, στους απόδηµους. Πραγµατοποίησα
ανοικτές οµιλίες, άκουσα τους προβληµατισµούς τους και αυτό
που θέλουν είναι να εκλέγουν τους δικούς τους αντιπροσώπους.
Κανένας άλλος δεν µπορεί να τους εκπροσωπήσει. Θέλουν να
ξέρουν αν µπορεί κάποιος να διαπραγµατευτεί και να παλέψει τα
ζητήµατά τους, αν θα µπορούν τα παιδιά τους να συνεχίσουν να
µαθαίνουν την ελληνική γλώσσα, την ελληνική ιστορία στα γερ-
µανικά σχολεία και στα σχολεία της Αµερικής, της Αυστραλίας
και του Καναδά, οπουδήποτε και αν βρίσκονται, και να µην κα-
ταργηθούν. Θέλουν να ξέρουν για τα φορολογικά τους θέµατα,
αφού έχουν επαφή µε την Ελλάδα, έχουν εισοδήµατα και κάνουν
φορολογικές δηλώσεις στην Ελλάδα. Θέλουν να ξέρουν αν θα
έχουν το αφορολόγητο όριο των 10.500και αυτοί. Τεράστια ζη-
τήµατα!

Θέλουν, επίσης, να ξέρουν αν, όταν έρχονται στην Ελλάδα, τα
ζητήµατα της υγείας τους αντιµετωπίζονται. Μου έλεγε κάποια
κυρία «φοβάµαι να έρθω στην Ελλάδα, γιατί φοβάµαι µήπως πάω
στο νοσοκοµείο και φοβάµαι µήπως πάω σε ελληνικό νοσοκοµείο
µε αυτά που ακούω.» Κάποιος άλλος κύριος στο Νέτεταλ µου
έλεγε «φοβάµαι να έρθω στην Ελλάδα µε αυτά που ακούω ότι γί-
νονται τελευταία, γιατί φοβάµαι ότι το βράδυ θα µπουν στο σπίτι
µου και θα µε ληστέψουν και εµένα και τη γυναίκα µου και την
κόρη µου και µπορεί να µας σκοτώσουν.»

Και όταν φθάνουν οι Έλληνες του εξωτερικού να φοβούνται
να έρθουν στην πατρίδα τους, πείτε µου ένα λόγο για τον οποίο
να έρθουν οι άλλοι στην Ελλάδα το καλοκαίρι. Για όλα αυτά τα
ζητήµατα πρέπει να έχουν τους δικούς τους εκπροσώπους.
Όπως εµείς οι Βουλευτές πηγαίνουµε τα Σαββατοκύριακα στις
εκλογικές µας περιφέρειες, έτσι να πηγαίνουν και εκεί, για να
µπορούν να τους εκπροσωπούν εδώ στη Βουλή των Ελλήνων.

Αυτό θέλει ο απόδηµος ελληνισµός, θέλει τους δικούς του εκ-
προσώπους. ∆ώστε αυτήν τη δυνατότητα, µην την αφαιρείτε. ∆εν
πετύχαµε αυτήν τη φορά σύγκλιση, όµως θα την πετύχουµε.
Αύριο εµείς σαν Κυβέρνηση θα φέρουµε αυτό το νοµοσχέδιο µε
το οποίο θα πετύχουµε τη σύγκλιση.

Σας ευχαριστώ.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 2 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7733



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσιρώνη.
Ο κ. Τζαµτζής έχει το λόγο.
ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η Κυβέρνηση συνεπής στις εξαγγελίες της εκπληρώ-
νει µία πραγµατικά ιστορική υποχρέωση που δυναµώνει τους
δεσµούς του ελληνισµού της διασποράς µε την πατρίδα. Το
ΠΑΣΟΚ αρνείται στους Έλληνες του εξωτερικού το δικαίωµα να
έχουν αποφασιστικό πολιτικό λόγο για τα τεκταινόµενα στη χώρα
τους. Στο ΠΑΣΟΚ θέλουν ακόµη να κουβαλούν µε αεροπλάνα
στις εκλογές µόνο τους δικούς τους ψηφοφόρους για να ψηφί-
σουν το ΠΑΣΟΚ, για να του κάνουν χάρη.

Βασικοί άξονες του νοµοσχεδίου είναι οι εξής: Πρώτον, το δι-
καίωµα ψήφου δίνεται στους Έλληνες που µένουν σε οποιαδή-
ποτε χώρα του εξωτερικού ή υπηρετούν σε ελληνική αρχή της
αλλοδαπής. ∆εύτερον, το δικαίωµα ψήφου παρέχεται σε όσους
έχουν την ελληνική ιθαγένεια, δηλαδή, είναι γραµµένοι στα δη-
µοτολόγια και κατά συνέπεια και στους εκλογικούς καταλόγους
δήµου ή κοινότητας του ελληνικού κράτους. Ακόµα µε το νοµο-
σχέδιο ρυθµίζονται θέµατα της διαδικασίας της ψηφοφορίας, της
σύνταξης των ειδικών εκλογικών καταλόγων και της συµµετοχής
στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας τουλάχιστον τριών υποψηφίων οι
οποίοι αποδεδειγµένα διαµένουν επί µία δεκαετία στο εξωτερικό
πριν την ανακήρυξή τους.

∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι σήµερα κάνουµε ένα ιστο-
ρικής σηµασίας βήµα σύµφωνα µε το Σύνταγµα. ∆ίνουµε το δι-
καίωµα στα αδέλφια µας, στους απανταχού Έλληνες, να
συµµετέχουν µε την ψήφο τους στην πολιτική ζωή, στην πορεία
και στο αύριο της Ελλάδας.

Για ποιους Έλληνες µιλάµε; Μιλάµε για τον οικουµενικό Ελλη-
νισµό, για τους Έλληνες τις διασποράς που είναι περισσότερο
Έλληνες από µας. Θέλουµε να δώσουµε το δικαίωµα της ψήφου
στους Έλληνες της διασποράς που αγαπούν την Ελλάδα, που
µιλούν γι’ αυτή και βουρκώνουν και δακρύζουν. Είναι άνθρωποι
που πονούν πραγµατικά την Ελλάδα, στήνουν αγάλµατα, έχουν
ελληνικούς συλλόγους, έχουν ελληνικές κοινότητες, έχουν εκ-
κλησίες, έχουν σχολεία και µεταλαµπαδεύουν την ελληνική
γλώσσα και την ελληνική παιδεία στα παιδιά τους. Μιλούν στα
παιδιά τους για την Ελλάδα και τα µαθαίνουν να την αγαπούν, τα
µαθαίνουν τους χορούς, τα ήθη και τα έθιµά µας, κάνουν παρε-
λάσεις τιµώντας τις εθνικές επετείους µας, έχουν µέσα στα σπί-
τια τους την ελληνική σηµαία µαζί µε το εικόνισµα. Τα παιδιά τους
έρχονται κάθε χρόνο για διακοπές στην Ελλάδα. Είναι αυτοί οι
άνθρωποι που αγωνίζονται για την Ελλάδα, όπως έκαναν πριν
από µερικά χρόνια οι Έλληνες από κάθε σηµείο του Καναδά που
µε µείον δεκαπέντε βαθµούς συγκεντρώθηκαν στην Οτάβα φω-
νάζοντας «η Μακεδονία είναι ελληνική». Αγωνίζονται µέσα από
φορείς, µέσα από τα διάφορα lobbies για τη χώρα µας. Γι’ αυ-
τούς τους Έλληνες µιλάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ αλλά και από τα υπό-
λοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εκτός από το ΛΑΟΣ, δεν θέ-
λετε να τους δώσετε δικαίωµα ψήφου στον τόπο που µένουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι «µάσκες» έπεσαν. Οι «µά-
σκες» του ΠΑΣΟΚ πέφτουν. Το ΠΑΣΟΚ αποκαλύπτεται. ∆εν θέ-
λετε να δώσετε το δικαίωµα ψήφου στους Έλληνες της
διασποράς. Μέχρι σήµερα άλλα λέγατε. Από το 2001 και µετά τη
συνταγµατική αλλαγή υπόσχεστε στους Έλληνες της διασποράς
το δικαίωµα ψήφου. Βγαίνετε κι εσείς στο εξωτερικό, βγαίνουµε
κι εµείς. Κάθε φορά που βρισκόµασταν έξω µέχρι σήµερα αυτό
το θέµα ήταν το πρώτο το οποίο έθεταν οι Έλληνες της διασπο-
ράς: «Θα πάρουµε το δικαίωµα της ψήφου;». Έγιναν συζητήσεις
µέσα στο Κοινοβούλιο, ήλθε το ΣΑΕ και συµφώνησε µε το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο κι εσείς που υποσχόσασταν µέχρι σή-
µερα «λαγούς µε πετραχήλια» στους ανθρώπους αυτούς, εσείς
που δεσµευόσασταν ότι θα δώσετε το δικαίωµα της ψήφου
στους Έλληνες της διασποράς, σήµερα κάνετε πίσω γιατί πραγ-
µατικά δεν θέλετε να δώσετε το δικαίωµα αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ αποδεικνύει για άλλη
µια φορά ότι είναι αναξιόπιστο. Άλλα υπόσχονταν και φυσικά σή-
µερα άλλα πράττει.

Σήµερα έχουµε τις υπεκφυγές από το ΠΑΣΟΚ. Ψελλίζει το
ΠΑΣΟΚ διάφορες δικαιολογίες. Οκτώ χρόνια δεν έκανε τίποτα
και έρχεται σήµερα σ’ αυτήν την Αίθουσα χωρίς ντροπή να πει
«Ξέρετε; Όταν θα γίνουµε κυβέρνηση θα φέρουµε εµείς αυτό το
θέµα». ∆εν υπάρχει τέτοια περίπτωση. Γιατί; Γιατί στο χωριό µου,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε πολύ απλά «αν δεν θέλεις να
ζυµώσεις, σαράντα µέρες κοσκινίζεις». Και το ΠΑΣΟΚ επί εννέα
χρόνια πραγµατικά κωλυσιεργεί και δεν θέλει να δώσει δικαίωµα
ψήφου στους Έλληνες του εξωτερικού.

Προσπαθείτε, λοιπόν, σήµερα να δικαιολογηθείτε. Είστε ανα-
ξιόπιστοι και αποδεικνύεται αυτό για άλλη µια φορά. Το ίδιο κά-
νετε βέβαια για κάθε θέµα. Το ίδιο κάνετε γενικότερα. Και αυτή
είναι στάση σας στην πολιτική ζωή του τόπου. Είστε αναξιόπι-
στοι σε κάθε τοµέα. Ακόµα και στο µεγάλο θέµα της κρίσης, της
παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης που µαστίζει όλη την οικουµένη,
η θέση σας είναι µια µε το χωροφύλακα και µια µε τον αστυφύ-
λακα. Από τη µια πλευρά υπόσχεστε ότι εσείς θα δίνατε χρήµατα
περισσότερα στον κόσµο, θα δίνατε περισσότερα χρήµατα στους
πολίτες, στους αγρότες, σε όλες τις ευπαθείς οµάδες που πραγ-
µατικά αντιµετωπίζουν προβλήµατα και από την άλλη καταθέτετε
προτάσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, προτάσεις που σας τις γυ-
ρίζει πίσω η Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί πραγµατικά δεν έχουν καµ-
µία απολύτως βάση.

Για άλλη µια φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδει-
κνύεται ότι το ΠΑΣΟΚ άλλα λέει, άλλα σκέπτεται και άλλα πράτ-
τει. Είστε αναξιόπιστοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το
ΠΑΣΟΚ και αυτό το γνωρίζει ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τζαµτζή. Το λόγο έχει η κ. Μπουζάλη.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΜΠΟΥΖΑΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο πλαίσιο που φέρνει σήµερα
προς συζήτηση το Υπουργείο Εσωτερικών σχετικά µε την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος από τους Έλληνες του εξω-
τερικού αποτελεί την πρώτη σοβαρή προσπάθεια ενίσχυσης των
δεσµών του ελληνικού στοιχείου για την πατρίδα. Πρόκειται ου-
σιαστικά για ένα πρωτόγνωρο για τα εκλογικά δεδοµένα της
χώρας µας εγχείρηµα µέσω του οποίου ο ελληνισµός της δια-
σποράς θα έχει πλέον τη δυνατότητα να συµµετέχει στα ελλη-
νικά κοινά έχοντας και θεσµικό αλλά και πολιτικό λόγο στα
τεκταινόµενα της πατρίδας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και πολλές δεκαετίες τώρα
οι Έλληνες της διασποράς συγκροτούν στις πέντε ηπείρους µια
δεύτερη Ελλάδα. Άλλωστε αρκετοί από εµάς που είχαµε τη δυ-
νατότητα να ζήσουµε ή να σπουδάσουµε στο εξωτερικό είχαµε
την ευκαιρία να ζήσουµε από κοντά τους Έλληνες του εξωτερι-
κού. Εκεί ζουν, δουλεύουν σκληρά, προοδεύουν, διακρίνονται,
δίνουν αγώνες σηµαντικούς, προωθούν το ελληνικό στοιχείο. Γί-
νονται υποδείγµατα κοινωνικής ενσωµάτωσης στη δεύτερη πα-
τρίδα τους. Ακολουθούν επιτυχηµένες πορείες οι οποίες
συνδυάζονται πάντα µε ένα ιδιαίτερα ανεπτυγµένο αίσθηµα προ-
σφοράς στην πατρίδα. Μια προσφορά που εκφράζεται έµπρα-
κτα, έντονα, µε πάρα πολλές µορφές σε αρκετούς τοµείς και σε
κοινωνικό αλλά και σε οικονοµικό επίπεδο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στο πλαίσιο ενός τέτοιου σηµαντικού
ρόλου η πατρίδα έρχεται µε το παρόν νοµοσχέδιο να εκπληρώ-
σει ένα χρέος απέναντι στον ελληνισµό της διασποράς. Μια ιστο-
ρική υποχρέωση, εξαιρετικής σηµασίας που συµβάλλει στην
ενίσχυση των δεσµών του ελληνισµού του εξωτερικού µε την πα-
τρίδα και που αφορά στην παροχή της δυνατότητας ψήφου
στους απανταχού Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό.

Όπως τονίστηκε και από άλλους καλούς συναδέλφους η
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος από Έλληνες εκλογείς που
διαµένουν εκτός ελληνικής επικράτειας έχει µοναδικό ιστορικό
προηγούµενο στις εκλογές του 1862 για την ανάδειξη τότε των
µελών της Β’ Εθνοσυνέλευσης. Έκτοτε δεν υπήρξε καµµία πρό-
βλεψη παρά τις διάφορες προτάσεις που διατυπώθηκαν κατά
καιρούς. Με την αναθεώρηση όµως του 2001 το πρόβληµα βρήκε
µια λύση µέσα από την ειδική διάταξη που συµπεριελήφθηκε στο
άρθρο 108 και η οποία τελικά θέσπισε το κοινωνικό δικαίωµα των
απόδηµων Ελλήνων. ∆ηλαδή, το καθήκον του κράτους να µερι-
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µνά υπερ αυτών προκειµένου να υπάρξει διατήρηση των δεσµών
µε την µητέρα πατρίδα. Μέχρι σήµερα, βέβαια, η διάταξη αυτή
δεν έχει τεθεί σε ισχύ και δεν έχει ψηφιστεί και ο απαιτούµενος
εκτελεστικού του Συντάγµατος νόµος.

Στο πλαίσιο αυτό και πάντοτε συνεπής στις δεσµεύσεις της, η
Κυβέρνηση προχωρά σε µία πραγµατική τοµή προκειµένου να
ενισχυθεί και να προχωρήσει το εν λόγω νοµοθετικό πλαίσιο, το
οποίο –σηµειώνω- αποτέλεσε προϊόν εξαντλητικού διαλόγου και
µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων, αλλά, βεβαίως, και µεταξύ των
αρµοδίων φορέων της οµογένειας και του Συµβουλίου Απόδη-
µου Ελληνισµού.

∆υστυχώς, αυτή η προσπάθεια –και παρά το διάλογο που
προηγήθηκε- συναντά τη σθεναρή αντίσταση των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης, απειλώντας ουσιαστικά την επιτυχή έκβαση
αυτής της τόσο σηµαντικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας.

Ρωτώ, λοιπόν, τους αγαπητούς συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης: Είναι ή δεν είναι τελικά ενιαίος ο ελληνισµός;
Γιατί περιθωριοποιείτε, µε τη στάση σας, και αφήνετε στην άκρη
τους Έλληνες οµογενείς; Για ποιο λόγο τελικά αντιτίθεστε στο
νέο πλαίσιο όταν επί ηµερών σας και συγκεκριµένα µε την ανα-
θεώρηση του 2001, εισήχθη και η επίµαχη ρήτρα στο άρθρο 108;
Τελικά, τι είναι αυτό που σας κάνει σήµερα να υπαναχωρείτε των
αρχικών σας θέσεων;

Απαντήστε µας, γιατί πιστεύω ακράδαντα ότι τελικά µάλλον
είστε παγιδευµένοι. Και είστε παγιδευµένοι στο αδιέξοδο του πο-
λιτικού καιροσκοπισµού σας. Υποτιµάτε τον ελληνισµό του εξω-
τερικού. Χρησιµοποιώντας τα ζητήµατα περί καθορισµού
περιφερειών, επιστολικής ψήφου και όλα αυτά, απλώς αναζη-
τείτε άλλοθι σε δευτερεύοντα ζητήµατα προκειµένου να µην ψη-
φίσετε το νόµο, ενώ γνωρίζετε ότι κάνουµε λόγο για ένα
µεταβατικό πρώτο στάδιο εφαρµογής το οποίο θα εξελιχθεί.

Ξεχνάτε, επίσης, ότι δηλώνατε πως θα σεβαστείτε τις θέσεις
που θα εκφραστούν από το ΣΑΕ. Φυσικά και αυτό δεν έγινε. Τε-
λικά ξεχνάτε ότι η ουσία είναι µία και αυτή είναι η ψήφος.

Συνεπώς θεωρώ ότι οφείλετε να δώσετε εξηγήσεις για την
υποκριτική στάση που κρατάτε απέναντι σε αυτό το τόσο σηµα-
ντικό θέµα.

Στις θέσεις, που εκφράζετε, κάνετε λόγο για αξιοπιστία και κα-
θορισµό περιφερειών. Πρέπει να πω ότι τουλάχιστον στο ζήτηµα
της αξιοπιστίας κανείς δεν έχει να προσάψει στην Κυβέρνηση το
παραµικρό. Θυµίζω ότι η υποχρέωση για την ψήφο των αποδή-
µων, που µπήκε επί των δικών σας ηµερών, ουδέποτε φυσικά
ενεργοποιήθηκε, όπως είπαµε και πριν. Εµείς από την πλευρά
µας δεσµευτήκαµε να δώσουµε ψήφο στους αποδήµους, κάναµε
διάλογο κι ερχόµαστε να υλοποιήσουµε τη δέσµευσή µας.

Εσείς δεν κάνατε τίποτα απολύτως. Από το 1998 έως το 2004,
παρ’όλο που το υποστηρίζατε στις λέξεις, στα έργα τίποτα. Τώρα
φέρνετε αντιρρήσεις, παρά το γεγονός ότι γνωρίζετε πως η συµ-
µετοχή των αποδήµων στο δηµόσιο βίο αποτελεί και συνταγµα-
τική επιταγή.

Εµείς δίνουµε αυτήν την ευκαιρία, ενώ εσείς την αρνείστε λέ-
γοντας - δικαιολογώντας, µάλλον, τον εαυτό σας- ότι θέλετε το
καλύτερο. Νοµίζω ότι είναι η ώρα να αναλάβετε τις ευθύνες που
σας αναλογούν απέναντι στους Έλληνες εκείνους οι οποίοι δια-
µένουν απανταχού στη γη.

Όσον αφορά τώρα τον καθορισµό των εκλογικών περιφερειών
των αποδήµων, θα πρέπει να προχωρήσουµε σε αναθεώρηση
του Συντάγµατος, γιατί δεν προβλέπεται κάτι τέτοιο από τις ισχύ-
ουσες συνταγµατικές διατάξεις. Εµείς για µεγαλύτερη ευελιξία
προχωρήσαµε έµµεσα στην εκπροσώπηση µέσω του ψηφοδελ-
τίου Επικρατείας, όπου το κάθε κόµµα θα έχει τη δυνατότητα να
εκλέξει έως και τρεις οµογενείς Βουλευτές.

Από εκεί και πέρα γνωρίζετε πολύ καλά ότι ανάλογα και µε τη
θέση που θα επιλέξει το κάθε κόµµα, θα τοποθετήσει τον υπο-
ψήφιο που επιθυµεί ή όχι και να τον εκλέξει.

Εποµένως, οι ψήφοι των αποδήµων προσµετρούνται στο σύ-
νολο των ψήφων της Επικρατείας, θέση στην οποία επίσης ήσα-
σταν αντίθετοι, λειτουργώντας προσβλητικά –έτσι τουλάχιστον
θεώρησα εγώ- προς τους Έλληνες του εξωτερικού.

Από την άλλη πλευρά, σήµερα δεν µπορούµε να γνωρίζουµε
επακριβώς τον αριθµό των αποδήµων που θα εγγραφούν και θα

κληθούν να ψηφίσουν σε µία χώρα. Άλλωστε, ο αριθµός τους δεν
σχετίζεται πάντα µε την πραγµατική βούλησή τους να συµµετέ-
χουν στις εκλογές. Μόνο όταν υπάρχει µία πραγµατική εικόνα
εκείνων που θα κατέβουν και θα εγγραφούν, θα µπορούµε και
να έχουµε ασφαλή συµπεράσµατα για τον αριθµό τους. Έτσι, θα
µπορέσουµε να προβούµε και στις αναγκαίες συνταγµατικές αλ-
λαγές.

Αυτή η άποψη νοµίζω ότι δεν είναι καθόλου παράλογη. Ίσως
κατ’ εσάς να είναι παράλογη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να καταλάβετε ότι
βρισκόµαστε στον 21ο αιώνα. Οι εποχές επιβάλλουν ότι θα πρέ-
πει να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων, µακριά από δογ-
µατισµούς και προκαταλήψεις.

Καταλαβαίνω, βέβαια, ότι αυτό για το ΠΑΣΟΚ είναι πάρα πολύ
δύσκολο. Σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να µετατραπούν οι
διάφορες απόψεις και θέσεις των αρµοδίων φορέων της οµογέ-
νειας σ’ ένα πεδίο κοµµατικών και µικροπολιτικών αντιπαραθέ-
σεων. Άλλωστε, έχει χιλιοειπωθεί ότι µιλάµε αρχικά για ένα
µεταβατικό στάδιο πάνω στο οποίο θα γίνουν όλες εκείνες οι
απαραίτητες τροποποιήσεις.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε όλοι µας χρέος να προχωρή-
σουµε, να ανοίξουµε νέους δρόµους µεταξύ των κοινοτήτων των
Ελλήνων σε όλο τον κόσµο, να ενισχύσουµε τις γέφυρες και τους
δεσµούς που µας συνδέουν µαζί τους, να προσεγγίσουµε πιο ου-
σιαστικά το όραµα του οικονοµικού Ελληνισµού. Η Κυβέρνηση
κάνει το πρώτο βήµα και µε πίστη, συνέπεια απέναντι στον Ελ-
ληνισµό προχωρά, µέσα από αυτό το νέο νοµοθετικό πλαίσιο,
στη θεσµοθέτηση της δυνατότητας να ψηφίζουν οι απόδηµοι Έλ-
ληνες στις εθνικές εκλογές.

Ας κρατήσουµε το ελληνικό στοιχείο ενωµένο. Ας µη στερή-
σουµε από τους Έλληνες του εξωτερικού τη δυνατότητα να ψη-
φίζουν στον τόπο κατοικίας τους, να συµµετέχουν στα
τεκταινόµενα της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ. Μπου-
ζάλη.

Το λόγο έχει ο κ. Παυλίδης.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Τύχη καλή, κύριοι συνάδελφοι, να

διαδέχοµαι στο Βήµα ωραία κυρία. Τύχη καλή. Και η τύχη αυτή
γίνεται ακόµη καλύτερη, διότι επιτέλους έφθασε στη Βουλή ο πε-
ρίφηµος φάκελος Μανούση. Και θα µε ρωτήσετε όλοι πώς συν-
δέεται αυτός ο φάκελος µε το νοµοσχέδιο περί παραχωρήσεως
δικαιώµατος ψήφου στους Έλληνες τους εγκατεστηµένους στο
εξωτερικό, τους αποδήµους όπως τους αποκαλεί. Θα σας τα εξη-
γήσω αµέσως.

Κατ’ αρχάς δεν συµφωνώ µε τον όρο «απόδηµος». Επιχείρησα
και στην τελευταία αναθεώρηση του Συντάγµατος, όπως έκανα
και στην προηγούµενη, αντί του όρου «απόδηµος» να χρησιµο-
ποιηθεί ο όρος «διασπορά». ∆εν είναι πια αποδηµητικά πτηνά οι
Έλληνες εγκατεστηµένοι επί τόσα χρόνια στις διάφορες χώρες
του εξωτερικού. Τον όρο «διασπορά» τον χρησιµοποιούν άλλα
έθνη, γιατί όχι εµείς που είναι καθαρόαιµα ελληνικός;

Οι Έλληνες, λοιπόν, της διασποράς προσέφεραν εξαιρετικές
υπηρεσίες στον τόπο µας. Άλλωστε, αυτές περιγράφησαν από
τους προηγούµενους οµιλητές οι οποίοι µε µεγάλη προσοχή
προσέγγισαν το εξαιρετικό αυτό θέµα που έχει σχέση µε την πο-
ρεία του έθνους, τον ελληνισµό της διασποράς, τους απόδη-
µους.

Συµβαίνει, κύριοι συνάδελφοι, η οικογένειά µου να έχει µέλη
της αποδήµους χρόνια, Έλληνες της διασποράς εγκατεστηµέ-
νους σε διάφορες ηπείρους, κυρίως στις Ηνωµένες Πολιτείες
όπου βρίσκεται η οικογένεια της συζύγου µου. Ο αδελφός της
µάλιστα είναι γερουσιαστής στο Ιλινόις χρόνια, ένα Ελληνόπουλο
που ξεκίνησε από το µηδέν και αναδείχθηκε σε πολιτικό παρά-
γοντα, όπως και ο αδελφός µου περί του οποίου οµιλεί το περί-
φηµο διαβιβαστικό εις τη Βουλή του φακέλου Μανούση και τον
κατονοµάζει, ο Αναστάσιος Παυλίδης, που επήρε κάποτε τον οµ-
µατιών του, τριάντα πέντε χρόνια µετανάστης στη Νότια Αφρική,
κύριε Υπουργέ, απόδηµος Έλληνας και όπως οι περισσότεροι
απόδηµοι δούλεψε µε την ψυχή του και επέτυχε και έχει καλή οι-
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κονοµική κατάσταση, κύριοι συνάδελφοι. Και καλή οικονοµική κα-
τάσταση σηµαίνει ότι µπορεί να στηρίξει και µέλη της οικογένειας
του.

Και διακηρύττω εγώ τώρα από αυτού του Βήµατος ότι µεταξύ
αυτών και ο οµιλών, κύριοι συνάδελφοι. Ο οµιλών, κύριοι συνά-
δελφοι, δεν το απέκρυψε ποτέ, το γνωρίζει η εκλογική µου περι-
φέρεια, οι φίλοι, οι συµπατριώτες µου, είτε µε ψηφίζουν είτε όχι,
ότι ένας πετυχηµένος στις δουλειές του απόδηµος εστήριξε τον
αδελφό του που κάνει πολιτική στην Ελλάδα µε τον τρόπο που
την κάνω. Ποίαν αξίαν έχει, που φαίνεται πως έχει κάποια αξία εκ
του γεγονότος ότι την εµπιστεύονται οι ∆ωδεκανήσιοι επί τριάντα
δύο χρόνια από τα πενήντα ένα του κοινοβουλευτικού βίου του
νοµού µας, κύριε Καραµάριε, επιτρέψτε µου να αποταθώ στο συ-
µπατριώτη µου τον κ. Ζωΐδη που βλέπω απέναντι. Εάν κάτι λέει
αυτό, εκτιµήστε το.

Εκείνο το οποίο, όµως, εκτιµώ εγώ, είναι ότι η συµπαράσταση
του αδελφού µου συνέβαλε στο να αποκτήσει η κόρη µου σπίτι.
∆ιαβάζω, λοιπόν, το διαβιβαστικό. Είµαι ύποπτος, γιατί µε τη συ-
µπαράσταση του αδελφού µου αγόρασα σπίτι στην κόρη µου.
Αυτό µεθαύριο καλείστε να µελετήσετε και αναλόγως να τοπο-
θετηθείτε. Σας λέγω από τώρα να τοποθετηθείτε όπως νοµίζετε.
Είναι πολύ µικρός ο τόπος για να µη γνωρίζει ο ένας τον άλλον
πάντως.

Και θέλω να υπενθυµίσω σε εσάς τους συναδέλφους -εγώ δεν
δίδω συνεντεύξεις, µία έδωσα όλη και όλη, στην Ολοµέλεια της
Βουλής απευθύνοµαι- ότι αυτήν την υπόθεση την παρέδωσα εγώ
στη δικαιοσύνη, όχι για το συνεργάτη µου που τον είχα µέσα στα
πόδια µου, για τον Μανούση. Είχα ανάγκη εγώ να πάω στον Σα-
νιδά για το διευθυντή του γραφείου µου; Για τον Μανούση. Τώρα
πώς ξεστράτισε, θα τα βρούµε. Εγώ πήγα στη δικαιοσύνη.

Έχω, επίσης, υποχρέωση να σας θυµίσω ότι κατ’ επανάληψη
ζήτησα εδώ, στην Ολοµέλεια, να έρθει επιτέλους ο φάκελος
«Ντρέιφους». Εσείς οι συνάδελφοι να δείτε. Στους περισσοτέ-
ρους δε εξ υµών είχα την ευκαιρία, επειδή επιδείξατε µία πε-
ριέργεια που την εξετίµησα και συνεχίζω να την εκτιµώ, να σας
ευχαριστήσω. Μου λέγατε: «Κύριε συνάδελφε, µα τι συµβαίνει;
∆εν µπορούµε να καταλάβουµε. Σου έστειλε ένα κατοστάρι ο Μα-
νούσης να αγοράσεις σπίτι στην κόρη σου; Σου έκανε πεσκέσι
ένα κατοστάρι, εσένα, του Υπουργού, του Βουλευτή; ∆εν κατα-
λαβαίνουµε». Και ευχαριστώ εσάς, διότι µου δώσατε την ευκαι-
ρία να σας περιγράψω ορισµένα πράγµατα, τα οποία βεβαίως
αναλυτικότερα θα συζητηθούν εδώ.

Η συµπαράσταση, λοιπόν, του αποδήµου εγέννησε υποψίες.
Και έτσι σήµερα το πρωί ή µάλλον από χθες το βράδυ κατά ένα
µυστηριώδη τρόπο κυκλοφορούσαν τα πάντα. Υποθέτω ότι ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης θα ψάξει να βρει πώς γίνεται αυτό το
απόρρητο, το απευθυνόµενο εις τον Πρόεδρο της Βουλής, εις
έναν εκ των κορυφαίων παραγόντων της πολιτείας µας, να µην το
γνωρίζει ο Πρόεδρος της Βουλής, αλλά να κυκλοφορεί από εφη-
µερίδα σε εφηµερίδα, όπως λέγεται, µέσω κάποιου πιθανώς δι-
κηγόρου.

Και αυτό το απόρρητο δεν είναι υπόθεση µόνο δική µου, είναι
όλων σας. Κυκλοφορεί από χθες το βράδυ. Αυτό, όµως, είναι λε-
πτοµέρεια. Θα έρθει εδώ, κατόπιν δικής µου κατ’ αρχάς προ-
τροπής, θα γίνει συζήτηση, θα πράξετε εσείς ό,τι νοµίζετε. Εγώ
είµαι πανέτοιµος να υπερασπίσω την τιµή, την αξιοπρέπεια, την
προσωπική και της οικογενείας µου. ∆εν δίδω ούτε µία ώρα από
τη ζωή µου, προπάντων την κοινοβουλευτική, για δείγµα σε κα-
νένα εξ αυτών των κυρίων που κινούνται υπόπτως -τους γνωρί-
ζετε- και αντί να βρεθούν στα κάτεργα, καθοδηγούν τη
δικαιοσύνη και τη Βουλή τι θα κάµει.

∆εν προκαταλαµβάνω, απλώς τοποθετούµαι επ’ ευκαιρία δύο
γεγονότων. Γεγονός πρώτο και κυρίαρχο, οι απόδηµοι, οι Έλλη-
νες της διασποράς, αλλά παράλληλο γεγονός, που έχει πολιτική
χροιά και εγώ προσπαθώ να το συνδέσω µε το νοµοσχέδιο, ο φά-
κελος Μανούση, ο οποίος µετετράπη εις υπόθεση Παυλίδη. Αυτό
δεν ακούτε; Οι εφηµερίδες σήµερα έχουν κατεβατά ολόκληρα.
Ποτέ στη ζωή µου δεν είδα τον εαυτό µου να φιγουράρει για
τόσα και τόσα θέµατα που εχειρίσθην.

Βλέπω απέναντί µου τον κ. Πάγκαλο. Κύριε Πάγκαλε, ενώ ήσα-
σταν Υπουργός των Εξωτερικών, µου εστείλατε µία επιστολή, µε

την οποία συνεχάρητε τον οµιλούντα και την κ. Βάσω Παπαν-
δρέου, διότι τότε ως µέλη της Ελληνικής Αντιπροσωπείας στο
Συµβούλιο της Ευρώπης συνεβάλαµε µε τους συναδέλφους µας
και τα υπόλοιπα µέλη αποφασιστικά να µην ενταχθεί η χώρα των
Σκοπίων µε το όνοµα «Μακεδονία». Ε, δεν τα χαρίζω αυτά! Πώς
θα γίνει αυτή η ιστορία; ∆εν τα χαρίζω.

Εδώ, λοιπόν, η τιµή µας, η αξιοπρέπειά µας δεν έχει ταρίφα.
∆εν αναφέροµαι σε κατοστάρικο, ούτε σε 1 ευρώ. ∆εν αξιολο-
γούνται η τιµή και η αξιοπρέπεια. Θα τα πούµε και εσείς αναλό-
γως πράξετε.

Σήµερα, όµως, µε την ευκαιρία αυτού του νοµοσχεδίου, έχω
και εγώ να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις καθαρώς νοµοτεχνι-
κές. Η απόφαση ελήφθη. Όλοι µας την πήραµε την απόφαση.
∆εν µπορούν Έλληνες διεσπαρµένοι ανά τον κόσµο να µην δύ-
νανται να ασκήσουν βασικότατο δικαίωµα που παραχωρεί το Σύ-
νταγµα. Το θέµα είναι καθαρώς τεχνικό. ∆ίδεται µία λύση. Ο
κύριος Υπουργός των Εσωτερικών παρουσίασε τις απόψεις του
και η Αντιπολίτευση τις δικές της. Εγώ, εάν µε ρωτήσετε, δεν
βλέπω µεγάλη απόσταση. Και οι δύο έχουµε συµφωνήσει. Πρέ-
πει να ψηφίζουν. Το πώς είναι το πρόβληµα. Θα το λύσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επεχειρήθη κατά τη συζήτηση επί της τελευταίας Αναθεωρή-
σεως του Συντάγµατος να γίνει µετατροπή του Συµβουλίου Απο-
δήµου Ελληνισµού εις Συµβούλιο Ελλήνων της ∆ιασποράς.
Μέχρι κάποιου σηµείου στην επιτροπή επέρασε. Η υπόθεση δεν
έφθασε στην Ολοµέλεια για τους γνωστούς λόγους. Όµως, επι-
µένω, λέγων ότι ο ελληνισµός της διασποράς είτε αποκαλείται
απόδηµος είτε όχι έχει µια εξαιρετική εθνική σηµασία την οποία
διαπιστώσαµε στη διάρκεια του χρόνου. Είναι ελληνισµός βαθύ-
τατα έχων συνείδηση του χρέους, των υποχρεώσεων και πανέ-
τοιµος για προσφορά στον τόπο, στους ανθρώπους και στα
πράγµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε παρέσυρε ίσως η υπόθεση
περί της οποίας σας οµίλησα. Θα µπορούσα επί µακρόν να οµιλώ
για τους αποδήµους επ’ ευκαιρία του νοµοσχεδίου. Συγχωρεί-
στε µου αυτήν την επιµονή. Παρακαλώ θερµώς, συγχωρείστε
την. ∆εν το συνηθίζω. Είναι ίσως η πρώτη φορά που µιλώ για τον
εαυτό µου. Πιστεύω ότι και σεις θα κάνατε το ίδιο. Εδώ µέσα φά-
γαµε τη ζωή µας. Εγώ είµαι τριάντα πέντε χρόνια στην πολιτική.
Πιο πολλά χρόνια έζησα µ’ εσάς είτε είσαστε Βουλευτές είτε όχι,
γιατί λίγο-πολύ όλοι µε την πολιτική κινούµεθα, παρά µε τα µέλη
των οικογενειών µας, µε την οικογένειά µου. Τριάντα πέντε χρό-
νια, κύριοι συνάδελφοι, να τα θυσιάσω για τον Μανούση δεν το
κάνω, µε το όποιο κόστος. ∆εν είναι λεονταρισµός, είναι η δή-
λωσή µου. Με ηρεµία, απόλυτα ψύχραιµος, µε καθαρότητα σκέ-
ψεως και καθαρότητα πράξεων περιµένω να έρθει η ώρα που θα
µιλήσουµε λεπτοµερέστερα γι’ αυτήν την υπόθεση.

Σας ευχαριστώ για την αντοχή που είχατε και την υποµονή να
µε ακούσετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Παυλίδη.

Ο κ. Σαµπαζιώτης έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΜΠΑΖΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο

έρχεται σήµερα στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο, η Νέα ∆ηµοκρατία
αποδεικνύει την αξιοπιστία της ελληνικής πολιτείας. Θέλω να
υπενθυµίσω ότι πάρα πολλά χρόνια, πολλοί πολιτικοί οργανισµοί
υπόσχονταν και φώναζαν για τη ψήφο των οµογενών µας. Στο
Σύνταγµα αυτή η υποχρέωση, κύριοι συνάδελφοι, µπήκε στη
Βουλή, όταν την πλειοψηφία στη Βουλή και στην κυβέρνηση την
είχε το ΠΑΣΟΚ. Ψηφίστηκε στο Σύνταγµα του 2002 και από τότε
ουδέποτε ενεργοποιήθηκε αυτή η διάταξη. Ο σηµερινός Πρω-
θυπουργός, ο Κώστας Καραµανλής σαφέστατα δήλωσε ότι
έχουµε υποχρέωση εκ του Συντάγµατος να δώσουµε ψήφο
στους απόδηµους Έλληνες.

Κατατέθηκε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο –και δεν κατατέθηκε
από το πουθενά- και φθάσαµε σήµερα εδώ, αφού έγινε µία πολύ
µεγάλη ζύµωση, έγινε συζήτηση της Κυβέρνησης ρεαλιστική µε
τα κόµµατα, µε τους φορείς της οµογένειας, µε το Συµβούλιο
του Απόδηµου Ελληνισµού και αποφασίστηκε να προχωρήσει
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στην πρώτη φάση.
Εδώ, εκείνο το οποίο πραγµατικά µε εντυπωσιάζει είναι ο αρ-

νητισµός της Αντιπολίτευσης και το λέω αυτό, διότι είναι σαφές
και γνωστό σε όλους ότι χρειάζονται διακόσιες ψήφοι για να πε-
ράσει ο εκτελεστικός νόµος του Συντάγµατος. Το σχέδιο νόµου
της Κυβέρνησης τι προβλέπει; Για να δούµε πού υπάρχουν οι
διαφορές και οι αντιθέσεις. Προβλέπει ότι κάθε κόµµα που έχει
ψηφοδέλτιο Επικρατείας θα πρέπει σ’ αυτό να βάλει τρεις υπο-
ψηφίους από τους οµογενείς Έλληνες. Βεβαίως, είναι στη δια-
κριτική δυνατότητα του κάθε κόµµατος στο πού και σε ποια θέση
εκλογής θα τοποθετήσει αυτούς τους υποψηφίους από τους
οµογενείς. Και βέβαια, αν πάρουµε για παράδειγµα τη Νέα ∆η-
µοκρατία, εάν δούµε ότι τους οµογενείς τους βάζει από τη δέ-
κατη, ενδέκατη θέση και πίσω, είναι σαφές ότι η Νέα ∆ηµοκρατία
δεν επιθυµεί και δεν θέλει να εκλέξει οµογενείς. ∆εν επιθυµεί την
παρουσία Βουλευτών από την οµογένεια στο Εθνικό µας Κοινο-
βούλιο. Αν, όµως, αυτό επιθυµεί τι θα πράξει; Σαφέστατα θα τους
βάλει στις πρώτες θέσεις εκλογής. Έτσι, λοιπόν, οι απόδηµοι θα
ξέρουν ότι η Νέα ∆ηµοκρατία θέλει ή δεν θέλει να εκλέξει δικό
τους εκπρόσωπο στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο και µέσω αυτής
της διαδικασίας θα καθοριστεί και η πραγµατική και αυθεντική
στάση των κοµµάτων απέναντι στο µεγάλο ζήτηµα της δυνατό-
τητας έκφρασης, γνώµης και άποψης στο Εθνικό µας Κοινοβού-
λιο, ανθρώπων οι οποίοι προέρχονται και εκπροσωπούν τους
οµογενείς µας.

Από την άλλη µεριά είναι φυσικό οι ψήφοι των αποδήµων να
προσµετρώνται στο σύνολο των ψήφων της επικράτειας. Κατ’
αρχάς, θα ήταν προσβλητικό για τους αποδήµους να µην προ-
σµετρώνται. ∆εν µπορεί η ψήφος του αποδήµου να έχει άλλη
ισχύ από τη ψήφο του Έλληνα που ζει στην Ελλάδα. Αυτό, εκτός
από προσβλητικό είναι και αντισυνταγµατικό. Κάθε ψήφος, λοι-
πόν, πρέπει να προσµετράται στο τελικό εκλογικό αποτέλεσµα.

Τέλος έρχεται η Αντιπολίτευση και υπερθεµατίζει πάνω σ’ αυτό
που ήθελε η οµογένεια, να γίνουν, δηλαδή, έδρες αποδήµων.
Εµείς είπαµε ότι αυτό θα το εξετάσουµε στην επόµενη φάση και
θα το δούµε συνταγµατικά, αν µπορούµε να το κάνουµε, αλλά
και πρακτικά. Σήµερα που µιλάµε δεν υπάρχει κανείς µα κανείς
στον κόσµο που να µπορεί να µας πει, πόσοι απόδηµοι θα εγ-
γραφούν για να ψηφίσουν στις Ηνωµένες Πολιτείες, πόσοι από-
δηµοι θα εγγραφούν για να ψηφίσουν στην Αυστραλία, πόσοι
απόδηµοι θα εγγραφούν για να ψηφίσουν στην Αφρική. Κανείς
δεν το ξέρει.

Ο αριθµός των αποδήµων δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγ-
µατική βούληση των αποδήµων να συµµετάσχουν στις εκλογές.
Τι λέµε λοιπόν; Το εξής απλό: Μετά το 2011, στην πρώτη εκλογή,
να ψηφίσουν οι απόδηµοι. Απλά να ψηφίσουν. ∆ι’ αυτού του τρό-
που θα γίνει η πραγµατική καταγραφή. Θα δούµε για παράδειγµα
αν εκατό χιλιάδες ψηφίζουν στην αµερικανική ήπειρο, πενήντα
χιλιάδες ψηφίζουν στην αφρικανική ήπειρο, εκατό χιλιάδες στην
Ευρώπη και τότε θα ξέρουµε πόσοι πραγµατικά θα ψηφίσουν.
Με δεδοµένο αυτό θα συζητήσουµε µε τα κόµµατα πώς θα δώ-
σουµε έδρες στους αποδήµους και πώς θα κάνουµε τη σχετική
συνταγµατική αλλαγή. Εάν σήµερα, για παράδειγµα, λέγαµε ότι
µια έδρα αντιστοιχεί στην αµερικανική ήπειρο και πάνε και ψηφί-
σουν διακόσιες χιλιάδες, τότε είναι σαφές ότι θα ερχόταν το Συ-
νταγµατικό ∆ικαστήριο, µε βάση το νόµο περί εκλογών και το
Σύνταγµα και θα έλεγε ότι πρέπει να πάρουν δέκα έδρες. Αντι-
λαµβάνεσθε, λοιπόν, τι προβλήµατα θα δηµιουργούνταν εκ των
υστέρων.

Ακόµα και να δεχθώ τις ενστάσεις του ΠΑΣΟΚ που υπερθεµα-
τίζει σε παροχές, αυτές βεβαίως που δεν έκανε όταν ήταν κυ-
βέρνηση και είχε την πλειοψηφία στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο,
εγώ ρωτώ: Γιατί δεν θέλετε να ξεκινήσουν να ψηφίζουν οι από-
δηµοι; Έχουµε τον καιρό µπροστά µας και µετά την πρώτη ψη-
φοφορία να κάνουµε τις αλλαγές. Ας δούµε όµως πρώτα για τι
µιλάµε. Και αυτό απαιτεί την πρώτη ψηφοφορία. Ας κάνουµε, λοι-
πόν, αυτό που δεν κάνατε όταν είχατε την πλειοψηφία και από
εκεί και µετά εδώ είµαστε να συνεννοηθούµε µε ποιον τρόπο θα
καθορίσουµε και περιφέρειες και εκπροσωπήσεις.

Το νοµοσχέδιο αυτό επειδή ακριβώς αφορά εκτελεστικό νόµο
του Συντάγµατος, χρειάζεται, κύριοι συνάδελφοι, αυξηµένη πλει-

οψηφία των 2/3. Χρειάζεται, δηλαδή, τη µεγαλύτερη δυνατή συ-
ναίνεση. Και όµως έρχεται σήµερα το ΠΑΣΟΚ και δηλώνει πως αν
δεν γίνει δεκτό το θέµα των περιφερειών και της επιστολικής
ψήφου, δεν θα το ψηφίσει. ∆ηλαδή, για το ΠΑΣΟΚ συναίνεση
είναι «ή συµφωνείτε µαζί µου ή εγώ δεν ψηφίζω». Αυτό, κύριοι
συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ δεν λέγεται συναίνεση, λέγεται εκβια-
σµός και λέγεται ωµή στέρηση του εκλογικού δικαιώµατος των
οµογενών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Πέρα από αυτό όµως θα σας πω ότι παρ’ όλες τις προτάσεις
που κάνετε, συγκεκριµένη πρόταση για το πώς θα καθορίσουµε
αυτές τις περιφέρειες, δεν φέρατε και δεν µπορείτε να φέρετε
γιατί ακριβώς έχετε την ίδια αδυναµία που έχουµε και εµείς. ∆εν
γνωρίζετε πού, πόσοι και πώς θα ψηφίσουν.

Σήµερα, λοιπόν, δίνεται µια ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, στους απόδηµους και στο ΠΑΣΟΚ Αρνείστε να τους την
προσφέρετε µε διάφορα ιδεολογήµατα ότι δήθεν θέλετε το κα-
λύτερο. Φοβάµαι ότι άλλοι είναι οι λόγοι. Μάλλον µετρήσατε τα
κουκιά, δεν σας βγαίνουν και κατά το «στρίβειν διά του αρραβώ-
νος» επιχειρείτε να αφαιρέσετε το δικαίωµα στους Έλληνες πο-
λίτες του εξωτερικού να ψηφίσουν. Αλίµονο όµως αν κινούµαστε
στη λογική «συµφέρει ή δεν συµφέρει το κόµµα µου».

Προσωπικά, δεν θα ήθελα να χωρίσουµε τους απόδηµους Έλ-
ληνες σε κοµµατικές παρατάξεις. ∆εν έχουµε κανένα λόγο να
εξαγάγουµε το δικό µας πολιτικό καφενείο εκτός συνόρων. Θέλω
να πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο αυτό, όπως κατατίθεται, δίνει την
ευκαιρία στον καθένα να ψηφίσει το κόµµα της προτίµησής του
και µειώνει τις πιθανότητες αντιπαράθεσης, διότι δεν έχει καµ-
µία σχέση µε πρόσωπα, δεν έχει σχέση µε προσωπική, πελατει-
ακή σχέση και φυσικά, επειδή εκτιµώ τη σοβαρότητα µε την
οποία αντιµετωπίζουν οι οµογενείς µας την πατρίδα, είµαι βέ-
βαιος ότι δεν θα τους διχάσει η ψήφος, τουλάχιστον µε τον
τρόπο που επιχειρείται να εφαρµοστεί µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι απόδηµοι είναι συνταγµατική
επιταγή να συµµετάσχουν στο δηµόσιο βίο. Οι απόδηµοι θέλουν
να συµµετέχουν στο δηµόσιο βίο και δίνουµε σήµερα τη µεγάλη
ευκαιρία να αρχίσει αυτή η λειτουργία να πραγµατοποιείται. Ας
πάρει, λοιπόν, ο καθένας την ευθύνη του και είµαι πέρα από βέ-
βαιος ότι έστω και την τελευταία στιγµή οι δυνάµεις της Αντιπο-
λίτευσης του Εθνικού µας Κοινοβουλίου, διαθέτουν τη
σοβαρότητα και την ευθύνη να το σκεφθούν πάρα πολύ καλά, να
στηρίξουν αυτό το νοµοσχέδιο και να δώσουµε το αναφαίρετο
δικαίωµα στους οµογενείς του εξωτερικού, σε αυτούς τους Έλ-
ληνες που έχουν βαθιά µέσα στην ψυχή τους την πατρίδα, να
βρίσκονται στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο, στο µέλλον, να µπορούν
να µεταφέρουν τα µηνύµατα της οµογένειας, τα προβλήµατά της
και να συµµετέχουν σε όλες τις διαδικασίες του πολιτικού βίου
της ζωής του τόπου µας, της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Ανακριτής του
20ού Τακτικού Τµήµατος Πληµµελειοδικών Αθηνών, διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το
ν.3126/2003, «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», δικογραφία κατά
του πρώην Υπουργού Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής, κ. Αρι-
στοτέλη Παυλίδη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε Βενι-
ζέλο, έχετε το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ενηµερώσει
τον Πρόεδρο της Βουλής ώστε όταν θα γινόταν αυτή η ανακοί-
νωση στο Σώµα να βρίσκεται επί της Έδρας, γιατί σε σχέση µε τη
διαβίβαση αυτής της δικογραφίας προς τη Βουλή των Ελλήνων
έχουν προκύψει τεράστια θεσµικά προβλήµατα που αφορούν το
κύρος του Κοινοβουλίου και την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης.

Η δικογραφία αυτή έπρεπε να διαβιβαστεί στη Βουλή εδώ και
πάρα πολύ καιρό, εδώ και πάρα πολλούς µήνες. Ήδη από τη
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στιγµή που κατέθεσε τη µηνυτήρια αναφορά του ο κ. Παυλίδης
και η µηνυτήρια αναφορά αντικρούστηκε από αντίστροφη ανα-
φορά του κ. Μανούση, έπρεπε να έρθει.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: ∆εν είναι έτσι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εν πάση περιπτώσει από τότε που

διεξήχθη η προκαταρκτική εξέταση από αντεισαγγελέα εφετών.
Πάντως σε καµµιά περίπτωση µε τα πραγµατικά περιστατικά που
έχουν δεί το φως της δηµοσιότητας από τότε, δεν µπορούσε να
διενεργηθεί η κύρια ανάκριση η οποία να εξελίσσεται επί µήνες
και ξαφνικά, µετά από τόσο καιρό και µετά από τόσες ανακριτι-
κές πράξεις, να διαβιβάζεται η δικογραφία στη Βουλή, αφού έχει
παραβιαστεί κατάφωρα το άρθρο 86 παράγραφος 2, του Συ-
ντάγµατος, που επιβάλλει στον καθένα που διενεργεί προκα-
ταρκτική εξέταση, προανάκριση, κύρια ανάκριση ή διοικητική
εξέταση αµελητί να διαβιβάσει το φάκελο, εάν προκύψουν οποι-
αδήποτε στοιχεία σε σχέση µε Υπουργό ή πρώην Υπουργό.

∆υστυχώς, όλοι οι µεσολαβήσαντες εισαγγελικοί λειτουργοί
και ο τακτικός ανακριτής έχουν παραβιάσει το Σύνταγµα και
έχουν προσβάλει τη Βουλή και πρέπει να διερευνηθεί σε βάθος
ποιοι άσκησαν και επί ποίων άσκησαν πιέσεις, παραβιάζοντας την
εσωτερική ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και πλήττοντας το
κύρος της δικαστικής λειτουργίας.

Υπάρχει επίσης το απαράδεκτο φαινόµενο να δηµοσιεύεται
σήµερα το πλήρες περιεχόµενο του φακέλου στις εφηµερίδες,
να κυκλοφορεί από χθες στα δηµοσιογραφικά γραφεία και ο φά-
κελος να περιέρχεται απευθείας από τον τακτικό ανακριτή στον
Πρόεδρο της Βουλή στις 10.30’σήµερα το πρωί.

Μου είπε ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής, ότι έκανε ήδη τη-
λεφωνικό διάβηµα έντονο στον κύριο Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου. Στηρίζουµε και επαινούµε την πράξη του αυτή. Είναι
πράξη που έχει τη στήριξη όλων των πτερύγων, θέλω να πιστεύω.
Αλλά, όπως σωστά στην περίπτωση αυτή λέει ο τακτικός ανα-
κριτής στο διαβιβαστικό του έγγραφο, δεν είναι προϊστάµενός
του ο Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου. Άρα, πρέπει στους πει-
θαρχικούς του προϊσταµένους να γίνει αυτή η έντονη παράσταση
και διαµαρτυρία, στον Υπουργό της ∆ικαιοσύνης πρωτίστως, ο
οποίος οφείλει να εξηγήσει στη Βουλή γιατί συνέβησαν αυτά.

Και τώρα επί της ουσίας. Παρακολούθησα προηγουµένως µε
πολλή προσοχή και µε όλη, αν θέλετε, τη συναδελφική αβρότητα
που επιβάλλεται, τα όσα είπε ο κ. Παυλίδης και αντιλαµβάνοµαι
την εξαιρετικά δύσκολη θέση στην οποία βρίσκεται και τη συναι-
σθηµατική του φόρτιση.

Πρέπει το ζήτηµα αυτό να εκκαθαριστεί. Είναι ζήτηµα τιµής
του πολιτικού κόσµου και οφείλουµε όλοι να αρθούµε στο ύψος
των περιστάσεων, ώστε να κινηθούν οι προβλεπόµενες από το
άρθρο 86 του Συντάγµατος διαδικασίες, προκειµένου η Βουλή
να διαµορφώσει τη δική της δικανική πεποίθηση για να ξέρει
όλος ο ελληνικός λαός ποια είναι η αλήθεια και να αποδοθεί η
αλήθεια αυτή, δηλαδή, να αποδοθούν ευθύνες, εάν υπάρχουν ή
να µην αποδοθούν, εάν δεν υπάρχουν. Αλλά πρέπει οπωσδήποτε,
µε γρήγορες και διαφανείς διαδικασίες κατά το Σύνταγµα και τον
Κανονισµό, να εκκαθαριστεί αυτή η υπόθεση για να µην υπάρχει
η υπόνοια. ∆εν µπορεί να τροφοδοτούµε την καχυποψία των πο-
λιτών ότι λειτουργεί στο πολιτικό σύστηµα, στο κοινοβουλευτικό
σύστηµα, ένας µηχανισµός συγκάλυψης και συµψηφισµού.

Έχω προτείνει όπως ξέρετε, τη ριζική αλλαγή του θεσµού της
ποινικής ευθύνης των Υπουργών. ∆εν θα αναφερθώ τώρα σε
αυτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Καθηγητά, πα-
ρακαλώ συντοµεύετε. Έχουµε βγει από τη διαδικασία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Πρέπει αυτές οι αποφάσεις να λαµ-
βάνονται από δικαστικό όργανο που εκλέγει η Ολοµέλεια της
Βουλής µε πλειοψηφία 2/3, αλλά τώρα µε την υπάρχουσα διαδι-
κασία πρέπει να κινηθούµε αµέσως προς όφελος των θεσµών,
της διαφάνειας, του Κοινοβουλίου και εύχοµαι και προς όφελος
του κ. Παυλίδη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Απόλυτα κατα-

νοητό. Είναι η τρίτη φορά που µας το λέτε όµως.
Σας ευχαριστούµε.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Γεωργιάδη,

πείτε µου τι θέλετε.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ακριβώς για την ανακοί-

νωση που κάνατε για τη δικογραφία για τον κ. Παυλίδη έχει να
κάνει µια δήλωση ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εν προβλέπεται
αυτό. Θα σας δώσω ένα λεπτό µόνο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ένα λεπτό είναι αρκετό.
Ακούσαµε µε προσοχή τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του

ΠΑΣΟΚ κ. Βενιζέλο, τον οποίο ενηµερώνουµε αν και είναι γνω-
στό στο Σώµα, ότι ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ Γεώργιος Καρατζαφέ-
ρης έχει µηνύσει ήδη και τον κ. Χατζηγάκη και τον κ. Σανιδά για
αυτήν την απαράδεκτη καθυστέρηση. Κι εµείς δεν έχουµε τριά-
ντα υπογραφές. Εσείς που έχετε τριάντα υπογραφές, υπο-
γράψτε για να διαβιβαστεί η µήνυση στη Βουλή και να δούµε
ποιοι προχώρησαν σε αυτήν την συγκάλυψη. Γιατί πρέπει να πω
στο Σώµα ότι εµάς, µάς κάνει τροµακτική εντύπωση ότι έρχεται
αυτός ο φάκελος, δύο µήνες πριν από την παραγραφή, κύριε Κοι-
νοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ.

Σας καλούµε, λοιπόν, από αυτό το Βήµα να βάλετε την κοινο-
βουλευτική σας δύναµη, τριάντα υπογραφές, να έρθει ο φάκε-
λος στη Βουλή, στο Σώµα για να τη συζητήσουµε και να δούµε
για ποιο λόγο, κύριε Παυλίδη, υπήρξε αυτή η απαράδεκτη καθυ-
στέρηση, η οποία θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι σας εκθέτει.
Εγώ δεν υπονοώ ότι εσείς έχετε κάποια σχέση µε αυτήν την κα-
θυστέρηση. Αυτή όµως η απαράδεκτη καθυστέρηση εκθέτει
πρωτίστως εσάς και την παράταξή σας.

Προτείνουµε, λοιπόν, να έρθουν όλα τα στοιχεία στη Βουλή,
για να µάθει επιτέλους ο ελληνικός λαός τι συµβαίνει και για
ποιον λόγο η ελληνική δικαιοσύνη τόσο πολύ καθυστέρησε να
φέρει αυτόν τον φάκελο στη Βουλή, όπως έχει πράξει ο Πρόε-
δρος του ΛΑΟΣ µε την µήνυση στον πρώην Υπουργό ∆ικαιοσύ-
νης κ. Χατζηγάκη και στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου κ.
Σανιδά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το

λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Παυλίδη,

έχετε το λόγο µόνο για ένα λεπτό, για να προχωρήσουµε στη δια-
δικασία.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως γνωρίζετε,
δικηγόρος δεν είµαι. Αυτά τα περί τη δικονοµία και άλλα παρό-
µοια τα κατέχετε εσείς, κύριοι συνάδελφοι, εσείς κύριε Βενιζέλο
και όσοι είστε νοµικοί.

Εγώ ζήτησα από την πρώτη στιγµή Βουλή. Κύριε Πρόεδρε, το
θυµάστε; Ολοµέλεια. Βουλή. Κύριοι συνάδελφοι, εσείς θα µε κρί-
νετε.

Κύριε Γεωργιάδη, δεν εκτίθεµαι, το γνωρίζετε. ∆εν εκτίθεµαι.
∆εν φοβούµαι. ∆εν απολογούµαι. ∆ιήγηση θα κάµω. Και εσείς,
οι νοήµονες συνάδελφοι, θα βγάλετε συµπέρασµα, όποιο θέλετε.

Ήρθε, δεν ήρθε ο φάκελος; Και αυτό έχει την αξία του. Τον
περίµενα από καιρό να έρθει. Αν τον διαβάσετε, θα καταλάβετε
αµέσως το περιεχόµενο της όλης ιστορίας. Και αυτό το πράγµα
το κρατούσαν ένα χρόνο;

Από την άλλη, θα σας τα πω και τώρα. Κύριε Πρόεδρε, παρέ-
δωσα τα πάντα. ∆εν είχα καµµία υποχρέωση. Αυτό τουλάχιστον
το ξέρω, γιατί δεν είµαι νοµικός. Καµµία υποχρέωση δεν είχα να
πάω στον ανακριτή τα συµβόλαια, τα δάνεια, το πόθεν έσχες.
Τους λογαριασµούς µου παρ’ τους και άνοιξέ τους. Και τα κρα-
τάς ένα χρόνο; Μετά από ένα χρόνο, αφού ντουµανιάζει ο τόπος,
αφού όπως είπε ο κ. Βενιζέλος κυκλοφορεί σαν φέιγ βολάν το
απόρρητο;

Και ακούστε εδώ. Σας το ξαναλέω. Αφού σε εµένα κάνουν
αυτά, φαντάσου τί κάνουν στον πολίτη. Φέιγ βολάν τα απόρρητα.
Να µε παίρνουν χθες τα µεσάνυχτα οι δηµοσιογράφοι. «Θα πα-
ραιτηθείς; Θα επαναστατήσεις; Θα ρίξεις το γκουβέρνο;»

Κύριοι συνάδελφοι, εσείς θα κρίνετε. ∆ιαβάστε σήµερα το κεί-
µενο και είµαι σίγουρος πως από σήµερα θα διαµορφώσετε
άποψη. Από εκεί και πέρα, ο καθένας θα κάνει ό,τι καταλαβαίνει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
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πολύ.
Γνωστοποιώ στο Σώµα ότι σύµφωνα µε το άρθρο 63 δεν γίνε-

ται, όπως γνωρίζετε καλύτερα, κανένα σχόλιο στις ανακοινώσεις
προς το Σώµα. Για να κρατήσω την ισορροπία και την ευταξία, θα
δώσω για ένα λεπτό το λόγο στον κ. Κουβέλη από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αναφερθώ στην
ουσία του ζητήµατος, γιατί αυτό θα αποτελέσει το αντικείµενο,
όπως πιστεύω, προκαταρκτικής εξέτασης.

Εκείνο, όµως, το οποίο θέλω να επισηµάνω είναι το απαράδε-
κτο των εισαγγελικών και δικαστικών λειτουργών, που έχουν
ασχοληθεί µε την υπόθεση. Σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συ-
ντάγµατος, όπως προεξετέθη, είχαν υποχρέωση, από την ώρα
που συναντήθηκαν, ερευνώντας µε τυχόν ευθύνη Υπουργού ή
Υφυπουργού, να διαβιβάσουν αµελλητί το φάκελο της σχετικής
δικογραφίας στη Βουλή των Ελλήνων. Αυτό το «αµελλητί» προ-
φανώς το ερµήνευσαν ως αµελητέο ζήτηµα.

Εδώ εγείρεται τεράστιο θέµα, αναφορικά µε τη στάση της δι-
καιοσύνης, των συγκεκριµένων δικαστικών λειτουργών απέναντι
σ’ ένα ζήτηµα που αφορά τη νοµιµότητα, απέναντι σ’ ένα θέµα
που αφορά το Κοινοβούλιο, απέναντι σ’ ένα ζήτηµα που αφορά
τη λειτουργία της πολιτικής ζωής του τόπου.

∆εν φτάνει να αναφερθούµε στο απαράδεκτο αυτής της πα-
ραλείψεως. Ταυτόχρονα πρέπει να αναζητηθούν οι ευθύνες, διότι
όταν δεν αναζητώνται οι ευθύνες, τότε ο δρόµος γίνεται ακόµη
πιο ολισθηρός για τη βαρύτατη προσβολή της θεσµικής λει-
τουργίας του τόπου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουβέλη.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού. Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Πρόεδρε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): ∆ύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Προφανώς, έχουµε δύο υποθέσεις σήµερα.
Η µία υπόθεση είναι η διερεύνηση των καταγγελιών του κ. Μα-
νούση απέναντι στον κ. Παυλίδη. Είναι µια διαδικασία όπου όλοι
συµφωνούµε –νοµίζω και ο ίδιος- να διερευνηθεί η υπόθεση.

Πρωτίστως, όµως, έχουµε µείζον θέµα µε κατηγορούµενο τον
Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, κ. Σανιδά, για τις µεθοδεύσεις
και την καθυστέρηση. Αυτό είναι το µείζον θέµα, γιατί αποστέ-
ρησε τόσο καιρό από τη Βουλή το δικαίωµά της και την υποχρέ-
ωσή της. Υπάρχει η µήνυση κατά του κ. Σανιδά από πέρυσι το
Σεπτέµβριο και ο φάκελος έχει διαβιβαστεί στη Βουλή από τις 18
Νοεµβρίου.

Εκείνοι οι οποίοι έχουν τις τριάντα υπογραφές, για να έρθει η
υπόθεση εδώ και να συζητηθεί, δεν έκαναν τίποτα. Εµείς δεν
έχουµε τριάντα υπογραφές. Εµείς κάναµε το καθήκον µας να
στριµώξουµε τον κ. Σανιδά, να επισπεύσουµε τις διαδικασίες, να
φέρουµε το φάκελο από τις 18 Νοεµβρίου στη Βουλή.

Αν είχαν µαζευτεί οι τριάντα υπογραφές, θα είχε έρθει και ο
φάκελος πέντε µήνες νωρίτερα, να έχουµε το χρόνο της µη πα-
ραγραφής, η οποία έρχεται µε τις ευρωεκλογές, δηλαδή στην
ουσία σε πενήντα ηµέρες. ∆εν προλαβαίνουµε τώρα. Και σύ-
σταση να κάνουµε, είναι αµφίβολο αν προλαβαίνουµε τις ηµερο-
µηνίες. Από τις 18 Νοεµβρίου αν είχε κινηθεί η κοινοβουλευτική
διαδικασία που επιβάλλει τις τριάντα υπογραφές, σήµερα και ο
φάκελος θα είχε έρθει εδώ και ο κ. Σανιδάς θα είχε φτάσει στο
εδώλιο του κατηγορουµένου, προφανώς για να απολογηθεί γι’
αυτή τη µεθόδευση και την καθυστέρηση να δώσει στη Βουλή τα
δικαιώµατά της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Καρατζαφέρη.

Ο κ. Σκυλλάκος θα κλείσει αυτόν τον παράτυπο κύκλο και θα
προχωρήσουµε στον Υπουργό.

Κύριε Σκυλλάκο, έχετε το λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Η γενική µας θέση, την οποία θα

δούµε πώς θα την κάνουµε πιο συγκεκριµένη στην παρούσα πε-
ρίπτωση, είναι να ερευνώνται τα πάντα στη Βουλή. Αυτή είναι η

γενική µας θέση.
Προκύπτουν δύο ζητήµατα. Ένα, ότι πρέπει να γίνει µια

έρευνα, γιατί υπήρξε αυτή η µεγάλη καθυστέρηση στον ανακριτή
ή σε όποιον έκανε προανακριτική εξέταση, σε όλη την διαδικασία
µέχρι τους υψηλά ιστάµενους και γιατί υπάρχει αυτή η µεγάλη
καθυστέρηση µέχρι να έρθει ο φάκελος στη Βουλή. Αυτό πρέπει
να το ερευνήσει και η Βουλή.

Όσον αφορά το δεύτερο θέµα της παραπέρα έρευνας της
υπόθεσης, θα τοποθετηθούµε όπως γίνεται συνήθως και µε τις
προηγούµενες περιπτώσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε, κύριε
Σκυλλάκο.

Κύριε Ζώη, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κύριοι συνά-

δελφοι, είναι προφανές ότι δεν θα µπορούσε να γίνει αυτή την
ώρα συζήτηση επί της ουσίας µιας υπόθεσης, η οποία προφα-
νώς θα αποτελέσει το αντικείµενο µιας ξεχωριστής διαδικασίας,
όπως εξάλλου προβλέπεται.

Επιθυµώ, όµως, επειδή ακούστηκαν διάφορες τοποθετήσεις,
να προβώ σε µια δήλωση, ότι η δικαιοσύνη είναι τρίτος πυλώνας
του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος, είναι πολιτειακός θεσµός,
ανεξάρτητος κατά τη λειτουργία της από τους άλλους πυλώνες
του πολιτεύµατός µας και οφείλουµε µ’ αυτό τον τρόπο και σ’
αυτό το πλαίσιο να προσεγγίζουµε κάθε παρέµβασή µας που την
αφορά.

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, πρέπει όλοι να έχουµε κατά νου ότι
ούτε θα µπορούσε ούτε θα έπρεπε η Κυβέρνηση ή ο οποιοσδή-
ποτε κυβερνητικός παράγοντας να υποδείξει στις δικαστικές
Αρχές τον τρόπο µε τον οποίο αυτές οφείλουν να ανταποκρίνο-
νται στα καθήκοντά τους. Σε κάθε περίπτωση, είναι προφανές
ότι έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη και στους λει-
τουργούς της και κατόπιν αυτού πρέπει να είµαστε πολύ προσε-
κτικότεροι στον τρόπο µε τον οποίο διατυπώνουµε µοµφές ή
υπαινισσόµαστε διάφορα πράγµατα.

Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να θυµίσω ότι η δικαιοσύνη έχει και
στο παρελθόν εισπράξει µοµφές, αλλά και συγχαρητήρια απ’
αυτήν την Αίθουσα, αλλά και από τον πολιτικό κόσµο γενικότερα
a la carte. Αυτή είναι µια διαδικασία που δεν τιµά τον πολιτικό
κόσµο. Είναι σαφές ότι όταν θα έρθει η ώρα θα υπάρξουν τοπο-
θετήσεις. Όµως µέχρι την ώρα εκείνη, ας περιοριστούµε σε δια-
πιστώσεις και όχι σε υπαινιγµούς και µοµφές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο. Θα
ήθελα να δώσω µια απάντηση στον κύριο Υφυπουργό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ πολύ να µας διευκολύνετε, για να κλείσουµε εδώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Μισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, γιατί µοµφή στον πολιτικό κόσµο; Καθίσταται
ύποπτος ο κ. Παυλίδης από τις µεθοδεύσεις καθυστέρησης. Αν
είχε έρθει εξ αρχής το θέµα, δεν είχαµε καµµία διάθεση να ψα-
χνόµαστε. Ψαχνόµαστε γιατί εσείς δείχνετε ότι κάτι θέλετε να
κρύψετε. Και είναι συµπτωµατικό, κύριε Υπουργέ, το ότι έρχεται
το θέµα σήµερα που έχουν απεργία οι δηµοσιογράφοι; Τι θέλετε
να µας πείτε; Είµαστε τόσο αφελείς που να µην καταλαβαίνουµε
ότι έρχεται σήµερα, που έχουν απεργία οι δηµοσιογράφοι, αυτό
το µείζον θέµα που απασχολεί ένα χρόνο τον ελληνικό λαό;
Όχι. Είναι συνέχεια των µεθοδεύσεών σας, που βλάπτουν πρω-
τίστως το Βουλευτή σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε κι εγώ θα ήθελα το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Κύριε Βενιζέλο, σας

παρακαλώ πολύ για ένα λεπτό µόνο, για να κλείσουµε.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κατ’ αρχάς, θέλω να θυµίσω στον

κύριο Υφυπουργό, τον οποίο γνωρίζω από τα φοιτητικά του χρό-
νια, ότι κατά το άρθρο 91 του Συντάγµατος ο Υπουργός της ∆ι-
καιοσύνης είναι ο πειθαρχικός προϊστάµενος όλων των ανωτάτων
δικαστικών λειτουργών, ο αποκλειστικός πειθαρχικός προϊστά-
µενος, και είναι συντρεχόντως ο πειθαρχικός προϊστάµενος και
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των κατωτέρων δικαστικών λειτουργών. Άρα το Σύνταγµα ανα-
θέτει τον πειθαρχικό έλεγχο των δικαστικών λειτουργών στην Κυ-
βέρνηση, στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, που είναι υπόλογος
ενώπιον της Βουλής. Αυτό επιβάλλει το δηµοκρατικό και δικαιο-
κρατικό Σύνταγµα της χώρας.

Συµφωνώ δε µε την άποψη ότι ανεξαρτήτως αρχικών προθέ-
σεων, η καθυστέρηση αυτή, η τόσο προκλητική, η µεθόδευση,
βεβαίως τελικά εστράφη πολιτικώς σε βάρος της Κυβέρνησης
και σε βάρος του κ. Παυλίδη. Ας το αναλογιστούν αυτό όποιοι
είχαν οποιαδήποτε συµµετοχή -πολιτικοί ή δικαστικοί λειτουργοί-
σ’ αυτή τη µεθόδευση. Όµως ο κύριος Υπουργός της ∆ικαιοσύ-
νης πρέπει να έρθει στη Βουλή και να εξηγήσει, γιατί προσε-
βλήθη το κύρος του Σώµατος και γιατί έγιναν όσα έγιναν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κατανοητό, κύριε
Βενιζέλο. Το είπατε και πριν. Σας ευχαριστούµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και επί της ουσίας τώρα. Ας πάµε
στην εφαρµογή του άρθρου 86, για να µπορέσει και ο κ. Παυλί-
δης να πει την άποψή του και η Βουλή να πει στον ελληνικό λαό
ότι έχει διαµορφώσει δικανική πεποίθηση και ότι σέβεται τη δια-
φάνεια, σέβεται τη λαϊκή κυριαρχία,…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Γίνατε απόλυτα κα-
τανοητός.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …σέβεται την ευαισθησία και την
αλλεργία του ελληνικού λαού απέναντι στα φαινόµενα της δια-
φθοράς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

πολύ.
Ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Ζώης έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Θέλω να ευχα-

ριστήσω τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ διότι µου
υπενθύµισε τα φοιτητικά µου χρόνια και πρέπει εδώ να υπο-
γραµµίσω ότι ευτυχώς είχα πολύ καλούς καθηγητές, µεταξύ πολ-
λών άλλων και τον ίδιο. Μου έµαθαν λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι
για τα αυτονόητα δεν χρειάζεται να συζητούµε, ούτε να προβαί-
νουµε σε σχολιασµούς. Συνεπώς, δεν αναφέροµαι στα αυτο-
νόητα, δεν αναφέροµαι στις γραµµατικές ή στις άλλου είδους
ερµηνείες του Συντάγµατος και του νόµου. Αναφέροµαι µόνο
στην ανάγκη, ο πολιτικός κόσµος να είναι πολύ προσεκτικός,
όταν κάνει διαπιστώσεις για τη λειτουργία της δικαιοσύνης, διότι
µπορεί καµµιά φορά αυτές οι διαπιστώσεις να ξεφεύγουν του τυ-
πικού ελέγχου, αν θέλετε, της λειτουργίας της δικαιοσύνης και να
πηγαίνουν στον ουσιαστικό έλεγχο της λειτουργίας της δικαιο-
σύνης και αυτό δεν θα τιµούσε κανέναν µας.

Σε ό,τι αφορά τις προσπάθειες δηµιουργίας εντυπώσεων, τις
οποίες αναγνωρίζω στην τοποθέτηση του αξιότιµου Αρχηγού του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε,
ότι η συνωµοσιολογία είναι κάτι το οποίο δυστυχώς πάντοτε χα-
ρακτήριζε τη φυλή µας και πολλά έχουν προκύψει από αυτή την
αντιµετώπιση των πραγµάτων.

Όµως, δεν ερµηνεύονται όλα µε όρους συνωµοσιολογίας,
κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. Υπάρχουν
και άλλες εξηγήσεις πολύ απλούστερες. Όµως, όσοι ψάχνουν
λύσεις στη συνωµοσιολογία, δεν µπορεί παρά να γνωρίζουν πολύ
καλύτερα αυτό που εγώ αποκαλώ συνωµοσιολογία. Τίποτα άλλο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της Βου-
λής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί καθηγη-
τές από το Γυµνάσιο Χάνδρα Λασιθίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει και τους εύχεται καλές σπουδές.
(Χειροκροτήµατα)

Παρακαλώ, συνεχίζουµε επί του καταλόγου των αγορητών επί
της αρχής.

Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Σολδάτος για επτά λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΟΛ∆ΑΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι

βέβαιος ότι ο απανταχού ελληνισµός της διασποράς εισπράττει
αυτές τις ηµέρες, διά της εξελίξεως και την ενδεχόµενης τύχης
του συζητούµενου νοµοσχεδίου, µία από τις µεγαλύτερες απο-
γοητεύσεις στην ιστορία του.

Το εκλεκτό αυτό κοµµάτι του Ελληνισµού –το πιο εκλεκτό θα
έλεγα- αυτό που πάντα ανταποκρινόταν στις προσκλήσεις της
µητέρας Πατρίδας, κατά τις πιο κρίσιµες στιγµές του Ελληνικού
Έθνους, αυτό το εκλεκτό κοµµάτι του Ελληνισµού, το οποίο συ-
νέβαλλε καθοριστικά και στην οικονοµική παλινόρθωση της γε-
νέτειρας κατά τις δεκαετίες του 1950 και του 1960, αφού οι
αποταµιεύσεις επροηγούντο της ενδεχόµενης επιστροφής –γιατί
πάντα ζούσαν µε την πρόθεση της επιστροφής- για µια ακόµη
φορά εισπράττει ένα τεράστιο «όχι».

Η συνταγµατική επιταγή, όπως διατυπώνεται από το άρθρο
108, ότι το κράτος µεριµνά για τη ζωή του Απόδηµου Ελληνισµού
και τη διατήρηση των δεσµών µε τη µητέρα Πατρίδα, όπως επί-
σης και για την παιδεία και την κοινωνική και επαγγελµατική προ-
αγωγή των Ελλήνων που εργάζονται έξω από την επικράτεια,
αποδεικνύεται ότι τελικώς θα αποτελέσει φιλολογικό κείµενο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι θέσεις των Κοµµάτων της
Ελάσσονος Αντιπολιτεύσεως, για το συζητούµενο νοµοσχέδιο,
θετικές ή αρνητικές ήταν εξ αρχής ξεκάθαρες, τόσο κατά την
προηγούµενη τετραετία –οπότε και έγινε η πρώτη συζήτηση- όσο
και κατά τις τρεις συνεδριάσεις των αρµοδίων ∆ιαρκών Επιτρο-
πών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης, Αποκέντρωσης αφε-
νός και Απόδηµου Ελληνισµού αφετέρου, οι οποίες, όπως όλοι
γνωρίζουµε, έλαβαν χώρα τον περασµένο Φλεβάρη και Μάρτη.

Όµως, ο µαγικός αριθµός των 2/3 απαιτεί τη συνδροµή και τη
συναίνεση του Κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το
οποίο όταν ήταν κυβέρνηση ουδέν έπραξε κατά την τριετία που
ακολούθησε µετά το 2001, προκειµένου να προωθηθεί και να κα-
τοχυρωθεί το δικαίωµα των αποδήµων Ελλήνων να ψηφίζουν
στους τόπους διαµονής τους.

Κι ενώ η Κυβέρνηση εξάντλησε κάθε περιθώριο και µάλιστα
προχώρησε στην απόσυρση του πρώτου σχεδίου, θεωρώντας
ότι ενδεχοµένως υπήρχε µια αδυναµία εφαρµογής –ότι δηλαδή
είναι ανεφάρµοστο σε κάποιους τοµείς- και επανήλθε µε το συ-
ζητούµενο, έχοντας συνθέσει, αν θέλετε, και έχοντας προχωρή-
σει σε µια κοινή συνισταµένη, η οποία προέκυψε µέσα από
διαρκείς συζητήσεις, έρχεται το Κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης µε µία οβιδιακή µεταµόρφωση µεταξύ Ιουνίου και Σε-
πτεµβρίου του 2008 και µε προσχηµατικές επιχειρηµατολογίες
αποφασίζει να το τορπιλίσει. Επικαλείται, τάχα, το γεγονός ότι
δεν προβλέπει εκπροσώπηση των αποδήµων, ότι επιθυµεί περι-
φέρειες και δεν υπάρχουν εκλογικοί κατάλογοι και ότι δεν κα-
θιερώνεται η επιστολική ψήφος.

Και για το µεν πρώτο το άρθρο 51 παράγραφος 2 ξεκαθαρίζει
ότι πρόκειται περί ασκήσεως εκλογικού δικαιώµατος στους τό-
πους διαµονής των Ελλήνων της διασποράς και όχι περί εκπρο-
σωπήσεως και παρ’ όλα αυτά προβλέπεται το µέγιστο των τριών
στον κατάλογο των Βουλευτών Επικρατείας, αλλά παρ’ όλα αυτά,
είναι κάτι που δεν ικανοποιεί. Για το δεύτερο, έχουµε την εµπει-
ρία των καταλόγων των ετεροδηµοτών, αλλά και των καταλόγων
που χρησιµοποιούµε στις Ευρωεκλογές και εποµένως, δεν θα
ήταν καθόλου δύσκολο κατά τη διετία που ακολουθεί, εφόσον
αυτός ο νόµος θα µπορούσε να ισχύσει µετά την 1-1-2011, να
έχει µία διεξοδική κατάληξη όσον αφορά τους καταλόγους. Και
όσον αφορά το τρίτο, το θέµα της επιστολικής ψήφου δίνει τη
δυνατότητα ο αρµόδιος Υπουργός, κ. Προκόπης Παυλόπουλος,
µε µία µεταβατική διάταξη, να µπορεί µέσα από ένα προεδρικό
διάταγµα και χωρίς να χρειάζεται να επανέλθουµε και να ξανα-
συζητάµε και µε την απαιτούµενη πλειοψηφία των 2/3, να υπάρ-
χει η δυνατότητα να καθιερωθεί αυτό το πολύ ευαίσθητο στοιχείο
της εκλογικής διαδικασίας, η οποία, κακά τα ψέµατα, σε οριακές
περιπτώσεις θα µπορούσε να δηµιουργήσει ιδιαίτερα προβλή-
µατα και µεγάλες οξύνσεις.

Και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ισχυρίζοµαι
πολύ λιγότερο ως µέλος του Ελληνικού Κοινοβουλίου και πολύ
περισσότερο ως ένας άνθρωπος ο οποίος διετέλεσε Έλληνας
της διασποράς και µάλιστα τρίτης γενιάς και µε µία οικογενειακή
ιστορία, η οποία πάει πίσω αρκετά χρόνια και για την οποία, ειλι-
κρινά, αισθάνοµαι ιδιαιτέρως περήφανος.

Στο θεµελιώδες, λοιπόν, ερώτηµα εάν το Κόµµα της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης επιθυµεί να ασκεί ο απόδηµος Έλληνας το
εκλογικό του δικαίωµα στους τόπους διαµονής, η απάντηση είναι
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ένα τεράστιο «όχι».
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς αµφιβολία εάν υπήρχε η

βούληση και η θέληση και εάν µπορούσαµε να αντιπαρέλθουµε
τις µικροπολιτικές σκοπιµότητες, τα πράγµατα θα ήταν πολύ πιο
απλά και πολύ πιο εύκολα. Ισχυρίστηκαν επανειληµµένα οι κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι συναινούν
και ότι υπάρχει σύµπτωση απόψεων µε τις απόψεις του Συµβου-
λίου Απόδηµου Ελληνισµού. Ο εισηγητής µάλιστα, της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης στη συνεδρίαση στις 25-2-09, είπε ότι
συναινούν µε τους απόδηµους και ότι οι θέσεις τους συµπίπτουν
µε τις θέσεις των οµογενών. Στη τελευταία συνεδρίαση, όµως,
των Επιτροπών στις 11 Μαρτίου 2009 οι οµογενείς είπαν: «καλο-
δεχούµενο το νοµοσχέδιο». Ο Πρόεδρος του ΣΑΕ ο κ. Στέφανος
Ταµβάκης είπε ότι το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα άσκησης
του εκλογικού δικαιώµατος από τους τόπους διαµονής και γι’
αυτό λέµε ότι δεχόµαστε την ψήφο που µας δίνετε. Άλλωστε, η
άσκηση του δικαιώµατος από τους τόπους διαµονής µε κάλπη,
αποτελούσε παλαιό αίτηµα της οµογένειας. ∆εν αντιλαµβάνοµαι,
βεβαίως, καθόλου, και είµαι βέβαιος ότι κανείς Έλληνας πολίτης
δεν αντιλαµβάνεται, τη σύµπτωση των απόψεων. Το ΣΑΕ επιθυ-
µεί να προχωρήσει το νοµοσχέδιο. Εσείς αρνείστε αυτή την προ-
οπτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης για µία ακόµη φορά αποδεικνύεστε κατώτεροι των περιστά-
σεων. Είµαι βέβαιος ότι το κόστος αυτής της συµπεριφοράς και
αυτής της θέσης θα το εισπράξετε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σολδάτο.
Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Καράογλου για επτά λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ζούµε ιστορικές στιγµές. Σήµερα, έχουµε τη µεγάλη τιµή και
χαρά να συζητούµε στο Κοινοβούλιο των Ελλήνων ένα νοµοσχέ-
διο που πραγµατικά µπορεί να καταγραφεί στην ιστορία. Ένα νο-
µοσχέδιο ιστορικό, ένα νοµοσχέδιο που δίνει ψήφο στους εκτός
Ελλάδος Έλληνες, στους απόδηµους Έλληνες. Ήταν κάτι το
οποίο άλλωστε ήταν µία ηθική υποχρέωσή µας, ήταν κάτι που
εµπράκτως φέρνει τους οµογενείς πολύ πιο κοντά στην Ελλάδα.
Ήταν πραγµατικά ένα όνειρο ζωής για όλους τους Έλληνες από-
δηµους.

Άλλωστε και εγώ, αλλά και πάρα πολλοί συνάδελφοι είχαµε τη
δυνατότητα τα τελευταία χρόνια, συµµετέχοντας στην Επιτροπή
Απόδηµου Ελληνισµού, επισκεπτόµενοι τις διάφορες χώρες µα-
κριά από την πατρίδα µας, όπου κατοικούν χιλιάδες, εκατοµµύ-
ρια Ελλήνων, συνοµιλώντας µαζί τους, να διαπιστώσουµε την
ανάγκη, τη θέλησή τους να έρθουν πιο κοντά στην πατρίδα, να
αποκτήσουν το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι.

Είναι, λοιπόν, ηθική υποχρέωση της πολιτείας να θεσπίσει νο-
µικά το δικαίωµα ψήφου στους απόδηµους Έλληνες, εκεί όπου
βρίσκονται και µάλιστα, θα έλεγα ότι έρχεται µε καθυστέρηση
αρκετών ετών, µια που, απ’ ό,τι φαίνεται, οι πρόγονοί µας, από το
1862, εκατόν πενήντα χρόνια πριν δηλαδή, είχαν προβλέψει και
είχαν δώσει το δικαίωµα ψήφου στους απόδηµους Έλληνες.

Αποδεικνύεται, εξάλλου, µε το νοµοσχέδιο αυτό η συνέπεια
των λόγων και των έργων της Κυβερνήσεως του Κώστα Καρα-
µανλή και βεβαίως, µε το νοµοσχέδιο αυτό πλέον πέφτουν οι µά-
σκες, τα πράγµατα ξεκαθαρίζουν, έκαστος προ των ευθυνών του.
Τέρµα τα ψέµατα.

Είχαµε τη δυνατότητα στις αρµόδιες Επιτροπές, την Επιτροπή
Εσωτερικών, αλλά και την Επιτροπή Απόδηµου Ελληνισµού,
καθώς επίσης και στην ολοµέλεια, να παρακολουθήσουµε τους
συναδέλφους, κυρίως του ΠΑΣΟΚ, να αντιτίθενται στο νοµοσχέ-
διο, επικαλούµενοι διάφορους διαδικαστικούς λόγους.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να κάνω την εξής παρατή-
ρηση: Το µεγάλο διακύβευµα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου
δεν είναι τα διαδικαστικά ζητήµατα που βάζετε. Το µεγάλο δια-
κύβευµα είναι αν συµφωνείτε πρακτικά να αποκτήσουν επιτέλους
για πρώτη φορά στην ιστορία τους, µετά από εκατόν πενήντα
χρόνια, δικαίωµα ψήφου οι Έλληνες απόδηµοι, ναι ή όχι. Όλα τα
άλλα θα τα βρούµε. Άλλωστε, το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέ-

διο µεταβατικό, δίνει τη δυνατότητα, σε πρώτη φάση, να ψηφί-
σουν οι απόδηµοι Έλληνες, να καταγραφεί η δύναµή τους, να
δούµε ποια θα είναι η συµµετοχή και βεβαίως, µετά από ένα νέο
νόµο, να γίνουν οι διορθώσεις και να πάµε σε εκλογικές περιφέ-
ρειες απόδηµου Ελληνισµού, όπως αυτή θεωρητικά είναι η πρό-
τασή σας.

Παράλληλα, νοµίζω ότι υπάρχει η δυνατότητα, πάντοτε µέσα
από γόνιµο διάλογο, να συµφωνήσουµε σε συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Επαναλαµβάνω, ότι αυτό που είναι πιο σηµαντικό στη συ-
ζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου είναι το να αποκτήσουν
επιτέλους δικαίωµα ψήφου οι απόδηµοι Έλληνες.

Στις µέρες που προηγήθηκαν των συζητήσεων είχαµε µια παν-
σπερµία διαφορετικών απόψεων του ΠΑΣΟΚ: ∆ιαδικαστικά προ-
σχήµατα, έκριναν ότι υπάρχουν ζητήµατα συνταγµατικότητας, τα
οποία δεν υπάρχουν. Αυτό, όµως, που ήταν φανερό ήταν ότι το
ΠΑΣΟΚ συνεχώς άλλαζε προσωπεία και είχαµε τις περίφηµες
οβιδιακές µεταµορφώσεις του.

Είναι γεγονός αναµφισβήτητο ότι πριν από αρκετά χρόνια, το
1993-1994 συγκεκριµένα, µε τη θέσπιση του Συµβουλίου Από-
δηµου Ελληνισµού φάνηκε ότι το ΠΑΣΟΚ θέλει να φέρει τους Έλ-
ληνες οµογενείς, τους Έλληνες αποδήµους κοντά στην Ελλάδα.
Άλλωστε, κανείς δεν αµφισβητεί ότι οι Έλληνες απόδηµοι είναι
αυτοί που πραγµατικά αισθάνονται πιο µεγάλη την αγάπη για την
πατρίδα.

Όµως, από εκείνο το σηµείο, που ήταν ένα σηµαντικό βήµα,
µέχρι σήµερα, δεκαπέντε χρόνια µετά, δεν δεσµεύτηκε και ούτε
έφερε ποτέ ένα συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για το πότε επιτέλους
και µε ποιον τρόπο θα ισχύει το δικαίωµα ψήφου στους απόδη-
µους Έλληνες. Ακόµη και τώρα που συζητάµε στην Εθνική Αντι-
προσωπεία το σοβαρό, το ιστορικό αυτό νοµοσχέδιο δεν υπάρχει
µια συγκεκριµένη δέσµευση από πλευράς του ΠΑΣΟΚ, µε ρητό
χρονοδιάγραµµα, από πότε θα ψηφίσουν οι απόδηµοι Έλληνες,
αν οψέποτε έρθει το ΠΑΣΟΚ στην Κυβέρνηση. ∆εν δεσµεύεται,
δηλαδή, ότι θα καταθέσει νοµοσχέδιο, το οποίο θα λέει ότι από
τάδε του µηνός οι απόδηµοι Έλληνες θα έχουν δικαίωµα ψήφου.

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι η πρόθεσή τους είναι να µην απο-
κτήσουν ποτέ οι Έλληνες απόδηµοι το δικαίωµα ψήφου. Είναι
φανερό ότι επικαλούνται διάφορα διαδικαστικά τερτίπια τα
οποία, δυστυχώς, γι’ αυτούς δεν έχουν καµµία σηµασία, µια και
το ίδιο το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, µπροστά στο µε-
γάλο διακύβευµα του να αποκτήσουν ή όχι το δικαίωµα ψήφου,
ξεπέρασε τις διάφορες προτάσεις που είχε για διαδικαστικά ζη-
τήµατα και είπε: «Αυτό που είναι το σηµαντικό τώρα για µας είναι
να αποκτήσουµε δικαίωµα ψήφου».

Εξάλλου, µε το νοµοσχέδιο ορίζεται ότι αυτό το δικαίωµα
ψήφου θα ισχύει από τις εκλογές που θα γίνουν από 1 Ιανουα-
ρίου του 2011 και µετά. ∆εν αιφνιδιάζεται, εποµένως, κανείς, δεν
θέλουµε να υποκλέψουµε την ψήφο κανενός, δεν θέλουµε να δη-
µιουργήσουµε πρόβληµα στα εκλογικά πράγµατα της χώρας για
τις επόµενες εκλογές και για τις µεθεπόµενες.

Επαναλαµβάνω ότι, µε βάση το συγκεκριµένο νόµο, στις εκλο-
γές που θα γίνουν µετά την 1η Ιανουαρίου του 2011 θα αποκτή-
σουν δικαίωµα ψήφου οι απόδηµοι.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι ήλθε η ώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, να αρ-
θούµε όλοι µας στο ύψος των περιστάσεων. Έχουµε τη χαρά και
την τιµή να συµµετέχουµε στη συζήτηση ενός πραγµατικά ιστο-
ρικού νοµοσχεδίου. Πρέπει να αρθούµε στο ύψος των περιστά-
σεων και να δώσουµε ψήφο σε ένα θετικό νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο που ένα όραµα ζωής, ένα στόχο ζωής για εκατοµ-
µύρια Ελλήνων συµπατριωτών µας, το κάνει πράξη.

∆ίνεται η δυνατότητα, ακόµα και εσείς να ξεπεράσετε, έστω
την τελευταία στιγµή, τις αγκυλώσεις. Ο νοµοθέτης στο Σύ-
νταγµα προβλέπει ότι χρειάζεται αυξηµένη πλειοψηφία 2/3, επο-
µένως είναι απαραίτητη η θετική σας παρουσία στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, γιατί διαφορετικά θα είστε αντιµέτω-
ποι µε την οργή των εκατοµµυρίων Ελλήνων συµπατριωτών µας,
τους οποίους τόσα χρόνια δυστυχώς κοροϊδεύατε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ τον κ. Καράογλου.
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Η κ. Μαρία Σκραφνάκη από το ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε Έλ-

ληνας και κάθε Ελληνίδα, εντός και εκτός αυτής της Αίθουσας,
θα συγκινούνταν στη σκέψη για την ανάγκη ενίσχυσης των δε-
σµών της ελληνικής οµογένειας µε τη µητέρα Πατρίδα.

Ποιος θα αρνούνταν στους Έλληνες της διασποράς ένα ρόλο
πρεσβευτή των ελληνικών αρχών και αξιών σε όλα τα µήκη και τα
πλάτη του κόσµου; Ποιος θα διαφωνούσε µε την προοπτική ενερ-
γοποίησης και κινητοποίησης όλων των δυνάµεων του Ελληνι-
σµού για την προώθηση των ελληνικών δικαίων και συµφερόντων
στα µεγάλα κέντρα λήψης των διεθνών αποφάσεων; Πιστεύω κα-
νείς. Και πάντως, όχι εγώ.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
νοµίζω ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο για την ψήφο των αποδήµων,
δεν επιτυγχάνεται η ενίσχυση των δεσµών των αποδήµων µε τη
µητέρα πατρίδα. Να δεχτώ ως γενική αρχή την αναφορά στην αι-
τιολογική έκθεση ότι στη σφυρηλάτηση ουσιαστικών δεσµών του
αποδήµου Ελληνισµού µε την πατρίδα ανήκει αναµφισβήτητα και
η ρύθµιση άσκησης του δικαιώµατος ψήφου των αποδήµων Ελ-
λήνων κατά τις γενικές βουλευτικές εκλογές που διεξάγονται
στην Ελλάδα. Αλλά επιτρέψτε µου να µη δεχτώ τη ρύθµιση αυτή
καθ’ εαυτή, η οποία γίνεται εµφανώς «στο πόδι», για λόγους εντυ-
πώσεων και για να εξυπηρετήσει τους ψηφοθηρικούς υπολογι-
σµούς της Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώτη φορά που η
Κυβέρνηση σπεύδει να χρησιµοποιήσει ένα µείζον εθνικό ζήτηµα
για να αποκοµίσει µικροκοµµατικά οφέλη. Είναι λυπηρό το ότι η
Κυβέρνηση φέρνει για ψήφιση στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο µε εµ-
φανείς αδυναµίες και ελλείψεις, µόνο και µόνο για να κατηγορή-
σει το ΠΑΣΟΚ ότι αρνείται στους απόδηµους Έλληνες το
δικαίωµα να ψηφίζουν στην πατρίδα τους.

Είναι λυπηρό που για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση, ενώ γνω-
ρίζει πως δεν διασφαλίζει την απαιτούµενη συναίνεση των 2/3
του Σώµατος για την ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου,
το φέρνει στη Βουλή µόνο και µόνο για να πείσει τους απλούς πο-
λίτες πως το ΠΑΣΟΚ λέει «όχι» σε όλα. Ε, δεν είναι έτσι. Το
ΠΑΣΟΚ µε υπευθυνότητα, παραµερίζοντας τις συγκινησιακές
φορτίσεις, που αναπόφευκτα δηµιουργεί το συγκεκριµένο θέµα,
εξέφρασε τις αντιρρήσεις και τις επιφυλάξεις του, αφού προη-
γουµένως εξέτασε ενδελεχώς κάθε πτυχή του.

Επισηµαίνουµε την προχειρότητα µιας ρύθµισης, που δεν δια-
θέτει την απαραίτητη βάση στήριξης. Φτιάξατε ένα νοµοθέτηµα,
χωρίς να έχετε κάνει µια απογραφή των αποδήµων Ελλήνων.
Πάτε να φτιάξετε ένα οικοδόµηµα, χωρίς θεµέλια. Ξεκινάµε, λοι-
πόν, µε τον αριθµό των αποδήµων που θα ψηφίσουν. Άγνωστος.
Και εδώ αρχίζουν τα προβλήµατα.

Πρόβληµα πρώτο. Σε ποιο βαθµό η συµµετοχή των αποδήµων
θα επηρεάσει το εκλογικό αποτέλεσµα; Ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΚΕ
ορθώς υποστηρίζουν ότι από τη στιγµή που θα υπάρξει διάχυση
της ψήφου των οµογενών στο σύνολο της επικράτειας, θα υπάρ-
ξει µια τεχνητή αλλαγή των συσχετισµών των πολιτικών δυνά-
µεων. Υπάρχει πράγµατι ο κίνδυνος, οι έξω να αποφασίσουν πώς
θα ζήσουν οι µέσα. Αυτό δεν σηµαίνει αφοριστικά «όχι» στο δι-
καίωµα των αποδήµων να ψηφίσουν, αλλά αντιθέτως πρέπει να
υπάρξουν ορισµένες δικλείδες ασφαλείας. Το κάθε κόµµα ξεχω-
ριστά έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις. Υιοθετήσατε ένα
µικρό µέρος. Βελτιώσατε το ζήτηµα της αντιπροσωπευτικότητας.
Στο αρχικό κείµενο που είχατε φέρει, πρόχειρο κι εκείνο, ρυθµί-
ζατε µόνο το θέµα της συµµετοχής των αποδήµων στις εκλογές,
όχι της αντιπροσώπευσης. Ισχυρίζεστε τώρα ότι το λύσατε, προ-
βλέποντας συµµετοχή τριών τουλάχιστον αποδήµων στο ψηφο-
δέλτιο Επικρατείας. Πιστεύετε ότι τρεις απόδηµοι Βουλευτές, αν
εκλεγούν, θα αντιπροσωπεύσουν το σύνολο των αποδήµων Ελ-
λήνων, που δεν ξέρετε πόσοι είναι;

Άλλο ένα πρόβληµα λοιπόν, το οποίο συνδέεται άµεσα µε την
αρχή της αναλογικότητας, που δεν τηρείται. Στο Νοµό Ηρα-
κλείου, για παράδειγµα, σε τριακόσιες χιλιάδες κατοίκους ανα-
λογούν οκτώ Βουλευτές. Για τους απόδηµους, που δεν ξέρουµε
πόσοι είναι, πόσοι θα αντιστοιχούν; Εµείς λέµε να υπάρξει ου-
σιαστική αντιπροσώπευση. Να υπάρχει αναλογία ψήφων και εκ-
προσώπων. Προτείναµε να υπάρξει διαχωρισµός περιφερειών:

Ευρώπη, Αµερική, Αυστραλία, Ασία. Συζητάµε ακόµα και την επι-
στολική ψήφο. Συζητάµε µια συνολική ρύθµιση του θέµατος.
Ενός θέµατος σοβαρότατου, που χρίζει υπεύθυνης αντιµετώπι-
σης και όχι µιας λογικής «βλέποντας και κάνοντας», που εσείς
ακολουθείτε και παραδέχεστε οι ίδιοι, χαρακτηρίζοντας το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο «µεταβατικό». ∆εν είναι δυνατόν να πει-
ραµατιζόµαστε µε τέτοια θέµατα και στο τέλος να εκτεθούµε
έναντι των οµογενών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο έριξε άλλη µια «µπαλωθιά» στον αέρα, όπως
λένε στον τόπο µου, για να δηµιουργήσει θόρυβο. Όπως έκανε
και προ ηµερών, όταν ο κ. Παυλόπουλος ζήτησε από το ΠΑΣΟΚ
να συµφωνήσει, για να εφαρµοστεί ο δικός του εκλογικός νόµος,
που πριµοδοτεί µε δέκα επιπλέον Βουλευτές το πρώτο κόµµα.
Αν πολιτευόµασταν µε όρους µικροκοµµατικού συµφέροντος, θα
δεχόµασταν, καθώς όλα δείχνουν πως το ΠΑΣΟΚ θα είναι πρώτο
κόµµα στις επόµενες εκλογές. Απορρίψαµε όµως την πρόταση,
γιατί ως κυβέρνηση στο παρελθόν, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση
σήµερα και ως νέα κυβέρνηση αύριο, επιµέναµε, επιµένουµε και
θα επιµείνουµε να ασκούµε υπεύθυνη πολιτική για το συµφέρον
του λαού και του έθνους. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά µας µε τη
Νέα ∆ηµοκρατία και γι’ αυτό οι πολίτες αργά ή γρήγορα θα εµπι-
στευθούν και πάλι τις τύχες της Ελλάδας στο ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Σκραφνάκη.

Ο κ. Μπόλαρης έχει το λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούµε από χθες, ακούσαµε και

στην Επιτροπή «κορώνες» για δήθεν χορήγηση δικαιώµατος
ψήφου στους απόδηµους.

Το νοµοσχέδιο, κύριοι συνάδελφοι, επιγράφεται «Άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος κατά τις γενικές βουλευτικές εκλογές
από τους Έλληνες εκλογείς που διαµένουν στο εξωτερικό». Οι
Έλληνες πολίτες έχουν το δικαίωµα του «εκλέγειν» και «εκλέγε-
σθαι». Άρα, συζητούµε, όχι τη χορήγηση δικαιώµατος, όπως πο-
µπωδώς αναγγέλλουν από του Βήµατος ο Υπουργός και οι
Βουλευτές που υποστηρίζουν το νοµοσχέδιο, αλλά τη διευκό-
λυνση στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος.

Και ενώ το νοµοσχέδιο αφορά τη διευκόλυνση στην άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων πολιτών που διαµένουν
στο εξωτερικό, το παρόν εκλογικό νοµοσχέδιο µειώνει τα πολι-
τικά τους δικαιώµατα. Το παρόν νοµοσχέδιο ψαλιδίζει τα πολι-
τικά δικαιώµατα, κολοβώνει τα πολιτικά δικαιώµατα των Ελλήνων
που µένουν στο εξωτερικό. Και τα µειώνει και τα κολοβώνει και
τα ψαλιδίζει αντισυνταγµατικά. Εισηγείται δε αυτό το αντισυ-
νταγµατικό πολλαπλώς νοµοσχέδιο ένας Υπουργός, ο οποίος
είναι καθηγητής στη Νοµική Σχολή και ο οποίος ξέρει ότι το Σύ-
νταγµα γι’ αυτή την κορυφαία διαδικασία προβλέπει συναίνεση,
προβλέπει υπερψήφιση από τα 2/3 των Βουλευτών. Και αυτό το
άρθρο για την υπερψήφιση µε τα 2/3 των Βουλευτών ψηφίστηκε
οµοθύµως από τη συνταγµατική Βουλή το 2001.

Τι σηµαίνει, λοιπόν, συναίνεση; Συναίνεση σηµαίνει ότι η πλει-
οψηφία έπρεπε να επιχειρήσει διαδικασίες όπου θα επιτευχθεί
αυτή η συναίνεση, γιατί τη συναίνεση πρέπει να την αναζητήσει
η Κυβέρνηση, η πλειοψηφία, που έχουν τις πολλές ψήφους.

Όµως, διαδικασίες τέτοιες δεν έγιναν. Ήταν γνωστό στην Κυ-
βέρνηση ότι ο απόδηµος εκφράστηκε µε γενικές συνελεύσεις
στο εξωτερικό, στην Ευρώπη, στην Αυστραλία, στην Αµερική,
στην Αφρική, στη Νότια Αµερική. Εκφράστηκε ο ελληνισµός!

Επειδή λέγονται πολλά για τη συναίνεση του ΣΑΕ και επειδή τα
µέλη της Επιτροπής Αποδήµου Ελληνισµού, σαφώς γνωρίζουν
ποια είναι η άποψη του αποδήµου, την αναφέρω για να κατα-
γραφεί. Είναι έγγραφο του ΣΑΕ, του Ιανουαρίου του 2009, λίγους
µήνες πριν, όπου τίθενται τέσσερις προϋποθέσεις για τη συζή-
τηση αυτού του νόµου που αφορά το εκλογικό δικαίωµα. Καµµία
απ’ αυτές τις τέσσερις προϋποθέσεις δεν τηρείται. Το νοµοσχέ-
διο αυτό είναι σε πλήρη αντίθεση µε όσα αποφάσισαν οι γενικές
συνελεύσεις του ΣΑΕ, οι οποίες έγιναν από το Σεπτέµβριο µέχρι
και το Νοέµβριο, στις οποίες µετέβησαν αντιπροσωπείες από τη
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Βουλή των Ελλήνων.
Λέει, λοιπόν, το ΣΑΕ ότι στην πρώτη παράµετρο, στη δυνατό-

τητα άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο,
δεν προβλέπει το νοµοσχέδιο επιστολική ψήφο. Ο κύριος Υπουρ-
γός βέβαια, στην τελευταία διαδικασία που έγινε στην Επιτροπή
Απόδηµου Ελληνισµού, υποσχέθηκε ότι όταν θα έρθει το νοµο-
σχέδιο στη Βουλή –δηλαδή σήµερα- θα έχει φέρει διατάξεις για
την επιστολική ψήφο. Καµία τέτοια διάταξη!

Το δεύτερο ζήτηµα που έλεγε ο απόδηµος ελληνισµός είναι
για τη δηµιουργία εκλογικών περιφερειών. ∆εν υπάρχουν οι εκλο-
γικές περιφέρειες, όπως προβλέπει το Σύνταγµα.

Τρίτον, όσον αφορά την απογραφή των Ελλήνων στο εξωτε-
ρικό, δεν υπάρχει ούτε αυτή η προϋπόθεση.

Τέταρτον, όσον αφορά τη σύσταση µίας ∆ιακοµµατικής Επι-
τροπής και τη συµµετοχή του αποδήµου για να κάνουµε, όπως
λέει το ΣΑΕ, ένα κοινό σχέδιο, ούτε αυτή η προϋπόθεση υπάρχει.

Και είναι γνωστές οι απόψεις των κοµµάτων από το καλοκαίρι.
Σχεδόν όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης έχουν εκφραστεί.

Τί θέλει, λοιπόν, το Υπουργείο, όταν φέρνει αυτό το νοµοσχέ-
διο; Απλά και µόνο θέλει τη δηµιουργία εντυπώσεων, παίζοντας
µε τα πολιτικά δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών. Και γιατί λέω
«παίζοντας»; Θα πω ένα παράδειγµα, διότι είναι σαφές ότι τη δια-
δικασία δεν την παρακολουθούν µόνον εντός Ελλάδας, αλλά την
παρακολουθούν και οι απόδηµοι. Θα πω το παράδειγµα ενός πο-
λίτη από τη Θεσσαλονίκη, από τις Σέρρες, από τη ∆ράµα, ο
οποίος είναι στο Μόναχο. Αυτός ο πολίτης, αν πάρει το αερο-
πλάνο και έρθει από το Μόναχο στη Θεσσαλονίκη σε χρόνο δύο
ωρών, µπορεί να ψηφίσει και να εκλέξει Βουλευτή. Με το παρόν
νοµοσχέδιο, στερείται αυτό το δικαίωµα, ψηφίζοντας στο Μό-
ναχο. Θα ψηφίσει στο Μόναχο, αλλά δεν θα βγάλει Βουλευτή.

Άρα, συζητούµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο προσβάλλει το
Σύνταγµα όχι µόνο στο θέµα των περιφερειών, όχι µόνο στο θέµα
της αναλογικότητας, αλλά κυρίως στο αν υπάρχουν µεταξύ των
Ελλήνων πολιτών ίσα δικαιώµατα και ίσες υποχρεώσεις, αν οι Έλ-
ληνες είναι ίσοι απέναντι στο Σύνταγµα και τους νόµους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι ο πολίτης ο οποίος θα µείνει να ψηφί-
σει στο Μόναχο µε βάση αυτό το νοµοσχέδιο, αν ποτέ γινόταν
νόµος, θα είχε µισά εκλογικά δικαιώµατα. ∆είτε τώρα ότι αν υπο-
τεθεί ότι εµείς ψηφίζαµε αυτό το νόµο, αν υποτεθεί ότι εµείς υπο-
χωρούσαµε στις πιέσεις της Κυβέρνησης, παραφρονώντας και
ψηφίζαµε αυτό το νόµο, τότε οποιοσδήποτε Έλληνας πολίτης
που διαµένει στο εξωτερικό ή στο εσωτερικό προσέβαλε αυτό
το νόµο στο Συµβούλιο Επικρατείας, ο νόµος θα κατέπιπτε γιατί
είναι νόµος ο οποίος κολοβώνει τα πολιτικά δικαιώµατα των Ελ-
λήνων πολιτών. Προσέξτε, όµως, ότι δεν τα κολοβώνει µόνο στην
υπόθεση του εκλέγειν, αλλά πολύ περισσότερο τα κολοβώνει
στην υπόθεση του εκλέγεσθαι, διότι ένας Έλληνας του Μονάχου
δεν µπορεί να βάλει υποψηφιότητα για να εκλεγεί µ’ αυτό το
νόµο, διαµένοντας στο Μόναχο. ∆εν µπορούν να τον ψηφίσουν
οι Έλληνες της Γερµανίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ακόµα µισό λεπτό, για να κλείσω.
Θα µπορούσε, βέβαια, να βάλει υποψηφιότητα, ερχόµενος

στον τόπο του, στις Σέρρες, στη ∆ράµα, στη Θεσσαλονίκη. Τότε,
όµως, δεν θα ήταν Βουλευτής του αποδήµου ελληνισµού. ∆εν
µπορούν να τον ψηφίσουν οι απόδηµοι φίλοι του στη Γερµανία.
Θα µπορούν να τον ψηφίσουν οι Σερραίοι, οι ∆ραµινοί, οι Καβα-
λιώτες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ: Άρα, δεν θα είναι Βουλευτής του απο-
δήµου ελληνισµού, αλλά θα είναι ένας πρώην απόδηµος, ο
οποίος επανέκαµψε στη Ελλάδα και µπορεί να είναι υποψήφιος
για να εκλεγεί.

Άρα, συζητούµε για ένα σχέδιο νόµου το οποίο αφορά «κολό-
βωση» πολιτικών δικαιωµάτων και ως τέτοιο δεν µπορεί να το συ-
ζητήσει το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Καταλαβαίνει ότι πρόκειται περί εµπαιγµού
των Ελλήνων στο εξωτερικό χάριν εκλογοθηρίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπόλαρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα
εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί - δάσκαλοι
από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κάτω Αχαΐας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Θαλασσινός Θαλασσινός από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία. Ακολουθεί ο κ. Καραµάριος και µετά ο κ. Πεταλωτής.

Κύριε Θαλασσινέ, έχετε το λόγο για επτά λεπτά επί του Βήµα-
τος.

ΘΑΛΑΣΣΙΝΟΣ ΘΑΛΑΣΣΙΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
από τη συζήτηση που προηγήθηκε, τόσο στην αρµόδια επιτροπή,
όσο και από τη συζήτηση την οποία παρακολουθούµε και χθες
και σήµερα, µπορεί εύκολα να διαπιστώσει ο καθένας το πώς
αντιλαµβάνονται οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
κυρίως, τόσο την εκλογική διαδικασία, όσο και το ρόλο του ελ-
ληνισµού της διασποράς.

Οφείλω κατ’ αρχάς, να επισηµάνω ότι τέτοιου είδους νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες, όπως αυτή την οποία συζητάµε σήµερα, θα
έπρεπε να έχουν ληφθεί εδώ και πολλά χρόνια, από τις προη-
γούµενες κυβερνήσεις. ∆εν το τολµήσατε όµως, αγαπητοί συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και τολµώ να πω ότι η προσέγγισή σας στο
συζητούµενο σχέδιο νόµου δεν ξεφεύγει από την πάγια µικρο-
κοµµατική και ψηφοθηρική σας διάθεση. Το έχετε αποδείξει, άλ-
λωστε, αρκετές φορές, όταν ψηφίζατε εκλογικούς νόµους κατά
το δοκούν, ώστε να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντά σας. Από τις
διακηρύξεις για απλή και άδολη αναλογική σε υιοθέτηση νόµων
ενισχυµένης αναλογικής, όταν αυτό βόλευε.

Στο ίδιο πλαίσιο πιστεύω ότι κινείται και η κριτική σας και σ’
αυτό το σχέδιο νόµου. Το πραγµατικά όψιµο ενδιαφέρον σας για
τον αριθµό των αποδήµων, για το πόσοι θα πάνε να ψηφίσουν,
µέχρι και η τοποθέτησή σας για ορισµό περιφερειών, κρύβει την
αγωνία σας για να µεταφράσετε αυτές σε ψήφους, σε εκλογικό
ποσοστό για το κόµµα σας. Γι’ αυτό και διστάζετε ή µάλλον δεν
θέλετε να στηρίξετε αυτό το σχέδιο νόµου. ∆ιότι ακριβώς δεν
µπορείτε να προσδιορίσετε το δικό σας κοµµατικό όφελος.

Το ζήτηµα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι το
πώς θα ψηφίσουν οι απόδηµοι, αλλά το αν, επιτέλους, θα τους
δοθεί η δυνατότητα να ψηφίσουν και ειδικά σήµερα, την εποχή
της παγκοσµιοποίησης, σε µία περίοδο εκτεταµένης οικονοµικής
κρίσης, αβεβαιότητας και διαφόρων προκλήσεων, που αντιµε-
τωπίζουµε στα εθνικά µας θέµατα. Το ζήτηµα είναι αν θέλουµε
τους απόδηµους Έλληνες κοντά µας, αν θέλουµε να ενισχύ-
σουµε τους δεσµούς του ελληνισµού της διασποράς µε την πα-
τρίδα.

Εγώ πιστεύω ότι πρέπει να τονώσουµε αυτούς τους δεσµούς.
Το επιβάλλουν οι συνθήκες που ζούµε, το επιβάλλει η θέληση
της Οµογένειας, η οποία θα συµµετέχει ενεργά στην πολιτική
ζωή της χώρας. Άλλωστε, το συναντούµε όλοι όσοι έχουµε επι-
σκεφθεί το εξωτερικό και βρισκόµαστε κοντά στους αποδήµους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα κάνει ακριβώς αυτό. ∆ηµιουργεί τις συνθήκες, ώστε οι
απόδηµοι Έλληνες να µπορέσουν να ασκήσουν το εκλογικό τους
δικαίωµα. Και σε τούτο, είναι λογικό το σχέδιο νόµου αυτό να
έχει αφετηριακό χαρακτήρα. Είναι δεδοµένο ότι δεν µπορούν να
λυθούν όλα τα προβλήµατα.

Όµως, είναι και δεδοµένο ότι από κάπου πρέπει να αρχίσουµε.
Και αυτό το σχέδιο νόµου είναι ίσως η ιδανική αφετηρία. Άλλω-
στε, η επιτυχία κάθε εκλογικής φύσεως νοµοσχεδίου µπορεί να
αποδειχθεί µόνο στην πράξη. Αυτό δείχνει εξάλλου η εµπειρία
από την πολιτική ζωή, όχι µόνο της χώρας µας, αλλά και των υπο-
λοίπων σύγχρονων κρατών.

Συµφωνώ, λοιπόν, µε την εισήγηση του συναδέλφου
κυρίου Κελέτση. Το νοµοσχέδιο µάς επιτρέπει να προχωρήσουµε
βήµα-βήµα, για να αντιµετωπίσουµε όλα τα συνταγµατικά, αλλά
και πρακτικά προβλήµατα που µπορεί να προκύψουν στην πο-
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ρεία. Αυτή είναι η ουσία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
∆εν θα επεκταθώ στα ζητήµατα συνταγµατικότητας, γιατί τα

ανέλυσαν, τόσο ο κύριος Υπουργός, όσο και ο κύριος εισηγητής.
Είναι, όµως, προφανές ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού
δεν αντιβαίνουν τις συνταγµατικές διατάξεις και ειδικότερα τη
διάταξη της παραγράφου 4 του άρθρου 51 του Συντάγµατος.
Θεωρώ δε ότι η επιλογή της δυνατότητας αντιπροσώπευσης του
ελληνισµού της διασποράς, µέσω του ψηφοδελτίου της επικρα-
τείας, είναι µία λύση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας είναι συνεπής µε τις δεσµεύσεις της και προχωρά σε µία
νοµοθετική πρωτοβουλία που δείχνει σεβασµό στους απόδηµους
Έλληνες. Είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία, που κινητοποιεί τον
απόδηµο ελληνισµό και σε κάθε περίπτωση, κάνει πράξη αυτό
που κυβερνήσεις άλλων εποχών θεωρούσαν σκόπιµο να υπό-
σχονται µόνο µε βαρύγδουπα λόγια, σε κάθε επέτειο που γιόρ-
ταζαν οι Έλληνες της διασποράς.

Με το νοµοσχέδιο αυτό πιστεύω ότι ανταποκρινόµαστε στις
υποχρεώσεις που έχουµε απέναντι στον ελληνισµό της διασπο-
ράς και δηµιουργούµε τις προϋποθέσεις για µια καλύτερη και
ουσιαστικότερη συνεργασία, µια συνεργασία προς όφελος όλων
των Ελλήνων εντός και εκτός ελληνικής επικράτειας, προς όφε-
λος της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ): Ευχαριστούµε
πολύ τον κ. Θαλασσινό.

Ο κ. Αναστάσιος Καραµάριος από τη Νέα ∆ηµοκρατία έχει το
λόγο για επτά λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως τόνισα και χθες, αποκρούοντας την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας, θα ήθελα, απευθυνόµενος σε εσάς σήµερα, να ξε-
καθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα. Ή σεβόµεθα το Σύνταγµα ή
δεν το σεβόµεθα. Και απευθύνοµαι σε όλους τους συναδέλφους,
αλλά πολύ περισσότερο στους νοµικούς και στους καθηγητές
του Συνταγµατικού ∆ικαίου. Να τα ακούσουν ιδιαίτερα. Αν θα µου
βρουν διάταξη του Συντάγµατος, µε την οποία µπορούν να ψη-
φίσουν οι Έλληνες του εξωτερικού είτε απόδηµοι, όπως θέλετε
να τους πείτε, εγώ θα σας πω «συγγνώµη». Βρείτε µου τη διά-
ταξη που επιτρέπεται αυτό.

Αντίθετα, τι επιτρέπεται σήµερα; Το Σύνταγµά µας οµιλεί για
το ελληνικό κράτος. Το ελληνικό κράτος συγκροτείται από τους
δηµότες, από τους πολίτες του κράτους. Ποιοι είναι οι πολίτες;
Βασίζονται στο νόµιµο πληθυσµό. Ποιος είναι ο νόµιµος πληθυ-
σµός; Αυτοί που είναι εγγεγραµµένοι στους δήµους και στις κοι-
νότητες, αγαπητέ µου κύριε Βενιζέλο.

Τι ερχόµαστε και λέµε σήµερα µε την Αναθεώρηση του 2001
του Συντάγµατος; ∆ιότι εσείς πιάνεστε από µια φράση της αι-
τιολογικής έκθεσης, η οποία λέει ότι θα ήταν δυνατόν να ψηφί-
ζουν κατά περιφέρειες –εάν και εφόσον- και έρχεται και η ίδια η
Επιστηµονική Επιτροπή, την οποία και πάλι διαστρεβλώνετε, η
οποία λέει στο τέλος ότι υπό τις παρούσες συνθήκες δεν µπορεί
να γίνει.

Ποιες είναι οι παρούσες συνθήκες; ∆ιανοείστε, κύριοι συνά-
δελφοι –παρακαλώ την προσοχή σας- να ψηφιστούν αυτήν τη
στιγµή Βουλευτές για το ελληνικό Κοινοβούλιο από ανθρώπους
που είναι εκτός του ελληνικού κράτους και εκτός των δηµοτολο-
γίων; Μη συγκρίνετε την Ισπανία και την Αγγλία, που έχουν νησιά
στο Φόκλαντ και ψηφίζουν κάποιους εκπροσώπους στο βρετα-
νικό Κοινοβούλιο. ∆εν έχουµε, δυστυχώς εµείς αποικίες. Κάποιοι
άλλοι είχαν στο παρελθόν.

Κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεχθείτε, λοιπόν, ότι
κάνετε λάθος. Προχθές ήµουν µαζί µε συναδέλφους Βουλευτές,
τον κ. Τσούκαλη, τον κ. Βαρβαρίγο και τον κ. Αγοραστό στο εξω-
τερικό. Συγκεκριµένα, ήµασταν στο Γιοχάνεσµπουργκ και στο
Κέιπ Τάουν. Αφήστε που στο Κέιπ Τάουν –είναι παρών ο κ. Τσού-
καλης, για να το βεβαιώσει- είπαν «Για όνοµα του Θεού! Μη µας
ανακατεύετε στις εκλογές! Καλά καθόµαστε εδώ. Μη µας µοι-
ράσετε και εδώ.»

Όµως, αγαπητοί µου, έρχεστε σήµερα και λέτε να τους δώ-
σουµε το δικαίωµα να ψηφίζουν στην περιφέρειά τους και να

εκλέγουν Βουλευτές και οι του απόδηµοι ελληνισµού. Μα, επιτέ-
λους, ή σεβόµεθα το Σύνταγµα ή δεν το σεβόµεθα!

Αυτήν τη στιγµή τι κάνει η Κυβέρνηση; Εκµεταλλεύεται πλέον
τη διάταξη του Συντάγµατος, το άρθρο 51 παράγραφος 4, το
οποίο λέει ότι µπορεί να ασκηθεί και εκλογικό δικαίωµα και από
τους κατοίκους του εξωτερικού -µην µπερδεύεστε µε τους αν-
θρώπους που έχουν γεννηθεί στο εξωτερικό- και τους υποχρεώ-
νουµε αυτούς τους ανθρώπους, διευκολύνοντάς τους να έρθουν
στην Ελλάδα και να γραφτούν σε ένα δηµοτολόγιο.

Γιατί καταλήγει εκεί η Επιστηµονική Επιτροπή; Για να γίνει στην
τάδε περιφέρεια Αµερικής ή Αυστραλίας, πρέπει να προκύπτει
από δηµοτολόγιο των Ελλήνων. Θα κάνουµε δηµοτολόγιο στο
Γιοχάνεσµπουργκ ή στο Μόντρεαλ ή στη Μελβούρνη;

Θέλω να καταλήξω, δηλαδή, ότι µην παραπλανάτε εδώ τον
κόσµο προς τα έξω, λέγοντας διάφορα. Ούτε το ΣΑΕ. Το ΣΑΕ
είναι µια σεβαστή οργάνωση, υποστηρίζεται από το κράτος, βοη-
θούµε τον ελληνικό πληθυσµό. Υπάρχει συνταγµατική επιταγή να
προστατεύουµε τον απόδηµο ελληνισµό, αλλά µην µπερδεύεστε
από τις εκφράσεις τις οποίες θέλουν, να εκλέγουν εκεί Βουλευ-
τές, τοπικά. ∆εν επιτρέπεται. Εάν θα βρεθεί διάταξη που να το
επιτρέπει στο Σύνταγµα, εγώ να σας βγάλω το καπέλο.

Συµπερασµατικά, λοιπόν κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης: Μην επιµένετε σε κάτι που δεν µπορεί να γίνει. Αυτό που
σήµερα µπορεί να γίνει, εφαρµόζοντας τη διάταξη του άρθρου
51 παράγραφος 4, είναι να δώσουµε το δικαίωµα στους κατοί-
κους του εξωτερικού να ψηφίζουν από την έδρα τους, από τον
τόπο τους, για να αποφύγουν και τα έξοδα ελεύσεως. Και εµείς
κάποτε πληρώναµε, όπως σας είπα και χθες και καταχρεώσαµε
την Ολυµπιακή, και πολύ περισσότερο εσείς που κάποτε φέρ-
νατε κόσµο από το εξωτερικό. Θα πρέπει να σταµατήσει αυτός
ο συρφετός και η γελοιοποίηση µεταφοράς ψηφοφόρων.

Επαναλαµβάνω λοιπόν, ότι σήµερα η Κυβέρνηση δίνει τη δυ-
νατότητα που παρέχει το Σύνταγµα, κάνοντας εκλογικά κέντρα
σε κέντρα του εξωτερικού που είναι χώροι του ελληνικού κρά-
τους, προξενεία και νόµιµοι χώροι, να ασκήσουν το δικαίωµά
τους οι άνθρωποι αυτοί, στους οποίους δίνουµε το δικαίωµα
άµεσα ως κίνητρο να εγγραφούν σε ένα εκλογικό κατάλογο του
χωριού ή του δήµου τους και να ψηφίζουν πλέον από τον τόπο
τους, τους ανθρώπους που θέλουµε εδώ εµείς στην Ελλάδα.

Οι τριακόσιοι του Ελληνικού Κοινοβουλίου, είτε το θέλετε είτε
δεν το θέλετε, είναι τριακόσιοι άνθρωποι που εκλέγονται από το
νόµιµο πληθυσµό του ελληνικού κράτους, αυτού που η λαϊκή κυ-
ριαρχία αποβλέπει µε το άρθρο 1 και 4 του Συντάγµατος, µε
βάση τους δηµότες που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς
καταλόγους, των δήµων, των κοινοτήτων.

Μην αρχίζετε λοιπόν σήµερα να λέτε διάφορα, επειδή είδατε
το λάθος σας. Και βλέπετε ότι αυτήν τη στιγµή οι κάτοικοι του
εξωτερικού που είναι δυνατόν και θέλουν να ψηφίσουν, πάλι µε
τη δική σας αρνητική ψήφο δεν θα µπορούν να ψηφίσουν εκεί
στον τόπο τους, δεν θα µπορούν να έρθουν εδώ και εµείς θα υπο-
στούµε τα έξοδα όπως και εσείς για να τους φέρουµε στην Ελ-
λάδα.

∆εν θέλω να έχετε καµµία αντίρρηση. Και ας έρθει ένας συ-
νάδελφος νοµικός που να µου αποδείξει ότι µε το Σύνταγµα σή-
µερα που ισχύουν οι διατάξεις έχουµε τη δυνατότητα να
ψηφίσουν Έλληνες του απόδηµου ελληνισµού στις περιφέρειές
τους, εκλέγοντας τάχα Βουλευτές στην περιφέρεια εκείνη, µα-
ταιοπονείτε.

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Θέλω λοιπόν, να σας παρακαλέσω έστω και την τελευταία
στιγµή να µην αποκρούσετε αυτήν τη δυνατότητα που δίνουµε
στους Έλληνες του εξωτερικού να ασκήσουν το εκλογικό τους
δικαίωµα. Και οι Έλληνες του εξωτερικού είναι απαραιτήτως
αυτοί που το Σύνταγµα επιβάλλει. Και πάντοτε όπως ξέρετε στον
εκλογικό νόµο λέει «ως ο νόµος ορίζει». Και ο νόµος αυτήν τη
στιγµή ορίζει να διευκολύνουµε τους ανθρώπους να ψηφίσουν
στο εξωτερικό, αντί να έρθουν στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
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εδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ.)
Όλη η Αντιπολίτευση και λυπούµαι πάρα πολύ, η οποία πολεµά

αυτό το νοµοσχέδιο δεν κάνει τίποτα άλλο για µια ακόµα φορά,
παρά να αποχωρεί από µια διάταξη που πρέπει να γίνει και να δι-
ευκολύνουµε πολύ κόσµο στο εξωτερικό. Και µην ξεχνάτε, κατ’
αυτόν τον τρόπο έµµεσα και άµεσα, θα υποχρεώσουµε πολλούς
Έλληνες που είναι στο εξωτερικό να εγγραφούν στα δηµοτολό-
για της Ελλάδος και να αυξηθεί επιτέλους ο πληθυσµός της Ελ-
λάδος µε το νόµιµο πληθυσµό, διότι µπερδεύετε τον απόδηµο
Ελληνισµό µε το Έθνος και το κράτος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-
πουργός κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής.

Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Πρόεδρε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνη-

σης): Θα χρειαστώ επτά µε οκτώ λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε,

έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνη-

σης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρόνια τώρα συνοµολο-
γούµε όλοι µας ότι η νέα εποχή επιβάλλει αλλά και διευκολύνει
κάθε προσπάθεια που στόχο έχει να κάνουµε πραγµατικότητα το
όραµα του οικουµενικού ελληνισµού.

Στα προηγούµενα χρόνια υιοθετώντας ιδέες και απόψεις των
απανταχού Ελλήνων, κάναµε σηµαντικά βήµατα. Σήµερα είµαστε
στο σηµείο όπου ο καθένας καλείται να αποδείξει την ειλικρίνεια,
τη συνέπεια, τη συµβολή του στην προσέγγιση του κρίσιµου
αυτού εθνικού στόχου. Είναι ώρα ευθύνης απέναντι στις Ελληνί-
δες και τους Έλληνες, όπου κι αν ζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολιτικές δυνάµεις αναλά-
βαµε µε τη Συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001 συγκεκριµένες
δεσµεύσεις απέναντι στον απόδηµο ελληνισµό. Οι δεσµεύσεις
αυτές αφορούν: (α) την υποχρέωση του κράτους να µεριµνά για
τη ζωή των αποδήµων και για τη διατήρηση των δεσµών τους µε
τον εθνικό κορµό (β) την ψήφιση νόµου που να ρυθµίζει την ορ-
γάνωση, τη λειτουργία και τις αρµοδιότητες του Συµβουλίου
Αποδήµου Ελληνισµού (γ) την ψήφιση νόµου που να δίνει στους
εκτός Επικρατείας Έλληνες εκλογείς τη δυνατότητα να ψηφίζουν
από τον τόπο της διαµονής τους, αλλά και να εκλέγονται στην
Εθνική Αντιπροσωπεία.

Η πρώτη από τις δεσµεύσεις αυτές είναι βασική αρχή της πο-
λιτικής µας. Αναπτύσσουµε δράσεις που κάνουν πιο ουσιαστική,
πιο λειτουργική τη σχέση ανάµεσα στους απόδηµους Έλληνες
και το εθνικό κέντρο. Εντείνουµε τις προσπάθειες που στόχο
έχουν τη διατήρηση της ελληνικής γλώσσας στους οµογενείς
µας της δεύτερης, της τρίτης και της τέταρτης γενιάς. Στηρί-
ζουµε το έργο των λειτουργών που διδάσκουν τη γλώσσα και τον
πολιτισµό µας στις ελληνικές παροικίες. Ενισχύουµε τις σηµα-
ντικές πολιτιστικές δραστηριότητες στις κοινότητες των απα-
νταχού Ελλήνων. Στηρίζουµε τις έδρες ελληνικών σπουδών που
λειτουργούν σε πανεπιστήµια του εξωτερικού, και επιδιώκουµε
τη δηµιουργία νέων εδρών.

Η δεύτερη από τις συνταγµατικές δεσµεύσεις, ο νόµος για το
Συµβούλιο του Απόδηµου Ελληνισµού, είναι επίσης πραγµατικό-
τητα και µάλιστα από το 2006. Σήµερα οι οµογενείς µας στις
πέντε ηπείρους, έχοντας ως σηµείο αναφοράς το Συµβούλιο
Απόδηµου Ελληνισµού, τις περιφερειακές του συνελεύσεις και
τα ∆ίκτυα Νεολαίας, µπορούν να λειτουργούν σε µια οργανω-
µένη βάση διαθέτουν και αξιοποιούν ένα στέρεο και θεσµικά κα-
τοχυρωµένο δίαυλο επικοινωνίας τόσο µε την πατρίδα, όσο και
µεταξύ τους.

Η τρίτη συνταγµατική δέσµευση είναι σήµερα ενώπιόν µας. Η
Βουλή των Ελλήνων καλείται να δώσει λύση σε µια σηµαντική εκ-
κρεµότητα: καλείται να δώσει στους Έλληνες εκλογείς της ∆ια-
σποράς τη δυνατότητα να συµµετέχουν στις εθνικές εκλογές από
τον τόπο διαµονής τους αφενός να ψηφίζουν από τον τόπο στον
οποίο διαµένουν, και αφετέρου να εκλέγονται στην Εθνική Αντι-
προσωπεία συµµετέχοντας στα ψηφοδέλτια επικρατείας των
κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ρύθµιση του δικαιώµατος

ψήφου των εκτός Επικρατείας Ελλήνων εκλογέων είναι εθνικό
χρέος. Και το χρέος αυτό δεν µπορεί να εµπλέκεται στη δίνη των
όποιων µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων. Η µίζερη και συνάµα
αλαζονική άποψη πως είτε θα γίνουν όλα όπως … τα θέλει το
ΠΑΣΟΚ, είτε δεν θα γίνει τίποτα, δεν χωρά σε εθνικές υποθέσεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας.)
Πάντως, σίγουρα δεν χωρά σε εθνικές υποθέσεις, γιατί αυτός

ο εκβιασµός δεν αφορά την Κυβέρνηση, αφορά τον οικουµενικό
ελληνισµό, αφορά τους Έλληνες του κόσµου, που δικαιούνται
και θέλουν να βρίσκονται κοντά στην πατρίδα.

Εµείς, αναγγέλλοντας από την προηγούµενη θητεία µας τη νο-
µοθετική αυτή πρωτοβουλία, κάναµε σαφή τη βούλησή µας να
µην υπάρξει κανένας αιφνιδιασµός των πολιτικών δυνάµεων. Ο
νέος νόµος πρόκειται να εφαρµοστεί από τις εκλογές που θα γί-
νουν µετά την 1η Ιανουαρίου του 2011. Κι αυτό για δύο βασικούς
λόγους: πρώτον για να µην είναι εφικτός κανένας µικροκοµµατι-
κός υπολογισµός και, δεύτερον, για να υπάρξει ο αναγκαίος και
απαραίτητος χρόνος για την πλήρη προετοιµασία των αρµόδιων
διοικητικών υπηρεσιών.

Από τη στιγµή που ανακοινώσαµε αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία έως σήµερα επιδιώξαµε και είχαµε υπεύθυνο διάλογο
τόσο µε τα πολιτικά κόµµατα, όσο και µε τους αντιπροσωπευτι-
κότερους εκπροσώπους των αποδήµων και κυρίως, βέβαια, µε
το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού. Έγιναν διαδοχικές, ουσια-
στικές συζητήσεις τόσο στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή της Βου-
λής, όσο και σε ειδικές συσκέψεις µε τα πολιτικά κόµµατα που
εκπροσωπούνται στη Βουλή.

Ακούστηκαν όλες οι απόψεις και υιοθετήθηκε η κοινή συνι-
σταµένη. Ταυτόχρονα, ήµασταν σε διαρκή συνεννόηση µε το
Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, γεγονός που οδήγησε σε συµ-
φωνία για τις βασικές αρχές του νοµοσχεδίου. Απόδειξη της βού-
λησής µας για συνεννόηση και σύνθεση όλων των εφικτών
προτάσεων αποτελούν οι ουσιαστικές διαφορές του νοµοσχε-
δίου που συζητούµε σήµερα σε σχέση µε το αρχικό προσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι βασικοί άξονες του νοµο-
σχεδίου που συζητούµε είναι καλά γνωστοί σε όλους. Περιορί-
ζοµαι απλώς να επαναλάβω ότι:

1. Το δικαίωµα να ψηφίζουν στον τόπο διαµονής τους παρέ-
χεται στους Έλληνες που διαµένουν σε οποιαδήποτε χώρα ή
υπηρετούν σε οποιαδήποτε ελληνική αρχή εγκατεστηµένη στο
εξωτερικό. Παρέχεται σε όλους εκείνους που είναι εγγεγραµµέ-
νοι στα δηµοτολόγια και, κατά συνέπεια, στους εκλογικούς κα-
ταλόγους.

2. Η άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος στο εξωτερικό προϋ-
ποθέτει απλή δήλωση του ενδιαφεροµένου, που απευθύνεται
στην πλησιέστερη ελληνική πρεσβευτική ή προξενική αρχή.

3. Οι απόδηµοι ψηφίζουν κόµµατα ή συνασπισµούς κοµµάτων
που έχουν καταρτίσει ψηφοδέλτια επικρατείας. Σ’ αυτό το ση-
µείο υπάρχει ουσιαστική διαφοροποίηση σε σχέση µε το αρχικό
προσχέδιο, που προέβλεπε την ψήφιση βουλευτών της εκλογι-
κής περιφέρειας στην οποία είναι εγγεγραµµένος κάθε εκλο-
γέας.

4. Κάθε ψηφοδέλτιο επικρατείας περιλαµβάνει υποχρεωτικά,
κατ’ ελάχιστο όριο, τρεις υποψηφίους που κατοικούν αποδε-
δειγµένα στο εξωτερικό τουλάχιστον επί δεκαετία πριν ανακη-
ρυχθούν υποψήφιοι.

Μπορούµε λοιπόν και, επιτρέψτε µου να πω, οφείλουµε να κά-
νουµε τώρα το πρώτο µεγάλο βήµα. Πρώτ’ απ’ όλα, για να µη
χαθεί άλλος χρόνος -αυτή άλλωστε είναι και η θέση του Συµ-
βουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, που τονίζει ότι προέχει η άµεση
ψήφιση του νοµοσχεδίου-, αλλά και για έναν ακόµη λόγο: να
δοθεί στη ∆ιοίκηση η δυνατότητα αξιοποίησης της εµπειρίας που
θα έχει αποκτηθεί για την καλύτερη δυνατή προετοιµασία των
πρόσθετων ρυθµίσεων να γίνουν µε απόλυτη ακρίβεια και πλη-
ρότητα όλα όσα απαιτούνται για την αποτροπή των οποιωνδή-
ποτε προβληµάτων να κάνουµε ασφαλή βήµατα για την
εδραίωση του νέου θεσµού, µακριά από σκοπιµότητες και κιν-
δύνους αµφισβητήσεων να κάνουµε το καλύτερο δυνατό µε τον
καλύτερο τρόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνισµός της ∆ιασποράς
ήταν, είναι και θα είναι πολύτιµο κεφάλαιο στην ιστορική δια-
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δροµή της πατρίδας µας. Η συνεχής πρόοδός του, η ουσιαστι-
κότερη επικοινωνία του µε το εθνικό κέντρο αλλά και η µεγαλύ-
τερη συµµετοχή του στη διαµόρφωση της κοινής µας πορείας
είναι εθνική επιταγή.

Ο απόδηµος ελληνισµός, αναπόσπαστο κοµµάτι του έθνους,
είναι µια ακόµη Ελλάδα που απλώνεται περήφανα στις πέντε
ηπείρους. Ο δυναµισµός του, η προκοπή του, η ισχυρή διάθεσή
του για συµµετοχή στους αγώνες της Ελλάδας είναι πάντοτε, και
ακόµα περισσότερο σε δύσκολους καιρούς, πηγή δύναµης, υπε-
ρηφάνειας και αισιοδοξίας. Ο απόδηµος ελληνισµός συνέβαλε
και συµβάλλει στην ενδυνάµωση της οικονοµίας µας, στην ανά-
πτυξη, στην προσέλκυση επενδύσεων υπηρέτησε και υπηρετεί
την ελληνικότητα στο παγκόσµιο περιβάλλον διατήρησε, µετα-
δίδοντας από γενιά σε γενιά, τις ελληνικές παραδόσεις ανέδειξε
και αναδεικνύει παντού τις αξίες που µας ενώνουν- την ιστορία,
τον πολιτισµό, την ορθοδοξία απέδειξε και αποδεικνύει έντονη
επιθυµία για ενεργό συνδροµή στην προώθηση των εκάστοτε
εθνικών στόχων υποστήριξε και υποστηρίζει ανυποχώρητα τα
εθνικά µας δίκαια στο Κυπριακό, στις ελληνοτουρκικές σχέσεις,
στο ζήτηµα της ονοµασίας των Σκοπίων.

Είδα και ένιωσα από κοντά την ανιδιοτελή αγάπη των Ελλήνων
του κόσµου για τη µητέρα πατρίδα. Ξέρω, κατανοώ –νοµίζω όλοι
µας- τις κατά καιρούς πικρίες τους. Το µόνο που ζητούν είναι να
µην τους ξεχνάµε. Και αυτό οφείλουµε να το αποδείξουµε σή-
µερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας.)
Η Βουλή των Ελλήνων, όλα τα κοινοβουλευτικά κόµµατα, όλοι

οι συνάδελφοι βουλευτές καλούµαστε να αποδείξουµε ότι οι δε-
σµεύσεις µας προς τους απανταχού Έλληνες δεν αγνοούνται,
δεν αναβάλλονται, δεν θυσιάζονται στο βωµό κοµµατικών επι-
διώξεων.

∆εν µπορούµε να ζητάµε από τον απόδηµο ελληνισµό να ενι-
σχύει και να βοηθά την πατρίδα, χωρίς να διευκολύνουµε τη συµ-
µετοχή του στο δικαίωµα γνώµης και επιλογής για την πορεία
του έθνους. ∆εν είναι ώρα για προσχήµατα. ∆εν χωρά σ’ ένα τέ-
τοιο ζήτηµα µικροκοµµατική µιζέρια!

Η Αντιπολίτευση έχει κάθε λόγο να σταθεί στο ύψος των περι-
στάσεων. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει σήµερα µια τελευταία
ευκαιρία να εγκαταλείψει τον «ετσιθελισµό» και να επιδείξει ου-
σιαστική δηµοκρατική νοοτροπία.

Θυµίζω λοιπόν: Πρώτον, εµείς συµπράξαµε ουσιαστικά στη Συ-
νταγµατική Αναθεώρηση του 2001, όµως δεν έκανε το ίδιο η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση στην τελευταία Αναθεώρηση. Παρ’
όλο που συµφωνούσε στα βασικά σηµεία, παρ’ όλο που κατέ-
θεσε και συγκεκριµένες προτάσεις, υπαναχώρησε, αποχώρησε
και, τελικά, υπονόµευσε απόλυτα αναγκαίες συνταγµατικές τρο-
ποποιήσεις. Επέδειξε στείρα άρνηση απέναντι σε κάθε θεσµική
πρωτοβουλία που αφορούσε το συλλογικό, το εθνικό συµφέρον.
Ερωτώ: Σήµερα θα επαναλάβει την ίδια εκείνη πρακτική;

∆εύτερον, µια σειρά εκτελεστικοί νόµοι του Συντάγµατος ψη-
φίστηκαν µε πρωτοβουλία των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ. Όπου χρει-
αζόταν, οι νόµοι εκείνοι είχαν κατ’ αρχήν και τη δική µας στήριξη,
ακόµη και όταν είχαµε επιµέρους αντιρρήσεις. Ερωτώ: Τι θα
κάνει σήµερα το ΠΑΣΟΚ; Θα καταστήσει αδύνατη κάθε θεσµική
πρωτοβουλία που απαιτεί συναίνεση; Θα επιµείνει, ακόµη και για
ένα νοµοσχέδιο µείζονος εθνικής σηµασίας, στο µονότονο «όχι»;
Θα επιµείνει σε µια ακατανόητη νοοτροπία, που επιφυλάσσει σο-
βαρά αδιέξοδα;

Τρίτον, ο νόµος που συζητούµε σήµερα είναι εκπλήρωση υπο-
χρέωσης που αναλάβαµε όλοι µε τη Συνταγµατική Αναθεώρηση
του 2001. Η υποχρέωση αυτή αγνοήθηκε από το ΠΑΣΟΚ σε όλο
το διάστηµα που βρισκόταν στην εξουσία. Ερωτώ: Θα αγνοηθεί
και τώρα που είναι στην Αντιπολίτευση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες που ζουν πέρα από
τα όρια του Ελληνικού Κράτους απέδειξαν και αποδεικνύουν ότι
είναι πάντα κοντά µας, σε όλες τις εθνικές µας υποθέσεις, σε όλα
τα µεγάλα ζητήµατα που αφορούν το παρόν και το µέλλον της
πατρίδας µας. Είναι η ώρα να αποδείξουµε κι εµείς συνέπεια στις
δεσµεύσεις και ανταπόκριση στο χρέος µας. Έστω και την τε-
λευταία στιγµή είναι ανάγκη να υπάρξει στοιχειώδης αίσθηση
υπευθυνότητας από όλους, να υπάρξει στοιχειώδης συναίσθηση

εθνικού χρέους. Και αυτό αφορά προπάντων το ΠΑΣΟΚ.
Η θετική ψήφος στο νοµοσχέδιο που συζητούµε δυναµώνει τον

ελληνισµό είναι ιστορικό χρέος, είναι κοινή συνταγµατική δέ-
σµευση, είναι υποχρέωση στους απανταχού Έλληνες. ∆εν δικαι-
ούµαστε να γυρίσουµε την πλάτη στον οικουµενικό ελληνισµό.
∆εν δικαιούµαστε να πούµε πως ούτε σ’ αυτό συµφωνούµε. Ο
νόµος αυτός είναι το «αµόνι» στο οποίο δοκιµάζονται η αξιοπι-
στία, η συνέπεια, η συναίσθηση ευθύνης του καθενός. Με ένα
λόγο, είναι ιστορική υποχρέωση όλων.

(Όρθιοι οι βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα.)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Βενιζέλο, τι θέλετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Έχει ζητήσει το λόγο και

ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλαβάνος. Αντιλαµβάνοµαι ότι µε
βάση την αρχή την οποία έχουµε συζητήσει και στη ∆ιάσκεψη
των Προέδρων, επειδή οι βασικές αναφορές ήταν προς το
ΠΑΣΟΚ, θα προηγηθείτε µόνο κατά τρία λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Γιατί;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Έχουν περάσει ήδη δέκα

λεπτά από την ώρα που προσδιορίσαµε για την ονοµαστική ψη-
φοφορία. Το ίδιο θα παρακαλέσω για το χρόνο και τον Πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ορίστε, κύριε Βενιζέλο,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν περίµενα ειλι-

κρινά να εµφανιστεί σήµερα στη Βουλή ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός προκειµένου να υποστηρίξει ένα νοµοθετικό
αντισυνταγµατικό τέχνασµα της Νέας ∆ηµοκρατίας που επιχειρεί
να µετατρέψει την εθνική δύναµη του απόδηµου ελληνισµού σε
κοµµατικό ακροατήριο. Ο κ. Καραµανλής που έχει κάνει δήθεν
τη συναίνεση ή έστω τη συνεννόηση «σηµαία» του οφείλει να
γνωρίζει ότι στην προκειµένη περίπτωση το Σύνταγµα επιβάλλει
θεσµικά αυξηµένη πλειοψηφία 2/3, άρα συµφωνία µεταξύ των
κοµµάτων προκειµένου να διαµορφωθεί µία νοµοθετική ρύθµιση
σύµφωνη µε το Σύνταγµα και σύµφωνη µε τις επιθυµίες των απο-
δήµων.

Ο κ. Καραµανλής δηλώνει σεβασµό προς το Συµβούλιο Από-
δηµου Ελληνισµού. Είναι έργα του ΠΑΣΟΚ τόσο το Συµβούλιο
Απόδηµου Ελληνισµού, όσο και η συνταγµατική κατοχύρωσή του
το 2001 µε το άρθρο 108 του Συντάγµατος.

Σεβασµός στο ΣΑΕ όµως σηµαίνει να αποδεχόµαστε τις δικές
του προτάσεις για το πώς αντιλαµβάνεται το δικαίωµα εκλέγειν
και εκλέγεσθαι των αποδήµων και όχι να ασκούµε πιέσεις πάνω
στα στελέχη του ΣΑΕ προκειµένου να δηλώσουν µε µισή καρδιά
και µε µισή γλώσσα αποδοχή µε το δήθεν «πρώτο βήµα» που
προτείνει τώρα η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Αν θέλουµε να διαφυλάξουµε την µεγάλη δύναµη του απόδη-
µου ελληνισµού πρέπει να µην την κάνουµε παράρτηµα και ουρά
του µικροκοµµατικού και µίζερου ανταγωνισµού του ελλαδικού
χώρου. Και υπάρχουν λύσεις. Υπάρχουν τρεις συνταγµατικές λύ-
σεις οι οποίες είναι ανεπίληπτες και εφαρµόσιµες.

Η πρώτη είναι η καθαρή επιστολική ψήφος ώστε ο καθένας να
ψηφίζει στην εκλογική περιφέρεια καταγωγής και εγγραφής του.
Η δεύτερη λύση είναι τα προξενικά εκλογικά τµήµατα ώστε,
όπως και µε τους ετεροδηµότες µέσα στην Ελλάδα, ο καθένας να
ψηφίζει εκεί που κατοικεί αλλά συνδυασµούς της εκλογικής πε-
ριφέρειας καταγωγής και εγγραφής του. Και η τρίτη λύση είναι
να θεωρήσουµε επικράτεια την εκλογική επικράτεια και όχι την
εδαφική και να συγκροτήσουµε µια ή περισσότερες ανά ήπειρο
εκλογικές περιφέρειες αποδήµων, ώστε µέσω της απογραφής
που προβλέπει το Σύνταγµα και µέσα από την απαράβατη έννοια
του νόµιµου πληθυσµού να έχουµε κατανοµή εδρών ανάλογη µε
την πραγµατική δύναµη των αποδήµων…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Σας παρακαλώ πολύ, κύ-

ριοι συνάδελφοι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …που είναι Έλληνες πολίτες και

Έλληνες εκλογείς. Η Κυβέρνηση γνωρίζει ότι το νοµοσχέδιό της
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είναι αντισυνταγµατικό. Η Κυβέρνηση γνωρίζει ότι δεν πρόκειται
να αποσπάσει την συναίνεση της Αντιπολίτευσης. ∆εν διαφωνεί
µόνο το ΠΑΣΟΚ. ∆ιαφωνεί και ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κοµµουνιστικό
Κόµµα. Και ενώ τα γνωρίζει όλα αυτά η Κυβέρνηση και προσω-
πικά ο Πρωθυπουργός έρχεται εδώ για να κάνει τι; Για να κάνει
ένα προεκλογικό φλερτ µε τους απόδηµους Έλληνες; Είναι αυτό
η σωστή, η θεσµικά και εθνικά επιβαλλόµενη στάση της Βουλής
και του ίδιου του Πρωθυπουργού απέναντι στον απόδηµο ελλη-
νισµό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρωθυπουργέ, το ΠΑΣΟΚ µαθήµατα σεβασµού προς
τους απόδηµους Έλληνες δεν δέχεται. Γιατί έχει στενούς γενε-
τικούς δεσµούς µε τον απόδηµο ελληνισµό και γιατί έχει τιµήσει
θεσµικά, συνταγµατικά και πολιτειακά τους απόδηµους Έλληνες.
Εµείς σας καλούµε να σεβαστείτε τον ρόλο σας και τον από-
δηµο ελληνισµό. Αφήστε τον έξω από την προεκλογική σας αγω-
νία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Πρόεδρε κύριε Αλαβάνο,

θα σας παρακαλούσα πολύ να µιλήσετε για πέντε λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-

κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευ-
χαριστώ πολύ. Καλύτερα απ’ ό,τι περίµενα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Γιατί το λέτε αυτό, αν µου
επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε; ∆εν σας κάνει κάποια ευνοϊκή µετα-
χείριση το Προεδρείο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Όχι,
όχι, προς Θεού.

∆εν ξέρω αν και ο κύριος Πρωθυπουργός και οι συνάδελφοι
της Συµπολίτευσης έχουν καταλάβει ότι είναι µια εικόνα από το
µέλλον σήµερα. ∆ηλαδή, θα βιώσετε αυτό που βιώνουµε εµείς
όταν παίρνουµε νοµοθετική πρωτοβουλία. Έχει πάρει ο ΣΥΡΙΖΑ
µια σειρά νοµοθετικές πρωτοβουλίες και ξέρουµε ότι θα κατα-
ψηφιστούν. ∆εν ξέρω αν είναι µια εικόνα από το µέλλον αλλά η
νοµοθετική πρωτοβουλία που παίρνετε σήµερα ξέρετε ότι θα κα-
ταψηφιστεί διότι δεν µπορεί να κερδίσει την αυξηµένη πλειοψη-
φία που προβλέπεται και από το Σύνταγµα και από τους
κανονισµούς κ.λπ..

Και το ερώτηµα είναι γιατί προχωράτε έτσι; Για ποιο λόγο;
Είναι –αν θέλετε- και ένα θέµα για το οποίο επιτάσσεται και συ-
νταγµατικά ένα είδος ευρύτερης συµφωνίας, ένα είδος συναίνε-
σης. Γιατί δεν την προσπαθείτε αυτήν;

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι το Συµβούλιο Απόδηµου Ελ-
ληνισµού συµφωνεί µε τις θέσεις σας. Έχω εδώ την επιστολή
που έστειλε ο Πρόεδρος του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού,
ο κ. Στέφανος Ταµβάκης, στις 25 Φεβρουαρίου 2009 προς τα
µέλη της ∆ιαρκούς Επιτροπής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Βάζει δυο
ζητήµατα: δυνατότητα άσκησης εκλογικού δικαιώµατος στις βου-
λευτικές εκλογές µε επιστολική ψήφο και κάλπη και δεύτερον δη-
µιουργία εκλογικών περιφερειών αποδήµων και οι µόνιµοι
κάτοικοι εξωτερικού να εκλέγουν τους δικούς τους αντιπροσώ-
πους στη Βουλή που να αντιπροσωπεύουν τον Ελληνισµό των
πέντε ηπείρων.

Ο δεύτερος και ουσιαστικός, αν θέλετε -που είναι και ένας από
τους λόγους των διαφωνιών που υπάρχουν εδώ- όρος, διεκδί-
κηση, αίτηµα φυσιολογικό του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνι-
σµού δεν υλοποιείται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Γι’ αυτό εµείς –και για µια σειρά από άλλους λόγους- ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ κάναµε πέντε άλλες προτάσεις.

Πρώτον, να υπάρξει ο θεσµός των Βουλευτών Απόδηµου Ελ-
ληνισµού, που θα εκλέγονται από τους απόδηµους Έλληνες.
Υποψήφιοι να είναι οι ίδιοι οι απόδηµοι. Η πρόταση του ΣΑΕ την
οποία αρνείται η Νέα ∆ηµοκρατία.

∆εύτερον, να δηµιουργηθούν εκλογικές περιφέρειες εξωτερι-
κού. Παραδείγµατος χάριν, Ευρώπη, Αµερική, Αυστραλία. Η πρό-
ταση του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού.

Τρίτον, ο αριθµός των Βουλευτών Αποδήµου Ελληνισµού, προ-
κειµένου να µην υπάρξει υπέρβαση του αριθµού των τριακοσίων
Βουλευτών, να αφαιρείται από τον αριθµό Βουλευτών Επικρα-

τείας. Άλλωστε, οι Βουλευτές Επικρατείας δεν εκλέγονται άµεσα
από τους πολίτες. Έτσι, µας δίδεται ο µηχανισµός να υλοποιηθεί
το αίτηµα του ΣΑΕ.

Τέταρτον, δικαίωµα ψήφου να έχουν οι απόδηµοι, που είναι εγ-
γεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. ∆ιότι πρέπει να προ-
σέξουµε, σε ένα άνοιγµα, αν θέλετε, του κοινού που ψηφίζει,
ιδιαίτερα τη νοµιµότητα, την αυστηρότητα για τις εκλογές.

Και πέµπτον, διακρατικές συµφωνίες µε τις χώρες υποδοχής.
∆ιότι είναι ευνόητο πως απαιτείται να υπάρχει ελεύθερος διάλο-
γος και όχι να έχουµε χώρες –όπως είναι κάποιες βαλτικές χώρες
ή κάποιες πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών- όπου απαγορεύ-
εται η Αριστερά να µιλήσει, να προπαγανδίσει τις θέσεις της
κ.λπ.. Αυτά ζητάµε.

Εποµένως, κύριε Πρωθυπουργέ, από τη µεριά του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς υπάρχει µία απάντηση: Θέλετε
συναίνεση σε αυτό το θέµα; Εντάξει. Αποδείξτε ότι είστε ικανοί
για τη συναίνεση. Ελάτε να στηριχθούµε στις προτάσεις του Συµ-
βουλίου Αποδήµου Ελληνισµού.

Και σας κάνουµε επίσηµα εδώ ως Συνασπισµός Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς την πρόταση: Αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Μην
υποστείτε την ήττα, αν θέλετε, από τη Βουλή, λόγω του ότι δεν
υπάρχει ενισχυµένη πλειοψηφία. Κι ελάτε σε µία νέα διαδικασία,
µε βάση ακριβώς τις προτάσεις του Συµβουλίου Αποδήµου Ελ-
ληνισµού, να βρούµε µία λύση. Και µπορούµε να βρούµε αυτήν
τη λύση.

Και θα ήθελα να πω ότι δεν πρέπει να εκµεταλλεύεστε, σε µία,
αν θέλετε, εκλογικίστικη διάθεση, το θέµα της συναίνεσης. ∆ιότι
βλέπουµε ότι σε µία σειρά από θέµατα, που απαιτείται µία συζή-
τηση και συνεννόηση των πολιτικών δυνάµεων, δεν το κάνετε.

Έχουµε –και καταλήγω εδώ, κύριε Πρόεδρε- το θέµα της
Αστυνοµίας. Ξέρετε την κατάσταση που ζούµε όσον αφορά τις
εκδηλώσεις βίας, την εγκληµατικότητα, την έλλειψη ασφάλειας
των πολιτών. Κάνετε κατ’ επείγουσες συναντήσεις του ΚΥΣΕΑ
για να συζητήσετε αυτό το θέµα. Και λίγο καιρό πριν, ένα µήνα
πριν, ο Υπουργός Εσωτερικών –και η Νέα ∆ηµοκρατία συνολικά-
απέρριψε το αίτηµά µας, το απλό αίτηµα, το οποίο το στήριξε η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να κάνουµε µία διακοµµατική επι-
τροπή για τα θέµατα της Αστυνοµίας. Και πάλι -όπως και µε το
ΣΑΕ στα θέµατα του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού- δεν
είναι ένα αίτηµα µόνο του ΣΥΡΙΖΑ, µε τις δικές µας σκοπιµότητες
και ενδεχοµένως ιδιοτέλειες, αλλά είναι ένα αίτηµα το οποίο
προήλθε από την ΠΟΑΣΥ, από την Πανελλήνια Οµοσπονδία
Αστυνοµικών Υπαλλήλων.

Εποµένως, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλετε ειλικρινά συναίνεση;
«Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα». Να στηριχθούµε στο ΣΑΕ.
Αποσύρετε το νοµοσχέδιο, να υπάρξουν διαβουλεύσεις και να
έρθει ένα νοµοσχέδιο που θα έχει τη στήριξη όλης της Βουλής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο Πρόεδρος του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού έχει το λόγο.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τρία έως πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθώ αυτό το θέ-
ατρο του παραλόγου. Το ζήτηµα που µπαίνει είναι: Θα είµαστε
Βουλή των Ελλήνων ή θα είµαστε ελληνική Βουλή; Εάν θα είµα-
στε η Βουλή των Ελλήνων, θα δώσουµε ψήφο και στους Έλληνες
που ζουν εκτός συνόρων. Κοσκινίζετε και δεν ζυµώνετε. ∆εν
µπορώ να καταλάβω αυτήν τη διαδικασία και δεν µπορώ να κα-
ταλάβω και αυτόν τον κοµπασµό που ερχόσαστε και οχυρώνε-
στε πίσω από τα 2/3 της Βουλής.

Κι, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, υπάρχει λύση. Πάρτε πρωτο-
βουλία. Κάντε χρήση του άρθρου 44 του Συντάγµατος. «Ο Πρό-
εδρος της ∆ηµοκρατίας προκηρύσσει µε διάταγµα δηµοψήφισµα
για κρίσιµα εθνικά θέµατα, ύστερα από απόφαση της απόλυτης
Πλειοψηφίας του όλου αριθµού των Βουλευτών, που λαµβάνε-
ται µε πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου.» Είστε εκατόν πε-
νήντα ένας Βουλευτές και δέκα που συµφωνούµε εµείς, εκατόν
εξήντα ένας. Κάντε το δηµοψήφισµα στις 7 Ιουνίου για να ξεκα-
θαρίσουµε µε αυτές τις αστείες προθέσεις που ρίχνουν στις κα-
λένδες την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού. Αυτή είναι η
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διαδικασία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο κ. Αλαβάνος έχει το
λόγο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς):
Κύριε Πρόεδρε, τα όσα στολίστηκαν από τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ
δεν αφορούν µόνο στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Προσβάλ-
λουν τον κοινοβουλευτισµό. Εγώ δεν ξεχνώ ότι ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ ήταν γιός εξόριστου για τη στάση του πάνω στα θέµατα
της δηµοκρατίας τον καιρό της δικτατορίας και το αντιµετωπί-
ζουµε αυτό µε σεβασµό. Νοµίζω ότι κάποιοι πρέπει να µάθουν
να σέβονται τη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό εδώ µέσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε,..

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτέλους! ∆εν µπο-
ρεί να γίνεται αυτό το πράγµα. Να συζητηθεί το θέµα µε µία συ-
γκεκριµένη τάξη και σειρά.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Χαλβατζή, µε συγ-
χωρείτε πάρα πολύ! Καθίστε, δεν έχετε το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: ∆εν τον έχω, κύριε Πρόεδρε, το
λόγο, αλλά σας τον ζήτησα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Με ποια ιδιότητα ζητάτε
το λόγο;

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο για τη σηµερινή συνεδρίαση έχετε ορίσει τον κ. Σκυλλάκο,
ο οποίος και µίλησε. Ευχαρίστως να σας δώσω στη συνέχεια το
λόγο. Τηρώ µε απόλυτη αυστηρότητα και µε απόλυτα δίκαιο
τρόπο τη διαδικασία, αλλά η Βουλή πρέπει να είναι και ζώσα.
Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά υπάρχουν
και ουσιαστικά και τυπικά ζητήµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Βεβαίως, δεν αντιλέγω,
κύριε Χαλβατζή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Εγώ δεν έχω αντιληφθεί ακόµα ποιο είναι
το ψέµα. Εάν ο κ. Παπανδρέου βρέθηκε για λόγους, τους οποί-
ους εσείς είπατε, στο εξωτερικό, σας παραπέµπω στο φύλλο
στρατιωτικού µητρώου για το πότε ο κ. Παπανδρέου πήγε στην
Αµερική. Τρεις µήνες πριν βουλιάξουν το «ΕΛΛΗ» και αφού πα-
ρεκάλεσε ο πατέρας του τον Μεταξά.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Αυτή είναι η αλήθεια και η αλήθεια πρέπει να λέγεται εδώ

µέσα. Σας παραπέµπω στο φύλλο στρατιωτικού µητρώου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να επιληφθείτε, πα-
ρακαλώ. Είναι στις αρµοδιότητές σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Βενιζέλο, µισό
λεπτό.

Κύριοι συνάδελφοι, κουβεντιάζει σήµερα η Εθνική Αντιπρο-
σωπεία ένα από τα σοβαρότερα νοµοθετήµατα, το οποίο έχει
έλθει κατ’ επιταγήν του Συντάγµατος. ∆εν µπαίνω στο θέµα των
θέσεων που παίρνουν τα κόµµατα και παρακαλώ πάρα πολύ όλες
τις πλευρές να κρατήσουµε στο ύψος των περιστάσεων τη συ-
ζήτηση, να αναφερθούµε σε αυτό το θέµα, όπως έγινε και µέχρι
σήµερα. ∆εν συντρέχει κανένας λόγος, για να επιστρέφουµε στο
παρελθόν. Να το αφήσουµε στα χέρια των ιστορικών. Εµάς µας
ενδιαφέρει -και πρέπει να ενδιαφέρει ολόκληρη την Εθνική Αντι-
προσωπεία- το σήµερα και το αύριο και του ελληνικού λαού,
αλλά και του ελληνισµού της διασποράς.

Το λόγο έχει ο κ. Βενιζέλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε φθάσει

τώρα σε ακραία και πρωτοφανή φαινόµενα. Τώρα πρέπει να προ-
στατεύσετε εσείς, ασκώντας τις αρµοδιότητές σας, όχι µόνον
την προσωπικότητα του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, αλλά και τη µνήµη του Ανδρέα Παπανδρέου.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το έκανα, νοµίζω, επαρ-

κώς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ε, όχι, φθάνει πια! Έως εδώ! Να

πάρετε µέτρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο κ. Χαλβα-
τζής για τρία λεπτά.

Κύριε Χαλβατζή, µπορείτε να µιλήσετε από τη θέση σας.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας δεν ήταν ποτέ αντίθετο, ούτε είναι και σήµερα µε
την εκλογή τριών, τεσσάρων ή πέντε Βουλευτών, που να εκπρο-
σωπούν τους οµογενείς Έλληνες σε όλο τον κόσµο.

Όµως, και το νοµοσχέδιο και όλη η κατάσταση που διαµορ-
φώνεται τείνει να φέρει στις κάλπες ένα εκατοµµύριο ψηφοφό-
ρους. Και αυτό αντικειµενικά θα αλλοιώσει την πραγµατικότητα
που υπάρχει σήµερα στην ελληνική κοινωνία, στην ελληνική
Βουλή. Άνθρωποι οι οποίοι ζουν δεκάδες χρόνια µακριά από την
Ελλάδα, που δεν έχουν καµµία σχέση, καµµία γνώση της ελληνι-
κής πραγµατικότητας θα διαµορφώσουν το εκλογικό αποτέλε-
σµα. Και αυτό το εκλογικό αποτέλεσµα, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, θα είναι αναντίστοιχο µε την υπάρχουσα πραγµατι-
κότητα στη χώρα µας. Αυτή είναι η αλήθεια και αυτό εµείς υπο-
στηρίζουµε. Θα αλλάξουν ριζικά οι συσχετισµοί µε την εκλογή
περίπου τριάντα οκτώ έως σαράντα δύο Βουλευτών, οι οποίοι θα
εκλεγούν µε τις ψήφους των αποδήµων.

∆εύτερο ζήτηµα. ∆εν µπορούν να διασφαλιστούν όροι ισότι-
µης προεκλογικής δραστηριότητας, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής η κοµµουνιστική ιδεολογία είναι παράνοµη και εξ αντι-
κειµένου -όλοι το καταλαβαίνουµε- δεν θα µπορούν οι Έλληνες
υποψήφιοι κοµµουνιστές Βουλευτές να αναπτύξουν ισότιµα µε
τα άλλα κόµµατα την προεκλογική τους δραστηριότητα.

Τρίτο ζήτηµα. Οι δεσµοί της Ελλάδας µε τους οµογενείς νοµί-
ζουµε ότι µπορεί και πρέπει να ενδυναµωθούν. Και αυτό µπορεί
να γίνεται πραγµατικότητα στο βαθµό που εξασφαλίζονται όροι
και προϋποθέσεις και κυρίως µια γενναία χρηµατοδότηση στα
θέµατα της παιδείας, του πολιτισµού και της εξασφάλισης συ-
νταξιοδοτικών και άλλων δικαιωµάτων που έχουν οι οµογενείς.

Με βάση όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν µπορούµε να
αποδεχτούµε αυτήν τη λειτουργία, αυτήν τη µηχανιστική και εν
πολλοίς προσχηµατική αλλαγή που θα φέρει αλλαγές στην πραγ-
µατικότητα της ελληνικής κοινωνίας σε ό,τι αφορά τους εκλογι-
κούς συσχετισµούς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Υπουργέ, θα σας

δώσω το λόγο, θα µιλήσετε για τρία έως πέντε λεπτά και στη συ-
νέχεια θα αρχίσει η ψηφοφορία. Παρακαλώ πάρα πολύ και προς
την πλευρά σας να επικρατήσει νηφαλιότητα και ψυχραιµία για
όλα τα θέµατα τα οποία έχουν τεθεί.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):
Κύριε Πρόεδρε, µην κάνετε αυτήν την παρατήρηση σε µένα προ-
σωπικά, γιατί δεν υπάρχει κανένας λόγος. ∆εν έχω δώσει τέτοια
δείγµατα γραφής σε αυτήν την Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Η παραίνεση δεν κάνει

κακό, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Θέλω να διευκρινίσω, προς όλους τους συναδέλφους, ότι δεν
είµαι εδώ για να δίνω συµβουλές, αλλά το µεγάλο κεκτηµένο και
αυτής της Βουλής και των προηγούµενων, µετά τη Μεταπολί-
τευση, σε σχέση µε άλλα που γινόντουσαν πριν -και σε πείσµα
εκείνων που µιλάνε για ευτελισµό της πολιτικής ζωής- το µεγάλο
κεκτηµένο, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι το επίπεδο του
πολιτικού διαλόγου µέσα στη Βουλή έχει φθάσει τόσο ψηλά,
ώστε να είναι πολύ µακρινές οι εποχές όπου αυτή η Αίθουσα ήταν
ένα πεδίο στείρων αντιπαραθέσεων και πολύ περισσότερο ένα
πεδίο εκτόξευσης ύβρεων. Αυτό το αποφύγαµε. Ας το διατηρή-
σουµε και ας σεβαστούµε τους ρόλους πάντων. Έχουµε να κερ-
δίσουµε. Είναι από τα µεγάλα κεκτηµένα. Αυτό για εκείνο που
είπατε, κύριε Πρόεδρε.

Να µπω τώρα στην ουσία των πραγµάτων πολύ σύντοµα. Ακού-
στηκε η άποψη: «Μα, το νοµοσχέδιο αυτό θέλει αυξηµένη πλειο-
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ψηφία των δύο τρίτων, όπως ακριβώς προβλέπει το άρθρο 51
παράγραφος 4 του Συντάγµατος. Γιατί δεν επιδιώκετε αυτήν τη
συναίνεση; Γιατί φέρατε το νοµοσχέδιο αυτό έτσι όπως το φέ-
ρατε, όταν είναι δεδοµένο ότι δεν θα έχετε τη συναίνεση;».

Το κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και της Αριστεράς, διότι αν ακολουθήσουµε το
παράδειγµα που µας δίνετε εσείς και ιδίως η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, τότε πρέπει µε δική µας πια ευθύνη -γιατί εµείς έχουµε
την πρωτοβουλία να φέρουµε αυτό το νοµοσχέδιο ή να φέρουµε
ένα νοµοσχέδιο εκτελεστικό του Συντάγµατος- θα παραπέµπαµε
ad calendas graecas όλο το θέµα της εφαρµογής του Συντάγ-
µατος. Αυτή είναι η λογική, την οποία ακολουθήσατε.

Σας θυµίζω: Ψηφίσαµε τη διάταξη το 2001. Το ΠΑΣΟΚ δεν
έκανε τίποτε. Φέραµε αµέσως, προς διαβούλευση, ένα πρώτο
προσχέδιο νόµου. Αυτό το σχέδιο νόµου απορρίφθηκε. Φέραµε
δεύτερο, µετά από διαβούλευση, αφού είχαµε συµφωνήσει
προηγουµένως –και η κ. Μπακογιάννη είναι εδώ- στις γενικές
γραµµές και όταν φθάσαµε στη συµφωνία, τότε ακριβώς ανέκυ-
ψαν τα προβλήµατα τα οποία έθεσε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
που µιλάει για τι; Μιλάει για εκπροσώπηση περιφερειών.

Πέρα από το γεγονός –και το απέδειξα χθες- ότι άλλα έλεγε ο
Αρχηγός τους τον Ιούνιο του 2008, πού ανακάλυψαν την έννοια
της εκπροσώπησης; Προκάλεσα –κύριε Αλαβάνε το λέω για σας
περισσότερο- όλους µέσα σε αυτήν τη Βουλή, ακόµη και τους
αγορητές του Κόµµατός σας, να µου πουν πού –όχι βέβαια στη
συγκεκριµένη διάταξη που δεν λέει πουθενά για εκπροσώπηση,
µιλάει για άσκηση εκλογικού δικαιώµατος- στη συζήτηση της
Αναθεώρησης του Συντάγµατος, ή τον ψηφίσαµε και αυτήν τη
διάταξη, είχαµε µιλήσει για εκπροσώπηση; Εάν θέλαµε να πούµε
για εκπροσώπηση των Ελλήνων της διασποράς, δεν θα το λέ-
γαµε ρητά; Μιλήσαµε για άσκηση εκλογικού δικαιώµατος και όλοι
µιλούσαν εδώ για τη µεγάλη πρόοδο επειδή θα ψηφίζουν από
εκεί που βρίσκονται χωρίς να παίρνουν αεροπλάνα και βαπόρια.
Γι’ αυτό, όπως σας είχα πει και τότε, βάλαµε τη µεγάλη εξίσωση,
σηµαντική µεταρρύθµιση, εκλογικών καταλόγων και δηµοτολο-
γίων.

Και ξαφνικά ανακαλύφθηκε η έννοια της εκπροσώπησης. Και
ξαφνικά είπαν κάποιοι ότι εάν δεν µπει η εκπροσώπηση είναι αντι-
συνταγµατικό το νοµοσχέδιο! Μα, αντισυνταγµατικό είναι αυτό
το οποίο ζητάτε αυτήν τη στιγµή, και το ξέρετε.

Σας προκαλώ όλους να µου πείτε µία φράση στα πρακτικά της
Αναθεώρησης όπου µιλάγατε για εκπροσώπηση. Τώρα τη βρή-
κατε; Το ΣΑΕ είχε την άποψη αυτή. ∆ικαίωµά του είναι να έχει
την άποψη αυτή. Εσείς, όµως, που ψηφίζατε εδώ και µιλούσατε
εδώ το 2001, δεν µπορεί να έχετε αυτό το δικαίωµα. Και το ΣΑΕ,
είχε τουλάχιστον την ευπρέπεια, µέσα στη Βουλή των Ελλήνων
να πει: «Έχω αυτή την άποψη, αλλά προτιµώ να ψηφιστεί αυτό το
νοµοσχέδιο όπως έχει, για να ψηφίζουν οι απόδηµοι Έλληνες».
Και αυτό το αγνοήσατε. ∆ηλαδή, το ύψιστο σηµάδι συναίνεσης
του ΣΑΕ το αγνοήσατε.

Και για να δώσω µία απάντηση στον κ. Αλαβάνο, ο οποίος µε
ρώτησε για ποιο λόγο, αφού µπορούµε να βρούµε ένα modus
viνendi, δεν το αποσύρουµε για να µπορέσουµε να κάνουµε τις
περιφέρειες κ.ο.κ.; Σας το λέω ευθέως, κύριε Πρόεδρε. Η ρύθ-
µιση, όπως έχει σήµερα το άρθρο 54 παράγραφος 2, θα ήταν
αντισυνταγµατική για τις περιφέρειες. Αλλά και αν θεωρήσουµε
ότι ήταν συνταγµατική, εάν το θεωρήσουµε κατά ευρύτατη ερ-
µηνεία της σχετικής διάταξης του Συντάγµατος, θα πρέπει να δη-
µιουργήσουµε νέα δηµοτολόγια, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε
για πόσες έδρες µιλάµε, συνεννοήσεις που για να φθάσουµε σε
µία, αντισυνταγµατική άλλωστε λύση, όπως την προτείνετε, θα
παρέπεµπαν το θέµα αυτό δέκα χρόνια µετά και αν αυτό ήταν
εφικτό. Αυτό µας λέτε να κάνουµε; Να παραπέµψουµε στις ελ-
ληνικές καλένδες –το τονίζω- το δικαίωµα της ψήφου των απο-
δήµων, που έπρεπε να το έχουµε δώσει ήδη δύο χρόνια µετά το
2001, όπως ψηφίσαµε και τους άλλους σηµαντικούς εκτελεστι-
κούς νόµους;

Να γιατί φέρνουµε το νοµοσχέδιο. Είναι απλή η θέση µας απέ-
ναντι στον Aπόδηµο Eλληνισµό. Αυτό προβλέπει το Σύνταγµα,
αυτό κάνουµε.

Αν ο Eλληνικός Λαός αποφασίσει κάποτε ότι άλλοι θα κυβερ-
νήσουν –και είναι το απόλυτο δικαίωµά του- και έχουν άλλη
άποψη, ας έρθουν να το τροποποιήσουν και εµείς, από όποια
θέση και αν βρισκόµαστε, θα στηρίξουµε την τότε προσπάθεια.
Στηρίξτε όµως και αυτήν την προσπάθεια όλοι σας. Εάν δεν την
στηρίξετε, να ξέρετε ότι φέρνετε στο ακέραιο την ευθύνη γιατί
δεν θα ψηφίσουν οι Απόδηµοι Έλληνες και να είστε βέβαιοι επί-
σης ότι µε τη στάση που τηρείτε κάθε συναίνεση στο µέλλον θα
είναι ουσιαστικά αδύνατη. Αλλά η ευθύνη είναι στο ακέραιο δική
σας και οποιαδήποτε απόσυρση αυτού του νοµοσχεδίου θα φόρ-
τωνε στην Κυβέρνηση και την Παράταξή µου την ευθύνη για τη
µη ψήφιση µιας διάταξης, γιατί θα λέγατε µεθαύριο «εσείς κυ-
βερνάγατε, εσείς δεν το θέλατε».

Τώρα είναι η ώρα της ευθύνης. Καθένας παίρνει το µερίδιο
που του ανήκει. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, διακόπτουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών
«Άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, κατά τις γενικές βουλευτι-
κές εκλογές, από τους Έλληνες εκλογείς που διαµένουν στο
εξωτερικό».

Σας ενηµερώνω δε ότι η ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής
του ως άνω νοµοσχεδίου θα διεξαχθεί την ερχόµενη Τρίτη στις
8.30’ το βράδυ.

Τώρα θα εισέλθουµε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανά-
πτυξης «Εταιρείες Ενηµέρωσης οφειλετών για ληξιπρόθεσµες
απαιτήσεις και άλλες διατάξεις».

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της τροπολογίας µε
γενικό αριθµό 549 και ειδικό 58.

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία και ∆ηµήτριος Λιντζέρης από το
ΠΑΣΟΚ.

Οι δεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη δεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλεοµοιοτυ-

πίες –fax συναδέλφων σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονι-
σµού της Βουλής µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους επί
της υπ’ αριθµόν 549/58 τροπολογίας. Αυτές οι ψήφοι θα ανακοι-
νωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση η οποία θα
ακολουθήσει.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ, κύριε Κου-

βέλη.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε παρουσία του

κ. Κοροβέση εσείς πράγµατι έχετε στα χέρια σας συγκεκριµένη
επιστολή του κ. Κοροβέση ότι ευρίσκετο στην Πράγα και µε την
επιστολή αυτή ανακοίνωνε την ψήφο του. Όµως, ο κ. Κοροβέσης
δεν πήγε στην Πράγα, είναι εδώ και πιστεύω ότι σε λίγο θα βρί-
σκεται στην Αίθουσα για να ψηφίσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Κουβέλη.

Παρακαλώ πολύ, να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(∆ιαρκούσης της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα καταλαµ-
βάνει ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑ-
ΝΤΖΗΣ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Υπάρχει κάποιος

συνάδελφος που δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η επιστολή η οποία απεστάλη στο Προεδρείο από
το συνάδελφο και εκφράζει πρόθεση ψήφου, καταχωρίζεται µεν

στα Πρακτικά, αλλά δε προσµετράται στο αποτέλεσµα έχει ως
εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να
προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του
αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλε-
σµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 272 Βουλευτές.
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 151 Βουλευ-

τές.
Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 121 Βουλευ-

τές, σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφο-
φορίας:

«ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΕΠΙ ΤΗΣ ΥΠ’ ΑΡΙΘΜ. 549/58
ΤΡΟΠΟΛΟΓΙΑΣ»

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI
Έβερτ Μιλτιάδης +
Σουφλιάς Γεώργιος +
Ρουσόπουλος Θεόδωρος +
Χηνοφώτης Παναγιώτης +
Πατριανάκου Φεβρωνία +
Κατσέλη Λούκα -
Ραγκούσης Ιωάννης +
∆ραγώνα Θάλεια +
Κουβέλης Σπυρίδων +
Μπεριάτος Ηλίας +
Καζάκος Κωνσταντίνος +
Μπανιάς Ιωάννης +

Α’ ΑΘΗΝΩΝ
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) +
Αβραµόπουλος ∆ηµήτριος +
Αλογοσκούφης Γεώργιος +
Παυλόπουλος Προκόπιος +
Βουλγαράκης Γεώργιος +
Πιπιλή Φωτεινή +
Μπενάκη-Ψαρούδα Άννα +
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος +
∆ιαµαντοπούλου Άννα -
Παπουτσής Χρήστος +
Ράπτη Αναστασία - Συλβάνα +
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) +
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) +
Καφαντάρη Ευθαλία (Λίλα) -
Φιλίνη Άννα +
Κοροβέσης Περικλής - Ηλίας -
Πλεύρης Αθανάσιος +

Β’ ΑΘΗΝΩΝ
Μητσοτάκης Κυριάκος +
Μεϊµαράκης Ευάγγελος -Βασίλειος +
Γιακουµάτος Γεράσιµος +
Ζαγορίτης Ελευθέριος (Λευτέρης) +
Λιάπης Μιχάλης -Γιώργος +
Σπηλιωτόπουλος Αριστόβουλος (Άρης) +
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος +
Παπακώστα-Σιδηροπούλου Κατερίνα +
Πετραλιά-Πάλλη Φάνη +
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) +
Ντινόπουλος Αργύριος +
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης +
Πολύδωρας Βύρων +
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) +
Σταθάκης Αριστοτέλης (Άρης) +
Κασίµης Θεόδωρος +
Παπαθανασίου Γιάννης +
Λοβέρδος Ανδρέας +

Ανδρουλάκης ∆ηµήτριος (Μίµης) +
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ +
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) +
∆ηµαράς Ιωάννης +
∆αµανάκη Μαρία +
Κακλαµάνης Απόστολος +
Ευθυµίου Πέτρος +
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) +
Παπαδόπουλος Αλέξανδρος (Αλέκος) +
Γείτονας Κωνσταντίνος +
Ξενογιαννακοπούλου Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) +
Σακοράφα Σοφία +
Χυτήρης Τηλέµαχος +
Παπαρήγα Αλεξάνδρα -
Χαλβατζής Σπυρίδων +
Μαυρίκος Γεώργιος +
Πρωτούλης Ιωάννης +
Μελά Εύα +
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος +
∆ραγασάκης Ιωάννης +
Παπαγιαννάκης Μιχαήλ -
Ψαριανός Γρηγόριος +
Γεωργιάδης Σπυρίδων - Άδωνις +
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ
Μαγγίνας Βασίλειος +
Σαλµάς Μάριος +
Λιβανός Σπυρίδωνας - Παναγιώτης (Σπήλιος) +
Σταµάτης ∆ηµήτριος +
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) +
Βερελής Χρήστος +
Γιαννακά Σοφία +
Μωραΐτης Νικόλαος -

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙ∆ΟΣ
Μανώλης Ιωάννης +
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) +
Μανιάτης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑ∆ΙΑΣ
Τατούλης Πέτρος -
Λυκουρέντζος Ανδρέας +
Ρέππας ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ
Παπασιώζος Κωνσταντίνος +
Παπαγεωργίου Γεώργιος +
Τσιρώνης ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
Βλάχος Γεώργιος +
∆ούκας Πέτρος +
Καντερές Νικόλαος +
Σταύρου Απόστολος +
Μπούρας Αθανάσιος +
Πάγκαλος Θεόδωρος +
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) +
Οικονόµου Βασίλειος +
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) +
Γκιόκας Ιωάννης +
Λεβέντης Αθανάσιος +
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) -

ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ
Μπεκίρης Μιχαήλ +
Παπαδηµάτος Νικόλαος +
Ράγιου-Μεντζελοπούλου Αναστασία (Νατάσα) +
Παπανδρέου Γεώργιος -
Κατσιφάρας Απόστολος +
Βέρρας Μιλτιάδης +
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Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος +
Καραθανασόπουλος Νικόλαος -
Τσούκαλης Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ
Μπασιάκος Ευάγγελος +
Γιαννάκης Μιχαήλ +
Κουτσούµπας Ανδρέας +
Τόγιας Βασίλειος +

ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ
Φώλιας Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ∆ΡΑΜΑΣ
∆αϊλάκης Σταύρος +
Τζίµας Μαργαρίτης +
Αηδόνης Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΥ
Παυλίδης Αριστοτέλης +
Βαληνάκης Ιωάννης +
Καραµάριος Αναστάσιος +
Νικητιάδης Γεώργιος -
Ζωΐδης Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ
∆ερµεντζόπουλος Αλέξανδρος +
Γεροντόπουλος Κυριάκος +
Κελέτσης Σταύρος +
Ντόλιος Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) +
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος +
Λιάσκος Αναστάσιος +
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη +
Παπαγεωργίου Γεώργιος +
Μαρίνος Γεώργιος -

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ
Καρανίκας Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ
Βαρβαρίγος ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ
Κοντογιάννης Γεώργιος +
Κανελλοπούλου Κρινιώ +
Αδρακτάς Παναγιώτης +
Τζαβάρας Κωνσταντίνος +
Κουτσούκος Γιάννης -
Κατρίνης Μιχάλης +

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ
Χαλκίδης Μιχαήλ +
Φωτιάδης Ηλίας +
Τσαβδαρίδης Λάζαρος +
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ +
Αυγενάκης Ελευθέριος +
Μπαντουβάς Κωνσταντίνος +
Κεγκέρογλου Βασίλειος +
Στρατάκης Εµµανουήλ +
Σκουλάς Ιωάννης +
Σκραφνάκη Μαρία +
Αλαβάνος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ
Μπέζας Αντώνιος +

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Καραµανλής Κωνσταντίνος +
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +
Ιωαννίδης Ιωάννης +
Ορφανός Γεώργιος +
Ράπτη Ελένη +
Καλαφάτης Σταύρος +
Τζιτζικώστας Απόστολος - Ιωάννης +
Βενιζέλος Ευάγγελος +
Καστανίδης Χαράλαµπος +
Αράπογλου Χρυσή -
Καϊλή Ευδοξία - Εύα -
Μαγκριώτης Ιωάννης +
Ζιώγας Ιωάννης +
Καλαντίδου Σοφία -
Κουράκης Αναστάσιος -
Καρατζαφέρης Γεώργιος +

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Καράογλου Θεόδωρος +
Σαλαγκούδης Γεώργιος +
Ρεγκούζας Αδάµ +
Γερανίδης Βασίλειος +
Τσιόκας Θεοχάρης +
Αµµανατίδου - Πασχαλίδου Ευαγγελία (Λίτσα) +
Βελόπουλος Κυριάκος +

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ
Καλογιάννης Σταύρος +
Τασούλας Κωνσταντίνος +
Παντούλας Μιχαήλ +
Αργύρης Ευάγγελος +
Αλυσανδράκης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ
Καλαντζής Γεώργιος +
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +
Χριστοφιλογιάννης ∆ηµήτριος +
Τιµοσίδης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡ∆ΙΤΣΗΣ
Σιούφας ∆ηµήτριος +
Τσιάρας Κωνσταντίνος +
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +
Αναγνωστόπουλος Γεώργιος +
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ
Μπουζάλη Παρασκευή +
Πετσάλνικος Φίλιππος +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
∆ένδιας Νικόλαος-Γεώργιος +
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) +
Χαραλάµπους Χαράλαµπος -

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ
Παρίσης Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +
Τσιτουρίδης Σάββας +
Φλωρίδης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ
Κασαπίδης Γεώργιος +
Τσιαρτσιώνης Νικόλαος +
Παπαδόπουλος Μιχάλης +
Παπακωνσταντίνου Γεώργιος +
Αθανασιάδης Αλέξανδρος -
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ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ
Παπαληγούρας Αναστάσιος-Πέτρος +
Κόρκα-Κώνστα Αθηνά +
Κόλλιας Κωνσταντίνος +
Μπεγλίτης Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑ∆ΩΝ
Βρούτσης Ιωάννης +
Μανούσου - Μπινοπούλου Αριάδνη +
Ρήγας Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ
Σκανδαλάκης Παναγιώτης +
Αποστολάκος Γρηγόριος +
Γρηγοράκος Λεωνίδας +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ
Χαρακόπουλος Μάξιµος +
Ζώης Χρήστος +
Αγοραστός Κωνσταντίνος +
Έξαρχος Βασίλειος -
Νασιώκας Έκτορας +
Σαχινίδης Φίλιππος +
Σκυλλάκος Αντώνιος +
Ροντούλης Αστέριος +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ
Πλακιωτάκης Ιωάννης +
Καρχιµάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ
Γιαννέλλης-Θεοδοσιάδης Ιωάννης +
Σηφουνάκης Νικόλαος +
Σκοπελίτης Σταύρος -

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑ∆ΟΣ
Σολδάτος Θεόδωρος +

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Νάκος Αθανάσιος +
Σούρλας Γεώργιος +
Καρτάλης Κωνσταντίνος +
Ζήση Ροδούλα +
Γκατζής Νικόλαος -

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ
Λαµπρόπουλος Ιωάννης +
Σαµαράς Αντώνιος +
Σαµπαζιώτης ∆ηµήτριος +
Καλαντζάκου Σοφία +
Κουσελάς ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ
Κοντός Αλέξανδρος +
Μάντατζη Τσετίν +
Σγουρίδης Παναγιώτης +

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Μιχαλολιάκος Βασίλειος +
Μελάς Παναγιώτης +
Σηµίτης Κωνσταντίνος -
Μανωλάκου ∆ιαµάντω +
∆ρίτσας Θεόδωρος +
Αποστολάτος Βαΐτσης (Βάης) +

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Τραγάκης Ιωάννης +
Νεράντζης Αναστάσιος +
Νιώτης Γρηγόρης +
Λιντζέρης ∆ηµήτριος +
∆ιαµαντίδης Ιωάννης +

Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) -
Λαφαζάνης Παναγιώτης +
Αράπογλου ∆ήµητρα +

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ
Καρασµάνης Γεώργιος +
Τζαµτζής Ιορδάνης (∆άνης) +
Φουντουκίδου - Θεοδωρίδου Παρθένα +
Τζάκρη Θεοδώρα +

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ
Κωνσταντόπουλος Γεώργιος +
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +
Καρπούζας Αντώνιος +
Αµοιρίδης Ιωάννης -

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ
Τρυφωνίδης Γεώργιος +
Παπαχρήστος Ευάγγελος +

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
Κεφαλογιάννη Όλγα +
Λαµπίρης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΡΟ∆ΟΠΗΣ
Στυλιανίδης Ευριπίδης +
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +
Πεταλωτής Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ
Θαλασσινός Θαλασσινός +

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ
Καραµανλής Αχιλλέας +
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +
Λεονταρίδης Θεόφιλος +
Καριπίδης Αναστάσιος +
Κουτµερίδης Ευστάθιος +
Μπόλαρης Μάρκος +
Πολατίδης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ
Χατζηγάκης Σωτήριος +
Λέγκας Νικόλαος +
Χάϊδος Χρήστος +
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +
Κανταρτζής Αχιλλέας -

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙ∆ΟΣ
Γιαννόπουλος Αθανάσιος +
Σταϊκούρας Χρήστος +
Σταυρογιάννης Νικόλαος +
Καλλιώρας Ηλίας +
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) +

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +
Λιάνης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙ∆ΟΣ
Μπούγας Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ
Βαγιωνάς Γεώργιος +
Πάππας Βασίλειος +
∆ριβελέγκας Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ
Μαρκογιαννάκης Χρήστος +
Βολουδάκης Μανούσος - Κωνσταντίνος +
Νικηφοράκης Στυλιανός +
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Σκουλάκης Εµµανουήλ +

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ
Κοσµίδης Ιωάννης +
Τσουρή Ελπίδα -

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: «ΝΑΙ» 151
……”…….”………: «ΟΧΙ» 121
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ 272

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς η τροπο-
λογία, µε γενικό αριθµό 549 και ειδικό 58, όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελευτίου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Εται-

ρείες Ενηµέρωσης οφειλετών για ληξιπρόθεσµες απαιτήσεις και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων είκοσι
τρεις µαθήτριες και µαθητές, πέντε συνοδοί δάσκαλοι και δέκα
γονείς των µαθητών από το 4ο ∆ηµοτικό Σχολείο Μυτιλήνης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει. Σέβεται και αγαπά τους ακρίτες,
εύχεται στα παιδιά «καλή πρόοδο» και στους γονείς «καλό κου-
ράγιο».

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµεθα τώρα στη συζή-

τηση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος κατά τις γενικές βουλευτικές εκλο-
γές από τους Έλληνες εκλογείς που διαµένουν στο εξωτερικό».

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Πεταλω-
τής. Απών. ∆ιαγράφεται.

Το λόγο έχει…
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Εδώ ήταν, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Τι θα πει εδώ, κύριε

συνάδελφε; Εδώ εννοείτε εντός κτηρίου;
Το λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος Καστανίδης. Απών. ∆ιαγράφε-

ται.
Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω και στο παρελθόν τονίσει

ότι αποτελούµε µία από τις λίγες χώρες στον κόσµο που στη δύ-
ναµή της δεν µετρά µόνο τον πληθυσµό που κατοικεί στα πάτρια
εδάφη, αλλά µετρά και ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι, τον Ελληνι-
σµό της διασποράς που ζει, δραστηριοποιείται και στη µεγάλη
του πλειονότητα προκόβει σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της γης.

Είναι βέβαια εθνικά οδυνηρό να είναι µακριά µας ένα τόσο
αξιόλογο, αριθµητικά και ποιοτικά, ανθρώπινο δυναµικό, αλλά
αυτή είναι η µία όψη του νοµίσµατος. Από την άλλη είναι µεγάλη
η ικανοποίηση και η υπερηφάνεια να βλέπουµε πολλούς από
τους ξενιτεµένους συµπατριώτες µας, όχι απλώς να προοδεύ-
ουν, αλλά πολλές φορές και να διαπρέπουν στις δεύτερες πα-
τρίδες τους σε όλους τους τοµείς, κοινωνικούς, οικονοµικούς,
πολιτικούς.

Με ποιο, λοιπόν, σκεπτικό, µε ποιο επιχείρηµα που να αντέχει
στην κοινή λογική, αυτό το τεράστιο από κάθε άποψη δυναµικό
θα εξακολουθήσουµε να το κρατάµε έξω από τα πολιτικά δρώ-
µενα της πατρίδας; Ως πότε θα τους στερούµε το στοιχειώδες δι-
καίωµα να συµµετέχουν ενεργά και καθοριστικά στις πολιτικές
διεργασίες που καθορίζουν το σήµερα και το αύριο της γενέτει-
ράς τους; Ως πότε θα προσποιούµαστε ότι αγνοούµε πώς η
ψήφος τους θα είναι ένας ισχυρός, ο ισχυρότερος ίσως κρίκος

που θα τους κρατά δεµένους µε την Ελλάδα;
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε αυτές τις µέρες δίνει, µε τις πα-

ρούσες συνθήκες, λύση σε µία εκκρεµότητα που είναι ανεπίτρε-
πτο να εξακολουθήσει να υφίσταται. Η παρεχόµενη δυνατότητα
σε όλα τα κόµµατα να συµπεριλάβουν οµογενείς υποψηφίους
στα ψηφοδέλτια επικρατείας είναι, µε τα σηµερινά δεδοµένα, η
µόνη εφικτή λύση και η πλέον ενδεδειγµένη.

Θα καταγράψει τη δύναµη και τη δυναµική της oµογένειας και
τότε ασφαλώς θα ανοίξει ο δρόµος γι’ αυτό που η Αντιπολίτευση
ζητάει να γίνει τώρα, δηλαδή τη δηµιουργία εκλογικών περιφε-
ρειών. Το ζητάει αν και γνωρίζει ότι η δηµιουργία εκλογικών πε-
ριφερειών εξωτερικού παρ’ όλο που είναι επιθυµητή δεν είναι
άµεσα εφαρµόσιµη. ∆εν είναι ή ώρα για να αναλύσω τους λό-
γους. Το έχει κάνει κατ’ επανάληψιν ο Υπουργός κ. Παυλόπουλος
και οι συνάδελφοι που στηρίζουν την Κυβέρνηση. Άλλωστε δεν
είναι τυχαίο το γεγονός ότι και το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνι-
σµού, παρά τη διαφορετική αρχικά απόφασή του, συµπαρατάσ-
σεται σήµερα µε την Κυβέρνηση και αποδέχεται την επιλογή της,
όπως αυτή καταγράφεται στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, προ-
κειµένου να γίνει το πρώτο σηµαντικό βήµα, να µπορέσουν δη-
λαδή οι απόδηµοι Έλληνες να συµµετάσχουν στις εκλογικές
διαδικασίες της µητρόπολης του Ελληνισµού.

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να εκφράσω και την απο-
ρία µου για την αρνητική στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
στο θέµα αυτό, την οποία θεωρώ ειλικρινά ανεξήγητη. Γιατί; ∆ιότι
ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Παπανδρέου στις 9 Ιουνίου πέρυσι,
κατά την οµιλία του στο Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού έλεγε
επί λέξει τα εξής: «Εµείς θέλουµε να δώσουµε µια πιο εθνική διά-
σταση στο δικαίωµα της συµµετοχής και γι’ αυτό είπαµε µε την
πρόταση ουσιαστικά µέσα από το ψηφοδέλτιο της Επικρατείας
να υπάρχουν θέσεις που θα µπορούσαν να εκπροσωπηθούν ξε-
χωριστά. Όχι να ψηφιστούν κάποιοι Ελλαδίτες από τον Απόδηµο
Ελληνισµό, αλλά να ψηφιστούν κάποιοι απόδηµοι που θα εκπρο-
σωπήσουν τον Απόδηµο Ελληνισµό ως µία περιφέρεια». Αυτό
ακριβώς κάνει η Κυβέρνηση φέρνοντας στη Βουλή αυτό το νο-
µοσχέδιο. Και ερωτώ: Τι µεσολάβησε µέσα σε δέκα µήνες και ο
κ. Παπανδρέου άλλαξε γνώµη;

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω ότι η ψήφος των
Ελλήνων του εξωτερικού είναι ισότιµη µε εκείνη των Ελλήνων του
εσωτερικού, αφού το άθροισµα των ψήφων των Ελλήνων του
εξωτερικού προστίθεται σ’ εκείνο των ψήφων των Ελλήνων του
εσωτερικού και η κατανοµή των εδρών πανελλαδικά γίνεται στο
σύνολο των ψήφων µε βάση τον ισχύοντα εκλογικό νόµο. Είναι
συνταγµατική, λοιπόν, υποχρέωση και εθνική ανάγκη να συµµε-
τέχουν οι Έλληνες οµογενείς στο πολιτικό γίγνεσθαι της χώρας,
γι’ αυτό και η εµπιστοσύνη που πρέπει να δείξουµε στον Από-
δηµο Ελληνισµό χρειάζεται να είναι καθολική. Η πιο σηµαντική
µορφή αυτής της εµπιστοσύνης σε µια δηµοκρατία είναι το δι-
καίωµα της ψήφου σε κάθε πολίτη.

Κύριοι συνάδελφοι, η σπουδαιότητα του νοµοσχεδίου
που συζητάµε καταδεικνύεται και από το γεγονός ότι για την
υπερψήφισή του το Σύνταγµα ορίζει πλειοψηφία των 2/3 των
Βουλευτών. Καλούµαστε συνεπώς να πάρουµε µια ιδιαίτερα ση-
µαντική απόφαση, να αναδείξουµε ως θεµελιώδες αλλά και στοι-
χειώδες δικαίωµα σε µια σύγχρονη δηµοκρατία το δικαίωµα της
ψήφου κι όχι µόνον για όσους ζουν στη χώρα µας, αλλά για όλο
τον Ελληνισµό, όπου Γης. Αν αυτό το δικαίωµα συνεχίσουµε να
το στερούµε από τους ξενιτεµένους µας απαξιώνουµε µε τον πιο
οδυνηρό τρόπο το όραµα να κάνουµε άρρηκτους τους εθνικούς
δεσµούς µε τους συµπατριώτες της διασποράς. Απ’ αυτή τη σκο-
πιά είναι ένα µείζον εθνικό ζήτηµα που απαιτεί µια πλατιά συναί-
νεση. Απαιτεί την υπέρβαση, απαιτεί να σηκωθούµε λίγο πιο
πάνω από τις κοµµατικές αντιλήψεις µας, να ξεπεράσουµε τις µι-
κροκοµµατικές σκοπιµότητες και να στείλουµε στους απανταχού
Έλληνες το µήνυµα ότι έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε εµάς που
ζούµε στην Ελλάδα, τις ίδιες µε εµάς δυνατότητες συµµετοχής
στα κοινά και βεβαίως, τις ίδιες µε εµάς υποχρεώσεις.

Το Συµβούλιο του Απόδηµου Ελληνισµού συναίνεσε,
πήρε θετική απόφαση. Τώρα µένει σ’ εµάς να αποφασίσουµε. Ας
αναλάβει, λοιπόν, ο καθένας τις ευθύνες του και τις συνέπειες
των πράξεών του.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο κ. Χαράλαµπος
Καστανίδης έχει το λόγο για επτά λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ξεκινήσω µε έναν σχολιασµό της συζήτησης που προηγήθηκε.

∆εν γνωρίζω τις πατριωτικές και αντιστασιακές περγαµηνές
του Αρχηγού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ώστε ευκό-
λως να περιφρονεί και να υποτιµά την τεράστια συνεισφορά του
Ανδρέα Παπανδρέου στην εθνική µας πορεία.

Μπορώ όµως να υποδείξω στον Αρχηγό του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού να είναι εξαιρετικά προσεκτικός, όταν κρίνει
πρόσωπα και τους θεσµικούς τους ρόλους –δηλαδή τον Πρόε-
δρο του ΠΑΣΟΚ, αλλά και τον αείµνηστο Ανδρέα Παπανδρέου-
αναλογιζόµενος ότι στο εσωτερικό του κόµµατός του υπάρχουν
στελέχη που η οικογενειακή τους παράδοση παραπέµπει στη δι-
κτατορία των συνταγµαταρχών, όπως επίσης ότι έχει στελέχη
που υπήρξαν συνοµιλητές νεοφασιστικών οργανώσεων.

∆εύτερον, σε ό,τι αφορά την εισαγγελική αναγγελία σχετικά
µε την υπόθεση Παυλίδη, έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να απο-
τυπωθεί η οριστική στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας επί αιτήµατος
προανακριτικής επιτροπής.

∆ιότι, αν µεν η Κυβέρνηση και το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας αποφασίσουν να υιοθετήσουν την ιδέα της προανακριτικής
επιτροπής, τότε ερευνητέον γιατί στο µεγαλύτερο µεταπολιτευ-
τικό σκάνδαλο που είναι το Βατοπέδι επέλεξαν την οδό της πα-
ραγραφής µε την άρνηση σύστασης προανακριτικής επιτροπής.
Εάν διαφωνήσουν, τότε πιστοποιούν ότι είναι οριστική η από-
φασή τους να οδηγήσουν κάθε σκάνδαλο στην παραγραφή και
να εµποδίσουν τη διαφάνεια στη δηµόσια ζωή.

Κύριοι συνάδελφοι, επί του νοµοσχεδίου, άκουσα τον Πρόε-
δρο της Κυβέρνησης να ισχυρίζεται ότι η Ελλάδα δεν πρέπει
ούτε να αγνοήσει ούτε να θυσιάσει τις επιθυµίες και τα συµφέ-
ροντα του Ελληνισµού της διασποράς. Ισχυρίζοµαι ότι η νοµο-
θετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για την παροχή ψήφου
στους απόδηµους Έλληνες και αγνοεί και θυσιάζει τα συµφέρο-
ντα του Ελληνισµού της διασποράς.

Οφείλω αυτό να το εξηγήσω και µε αυτό τον τρόπο να γίνει
κατανοητό όχι µόνο στους Έλληνες εντός της κρατικής επικρά-
τειας, αλλά κυρίως στους αποδήµους, γιατί η Κυβέρνηση τους
εµπαίζει και γιατί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µαζί σχεδόν µε το
σύνολο της υπόλοιπης Αντιπολίτευσης, διαφωνεί.

Πρώτον, το θεωρητικό ενδεχόµενο να εκλεγούν ορισµένοι
Βουλευτές Επικρατείας που να εκπροσωπούν τους απόδηµους
Έλληνες µπορεί να οδηγήσει στον τελικό αποκλεισµό τους, διότι
τελικά έχει σηµασία η απόφαση της ηγεσίας εκάστου κόµµατος,
που µπορεί να συγκροτήσει ψηφοδέλτιο Επικρατείας, αν θα
βάλει σε εκλόγιµη σειρά ή όχι τους απόδηµους Έλληνες.

∆εύτερον, είναι απολύτως απροσδιόριστος ο αριθµός των Ελ-
λήνων της ∆ιασποράς που έχουν τη δυνατότητα να ασκήσουν το
δικαίωµα να ψηφίσουν, µε αποτέλεσµα να σκεφθούµε ότι είναι
πιθανόν να οδηγηθεί σε αµφισβήτηση η διαφάνεια του εκλογι-
κού αποτελέσµατος.

Τρίτον, το σχέδιο νόµου που εισηγείται η Κυβέρνηση έρχεται
σε ευθεία αντίθεση µε τα οµόφωνα ψηφίσµατα της Παγκόσµιας
Συνέλευσης του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού και µε τα
οµόφωνα ψηφίσµατα των περιφερειακών συνελεύσεων του Συµ-
βουλίου Αποδήµου Ελληνισµού.

Σε αυτά τα οµόφωνα ψηφίσµατα υπάρχουν δύο τουλάχιστον
αρχές που δεν συµπεριλαµβάνονται στο υπό ψήφιση νοµοσχέ-
διο. Είναι η δυνατότητα ψήφου των αποδήµων µε επιστολική
ψήφο και επίσης η συγκρότηση διακριτών εκλογικών περιφε-
ρειών στο εξωτερικό, στην ευρύτερη δηλαδή επικράτεια του Ελ-
ληνισµού.

Οι δύο αυτές προτάσεις δεν υιοθετούνται. Άρα, έχουµε αντί-
θεση µε τα οµόφωνα ψηφίσµατα και της Παγκόσµιας Συνέλευ-
σης και των περιφερειακών συνελεύσεων.

Όµως, το χειρότερο όλων είναι ότι το σχέδιο νόµου που συ-
ζητούµε, εάν εικάζετο ότι µπορούσε να ψηφιστεί από τα 2/3 της
Βουλής των Ελλήνων, θα είχε καταπέσει µετά από αίτηση αντι-
συνταγµατικότητας στα δικαστήρια της χώρας, διότι έχει εµφανή

αντισυνταγµατική διάταξη.
Προσκρούει στο άρθρο 54 του Συντάγµατος. Γιατί; Κάτι το

οποίο δεν κατανοεί το κόµµα που σήµερα κυβερνά ή δεν θέλει να
κατανοήσει. Το άρθρο 54 ορίζει µε σαφήνεια την αρχή της ανα-
λογικότητας. Ορίζει, πιο συγκεκριµένα, ότι ο αριθµός των εκλο-
γικών εδρών των περιφερειών κατανέµεται ανάλογα µε το νόµιµο
πληθυσµό της χώρας. Αυτό σηµαίνει ότι η συνταγµατική αρχή
της αναλογικότητας εφαρµοζόµενη για τους εκπροσώπους του
Απόδηµου Ελληνισµού θα έπρεπε να οδηγήσει στην αρχή ότι
ανάλογος µε το πόσοι ψηφίζουν πρέπει να είναι και ο αριθµός
των Βουλευτών που θα εκλεγούν.

Εάν, λοιπόν, για να χρησιµοποιήσω ένα αριθµητικό παρά-
δειγµα, ψήφιζαν διακόσιες χιλιάδες Έλληνες της διασποράς θα
έπρεπε, µε βάση τους καταγεγραµµένους στα ελληνικά δηµοτο-
λόγια, να βρούµε ποια είναι η αναλογία των εδρών που αντιστοι-
χεί στους ψηφίσαντες. Είναι βέβαιο ότι δεν είναι ούτε ένας, ούτε
δύο ούτε τρεις Βουλευτές. Άρα, παραβιάζεται η αρχή της ανα-
λογικότητας που προβλέπει το άρθρο 54 του Συντάγµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια επιπλέον παρατήρηση.
Ισχυρίστηκε ο Υπουργός Εσωτερικών ότι δεν µπορεί να υπάρ-

ξει ξεχωριστή εκλογική περιφέρεια ή ξεχωριστές εκλογικές πε-
ριφέρειες στο εξωτερικό διότι η ερµηνεία του όρου «επικράτεια»
δεν µπορεί να συµπεριλάβει, πέραν των κρατικών ορίων της Ελ-
λάδας, τις χώρες όπου διαβιεί σήµερα ο Ελληνισµός.

Αλλά τότε τίθεται ένα ερώτηµα. Εάν η επικράτεια είναι ό,τι πε-
ριλαµβάνεται στα κρατικά όρια, σύµφωνα µε την άποψη της Κυ-
βέρνησης, τότε δεν δικαιούται να ψηφίσουν ούτε καν µε
επιστολική ψήφο και αυτοί που βρίσκονται εκτός των ορίων της
Ελλάδας…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Κάνετε λάθος, αφού το 52 παράγρα-
φος 2 γράφει…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Όχι, δεν ισχυρίζοµαι εγώ αυτό,
κύριε Κελέτση. Αυτό που ισχυρίζοµαι είναι ότι εάν η ερµηνεία
είναι ότι η επικράτεια είναι ό,τι περιλαµβάνεται εντός των κρατι-
κών ορίων και γι’ αυτό δεν µπορούν να συσταθούν εκλογικές πε-
ριφέρειες στο εξωτερικό, τότε και όσοι ψηφίζουν εκτός των
ορίων της Επικράτειας, δηλαδή των κρατικών ορίων δεν έχουν
δικαίωµα ψήφου.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Μα, γιατί;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είναι γραµµένοι στην Επικράτεια.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Αφήστε µε να τελειώσω...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Μην διακόπτετε.
Παρακαλώ, πρέπει να ολοκληρώσετε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: ∆εν είναι αυτή η ορθή ερµη-

νεία. Η ορθή ερµηνεία είναι ότι η Επικράτεια περιλαµβάνει και
τον Ελληνισµό πέραν των κρατικών ορίων, άρα µπορούν να συ-
σταθούν εκλογικές περιφέρειες και στο εξωτερικό. Άρα, είναι
ασυγχώρητη, ασύγγνωστη η αµέλεια της ελληνικής Κυβέρνησης
να µην κάνει εκλογικές περιφέρειες και να έρθει σε σύγκρουση…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Παρακαλώ ολο-
κληρώστε, κύριε Καστανίδη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: …µε το Συµβούλιο Αποδήµου
Ελληνισµού.

Αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους είναι προφανής η αντι-
συνταγµατικότητα και γι’ αυτό ακριβώς µε αίσθηµα ευθύνης η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα αναλάβει πρωτοβουλία µε πνεύµα
συναίνεσης που πραγµατικά να δικαιώνει τις προσδοκίες του
Απόδηµου Ελληνισµού.

Ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Επί προσωπικού εί-

πατε;
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Πρέπει να απαντήσω στον

κ. Καστανίδη γι’ αυτά που είπε για τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Να σας κάνω µια

πρόταση προτού αρχίσετε;
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Αποµένουν ακόµη
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τρεις οµιλητές και ούτως ή άλλως θα δευτερολογήσετε. Για την
οικονοµία της συζητήσεως µήπως πρέπει να περιµένουµε να τε-
λειώσουν και οι τρεις και µετά να πάρετε το λόγο;

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν θα χρειαστώ πάνω
από ένα λεπτό. Έχετε τη διαβεβαίωση µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ορίστε, έχετε το
λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Μου κάνει πολύ µεγάλη
εντύπωση πώς ένας τόσο αξιοπρεπής συνήθως συνάδελφος,
όπως ο κ. Καστανίδης άφησε να φύγουν από το στόµα του τόσο
κολοσσιαία ψεύδη.

Απάντηση, λοιπόν, πρώτη. Είπε ο κ. Καστανίδης ότι δεν γνω-
ρίζει ποιες είναι οι αντιστασιακές περγαµηνές του Προέδρου του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, κύριε
συνάδελφε, αν και θα έπρεπε να το ξέρετε ότι ο κ. Καρατζαφέ-
ρης υπήρξε φυλακισµένος στο ΕΑΤ-ΕΣΑ.

∆εύτερον, είναι ανατριχιαστικό, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι µέσα στο Κοινοβούλιο εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ αναφέρθη έστω και εµµέσως σε οικογενειακή ευθύνη,
πράγµα που παραπέµπει στο καθεστώς των ναζί. Το µόνο καθε-
στώς στον κόσµο σήµερα που υιοθέτησε αυτά που είπε πριν ο κ.
Καστανίδης έστω και εµµέσως ήταν το Γ’ Ράιχ. Θα ήταν σαν να
έλεγα εγώ ως Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ ότι
επειδή ο κ. Θεόδωρος Πάγκαλος είχε παππού δικτάτορα θα
έπρεπε να ψαχθεί καλύτερα το ΠΑΣΟΚ για τους Βουλευτές του!

Παρακαλώ πάρα πολύ να ανακαλέσει ο κύριος συνάδελφος
αυτά τα απαράδεκτα τα οποία είπε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω. Η πολιτική κριτική του Προέδρου του ΛΑΟΣ εστιά-
ζεται σε ένα πραγµατικό γεγονός, ότι ο αξιότιµος κύριος Πρόε-
δρος του ΠΑΣΟΚ, αν και ο ίδιος γεννηθείς στο εξωτερικό -ο ίδιος
γνωρίζει για το ποιους λόγους γεννήθηκε στο εξωτερικό, εµάς
δεν µας ενδιαφέρει καθόλου, καλώς έκανε- πρώτον, αρνείται το
κόµµα του να δώσει ψήφο στους Έλληνες του εξωτερικού και
δεύτερον, κατά τη γνώµη µας, πολιτικά απαραδέκτως δεν είναι
σήµερα στο Κοινοβούλιο…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: …ο µόνος από τους πολι-
τικούς αρχηγούς που δεν ήταν παρών σήµερα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κατεγράφη η

άποψή σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ελάτε για ένα

λεπτό κι εσείς, κύριε Καστανίδη. Ανοίξαµε τώρα θέµατα τα οποία
είχαν ήδη κλείσει.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Έχετε ένα λεπτό, κύριε Καστανίδη.
Ένα λεπτό µόνο.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν επιθυµώ

επί της ουσίας να ανοίξω διάλογο µε τον κ. Γεωργιάδη, παρά το
γεγονός ότι κανείς θα µπορούσε να θεωρηθεί βαρύτατα προ-
σβεβληµένος, εάν του αποδώσουµε απόψεις που υιοθέτησαν οι
Ναζί.

Έχω µόνο να πω ένα πράγµα. Ιστορικώς δεν ενικήθη ποτέ η
ανοησία και γι’ αυτό ακριβώς δεν θα επιχειρήσω και εγώ να το
πράξω!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου
της Βουλής των Ελλήνων σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές
και πέντε συνοδοί-καθηγητές από το 1ο Γυµνάσιο Καλύµνου και
από το Ειδικό Εργαστήριο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης Καλύµνου.

Χαιρετίζουµε, λοιπόν, τους επισκέπτες µας από την ωραία Κά-
λυµνο. Ευχόµαστε στους µαθητές και στους σπουδαστές καλή
πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γιώργος Πεταλωτής.
Έχετε το λόγο, κύριε Πεταλωτή, για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα µέσα από µία

έντονη διαδικασία -είναι η αλήθεια- το σχέδιο νόµου της Κυβέρ-
νησης σχετικά µε την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος στις
βουλευτικές εκλογές των Ελλήνων εκλογέων που διαµένουν στο
εξωτερικό.

Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου για το οποίο προσπαθεί να µας
πείσει η Κυβέρνηση τόσο στην επιτροπή όσο και µέσα στην Αί-
θουσα της Ολοµέλειας ότι είναι το σχέδιο νόµου το οποίο επιτέ-
λους υλοποιεί τη γνωστή εδώ και πολλά χρόνια επιθυµία των
Ελλήνων Βουλευτών, αλλά και των Ελλήνων πολιτών συνολικά
για την ψήφο των οµογενών µας, για την ψήφο των Απόδηµων
Ελλήνων της διασποράς.

Είναι, όµως, απαράδεκτο σε ένα τόσο σηµαντικό και καυτό ζή-
τηµα και όχι µόνο ηθικό, αλλά και πραγµατικό -σε πραγµατικό
επίπεδο- η Κυβέρνηση να φέρνει ένα σχέδιο νόµου το οποίο
απλώς χρησιµοποιεί για φτηνή επικοινωνιακή πολιτική, για φτη-
νούς εντυπωσιασµούς και µε δεδοµένο ότι σε όσες συζητήσεις
έγιναν µέχρι τώρα, προτού έρθει αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή,
υπήρχε σχεδόν σύσσωµη η άρνηση της Αντιπολίτευσης να το ψη-
φίσει και µε δεδοµένο δεύτερον ότι απαιτείται ισχυρή πλειοψη-
φία, η ειδική πλειοψηφία των 2/3 της Βουλής, έτσι ώστε να
καταστεί αυτό το σχέδιο νόµου νόµος του ελληνικού κράτους.

Ποιος ο λόγος του να έρθει τώρα αυτό το νοµοσχέδιο; Ο
µόνος λόγος είναι, µέσα από µία καθαρή διαστρέβλωση της
πραγµατικότητας, να εκθέσει -νοµίζει η Κυβέρνηση ότι θα εκθέ-
σει- το ΠΑΣΟΚ στα µάτια των οµογενών µας. Και σ’ αυτό, βέβαια,
έχει την πλήρη βοήθεια και συνεπικουρία του εταίρου κόµµατος
της Αντιπολίτευσης, που τώρα τελευταία αλληλοστηρίζονται
πάρα πολύ σηµαντικά, του κόµµατος του ΛΑΟΣ, ενός κόµµατος
του οποίου ακούσαµε τις απόψεις, µε τόσο ακραιφνή τρόπο και
τόσο υπέρ αυτού του νοµοσχεδίου, που ούτε ο εισηγητής αυτού
του νοµοσχεδίου από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας ούτε
καν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας
ήταν τόσο κάθετος και τόσο υπερασπιστικός αυτού του νοµο-
σχεδίου.

Νοµίζω ότι ζούµε χρονικά σε στιγµές που δικαιολογούν αυτές
τις συνεργασίες µεταξύ της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ και
µάλιστα, σε ένα πεδίο όπου κινδυνεύουµε αυτές τις δύο µέρες
που συζητείται το νοµοσχέδιο αυτό, αλλά και στην επιτροπή να
καταντήσουµε τους οµογενείς µας στο εξωτερικό υπόθεση φολ-
κλόρ. ∆ιότι ακούσαµε από τις πλευρές που υπερασπίζονται αυτό
το νοµοσχέδιο να µας λένε και να ισχυρίζονται εδώ το πόσο ση-
µαντική είναι η οµογένεια, το πόσο µεγάλη σηµασία και σπου-
δαιότητα έχουν οι Έλληνες της διασποράς, το πόσο είναι πιο
Έλληνες από τους Έλληνες, λες και δεν είναι δική µας άποψη
του ΠΑΣΟΚ, αλλά και των άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
-υποθέτω, είµαι σίγουρος, µάλλον- και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΚΕ
για τη σηµασία αυτών των ανθρώπων.

Και να σας υπενθυµίσω, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριοι συ-
νάδελφοι του ΛΑΟΣ, ότι το πόση ευαισθησία έχουµε εµείς γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους το έχουµε δείξει έµπρακτα και όχι σήµερα
µε ένα ψευδεπίγραφο και µε ψευδή αιτιολογία σχέδιο νόµου που
έρχεται µόνο και µόνο για φθηνούς εντυπωσιασµούς.

Γιατί εµείς, το ΠΑΣΟΚ, ήµασταν αυτοί που συστήσαµε το Συµ-
βούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, το γνωστό ΣΑΕ, εµείς ήµασταν
αυτοί που ως κυβέρνηση το 2001 αναλάβαµε την πρωτοβουλία,
θέτοντας στη Συνταγµατική Αναθεώρηση τη θέσπιση του µεγά-
λου ζητήµατος ψήφου των αποδήµων οµογενών συµπολιτών
µας, των αποδήµων Ελλήνων και εσείς έρχεσθε σήµερα να µας
πείτε ότι ενδιαφέρεσθε εσείς για τους οµογενείς και δεν ενδια-
φερόµαστε εµείς.

Και θα σας πω και κάτι άλλο, επειδή ακούστηκαν πολλά ιστο-
ρικά εδώ για την οµογένεια. Εγώ δεν µπορώ να ξεχάσω από πού
προέρχεται αυτή η οµογένεια. Εγώ προέρχοµαι από µια περιοχή,
από τη βόρεια Ελλάδα, από τη Θράκη, όπου µετά τον εµφύλιο
πόλεµο, στις δεκαετίες του ‘50 και του ‘60, όταν σε όλη την Ευ-
ρώπη και σε όλο τον κόσµο έχτιζαν τις οικονοµίες τους και τις
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κοινωνίες τους τα πολιτισµένα κράτη µε βάση το ανθρώπινο δυ-
ναµικό τους, εµείς, σε µια περίοδο όπου τη βασική ευθύνη της
διακυβέρνησης την είχε η ∆εξιά, διώχναµε τους νέους µας, ει-
δικά τους νέους από είκοσι µέχρι τριάντα χρονών, στέλνοντάς
τους στη Γερµανία, στα ανθρακωρυχεία του Βελγίου και δια-
σπείροντάς τους σε όλο τον κόσµο.

Άρα ας έχουµε και τον ιστορικό νου και την ιστορική σκέψη και
µνήµη για να ξέρουµε, ποιος ευθύνεται για όλη αυτή τη δια-
σπορά, ποιος είναι κοντά στους οµογενείς και ποιος πρέπει να
ζητάει συγγνώµη σήµερα από τους οµογενείς, γιατί βρίσκονται
εκεί που βρίσκονται.

Και αν πραγµατικά θέλει να δείξει η Κυβέρνηση το ενδιαφέρον
της γι’ αυτούς τους ανθρώπους, ας κάνει µια βόλτα –που πι-
στεύω ότι την κάνει- για να συζητήσει µε τους ανθρώπους της
διασποράς.

Εγώ µαζί µε άλλους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ έτυχε να βρί-
σκοµαι εδώ και δεκαπέντε µέρες στη Γερµανία και στην Ολλαν-
δία, όπου διαπιστώσαµε ότι οι ελληνικές κοινότητες διαλύονται,
βρίσκονται στη χειρότερη κατάσταση που θα µπορούσαν να βρε-
θούν. Τα ελληνικά σχολεία στη Γερµανία βρίσκονται πλέον σε µια
τραγική κατάσταση. Στο Νταχάου που ήµουν, κύριε Υπουργέ,
πριν από δύο εβδοµάδες προσπαθούν εδώ και πέντε χρόνια να
βγάλουν µια άδεια από την πολεοδοµία για να λειτουργήσουν
δύο αίθουσες, γιατί τα Ελληνόπουλα στα σχολεία της Γερµανίας
κάνουν µάθηµα σε µια αίθουσα τριάντα πέντε και σαράντα παι-
διά.

Εµείς έχουµε, λοιπόν, σαφή άποψη για το πώς πρέπει να ψη-
φίζουν και για το ότι πρέπει να ψηφίζουν οι οµογενείς µας, µια
άποψη που έχει και το ΣΑΕ. Και όπως είπε και ο συνάδελφος κ.
Καστανίδης, εκφράστηκε οµόφωνα και σε κεντρικό και σε περι-
φερειακό επίπεδο.

Εµείς, αντιτιθέµενοι στο αντισυνταγµατικό νοµοσχέδιο που
φέρνετε σήµερα –και εξηγήσαµε την αντισυνταγµατικότητα- µι-
λάµε για δηµιουργία εκλογικών περιφερειών, έτσι ώστε πραγµα-
τικά οι απόδηµοί µας να έχουν τους εκπροσώπους τους και όχι
να τους χρησιµοποιούµε, όπως θέλετε εσείς, απλώς για να
αθροίζουµε ψήφους στα κόµµατά µας και στο τέλος να µην
έχουν κανέναν εκπρόσωπο.

Μιλάµε, λοιπόν, για τη δηµιουργία χωριστών εκλογικών περι-
φερειών, για εκλογή απόδηµων Βουλευτών υποχρεωτικά, για θέ-
σπιση της επιστολικής ψήφου και για απογραφή των αποδήµων
ψηφοφόρων.

Αυτή ήταν η θέση του ΣΑΕ πριν προσπαθήσετε εσείς να τη νο-
θεύσετε, του ΣΑΕ που είναι άµεσα θεσµοθετηµένο γνωµοδοτικό
όργανο της ελληνικής πολιτείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στην Ιταλία και στη Γαλλία υπάρχουν περιφέρειες. ∆είτε λίγο

το παράδειγµα των χωρών αυτών που βρίσκονται δίπλα µας, έτσι
ώστε να σταµατήσετε να εξαπατάτε τους οµογενείς και να χρη-
σιµοποιείτε αυτό το νοµοσχέδιο για να σπιλώσετε το ΠΑΣΟΚ, ένα
κόµµα το οποίο γνωρίζουν πολύ καλά οι απόδηµοι και το αποδέ-
χονται σε όλον τον κόσµο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και εγώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Νοµό

Κοζάνης κ. Νικόλαος Τσιαρτσιώνης για επτά λεπτά.
ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ: Πόσοι είναι ακόµα να µιλήσουν,

κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Μπορείτε να διευ-

κολύνετε τη συζήτηση παραιτούµενοι του δικαιώµατος δευτερο-
λογίας.

ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ: Μόνο για δύο λεπτά, κύριε Πρόε-
δρε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και εγώ για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ελπίζω να συµφω-

νείτε όλοι.
Ορίστε, κύριε Τσιαρτσιώνη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά τα καταφέραµε.
∆εν θα περίµενα ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, µια τέτοια πρόταση, ένα
τέτοιο θέµα, να µας κάνει να διαφωνήσουµε στα όρια του εθνικού
διχασµού.

Περίµενα ότι θα ήταν διαφορετική αυτή η συζήτηση και ότι ως
το τέλος θα µπορούσαµε να βρούµε έναν τρόπο συνεννόησης
και σύγκλισης. Έζησα τον τελευταίο ενάµιση χρόνο, µαζί µε τους
συναδέλφους της επιτροπής για τον Απόδηµο Ελληνισµό, από
κοντά όλον τον προβληµατισµό και όλη την εξέλιξη του θέµατος.
Πρέπει να σας πω ότι στις επαφές που τον τελευταίο ενάµιση
χρόνο έχουµε πυκνώσει και πραγµατικά έχουµε σαρώσει την ελ-
ληνική οµογένεια, διαπιστώσαµε ότι εκείνοι –δυστυχώς για µας-
είναι πιο ώριµοι στο να βρίσκουν τρόπους σύγκλισης και να ξε-
χωρίζουν το εθνικό από το µικροπολιτικό και το µικροκοµµατικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ακράδαντα ότι το
παρόν νοµοσχέδιο ξεχωρίζει από τα υπόλοιπα. ∆εν είναι ένα νο-
µοσχέδιο που έρχεται να ρυθµίσει κάποιες µεταξύ µας υποθέ-
σεις ή ζητήµατα που αφορούν την εσωτερική πολιτική ζωή ή τη
διοικητική ζωή. Είναι ένα νοµοσχέδιο που έρχεται ως τοµή στα
ελληνικά πολιτικά δεδοµένα να ενσωµατώσει και να φέρει τους
απόδηµους Έλληνες, τους Έλληνες του εξωτερικού, στην πολι-
τική ζωή του τόπου.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί να ενώσει τον Ελληνισµό.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά επιχειρεί να συστρατεύ-
σει όλες τις δυνάµεις του Ελληνισµού –και είναι πάρα πολλές και
το ξέρουµε όλοι µας- µέσα σε µία συγκροτηµένη πορεία για το
επόµενο διάστηµα.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που θα εναρµόνιζε –εφόσον ψηφιζόταν,
διότι κάθε ελπίδα εξέλειπε πλέον- στα δεδοµένα της παγκοσµιο-
ποίησης την πορεία του ελληνικού έθνους στα επόµενα χρόνια.
Και δεν είναι µόνο µία υποχρέωση αλλά είναι πραγµατικά µία
ιστορική αναγκαιότητα, πέραν από υποχρέωση, γιατί έρχεται σε
µία στιγµή που δεν είναι και στα καλύτερά της η ελληνική πολι-
τική ζωή. Έρχεται σε µία στιγµή που η ελληνική πολιτεία, όπως
και όλη η Ευρώπη, όπως και όλος ο κόσµος, δίνει αγώνα προ-
κειµένου να αντεπεξέλθει σε µία δύσκολη οικονοµική ύφεση και
κρίση.

Έρχεται, λοιπόν, ως ιστορική αναγκαιότητα να ενώσει όλες τις
δυνάµεις του Ελληνισµού, για να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν
σ’ αυτήν την πρωτοφανή κατάσταση. Και, βέβαια, εκπληρώνει
ένα όραµα του οικουµενικού Ελληνισµού.

Πώς φθάσαµε, όµως, ως εδώ; Πώς φθάσαµε σήµερα να µη
συµφωνούµε; Έρχεται ένα πάγιο αίτηµα των Ελλήνων του εξω-
τερικού και βρίσκει τη δικαίωσή του µε τη συνταγµατική αναθε-
ώρηση του 2001. Έρχεται, λοιπόν, να αναγνωρίσει την άσκηση
του δικαιώµατος ψήφου στους οµογενείς στον τόπο διαµονής
τους.

Τότε, το ΠΑΣΟΚ ως κυβέρνηση και η Νέα ∆ηµοκρατία ως αντι-
πολίτευση συµφωνούσαν. Η Νέα ∆ηµοκρατία σήµερα ως Κυ-
βέρνηση βρίσκει απέναντί της το ΠΑΣΟΚ ως Αντιπολίτευση.
Αναγνωρίζετε τις διαφορές; Το ΠΑΣΟΚ αντιλαµβάνεται τη συ-
ναίνεση από τη θέση ισχύος, από την κυβερνητική θέση. ∆εν είναι
έτσι η συναίνεση. Και, δυστυχώς, οι νοµοθέτες του 2001 και της
συνταγµατικής αναθεώρησης έδωσαν µία σαφή εντολή προς
όλους µας. Ποια είναι η εντολή; Συναίνεση! ∆ιακόσιες ψήφοι
χρειάζονται! Ήξερε πολύ καλά ο νοµοθέτης και έδωσε αυτήν την
εντολή. ∆ηλαδή, βρείτε τα, προκειµένου να συγκροτηθούν και να
µαζευτούν διακόσιες ψήφοι!

Όµως, το ΠΑΣΟΚ σήµερα αρνείται και τον ίδιο του τον εαυτό.
Εµποδίζει την ολοκλήρωση που εκείνο ως κυβέρνηση είχε δρο-
µολογήσει. Βλέπετε, άλλαξε ο ρόλος του. Τώρα, από τη θέση της
Αντιπολίτευσης αρνείται τα πάντα. Αρνείται για την άρνηση, όταν
–σας είπα και πριν- οι διακόσιες ψήφοι είναι εντολή συναίνεσης
για όλους. Και αυτή η πρόταση της Κυβέρνησης η οποία ζυµώ-
θηκε αυτά τα δύο χρόνια, είναι κατ’ εξοχήν προϊόν συναίνεσης,
καθ’ όσον είδαµε και στις επαφές µας µε τους απόδηµους Έλ-
ληνες ότι συνέλαβαν τα µηνύµατα, καθ’ όσον κατέθεσε ένα
πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο αναφερόταν στις εκλογικές περιφέ-
ρειες του εσωτερικού.

Έρχεται και το βελτιώνει µε τις παρατηρήσεις αλλά και τις
απόψεις και τις προτάσεις του ΣΑΕ, του Συµβουλίου Αποδήµου
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Ελληνισµού, και βάζει και την εκπροσώπηση στα ψηφοδέλτια Επι-
κρατείας των Ελλήνων του εξωτερικού. ∆εν κατορθώνει, όµως,
το ΠΑΣΟΚ και σ’ αυτήν την περίπτωση να διατυπώσει µία συγκε-
κριµένη πρόταση. Ταλαιπωρείται. Ανατρέξτε στα Πρακτικά. Παν-
σπερµία προτάσεων και προσεγγίσεων, εκθέσεις ιδεών χωρίς
προοπτική υλοποίησης. Ταλαιπωρείται το ίδιο εσωτερικά, διότι
δεν έχει µία συγκροτηµένη πρόταση, αλλά ταλαιπωρείς και
όλους εµάς. Και όσο ήταν και κρυβόταν πίσω από την πρόταση
του ΣΑΕ ότι «ναι» εκλογικές περιφέρειες και εκπροσώπους, ήταν
καλά.

Όταν, όµως, στην τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής –στην
κοινή συνεδρίαση- το ΣΑΕ αναγνώρισε τη θετικότητα αυτού του
σχεδίου νόµου, το ΠΑΣΟΚ βρέθηκε ξεκρέµαστο, διότι δεν είχε
άλλη πρόταση, δεν είχε άλλη θέση. Και σήµερα, όµως, εξακο-
λουθεί να αναφέρεται –και όλοι οι οµιλητές αναφερόντουσαν- σε
όλα τα προηγούµενα, εκτός από την τελευταία εξέλιξη του ΣΑΕ.
∆εν µπορούµε, όµως, να παίζουµε µε τους θεσµούς και µάλιστα,
να αναφέρουµε σ’ αυτήν την εξέλιξη ότι δεν αναγνωρίζουµε τους
εκπροσώπους του ΣΑΕ, διότι και αυτό το είδαµε στη συνεδρίαση
της επιτροπής.

Αφού δεν υπάρχει καµµία τελική πρόταση, γιατί αρνούµαστε
τη συναίνεση που ικανοποιεί στο µέγιστο δυνατό τις επιθυµίες
όλων µας; Η πρόταση για δηµιουργία εκλογικών περιφερειών
είναι ένα πρόσχηµα για την άρνηση και το ξέρουµε. Η πρόταση
της Κυβέρνησης ικανοποιεί και τα δύο µεγάλα ζητούµενα. Και
την ψήφο στον τόπο διαµονής, αλλά και την εκπροσώπηση. Θα
καταγράψει τις δυνάµεις των απανταχού Ελλήνων. Θα ανοίξει το
δρόµο για τη δηµιουργία εκλογικών περιφερειών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, µε τα καµώµατά τους, δυστυχώς, οι κύριοι της Αξιω-

µατικής Αντιπολίτευσης κλείνουν την πόρτα στους απόδηµους
Έλληνες. Ζητούν την επιστολική ψήφο, όταν στερούν το δικαί-
ωµα άσκησης της ίδιας της ψήφου. Ζητούν την εκπροσώπησή
και δεν ανοίγουν αυτήν την προοπτική ούτε καν µέσω του ψη-
φοδελτίου Επικρατείας. Κόπτονται ότι θέλουν να τα δώσουν όλα
αλλά δεν αφήνουν να δηµιουργηθεί ούτε το πρώτο βήµα µε αυτό
το σχέδιο νόµου.

Από τους τρεις, λοιπόν, εκπροσώπους που είναι σίγουρο ότι
θα εκλεγούν, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις και της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και του ΛΑΟΣ –και βεβαίως αν ψηφιζόταν και από το
ΠΑΣΟΚ, θα είχαµε τρεις εκπροσώπους στην επόµενη µετά το
2011 Βουλή- προτιµούν το απόλυτο µηδέν, την απόλυτη άρνηση.
Όµως, αυτό δεν θα τους συγχωρήσουν ποτέ οι απόδηµοι.

Κάντε ένα βήµα -είναι πλέον αργά- την επόµενη Τρίτη, όπου
θα έχουµε ονοµαστική ψηφοφορία. ∆εν το βλέπω, όµως. Ας εί-
µαστε δυνατοί να δηµιουργήσουµε άλλη δυναµική πάλι µε δική
µας πρωτοβουλία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,

κύριε Τσιαρτσιώνη.
Κλείνουµε τον κατάλογο των πρωτολογιών µε την κ. Νατάσα

Ράγιου, Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Νοµό Αχαΐας.
Κυρία Ράγιου, έχετε το λόγο.
ΝΑΤΑΣΑ ΡΑΓΙΟΥ-ΜΕΝΤΖΕΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να κάνω µία εκµυστήρευση. Νιώθω πάρα πολύ

κουρασµένη από την υποκρισία και τα τεχνάσµατα που ακού-
στηκαν σ’ αυτήν τη συζήτηση σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα σε ένα
θέµα τόσο σοβαρό, σε ένα θέµα εθνικής σηµασίας και εθνικής
συνείδησης.

∆εν ξέρω αν κατάλαβε κανείς ξεκάθαρα –πολύ ξεκάθαρα,
όµως- αν το ΠΑΣΟΚ συµφωνεί τελικά µε την ψήφο στους οµογε-
νείς και διαφωνεί µε τον τρόπο. Γιατί κάπως έτσι περιγράφεται η
θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: «θέλουµε, αλλά δεν µας
αρέσει ο τρόπος και γι’ αυτό δεν ψηφίζουµε µέχρι να βρούµε το
σωστό τρόπο». Ωραία υπεκφυγή, µόνο που δεν γίνεται αντιλη-
πτή από τους έχοντες κοινό νου. Το ίδιο το Συµβούλιο Απόδη-
µου Ελληνισµού είναι υπέρ του σχεδίου νόµου και έκανε την
υπέρβαση, παρά τις προτάσεις που έχει κάνει –τα τόνισε και ο ει-

σηγητής µας νωρίτερα- να γίνει η αρχή και µετά να βρούµε τον
τρόπο.

Αυτό που µας ρωτούν και ζητούν οι απόδηµοι είναι να τους
επιτρέψουµε να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα. Πραγµατικά
πολλές φορές αναρωτιέµαι αν θα µπορούσε να υπάρχει σε ενέ-
σιµη µορφή ο κοινός νους ή κάποιο µαγικό χάπι αντικειµενικότη-
τας, µήπως και καταφέρουµε να συνεννοηθούµε επιτέλους!

∆εν είναι σκοπός µου να προκαλέσω κανέναν. Όµως,
σε ένα τόσο πολύ κρίσιµο ζήτηµα έχω τη γνώµη ότι δεν χωράνε
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες.

Αν, λοιπόν, υπάρχει κάτι που είναι –επαναλαµβάνω- κουρα-
στικό είναι να κυριαρχεί µόνιµη άρνηση από πλευράς Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, λες και εκείνη έχει το αποκλειστικό προνόµιο
της γνώσης. ∆εν µπορεί στο βωµό της δίψας για εξουσία να θυ-
σιάζονται τα πάντα, ακόµη και το δηµόσιο και το εθνικό συµφέ-
ρον της χώρας. Ο απόδηµος ελληνισµός, οι ελληνικές κοινότητες
του κόσµου είναι ένα σηµαντικό και αναπόσπαστο κοµµάτι του
ελληνικού έθνους. Οι Έλληνες της διασποράς είναι βέβαιο ότι
έχουν δώσει σκληρούς αγώνες για την επιβίωση και την ενσω-
µάτωσή τους σε κοινωνίες στις οποίες ζουν και µεγαλουργούν.
Έχουν διαπρέψει σε όλα τα πεδία της ανθρώπινης δραστηριό-
τητας, διατηρώντας αναλλοίωτη την εθνική συνείδηση. Είναι οι
ίδιοι άνθρωποι που υπηρέτησαν, υπηρετούν και υπερασπίζονται
την Ελλάδα στο παγκόσµιο περιβάλλον, συµµετέχοντας στους
κοινούς αγώνες, πάντα µε πίστη και πάνω απ’ όλα για τις αξίες
που µας ενώνουν, που είναι η παράδοσή µας, η ιστορία µας, η
θρησκεία µας, η γλώσσα µας, ο πολιτισµός µας και τελικά η πο-
λιτιστική µας ταυτότητα.

Μίλησα πριν για εθνικό συµφέρον. Θέλουµε, δεν θέλουµε, πρέ-
πει όλοι να καταλάβουµε ότι η ψήφος των αποδήµων είναι ένας
σηµαντικός µοχλός, ένας κρίκος σύνδεσης του Ελληνισµού της
διασποράς µε την Ελλάδα.

Με αυτό το σχέδιο νόµου εκφράζεται ο διακαής όσο και δί-
καιος πόθος των Ελλήνων του εξωτερικού για το δικαίωµα της
ψήφου και για το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι. Είναι
υποχρέωση της ελληνικής πολιτείας να τους παρέχει αυτό το δι-
καίωµα και ήδη έχουµε αργήσει.

Σήµερα η Κυβέρνηση κάνει ένα σηµαντικό βήµα προς αυτήν
την κατεύθυνση και όλες οι πολιτικές δυνάµεις θα πρέπει να σκε-
φθούν πρώτα ως Έλληνες και έπειτα ως κοµµατικά στελέχη.

Θεωρώ ότι πρόκειται για µια πολύ σηµαντική θεσµική µεταρ-
ρύθµιση, η οποία – επαναλαµβάνω - αποτελεί αίτηµα του απόδη-
µου Ελληνισµού, αίτηµα στο οποίο οφείλουµε να ανταποκριθούµε
µε αποφασιστικότητα και υπευθυνότητα.

Κατά την προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο δεν επιλέ-
ξαµε την εύκολη οδό να αφήσουµε ανέγγιχτο το πρόβληµα. Αντί-
θετα, πάνω στο αρχικό προσχέδιο η Κυβέρνηση ήρθε στο
διάλογο, χωρίς δογµατισµούς και προκαταλήψεις και χωρίς ψη-
φοθηρικούς υπολογισµούς, αναλαµβάνοντας την πρωτοβουλία
και την ευθύνη και προσδοκώντας ένα αποτέλεσµα που για τον
κοινό νου είναι το αυτονόητο.

Θεωρώ ότι η στιγµή είναι ιστορική. Είναι σταθµός και είναι µε-
γάλο βήµα στο όραµα του Οικουµενικού Ελληνισµού. Μια άλλη
Ελλάδα έτοιµη να υπερασπιστεί το συµφέρον της χώρας µας σε
ένα παγκοσµιοποιηµένο διεθνές περιβάλλον περιµένει να της δεί-
ξουµε αν και πόσο την υπολογίζουµε. ∆εν είµαι της άποψης ότι
οι Έλληνες, για να πάνε µπροστά, πρέπει σώνει και καλά να κοι-
τάζουν πίσω και σας καλώ να αφουγκραστείτε τη φωνή όλων
αυτών των Ελλήνων που ζουν και µας κάνουν περήφανους σε µια
άλλη µεγάλη Ελλάδα, που εκτείνεται σε όλα τα µήκη και τα πλάτη
της γης. Τους οφείλουµε πολύ περισσότερα απ’ όσα λαµβάνουν
σήµερα από εµάς. Άλλωστε θα πρέπει να επαναλάβω, τελειώνο-
ντας, ότι πάντα πίστευα πως η Γενική Γραµµατεία Απόδηµου Ελ-
ληνισµού δεν φθάνει. Κάποτε πρέπει να πάµε στην ίδρυση
Υπουργείου Απόδηµου Ελληνισµού, µε αυξηµένες ευθύνες και
µε αυξηµένες δράσεις, όπως τέτοιες είναι και οι ανάγκες των Ελ-
λήνων της διασποράς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Εκτιµώ ιδιαιτέρως,
µεταξύ των άλλων, και το ότι συντµήσατε το χρόνο της αγορεύ-
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σεώς σας κατά τρία λεπτά.
Προχωρούµε στις δευτερολογίες.
Κύριε Κελέτση, οι συνάδελφοί σας εισηγητές των άλλων κοµ-

µάτων ζήτησαν να δευτερολογήσουν για δύο λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µακρηγορήσω.

Θα είµαι σύντοµος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ωραία. ∆ύο λεπτά

και σύντοµα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Άντε να πούµε τρία!
Κύριε Πρόεδρε, κλείνει ο κύκλος της συζήτησης αυτού του

τόσου σηµαντικού νοµοσχεδίου, της τόσο σηµαντικής θεσµικής
παρέµβασης της Κυβέρνησης επί της αρχής. Κλείνει, όµως, δυ-
στυχώς µε µία εικόνα η οποία πιστεύω –και αυτό µε αποκλειστική
ευθύνη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και όχι της Κυβέρνησης-
ότι σίγουρα δεν αποτελεί τιµή για το ελληνικό Κοινοβούλιο και
για το ελληνικό πολιτικό σύστηµα. Είναι αποκλειστική ευθύνη πια
–είναι ξεκάθαρο αυτό- της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ο βασι-
λιάς πλέον είναι γυµνός.

Προσπάθησε να κρυφτεί βέβαια πίσω από το φύλλο συκής το
οποίο ήταν η δήθεν αντισυνταγµατικότητα την οποία πρότειναν
χθες οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Όµως και το φύλλο συκής
έπεσε και έτσι φάνηκε πια στον ελληνικό λαό, αλλά φάνηκε κυ-
ρίως προς τους απόδηµους Έλληνες που παρακολούθησαν τη
συζήτησή µας, ότι αυτός που δεν θέλει την ψήφο των αποδήµων
Ελλήνων, αυτός που φοβάται την ψήφο των αποδήµων Ελλήνων
είναι το ΠΑΣΟΚ.

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκανε ό,τι ήταν
δυνατόν προκειµένου να εξασφαλίσει την οµοφωνία και έφερε
ένα σχέδιο νόµου µετά από συζήτηση που ξεκίνησε από την
προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο. Έφερε πρώτα ένα προ-
σχέδιο το οποίο ήταν τελείως διαφορετικό από το σηµερινό σχέ-
διο νόµου. Άκουσε τις απόψεις των κοµµάτων, άκουσε τις
απόψεις των Βουλευτών, άκουσε τις απόψεις του ΣΑΕ και κατέ-
θεσε ένα εντελώς διαφορετικό σχέδιο νόµου. Αυτό εάν δεν είναι
υποχώρηση, αν δεν είναι διάθεση σύνθεσης, τότε τι είναι; Έρχε-
ται το ΠΑΣΟΚ εδώ σήµερα να κατηγορήσει την Κυβέρνηση, να
διαστρεβλώσει την πραγµατικότητα και να πει ότι έχει ευθύνη η
Κυβέρνηση, γιατί λέει κατεβάζει αυτό το σχέδιο νόµου. Μα, τι
άλλο να έκανε η Κυβέρνηση; Ποια είναι αυτή η αντίληψη, τι πε-
ρίεργη αντίληψη είναι αυτή του ΠΑΣΟΚ περί σύνθεσης, περί δια-
λόγου, περί διακοµµατικής συµφωνίας; Ελάτε να ψηφίσετε αυτό
που λέµε εµείς για να συµφωνήσουµε. Ωραία αντίληψη! Ωραία
διάθεση για συναίνεση!

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έκανε αυτό που έπρεπε και κατέληξε σε
ένα σχέδιο νόµου στο οποίο συµφώνησε το ΣΑΕ. Και αυτό πρέ-
πει να το πούµε. Οι εκπρόσωποι του ΣΑΕ στην επιτροπή είπαν,
συµφωνούµε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο ως µεταβατική λύση.

Τι είναι αυτό, λοιπόν, που κάνει το ΠΑΣΟΚ να επιµένει στην αρ-
χική του θέση; Αυτοί πονάνε πιο πολύ τον απόδηµο Ελληνισµό
απ’ ό,τι το ΣΑΕ; Εκφράζουν καλύτερα τον απόδηµο Ελληνισµό
από ό,τι το ΣΑΕ; Και έρχεται και ο Υπουργός στο δεύτερο θέµα
που έχει θέσει το ΠΑΣΟΚ για την επιστολική ψήφο και λέει µε δή-
λωσή του στην επιτροπή, ναι, δέχοµαι να βάλουµε µέσα πρόνοια
και για την επιστολική ψήφο. Το αγνοεί και αυτό το ΠΑΣΟΚ.

Ε, όχι, λοιπόν, δεν µπορεί να διαστρεβλώνεται η πραγµατικό-
τητα και να εµφανίζεται η Κυβέρνηση ότι δεν επιθυµεί τη συµ-
φωνία, δεν επιθυµεί τη συναίνεση και το ΠΑΣΟΚ να είναι αυτό
που δήθεν θα ήθελε ένα συναινετικό νόµο. Το σίγουρο είναι ότι
ό,τι και να κατεβάζαµε, όποια πρόταση και να φέρναµε το ΠΑΣΟΚ
θα αρνείτο να την ψηφίσει γιατί φοβάται την ψήφο των αποδή-
µων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλήθεια, τι µας πρότεινε το ΠΑΣΟΚ στη χθεσινή και στη σηµε-
ρινή συζήτηση; Έβγαλε κανείς συµπέρασµα; Ακούστηκαν εντε-
λώς διαφορετικές απόψεις από συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ. Και
αν τις αθροίσουµε µε όλα αυτά που έχουµε δει κατά καιρούς και
έχουν υποστηρίξει άνθρωποι του ΠΑΣΟΚ στις επιτροπές, τότε
πραγµατικά εκείνο το οποίο διαφαίνεται είναι ότι οι άνθρωποι
µέσα στο κόµµα τους είναι ο πύργος της Βαβέλ, δεν µιλούν την
ίδια γλώσσα, δεν αλληλοκατανοούνται και προσπαθεί ο ένας να

εξηγήσει τι µας είπε ο άλλος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Τελειώνετε, κύριε

συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Ένα λεπτό θέλω και κλείνω, κύριε Πρό-

εδρε.
Στις 26 Απριλίου 2007 από Πρακτικά της Επιτροπής Απόδηµου

Ελληνισµού ο κ. Νιώτης λέει η άποψη που εξέφρασε ο εκπρό-
σωπός µας, ο κ. Βενιζέλος, για έναν περιορισµένο, κλειδωµένο
αριθµό Βουλευτών, πέντε ή έξι, θα είναι από τη λίστα Βουλευτών
Επικρατείας. Οι απόδηµοι όταν προτείνουν είναι πάρα πολύ σε-
µνοί και προσεκτικοί». ∆ηλαδή λέει ότι η πρόταση Βενιζέλου στην
επιτροπή είναι πέντε ή έξι από τη λίστα Βουλευτών Επικρατείας.
Αυτό έγινε στις 26 Απριλίου 2007. Και συνεχίζει ο κ. Νιώτης «οι
απόδηµοι θα ήταν πολύ ικανοποιηµένοι εάν εµείς βρίσκαµε έστω
και στον ορίζοντα του 2011 µία λύση, ότι για παράδειγµα από τη
λίστα Βουλευτών Επικρατείας τα κόµµατα υποχρεωτικά ορίζουν
τρεις, τέσσερις Βουλευτές από τον απόδηµο Ελληνισµό». Πού
είναι αυτά σήµερα;

Το 2008 πάλι ο κ. Νιώτης σε έκθεση της Επιτροπής Απόδηµου
Ελληνισµού τι λέει; Λέει: «Προτείνουµε τη δηµιουργία τριών χω-
ριστών εκλογικών περιφερειών για τους εκτός επικρατείας Έλ-
ληνες πολίτες που θα εκλέξουν περιορισµένο αριθµό
Βουλευτών». Άλλη πρόταση από τον ίδιο οµιλητή σε άλλη συνε-
δρίαση.

Ο κ. Παπανδρέου στο χαιρετισµό του µας µιλάει για εκλογή
από το ψηφοδέλτιο Επικρατείας. Ο κ. Βενιζέλος µας λέει για πε-
ριφέρειες. Επιτέλους, αποφασίστε µέσα στο κόµµα σας τι πραγ-
µατικά θέλετε. Προτείνετέ το και ελάτε να το συζητήσουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Παρακαλώ απο-
φασίστε να τελειώνετε, όµως.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας …
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κλείστε επιτέλους!

Για όνοµα του Θεού!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Τελειώνω µε τη φράση µου ότι το

ΠΑΣΟΚ φέρει την αποκλειστική ευθύνη για την αποτυχία αυτού
του σηµαντικού εγχειρήµατος και της εθνικής παρέµβασης της
Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Έχει καταγραφεί.
Ευχαριστούµε, κύριε Κελέτση.
Ο κ. Χυτήρης, εισηγητής του ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο.
ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνει η συζή-

τηση για το νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση και στο τέλος
αυτό, µέσα σε δυο, τρία λεπτά, πρέπει κανείς να βγάλει, όπως
λέει ο λαός µας, τη σούµα. Ποια είναι η σούµα, λοιπόν;

Έφερε ένα νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση χωρίς συναίνεση. Συναί-
νεση που επιτάσσει το Σύνταγµα, διότι θέλει τα 2/3 προκειµένου
να γίνει δεκτό το νοµοσχέδιο αυτό. Γνωρίζοντας ότι αυτό δεν το
έχει, η Κυβέρνηση παρ’ όλο αυτά το έφερε. Το έφερε για να δη-
µιουργήσει εντυπώσεις, όπως το είδαµε από τις οµιλίες όλων,
του κ. Παυλόπουλου και τον άλλων. Σήµερα ήρθε και το βαρύ
πυροβολικό, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Και απευθύνθηκαν στον
απόδηµο Ελληνισµό για να του πουν πόσο τον αγαπάνε, πόσο
είναι µαζί του, πόσο πόσο… και πόσο κακό είναι το ΠΑΣΟΚ και
πόσο κακή είναι η Αντιπολίτευση και τα άλλα κόµµατα. Περνάνε
για αφελείς προφανώς τους απόδηµους.

Οι απόδηµοι δεν τα θέλουν αυτά, τα γνωρίζουν, τα έχουν ξα-
νακούσει εξάλλου. Οι απόδηµοι θέλουν αποτέλεσµα συγκεκρι-
µένο.

Και εγώ σας λέω ότι αν περνούσε αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα
και στις επόµενες εκλογές, το 2011 κ.λπ. ο Γιώργος, ο Κώστας
στη Μελβούρνη που είναι εκεί και εργάζονται ψήφιζαν. Και ψή-
φιζαν τη Νέα ∆ηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ ή όποιο άλλο κόµµα. Τι θα
γινόταν από την άλλη µέρα των εκλογών και για τέσσερα χρόνια;
Τίποτα. Αυτοί θα ήταν στη Μελβούρνη και θα δούλευαν και στην
Ελλάδα εδώ στη Βουλή δεν θα τους αντιπροσώπευε κανείς. ∆εν
θα γίνονταν τίποτα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Αυτή είναι η αντίληψη του ΠΑΣΟΚ.
ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ: Αυτό που έχει σηµασία εποµένως

στην αντιπροσωπευτική δηµοκρατία, την οποία όλοι µας υπηρε-
τούµε, είναι όταν ψηφίζεις κάποιο κόµµα να ψηφίζεις και ένα πρό-
σωπο το οποίο σε εκπροσωπεί στην ελληνική Βουλή.
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Λέει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ότι φοβάται την ψήφο των
αποδήµων το ΠΑΣΟΚ. Φοβάται την παρουσία των αποδήµων
στην ελληνική Βουλή η Νέα ∆ηµοκρατία, διότι αυτό έχει σηµασία
να είναι εδώ ο απόδηµος Ελληνισµός, µεταξύ µας, να ανεβαίνει
στο Βήµα, να µιλάει, να λέει για τα προβλήµατα των αποδήµων,
να αποφασίζει η Βουλή, να φέρνει εδώ τον κόσµο των αποδή-
µων. Αυτό σηµαίνει δηµοκρατία. Αυτό δεν έγινε δυστυχώς. Θα
γίνει, όµως. Θα γίνει µε την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, το οποίο δε-
σµεύεται να φέρει ένα νοµοσχέδιο που θα είναι και συναινετικό
και θα έχει την εκπροσώπηση των αποδήµων εδώ.

Σήµερα ήρθε και ο κ. Καρατζαφέρης µεταξύ των άλλων και µί-
λησε. ∆εν θέλω να σχολιάσω τι είπε ο κ. Καρατζαφέρης. ∆εν χρει-
άζεται. Αλλά µίλησε µέχρι και για τον Ανδρέα Παπανδρέου
ρίχνοντας λάσπη. Θα έλεγα ότι για να ρίχνεις λάσπη πρέπει να τη
βρίσκεις, πρέπει να τσαλαβουτάς στη λάσπη για να µπορείς να
ρίξεις σε άλλον λάσπη. Και δεν θέλω να πω τίποτα παραπάνω,
διότι όποιος δεν µπορεί να προστατεύσει τον εαυτό του και το
ήθος του και τη γενικότερη παρουσία του, δεν µπορεί να τον βοη-
θήσει κανένας άλλος.

Μίλησε και ο Πρωθυπουργός, ο οποίος απευθύνθηκε βεβαίως
στους απόδηµους Έλληνες, για να δείξει πόσο η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας ενδιαφέρεται για τους απόδηµους Έλληνες
και για να κατηγορήσει επίσης το ΠΑΣΟΚ.

Και είναι διχαστικό, κατά τη γνώµη µου, όταν απευθύνεσαι
στην οµογένεια και στον Ελληνισµό, να µιλάς εναντίον των πολι-
τικών δυνάµεων και όταν είσαι Πρωθυπουργός της χώρας είναι
διχαστική τακτική και απαράδεκτη. Και µιλάει σα να µην ξέρει ότι
οι απόδηµοι Έλληνες παρακολουθούν τα τεκταινόµενα στην Ελ-
λάδα. Ξέρουν τι γίνεται στην Ελλάδα και ντρέπονται για πολλά
που γίνονται στην Ελλάδα τα τελευταία πέντε χρόνια. Τα γνωρί-
ζουν όλα. Και τα σκάνδαλα γνωρίζουν. Τα πάντα γνωρίζουν.
Αυτές είναι οι «επιτυχίες» της Κυβέρνησής µας, οι οποίες έχουν
φθάσει στα πέρατα του κόσµου.

Και οι ξένοι επίσης γράφουν για την Ελλάδα και οι ξένες εφη-
µερίδες γράφουν για την Ελλάδα και οι ξένες τηλεοράσεις δεί-
χνουν τι γίνεται στην Ελλάδα. Και ντρέπονται, γιατί είναι Έλληνες,
περισσότερο Έλληνες οι απόδηµοι και πονάνε γι’ αυτά που συµ-
βαίνουν στην Ελλάδα.

Εποµένως αντί να λέµε «κοπτόµεθα» για τους απόδηµους Έλ-
ληνες, να κοπτόµεθα για την Ελλάδα και για την πολιτική που
εφαρµόζεται εδώ, που έχουµε γίνει το µαύρο πρόβατο σε όλο
τον κόσµο.

Αυτά ήθελα να πω, ότι όλο αυτό το πράγµα το χρησιµοποίησε
η Νέα ∆ηµοκρατία προκειµένου να δείξει δήθεν ότι απευθύνεται
µε αγάπη προς τον απόδηµο ελληνισµό. Το ποιος έχει δουλέψει
για τους απόδηµους Έλληνες, είναι γνωστό από τους ίδιους τους
απόδηµους.

Επαναλαµβάνω καταψηφίζοντας το νοµοσχέδιο αυτό, ότι το
σωστό νοµοσχέδιο και η σωστή θέση την οποία πρέπει να έχει ο
απόδηµος ελληνισµός είναι µε την παρουσία του στην ελληνική
Βουλή και αυτό θα γίνει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο ειδικός αγορη-
τής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Τσούκαλης έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Με το τέλος της συζήτησης αυτής
είναι προφανές ότι καθ’ όλη τη διάρκεια των τοποθετήσεων εκ
µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας πρόσεχαν αποκλειστικά και µόνο
την κάµερα που είχαν απέναντί τους. ∆εν απευθύνονταν βεβαίως
στα µέλη του Κοινοβουλίου, αλλά απευθύνονταν σε αυτούς που
ήθελαν πράγµατι να απευθυνθούν, δηλαδή στους απόδηµους
Έλληνες. Και το έκαναν αποκλειστικά και µόνο προκειµένου να
διαµορφώσουν ένα κλίµα διχασµού εντός της χώρας, διαχωρί-
ζοντας τους αµνούς από τα ερίφια, θεωρώντας ότι σε αυτήν εδώ
τη χώρα υπάρχουν πολιτικές δυνάµεις οι οποίες ξεϋφαίνονται το
κακό των αποδήµων.

Όµως, κύριε Κελέτση, να είστε βέβαιος ότι οι απόδηµοι Έλ-
ληνες είναι τόσο πολύ ενηµερωµένοι, γνωρίζουν πολύ καλά το τι
συµβαίνει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και να είστε βέβαιοι ότι
αυτήν την άκρατη υποκρισία σας την έχουν υπολογίσει στη συ-
νείδησή τους και σύντοµα θα σας το ανταποδώσουν. Γιατί το
ερώτηµα το οποίο θέτουν και µας έθεσαν κι εµάς τώρα που πή-
γαµε έξω είναι: «Αλήθεια, αυτή η υπέρµετρη ευαισθησία τώρα

µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο δεν µπορούσε από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία ή και από το ΠΑΣΟΚ ακόµα να εκδηλωθεί µέχρι σήµερα
τοποθετώντας όσοι είχαν δυνατότητα έναν απόδηµο Έλληνα,
έναν Έλληνα της διασποράς στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας σε
εκλόγιµη θέση κατά την απόλυτη επιλογή του κόµµατος της
Νέας ∆ηµοκρατίας ή του ΠΑΣΟΚ, ούτως ώστε να δείξουν το
έµπρακτο ενδιαφέρον τους;» ∆εν το έκαναν. Τώρα γιατί να το κά-
νουν µε τη ρύθµιση αυτή την οποία εσείς έχετε εισάγει οι τρεις
υποχρεωτικά µε την τοποθέτησή τους την εντελώς τυχαία µέσα
στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας; Είναι προφανές το τι συµβαίνει,
κύριε Πρόεδρε, µε όλη αυτήν την προσπάθεια που κάνει η Νέα
∆ηµοκρατία.

Θέλω να τελειώσω µε το εξής: Για να φανεί το πόσο υποκριτική
είναι η στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας δυστυχώς και για λόγους
καθαρά ψηφοθηρικούς µε τη στήριξη και του ΛΑΟΣ, ως να γνω-
ρίζει εκ των προτέρων ο κ. Κελέτσης έχοντας κάνει δηµοσκοπή-
σεις ποιος φοβάται την ψήφο των αποδήµων, ποιοι είναι οι
συσχετισµοί στους απόδηµους ότι εµείς της Αριστεράς τους φο-
βόµαστε και ότι οι απόδηµοι είναι οι άκρως εθνικόφρονες οι
οποίοι θα προτιµήσουν τη Νέα ∆ηµοκρατία ή το ΛΑΟΣ, αυτά ας
τα παραβλέψουµε.

Υπάρχει ένα νοµοσχέδιο, κύριε Κελέτση, όπου σύµφωνα µε το
ακροτελεύτιο άρθρο υποτίθεται ότι θα αρχίσει να ισχύει το δι-
καίωµα της ψηφοφορίας µε αυτόν τον τρόπο από την 1η Ιανου-
αρίου του 2011. Αλήθεια, γιατί από την 1η Ιανουαρίου του 2011
και όχι από τις 17 Σεπτεµβρίου του 2011 παραδείγµατος χάριν ή
από την 1η Ιανουαρίου του 2012; Παίζει ρόλο; Είναι προφανές
ότι παίζει ρόλο!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Εκτιµούµε ότι θα είµαστε έτοιµοι τότε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Εάν υπονοείτε ότι θα γίνουν οι εκλο-

γές στο τέλος της τετραετίας, βάλτε το στις 17 Σεπτεµβρίου του
2011 ή την 1η Ιανουαρίου 2012.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Εσείς κάνετε τέτοιες σκέψεις, όχι εµείς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: ∆εύτερον, τις σαφείς προτάσεις

που κατέθεσε και ανέλυσε εδώ ο Πρόεδρος του Συνασπισµού,
κύριε Κελέτση, ουσιαστικά τις θεωρείτε σωστές, πλην όµως τις
παραπέµπετε σ’ ένα αβέβαιο µέλλον προκειµένου να κάνετε τη
νόµιµη απογραφή. Κύριε Πρόεδρε, φαντάζοµαι ότι γνωρίζετε
πότε θα γίνει η επόµενη απογραφή, το 2011. Αλήθεια, γιατί λοι-
πόν από τώρα δεν λέτε και µε την έκδοση του προεδρικού δια-
τάγµατος που προβλέπεται εδώ ότι το δικαίωµα συµµετοχής των
απόδηµων Ελλήνων στις εκλογές θα αρχίσει να υλοποιείται στις
πρώτες εκλογές µετά την οριστικοποίηση και την επισηµοποίηση
της νόµιµης απογραφής του 2011 όπου θα περιλάβετε και τον
πληθυσµό των αποδήµων που µένουν στο εξωτερικό και περι-
λαµβάνονται στους εκλογικούς καταλόγους;

Κύριε Πρόεδρε, είναι προφανές το τι επιδιώκει η Νέα ∆ηµο-
κρατία, δυστυχώς όµως αποκαλύφθηκε απροκάλυπτα ενώπιον
των συµπατριωτών µας που διαµένουν στη διασπορά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ορίστε, κύριε Κε-

λέτση.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Επειδή πολλές φορές αναφέρθηκε ο

κύριος συνάδελφος στο όνοµά µου προσωπικά, δεν τίθεται βέ-
βαια προσωπικό θέµα αλλά πρέπει να απαντήσω σε κάποια ερω-
τήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Εισηγητής είστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Εγώ θα ζητούσα από τον Πρόεδρο να

µου παραχωρήσει για λίγο το λόγο, αλλά θα προτιµούσα να
πάρω το λόγο µετά από τον εισηγητή του ΛΑΟΣ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Να πάρουµε κι εµείς το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Όποτε κρίνετε εσείς, κύριε Πρόεδρε,

απλώς θα ήθελα δύο λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Επί του παρόντος

το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης ως ειδικός αγορητής από
πλευράς του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω από τις αναφορές που έκανε ο κ. Κα-

στανίδης. ∆εν ήθελα να «δυναµιτίσω» την ατµόσφαιρα και να
πάρω το λόγο εκείνη τη στιγµή επί προσωπικού. Για τον Πρόεδρο

7780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού πολύ σωστά απάντησε ο κ.
Γεωργιάδης ότι αν δεν γνωρίζει ο κ. Καστανίδης τους αντιστα-
σιακούς του αγώνες, µπορεί να µάθει ότι ήταν κρατούµενος στο
ΕΑΤ-ΕΣΑ, αλλά θεωρώ ότι έγινε µία αναφορά προς το πρόσωπό
µου η οποία ήταν ανήθικη διότι εµµέσως πλην σαφώς ο κ. Κα-
στανίδης αναρωτήθηκε για κάτι. Είπε: «Να ελέγξει στο κόµµα του
εάν υπάρχουν Βουλευτές που έχουν οικογενειακές σχέσεις µε
άτοµα που συνεργάστηκαν µε τη δικτατορία» και προφανώς εν-
νοεί εµένα. Εγώ δεν έχω πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε, ούτε έχω
κρύψει ποτέ ότι ο πατέρας µου συνεργάστηκε µε τη δικτατορία
και ούτε ο πατέρας µου, όταν έπεσε η δικτατορία, βγήκε να πει
ότι ήταν κάποιος αγωνιστής.

Κύριε Πρόεδρε, δεν καταλαβαίνω τι σηµαίνει αυτή η αναφορά.
Θέλω να το καταλάβω γιατί εκτιµώ πολύ το ήθος του κ. Καστα-
νίδη. Μ’ αυτό τον τρόπο εννοεί ότι επειδή τυχαίνει εγώ να έχω
οικογενειακές σχέσεις –προφανώς γιατί είναι πατέρας µου- µ’
έναν άνθρωπο που συνεργάστηκε µε τη δικτατορία, δεν έχω δι-
καίωµα να συµµετέχω στην πολιτική ζωή του τόπου; Εάν εννοεί
κάτι τέτοιο, τότε πάµε σε πολύ επικίνδυνες θεωρίες.

Το µόνο που έχω να πω στον κ. Καστανίδη είναι ότι εγώ γεν-
νήθηκα το 1977, συνεπώς όχι µόνο για οικογενειακή ευθύνη δεν
µπορεί να µιλά, αλλά δεν µπορεί να µιλά και για πράξεις για τις
οποίες µπορεί να έχω ευθύνη και οι οποίες συνέβησαν πριν τη
γέννησή µου. Επειδή δεν βλέπω πολύ συχνά τον κ. Καστανίδη
γιατί περνά από τις επιτροπές, µιλά και φεύγει, ας ρωτήσει τους
συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ να του πουν για το ήθος µου και για τις
αντιλήψεις µου. Ας ρωτήσει ακόµα και τους συναδέλφους του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και του ΣΥΡΙΖΑ που είµαστε
µαζί στις επιτροπές κατά πόσο η παρουσία µου συνάδει µε το
δηµοκρατικό ήθος ή όχι.

∆εν ήθελα να ανεβάσω τους τόνους, ήµουν πολύ προσεκτικός,
αλλά θεωρώ ότι τέτοιου είδους συγκρίσεις παραπέµπουν σε ολο-
κληρωτικά καθεστώτα τα οποία είχαν υιοθετήσει την οικογενει-
ακή ευθύνη.

Ολοκληρώνοντας αυτή τη συζήτηση, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα
να αναφέρω ότι λίγο-πολύ ειπώθηκαν τα επιχειρήµατα. ∆εν χρει-
άζεται έστω αυτή την τελευταία στιγµή να κοντραριζόµαστε για
αυτονόητα πράγµατα. Εµείς θεωρούµε ότι δεν υπάρχει πρό-
βληµα συνταγµατικότητας διότι από τη στιγµή που έχουµε απο-
δεχθεί την αυξηµένη αναλογική που υπάρχει τώρα, αυτοµάτως
έχουµε αποδεχθεί ότι δεν υπάρχει αναλογικότητα. Θεωρούµε ότι
το όποιο πρόβληµα εκπροσώπησης λύνεται µε τις λίστες επι-
κρατείας και θα ήταν σίγουρο ότι θα λυνόταν εάν βάζατε στην
πρώτη θέση να είναι πάντα απόδηµος Έλληνας της διασποράς,
όπως έχουµε προτείνει.

Τέλος πάντων, σε κάθε περίπτωση, από τη στιγµή που υπάρ-
χει έστω η προφορική δέσµευση κάποιων κοµµάτων εδώ ότι θα
έχουν σε εκλόγιµη θέση άτοµα από τους Έλληνες της διασπο-
ράς, λύνεται το θέµα της εκπροσώπησης.

Θεωρώ –και αυτή είναι η νοµική µου άποψη, κύριε Τσούκαλη,
και το είπα και χθες και στους εκπροσώπους του ΠΑΣΟΚ- ότι µε
το υπάρχον Σύνταγµα δεν µπορούµε να πάµε σε διασταλτική ερ-
µηνεία του όρου «επικράτεια», που να περιλαµβάνει τον εκλογικό
χώρο. Θεωρώ ότι ο συντακτικός νοµοθέτης και του 1975 και του
1986, που έχει θέσει τον όρο «επικράτεια», αναφέρεται προφα-
νέστατα στην ελληνική επικράτεια.

Πιστεύω, λοιπόν –αυτή είναι η δική µου θέση- ότι για να πάµε
σε περιφέρειες, πρέπει να γίνει αναθεώρηση του Συντάγµατος.
∆ιαφορετικά, θα είµαστε στα όρια της συνταγµατικής ερµηνείας.

Εν τέλει, δεν ξέρω για ποιους λόγους -ούτε εγώ θα πω ότι το
ένα κόµµα έχει κρυφές δηµοσκοπήσεις- αυτή τη στιγµή δεν θα
δοθεί το δικαίωµα ψήφου στους αποδήµους.

Θεωρώ, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει την πρόταση που
έκανε και ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, να τη
δείτε µε προσοχή. Αν αυτή τη στιγµή κρίνουµε ότι οι απόδηµοι
είναι εθνικό κεφάλαιο –όπως είπαν όλα τα κόµµατα- υπάρχουν
όλες οι προϋποθέσεις του άρθρου 44, παράγραφος 2, να γίνει
δηµοψήφισµα. Θέλει την πλειοψηφία των εκατόν πενήντα µια
εδρών. Να πάτε, λοιπόν, µε εκατόν πενήντα µία -εµείς έτσι κι αλ-
λιώς θα σας στηρίξουµε- και να γίνει ένα δηµοψήφισµα. Και δεν
υπάρχει κανένα θέµα συνταγµατικότητας, γιατί είναι βέβαιο ότι

το δηµοψήφισµα είναι πιο ισχυρό από κάθε αυξηµένη πλειοψη-
φία, η οποία υπάρχει µέσα στη Βουλή. Έτσι, θα µπορέσουµε
πραγµατικά να δώσουµε στους Έλληνες της διασποράς αυτό το
οποίο ζητούν, δηλαδή να έχουν ψήφο από τις επόµενες εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Κελέτση, αν θέλετε κάτι να διευκρινίσετε, να το κάνετε.

Μην υποδαυλίζετε. Η συζήτηση πλέον βαίνει προς το πέρας της.
Θα σας δώσω το λόγο για δύο λεπτά. Κάντε την παρατήρηση
που θέλετε. Μην καταφέρεστε προσωπικά…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Άλλωστε ο κ. Τσού-

καλης είναι πάντα σεµνός.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα απαντήσω σε

προσωπικό επίπεδο. Ετέθησαν, όµως, κάποια ερωτήµατα, στα
οποία οφείλουµε να απαντήσουµε.

Πρώτα απ’ όλα ειπώθηκε ότι έχουµε δηµοσκοπήσεις κι από
εκεί βγάζουµε το συµπέρασµα ότι είναι µαζί µας οι απόδηµοι και
γι’ αυτό τους θέλουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κύριε συνάδελφε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Τσούκαλη,

αν θέλετε, θα πάρετε το λόγο µετά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: ∆εν υπάρχει τέτοιο θέµα. Το ζήτηµα,

όµως, είναι ότι εµείς βγάζουµε το συµπέρασµά µας από τη στάση
των πολιτικών δυνάµεων εδώ µέσα. Και είναι προφανές ότι το
ΠΑΣΟΚ διαχρονικά µε τις τοποθετήσεις του εδώ και τρία χρόνια,
αλλάζοντας συνεχώς θέσεις πάνω στο θέµα, αποδεικνύει πως
στην ουσία ακολουθεί µία παρελκυστική τακτική µε σκοπό ποτέ
να µην ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο, µε σκοπό ποτέ οι απόδηµοι
να µην αποκτήσουν στην ουσία αυτό το δικαίωµα, να ψηφίζουν
στον τόπο κατοικίας.

Το τελευταίο που θέλω να πω προς τον κύριο συνάδελφο είναι
το εξής: Για εµάς, κύριε συνάδελφε, όπως πιστεύω και για κάθε
πολιτικό µέσα στη δηµοκρατία, µέσα στο κοινοβουλευτικό σύ-
στηµα, το ευαγγέλιο της δηµοκρατίας είναι αυτό εδώ το βιβλίο,
το Σύνταγµα.

Είπα και χθες ότι αν σε ένα πράγµα δεν έκανε πίσω η Κυβέρ-
νηση είναι στην τήρηση του Συνταγµατικού πλαισίου. Στο µόνο
που δεν υποχώρησε -ενώ έκανε πολλές υποχωρήσεις σε σχέση
µε το πρώτο προσχέδιο που κατέθεσε- ήταν στο θέµα ότι ο νόµος
δεν πρέπει να πάσχει από πλευράς αντισυνταγµατικότητας. Και
αυτό το πέτυχε µε το συγκεκριµένο σχέδιο το οποίο και κατέ-
θεσε.

Μιλάτε για την απογραφή και µας λέτε ότι πρέπει να γίνει απο-
γραφή στο εξωτερικό. Κατ’ αρχάς, αγνοείτε εντελώς το άρθρο
54, παράγραφος 2 το οποίο λέει: «Ο αριθµός των Βουλευτών
κάθε εκλογικής περιφέρειας ορίζεται µε προεδρικό διάταγµα, µε
βάση το νόµιµο πληθυσµό της περιφέρειας που προκύπτει, σύµ-
φωνα µε την τελευταία απογραφή, από τους εγγεγραµµένους
στα οικεία δηµοτολόγια, όπως νόµος ορίζει.» Τα δηµοτολόγια
πλέον ταυτίζονται µε τους εκλογικούς καταλόγους. Ποια απο-
γραφή θα κάνουµε στο εξωτερικό; Θα τους έχουµε εγγεγραµ-
µένους και στα δηµοτολόγια της Ελλάδος, στο εσωτερικό, αλλά
θα τους έχουµε εγγεγραµµένους και στο εξωτερικό; Τι λύση είναι
αυτή; Θα είναι δύο φορές εγγεγραµµένοι αυτοί οι πολίτες, µία
στο δήµο τους, στο εσωτερικό της χώρας και µία στο εξωτερικό;
Αυτά τα πράγµατα δεν µπορούν να γίνουν.

Η µόνη, λοιπόν, εφικτή λύση, σύµφωνα µε το συνταγµατικό
πλαίσιο το σηµερινό, είναι αυτή την οποία προτείνει η Κυβέρ-
νηση. Και απαντάει ικανοποιητικά και στα δύο αιτήµατα των απο-
δήµων Ελλήνων. Πρώτον, στο να διευκολυνθούν, ώστε να ασκούν
το δικαίωµα της ψήφου στον τόπο της κατοικίας τους. Και, δεύ-
τερον, στο να εκπροσωπούνται µε έναν έµµεσο, θα λέγαµε,
τρόπο –αλλά αυτό είναι σήµερα συνταγµατικά εφικτό- µέσω των
ψηφοδελτίων Επικρατείας των κοµµάτων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ορίστε, κύριε

Τσούκαλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Αν έµενε στο πρώτο δεν θα απα-
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ντούσα, αλλά εδώ πραγµατικά ο κύριος συνάδελφος και η Νέα
∆ηµοκρατία αποδεικνύουν για άλλη µια φορά τον εµπαιγµό προς
τους απόδηµους.

Κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Θέλω να σας υπεν-

θυµίσω ότι ο κύριος συνάδελφος είναι «Ευαγγελιστής», διότι επέ-
δειξε ένα βιβλίο και είπε ότι τα πάντα εξαρτώνται από το
ευαγγέλιο που λέγεται Σύνταγµα! Προσέξτε σας παρακαλώ πώς
θα συµπεριφερθείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ακριβώς!
Πρώτα απ’ όλα, έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε τη διαβεβαίωση

του κ. Παυλόπουλου ενώπιον του Προεδρείου του ΣΑΕ, όπου
διαβεβαίωσε ο κ. Παυλόπουλος και περιλαµβάνεται βεβαίως και
στην εισηγητική έκθεση ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι µεταβατικό
µέχρις ότου υλοποιηθεί η πρόταση του ΣΑΕ.

Είναι έτσι, κύριε συνάδελφε, ή δεν είναι έτσι; Το είπε αυτό ο κ.
Παυλόπουλος; Εάν δεν ισχύει αυτό που είπε ο κ. Παυλόπουλος,
παραπλανήσατε ανεπίτρεπτα το προεδρείο του ΣΑΕ. Αυτό είναι
το πρώτο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Αυτό σηµαίνει συνταγµατική αλλαγή,
κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: ∆εύτερον, όσον αφορά τους εκλο-
γικούς καταλόγους, ποιος σας είπε ότι θα γραφτούν σε δηµοτο-
λόγιο του εξωτερικού, κύριε συνάδελφε; Είναι προφανές ότι οι
εκλογικοί κατάλογοι θα σχηµατιστούν όπως θα σχηµατιστούν
τώρα που θα πάνε να ψηφίσουν. Είναι προφανές, λοιπόν, ότι θα
γίνουν εκλογικοί κατάλογοι όπως στους ετεροδηµότες που θα
αναφέρονται βέβαια στους εκλογικούς καταλόγους του εσωτε-
ρικού, πλην όµως θα σχηµατίσουν τους εκλογικούς καταλόγους
του εξωτερικού.

Και το παράδοξο είναι πώς θα σχηµατιστούν οι εκλογικοί κα-
τάλογοι τώρα για να υλοποιηθεί αυτό εδώ το σχέδιο; ∆εν µπο-
ρούν να σχηµατιστούν εκλογικοί κατάλογοι για να υλοποιηθεί η
πρόταση του ΣΑΕ. Καταλαβαίνετε, δηλαδή, πού έχετε οδηγήσει
την όλη συζήτηση; Την έχετε οδηγήσει σε πλήρη αδιέξοδο. Έχει
καταρρεύσει πλήρως η επιχειρηµατολογία σας.

Και βεβαίως να έχετε υπ’ όψιν σας ότι το Προεδρείο του ΣΑΕ
και οι απόδηµοι Έλληνες δεν είναι από τα γνωστά «αµερικανά-
κια». Κατανοούν απολύτως τι ακριβώς συµβαίνει µέσα σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Μετά απ’ όσα ελέ-

χθησαν µεταξύ «Ευαγγελιστών» και «µη Ευαγγελιστών», ∆ια-
µαρτυροµένων και µη, το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Χρήστος
Ζώης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πέρας της συζήτησης για

την αρχή του σχεδίου νόµου, πραγµατικά –δεν ξέρω αν αυτό
οφείλεται και στην κούραση- όλοι ήµασταν λίγο πιο αποκαλυπτι-
κοί. Έτσι, ακούστηκαν και πράγµατα τα οποία µαρτυρούν, αν θέ-
λετε, τις εσώτερες διαθέσεις του καθενός εκ των οµιλητών, αλλά
και των κοµµάτων τους, γιατί φαντάζοµαι ότι γνησίως εκπροσω-
πούνται από τους εισηγητές τους εδώ µέσα.

Πριν, όµως, προχωρήσω στις διαπιστώσεις που προέκυψαν
από αυτόν τον τελευταίο γύρο των συζητήσεων και των οµιλιών,
θα πρέπει να διευκρινίσω ότι το σχέδιο νόµου που συζητούµε
αφορά προφανώς τους Έλληνες εκλογείς που διαµένουν στο
εξωτερικό. Θα µου πείτε, γιατί πρέπει αυτό να το θυµίζει κανείς;
∆ιότι ακούστηκαν γνώµες, τοποθετήσεις οι οποίες δείχνουν µε
τον πιο ξεκάθαρο τρόπο ότι πολλοί συνάδελφοι δυστυχώς τε-
λούσαν σε σύγχυση. Άλλοι προφανώς πίστευαν ότι το σχέδιο
νόµου αφορά αυτήν τη συγκεκριµένη περίοδο αυτούς που είναι
τρεις, τέσσερις γενεές στο εξωτερικό και απειλούν να αλλάξουν
τη σύνθεση του εκλογικού σώµατος στις επόµενες εθνικές εκλο-
γές. Άλλοι φοβούνται ότι η ψήφος αυτού του ακαθόριστου µέσα
στο µυαλό τους εκλογικού σώµατος µπορεί να αλλάξει τα πολι-
τικά πράγµατα και µπορεί να οδηγήσει ίσως και σε ανατροπές.

Και µε τον τρόπο αυτόν δεν δείχνουν µόνο ότι ίσως τελικώς να
µη διάβασαν ακόµα-ακόµα και τον ίδιο τον τίτλο του σχεδίου

νόµου, αλλά δείχνουν την περιφρόνησή τους, θα µου επιτρέψετε
να πω, στη µεγάλη αυτή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης, η οποία έρχεται απλώς να αντιστοιχηθεί µε τη συνταγµα-
τική επιταγή για αναγνώριση και απόδοση του αυτονοήτου
εκλογικού δικαιώµατος στον τόπο διαµονής των Ελλήνων, που
για τον άλφα ή βήτα λόγο επέλεξαν να ζουν, να εργάζονται, να
διαπρέπουν στο εξωτερικό.

Το δεύτερο που πρέπει να θυµίσω –αυτονόητο, αλλά που δυ-
στυχώς παραλείπεται- είναι ότι αναφερόµαστε στους ίδιους Έλ-
ληνες που µπορούν να πάρουν αύριο το αεροπλάνο και να
συµµετάσχουν στην εκλογική αναµέτρηση στη χώρα µας, όποτε
αυτή προκύψει. Γι’ αυτό αναρωτιούνται αυτοί οι απόδηµοι Έλ-
ληνες, που έχουν κατά τα άλλα ήδη το εκλογικό δικαίωµα.

Εγώ, λοιπόν, θα απευθυνθώ σε αυτούς. ∆εν θα µε κάνουν οι
επισηµάνσεις της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης, κύριε Πρόεδρε,
να φοβηθώ ή να καµφθώ ως προς την αυτονόητη αποστολή µας
να απευθυνόµαστε στο έθνος, µιλώντας µέσα στο Κοινοβούλιο,
και βεβαίως και στους απόδηµους Έλληνες. ∆εν µπορώ να αντι-
ληφθώ το νόηµα των επισηµάνσεων τινών αγορητών, όταν ένεκα
ένδειας άλλων επιχειρηµάτων επικαλούνται το ότι οι Βουλευτές
απευθύνονται στους απόδηµους Έλληνες αυτές τις δύο ηµέρες.
Ναι, αυτό είναι το αυτονόητο και έχουµε αγωνιστεί πάρα πολύ
τα προηγούµενα χρόνια, κύριε Τσούκαλη, όλοι όσοι ήµασταν ήδη
Βουλευτές. Και βοήθησε σε αυτό και το προηγούµενο Προεδρείο
της Βουλής, µε επικεφαλής τον κ. Κακλαµάνη, ώστε η Βουλή,
όταν συνεδριάζει, να µπορεί να δίνει τη δυνατότητα σε όποιον
θέλει να παρακολουθεί αυτές τις συνεδριάσεις, για να µορφώνει
άποψη, για να βγάζει συµπεράσµατα, για να καταλήγει τελικώς
σε ασφαλή άποψη για το τι λένε οι εκπρόσωποι του έθνους ειδικά
για τα θέµατα που τους αφορούν, όπως αυτό το τεράστιας αξίας
θέµα.

Απευθυνόµενος προς τους απόδηµους Έλληνες, θέλω να
θέσω το αυτονόητο ερώτηµα: Ποιος θέλει να τους δυσκολέψει τη
ζωή και γιατί; Ποιος παραβλέπει αυτές τις δύο ηµέρες της συ-
ζήτησης ότι µε το σχέδιο νόµου δεν κάναµε τίποτε άλλο από το
ότι διευκολύνουµε σε πρώτη φάση, κάνοντας τα πρώτα αναγκαία
βήµατα, αυτό που συνταγµατικώς τους αναγνωρίσαµε το 2001;
Ποιος εννοεί να τους ταλαιπωρεί; Ποιος τελικά φοβάται την
ψήφο των οµογενών και ελπίζει ότι εάν δεν περάσει το σχέδιο
νόµου και εάν τελικώς δεν τους δοθεί η δυνατότητα να ψηφίζουν
στον τόπο της διαµονής τους, δεν θα µπουν και στον κόπο, στην
ταλαιπωρία να έρθουν να ψηφίσουν και έτσι θα αποφευχθεί η
ψήφος τους;

Αυτά τα ερωτήµατα, δεν χρειάζεται κανείς να κυνηγά το
σταυρό ή τη συµπάθεια των αποδήµων για να τα διατυπώνει. Και
βεβαίως έχουν και πολύ εύκολες απαντήσεις, τις οποίες εγώ
είµαι σίγουρος ότι θα τις αντιµετωπίσουµε, θα τις συναντήσουµε
στο επόµενο διάστηµα, όσοι από εµάς και εσάς, κληθούµε να τα-
ξιδέψουµε και να έρθουµε σε επαφή µε τους οµογενείς µας.

Τα συνταγµατικά θέµατα είναι σαφές ότι απαντήθηκαν χθες.
Τέθηκαν και απαντήθηκαν µε τρόπο ικανοποιητικό. Επανερχόµε-
νοι τινές των συναδέλφων στα συνταγµατικά θέµατα σήµερα,
µέχρι σχεδόν και τους τελευταίους οµιλητές, δεν κάνουν τίποτε
άλλο, κατά τη γνώµη µου, παρά να δείχνουν ότι αναζητούν προ-
φάσεις αντισυνταγµατικότητας εκεί που δεν υπάρχουν. Και το
παράδοξο ξέρετε ποιο είναι; Το παράδοξο είναι ότι τα επιχειρή-
µατα και οι ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας αρθρώνονται από
µερικούς εκ των συναδέλφων που στην επιτροπή κατέβαλαν προ-
σπάθεια, επικαλούµενοι την ανάγκη να οµονοήσουµε σε ένα συ-
γκεκριµένο πλαίσιο, να παραβούµε τις συνταγµατικές διατάξεις,
να νοµοθετήσουµε στο κενό, αγνοώντας ότι τελικώς ό,τι και να
αποφασίσουµε εδώ µέσα, αλλού κρίνεται η συνταγµατικότητα
των νόµων και βεβαίως σε καµµία περίπτωση η Κυβέρνηση δεν
θα προέκρινε τις λύσεις που αυτοί και τα κόµµατά τους επικαλέ-
στηκαν.

Συνεπώς, είναι άτοπο να διεξάγεται µια συζήτηση για την αντι-
συνταγµατικότητα του σχεδίου νόµου όταν επικαλούνται την ανά-
γκη να παραβούµε το Σύνταγµα οι ίδιοι οι επιχειρηµατολογούντες
κατά της συνταγµατικότητας του νόµου, ώστε τελικώς να οµο-
νοήσουµε. Να οµονοήσουµε σε τι; Εδώ και δυο χρόνια περίπου
πηγαίνει και έρχεται υπό τύπου προσχεδίου νόµου µια πρόταση
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της Κυβέρνησης. Έχει -όπως ήδη διεξοδικά συζητήθηκε- δια-
γράψει µια πορεία αυτή η προσπάθεια. Σχέδιο νόµου συζητήθηκε.
∆εν έγινε δεκτό. Προβλήθηκαν ενστάσεις, κατατέθηκαν επιφυλά-
ξεις. Ελήφθησαν υπ’ όψιν από την Κυβέρνηση. Φέραµε άλλο σχέ-
διο νόµου, όπως ήµασταν υποχρεωµένοι να το κάνουµε και όµως
τελικά και αυτή η προσπάθεια απειλείται να πέσει στο κενό µε ευ-
θύνη κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ακριβώς γιατί οχυ-
ρώνεται πίσω από ένα ψευδοδίλληµα περί συναίνεσης, που
βεβαίως είναι η ζητούµενη και βάσει της συνταγµατικής σχετικής
διάταξης, αλλά πολύ φοβούµαι ότι χρησιµοποιήσατε αυτή τη συ-
νταγµατική διάταξη για να κρυφτείτε πίσω της. ∆ιότι αν θέλατε
πραγµατικά τη συναίνεση…

ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ: Όχι ψευδοδίλληµα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Όπως σας τα

λέω είναι κ. Χυτήρη. ∆εν θα είχατε κρυφτεί πίσω από τη συναί-
νεση. Θα αρθρώνατε ουσιαστικό λόγο, ουσιαστικά επιχειρήµατα.
Θα ερχόσασταν εποικοδοµητικά σε αυτό το διάλογο.

Και είχατε την ευκαιρία να ακούσετε και δεν άκουσα καµµία
ένσταση επ’ αυτού, και από εισηγητή της Πλειοψηφίας, µια σειρά
από δηλώσεις, πανσπερµία δηλώσεων των στελεχών σας που
συµµετείχαν σε αυτή τη διεξοδική συζήτηση, πριν έρθει το σχέ-
διο νόµου αυτό µε την τελική του µορφή για συζήτηση στη
Βουλή, η οποία πανσπερµία δηλώσεων τι δείχνει; ∆είχνει αµηχα-
νία, έλλειµµα πολιτικής βούλησης, έλλειψη θέσης.

Πρέπει να σας πω –και µην σπεύσετε να το διαψεύσετε, γιατί
θα σας διαψεύσουν τα Πρακτικά τα οποία έχω κρατήσει από τη
χθεσινή συζήτηση- ότι στην αναφορά εκ µέρους του κυρίου
Υπουργού για την τοποθέτηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης το προηγούµενο καλοκαίρι στο συνέδριο του
ΣΑΕ -µια αναφορά η οποία αποτελεί κόλαφο για τη µεταστροφή
σας σήµερα- έσπευσε ο κ. Νιώτης να πει –όπως ακριβώς το
ακούτε- διακόπτοντας την οµιλία του Υπουργού: «Μα, µια πρώτη
σκέψη ήταν αυτή του κ. Παπανδρέου», αναγνωρίζοντας µε αυτή
τη δήλωση την επιπολαιότητα, αν µη τι άλλο, µε την οποία συ-
γκροτήσατε θέση, προσερχόµενοι στο συνέδριο του ΣΑΕ. Αυτή
είναι η αλήθεια. Αυτή την αλήθεια πρέπει να ακούσουν οι από-
δηµοι. Άλλα έλεγε λοιπόν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, άλλα τα στελέχη σας και έτσι δικαιολογείται αυτή η
πρώτη τοποθέτηση τότε του κ. Παπανδρέου.

Μας ζητάτε να την προσπεράσουµε, να αδιαφορήσουµε γι’
αυτήν. Αυτό σηµαίνει η διακοπή και η παρότρυνση του κ. Νιώτη
χθες. Μας ζητάτε να µην τη λάβουµε υπ’ όψιν µας. Να µην την κα-
ταθέσουµε άραγε και στα Πρακτικά; Να µην την επικαλεστούµε
και στη συζήτησή µας; Για ποιο λόγο; Τι σηµαίνει «µα ήταν µια
πρώτη τοποθέτηση του κ. Παπανδρέου»; Έτσι δηλαδή, όταν κα-
λείστε και προσκαλείστε να συµµετέχετε σε ένα δηµόσιο διά-
λογο, προετοιµάζεστε και προσέρχεστε; Έτσι αντιµετωπίζετε
αυτά τα σηµαντικά θέµατα;

Καθόλου λοιπόν παράξενη, κύριε Πρόεδρε, και καθόλου πα-
ράδοξη η σηµερινή τοποθέτηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
για το σχέδιο νόµου.

ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ: Πείτε µας τι λέει…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Προετοιµά-

στηκε η θέση αυτή µε συνέπεια όλο το προηγούµενο διάστηµα
και δεν δείχνει τίποτα άλλο παρά την αγωνία και το φόβο της
Αντιπολίτευσης µπροστά στην πρωτοβουλία που φέρνει η Κυ-
βέρνηση και στο φόβο, πολύ περισσότερο, µήπως διαπιστώσουν
οι οµογενείς µας ότι τελικώς ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία που ήρθε
για να εκπληρώσει τη συνταγµατική επιταγή. Μήπως πιστωθεί
στην Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι οι Έλληνες που δια-
µένουν στο εξωτερικό αποκτούν την δυνατότητα άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατός τους στην αλλοδαπή.

Αυτός µόνο ήταν ο φόβος τους. Τίποτα άλλο. Όλα τα άλλα
είναι προσχήµατα, είναι υπεκφυγές, µαρτυρούν αδυναµία. Τα
δικά µας και τα δικά σας επιχειρήµατα θα τεθούν στη βάσανο και
της κοινής γνώµης, αλλά και των ίδιων των αποδήµων.

Και κρατάω για το τέλος το πιο αποκαλυπτικό στιγµιότυπο
αυτής της διήµερης συνεδρίασης, από την τοποθέτηση του ει-
σηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,την δηµόσια απορία για
τη µαταιότητα της ψήφου του Γιώργου και του Κώστα στην Μελ-
βούρνη!

Αυτό, αν δεν ήταν µια ατυχής στιγµή και για την Αντιπολίτευση,
αλλά και για το Κοινοβούλιο, ήταν σίγουρα πολύ πικρή στιγµή
για όλους τους απόδηµους που τους καλέσατε να κάνουν ένα
άλµα στο µέλλον, κύριε Χυτήρη και να αναρωτηθούν τι αξία
άραγε θα είχε η ψήφος τους …

ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ: Αν δεν έχουν εκπρόσωπο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): …αν σήµερα

ψηφίζονταν το σχέδιο νόµου που φέρνει η Κυβέρνηση στη
Βουλή.

Ε, λοιπόν, κύριε Χυτήρη, όταν λέµε τη µισή αλήθεια, δεν κά-
νουµε τίποτα άλλο παρά να λέµε ψέµατα και στον εαυτό µας και
σε αυτούς που µας ακούν. Και η αλήθεια ολόκληρη, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι µε το σχέδιο νόµου υπάρχει πρόνοια
και για την εκπροσώπηση των αποδήµων. Και δεν θα σταµατή-
σουµε ούτε για µια στιγµή να υπογραµµίζουµε και να υπενθυµί-
ζουµε ότι αυτό το σχέδιο νόµου δεν είναι παρά µια αρχή, µια
αφετηρία για τη µετάβαση σε µια προοπτική που όλοι θέλουνε,
όλοι συνυπογράφουν και για την οποία όλοι συνηγορούµε.

Θέλω να πιστεύω ότι ποιητική αδεία κατατέθηκε αυτή η απο-
ρία για τη µαταιότητα της ψήφου, της άσκησης του εκλογικού
δικαιώµατος και κατά τα άλλα δεν µπορεί παρά ως τέτοια να
αντιµετωπιστεί και από εσάς, αλλά και από τους αποδήµους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
((Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εξαντλήθηκε ο κατάλογος των οµιλητών επί του
σχεδίου νόµου: «Άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, κατά τις
γενικές βουλευτικές εκλογές, από τους Έλληνες εκλογείς που
διαµένουν στο εξωτερικό».

Προτού, δε, κηρύξω περαιωµένη τη συζήτηση και λύσω τη συ-
νεδρίαση θέλω να ανακοινώσω στο Σώµα ότι πενήντα τέσσερις
(54) Βουλευτές του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, κα-
τέθεσαν Πρόταση σύστασης Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτρο-
πής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά το άρθρο
86, παράγραφος 3 του Συντάγµατος και τα άρθρα 153 και επό-
µενα του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του
ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» για την ενδεχόµενη
τέλεση, από τον πρώην Υπουργό Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτι-
κής Αριστοτέλη Παυλίδη, του αδικήµατος της ηθικής αυτουργίας
σε εκβίαση τελεσθείσα από δράστη (κατηγορούµενος Πανα-
γιώτης Ζαχαρίου του Ζαχαρία) που µεταχειρίστηκε απειλή βλά-
βης της επιχείρησης που ασκεί ο εξαναγκαζόµενος (Φ.
Μανούσης), κατ’ επάγγελµα, κατά συνήθεια, και κατ’ εξακολού-
θηση, κατά παράβαση των άρθρων 1,13 περίπτωση στ,
14,16,17,18,26, παρ. 1 εδάφιο α 27 παράγραφος 1 46 παράγρα-
φος 1 εδάφιο α, 94 παράγραφοι 1, 98 και 385 παράγραφος 1 πε-
ρίπτωση β του Ποινικού Κώδικα.

Η πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης. Θα διανεµηθεί στους κυρίους Βουλευτές και στις συ-
ναδέλφους µας και θα οριστεί συζήτηση µε ειδική ηµερήσια
διάταξη.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα πρόταση η οποία έχει ως εξής:
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7784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 2 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7787



7788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 2 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7805
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7808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Οι προτείνοντες Βουλευτές
Γρηγόρης Νιώτης
Παναγιώτης Ρήγας
Βασίλης Τόγιας
∆ηµήτρης Κουσελάς
Γιάννης Μαγκριώτης
Χρήστος Αηδόνης
Απόστολος Κατσιφάρας
Σπύρος Κουβέλης
Τηλέµαχος Χυτήρης
Συλβάνα Ράπτη
Γιάννης ∆ριβελέγκας
Αθανάσιος Μωραίτης
Βαγγέλης Αργύρης
Μιχάλης Καρχιµάκης
Αθανασία Μερεντίτη
∆ηµήτριος Ρέππας
Σοφία Σακοράφα
Γεώργιος Παπαγεωργίου
Χαράλαµπος Καστανίδης
Άντζελα Γκερέκου
Γεώργιος Πεταλωτής
∆ηµήτρης Λιντζέρης
Παναγιώτης Μπεγλίτης
Γιώργος Παπακωνσταντίνου
Γιάννης ∆ιαµαντίδης
Κωνσταντίνος Καρτάλης
Φίλιππος Σαχινίδης
Βαγγέλης Παπαχρήστος
Γεώργιος Φλωρίδης
Κωνσταντίνος Ρόβλιας
Μανώλης Σκουλάκης
Χρήστος Παπουτσής
Μάρκος Μπολάρης
∆ηµήτριος Βαρβαρήγος
Κώστας Σκανδαλίδης
Βασίλης Οικονόµου
Ηλίας Μπεριάτος
Κωνσταντίνος Γείτονας

Στάθης Κουτµερίδης
Ηλίας Καρανίκας
Χατζή Οσµάν Αχµέτ
Μάντατζη Τσετίν
∆ηµήτρης Τσιρώνης
Γιάννης Αµοιρίδης
Βασίλης Κεγκέρογλου
Λεωνίδας Γρηγοράκος
Πέτρος Ευθυµίου
Ιωάννης Μανιάτης
Σοφία Γιαννακά
Μιχάλης Κατρίνης
Γιάννης Κουτσούκος
Ιωάννης Ραγκούσης
Γιάννης Σκουλάς
Μαρία Σκραφνάκη
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η όλη συζήτηση.
Άλλωστε το νοµοσχέδιο που συζητήσαµε εκτενέστατα σήµερα

«Άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, κατά τις γενικές βουλευτι-
κές εκλογές από τους Έλληνες εκλογείς που διαµένουν στο εξω-
τερικό» πρέπει να ψηφιστεί σύµφωνα µε το άρθρο 51
παράγραφος 4 του Συντάγµατος µε πλειοψηφία των 2/3 του
όλου αριθµού των Βουλευτών. Προκειµένου λοιπόν να διαπι-
στωθεί η παραπάνω πλειοψηφία ζητώ να διεξαχθεί ονοµαστική
ψηφοφορία.

Το Προεδρείο εκτιµώντας τις ανάγκες του νοµοθετικού έργου
θα λύσει τη συνεδρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 3 Απριλίου
2009 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β)
συζήτηση της υπ’ αριθµ. 64/19/18-3-2009 επίκαιρης επερωτή-
σεως σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Η ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άσκηση του εκλογικού δικαιώµα-
τος, κατά τις γενικές βουλευτικές εκλογές, από τους Έλληνες
εκλογείς που διαµένουν στο εξωτερικό» θα διεξαχθεί την προ-
σεχή Τρίτη 7 Απριλίου 2009 και ώρα 20.30’ σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια που θα σας διανεµηθεί.

Λύεται η συνεδρίαση.

7810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


